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JANEZ JANŠA - ZMAGOVALEC 
NA DRŽAVNOZBORSKIH VOLITVAH 

3. oktobra so v Sloveniji poteka
le četrte volitve v državni zbor po osa
mosvojitvi države. Za 88 sedežev se 
je v osmih volilnih enotah potegovalo 
skupno 1.390 kandidatov bodisi po
litičnih strank ali skupin volivcev, dva 
sedeža pa sta zagotovljena za pred
stavnika madžarske oz. italijanske na
rodne skupnosti v Sloveniji. Do 19. 
ure je glasovalo skupaj 751.013 vo
livcev, v volilni enoti 4. Ljubijana-Beži-
grad se je od 212.612 volilnih upravi
čencev volitev udeležilo 46,32 odstot
kov državljanov. 

V 3. volilnem okraju (Grosuplje, I-
vančna Gorica, Dobrepolje) je voli
lo 17.721 državljanov. Od teh jih 
je 346 oddalo neveljavne glasovnice. 
Na vseh voliščih je slavil Janez Janša, ki je skupno zbral 
nekaj več kot osem tisoč glasov, na drugo mesto se je u-
vrstila LDS z malo več kot tri tisoč glasovi, preko tisoč gla
sov pa je uspelo zbrati tudi N.Si in SLS. 

Absolutni zmagovalec letošnjih volitev je torej Janez 
Janša, prvak SDS, ki je v četrti volilni enoti zmagal na 
vseh voliščih, največ glasov med kandidati pa je prejel tu
di v domačem volilnem okraju, v Grosupljem: »Nismo za 

to, da se pečejo golobi, dokler so na 
strehi. Najprej bomo ocenili rezulta
te in se nato odločili. Volivci v tem vo
lilnem okraju več ali manj znajo loči
ti zrno od plev, vedo, kdo je lahko vpli
val na to, da bi stvari bile drugačne, 
in kdo teh možnosti ni imel, vsaj ne v 
zadnjih dvanajstih letih. Potrebujemo 
trdno večino, da se v Sloveniji spre
meni politika in se veliko korupcije, 
klientelizma in izključevanja zamenja 
z neko novo politiko, kjer se bo dobro 
in pošteno upravljalo z državo.« 

Stavka novinarjev večjih nacional
nih in javnih medijev na dan državno-
zborskih volitev je opozorila na neu
rejen status medijskih delavcev in je 
bila tudi prva problematika, na kate

ro je postal pozoren tudi Janša. Medijski molk je komen
tiral: »Mislim, daje žalostno, da leta 2004, po štirinajstih 
letih demokracije in trinajstih letih samostojne države sta
tus novinarjev še ni urejen, da LDS ni poskrbela niti za to, 
da bi uredila status tistih, ki soj i bili ves čas relativno bli
zu, kaj šele za dostojen status delavcev, podjetnikov in 
upokojencev.« 

Barbara Pance 
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27. septembra smo v Grosupljem s s v e č a n o otvoritvijo z a k l j u č i l i nekajtedenski kiparski simpozij, 

ki je posledica spleta dogodkov, ki jih je dve leti nazaj sp rož i la že l ja kiparke L u č k e K o š č a k . Svoje 
» a n g e l s k e « kipe nadnaravne velikosti, ki so nastali za razstavo pred Gruberjevo p a l a č o v Ljubljani, 
je ž e l e l a postaviti v o b č i n i , od koder jo doma. Z dobro voljo grosupeljskega ž u p a n a , o b č i n s k i h svet
nikov, sponzorjev in v organizaciji Zavoda za kiparstvo Ljubljana, se je sp rož i la akcija, ki se je nada
ljevala s projektom imenovanim Grosuplje-mesto kipov. 

Kiparji Jiri K o č i c a (s psom), Zoran J a n e ž i č , Drago Vid Rozman, Jiri 
Bezlaj, manjka Aleksandra Gruden, za mikrofonom S t a š a Kokot. 

Grosuplje je eno tistih naselij, ki 
so se zelo hitro razvila iz vasi, kot 
Trebnje, Ivančna Gorica, Domžale, 
Škofljica, Trzin ipd., kar je razvidno 
tudi iz pozidave, ki je stihijska in ne
načrtovana in zato kraju ne daje pre
poznavne identitete. Še manj lah
ko v takih naseljih govorimo o kultur
ni krajini, ki je pravzaprav danes ti
sto, kar kraju daje njegovo identiteto. 
Grosuplje, z ambicijo postati mesto, 
nima mestne urbanistične zasnove 
in ni videti, da se bo v prihodnje kaj 
dosti spremenilo. Zadnjih 10 let se 
Grosuplje urbanistično gledano raz
vija v dve smeri. Na eni strani je po

spešena gradnja stanovanjskih nase
lij, ki pomeni priliv novih prebivalcev 
v kraj, na drugi strani pa gradnja in
dustrijskih, obrtnih in storitvenih cen
trov, ki pomenijo nova delovna me
sta. Iz tega lahko sklepam, da je Gro
suplje v zadnjih 10 letih v vseh ozi-
rih usmerjeno v razvoj, rast in širitev. 
Bližina Ljubljane dela Grosuplje pri
vlačno za bivanje, saj je ena od odlik 
njegove okolice lepa pokrajina in do
stopnost glavnih komunikacij, nena
zadnje pa je kraj tako kot občina re
lativno dobro razvit. 

Ljudje, ki se v Grosuplje na novo 
naseljujejo, pričakujejo, da bodo v 

kraju dobili vse potrebno za kvalitet
no bivanje, ki pomeni več od zago
tavljanja osnovnih družbenih potreb 
po komunalni in socialni infrastruk
turi in storitvah. Kvalitetno življenje 
danes pomeni kulturo, zabavo in ak
tivno preživljanje prostega časa v le
pem, človeku prijaznem okolju. 

S petimi plastikami, ki so pone
deljek, 27. 9. 2004, stopile iz privat
nega prostora vsakega kiparja v jav
ne prostore kraja, je Grosuplje po
stalo bogatejše in človeku prijaznej
še mesto. Grosuplje, hitro razvijajoče 
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PRAZNOVANJE 
40 LETNICE ŽUPNIJE 

Gospod, kje stanuješ? premišljuje veliko vernikov, ko zaidejo v življenjske 
stiske, pa tudi v trenutkih velike sreče. Pri Gospodu iščejo uteho in se mu 
zahvaljujejo za vse dobro. Najbližje z Gospodom so v župnijski cerkvi, pa tu
di pri zakramentih, v molitvi ter medsebojni ljubezni in spoštovanju. 

Zato je bilo za grosupeljske vernike praznovanje 40-letnice župnije velik 
in pomemben praznik. Duhovna priprava na praznovanje je potekala ves te
den, vsak dan z enim od bivših grosupeljskih duhovnikov. Slovesnost je po
tekala na žegnanjsko nedeljo, 26. septembra 2004. Slovesno mašo je vo
dil stiski opat, p. Anton Nadrah. Na povabilo obeh grosupeljskih duhovni
kov, dr. Franca Šuštarja in Urbana Kokalja, so pri njej sodelovali bivši duhov
niki v naši župniji Tone Bohinc, Franc Novak in Andrej Saje. Praznovanje je 
polepšalo slovesno petje združenih župnijskih zborov. Ozračje je bilo še bolj 
slovesno, ker se je v cerkvi zbrala velika množica grosupeljskih vernikov ter 
njihovih sorodnikov. 

V pridigi je vernike nagovoril prvi grosupeljski župnik, Tone Bohinc, ki še 
vedno z zanimanjem spremlja dogajanje v župniji. Rad se spominja dvajse
tih let, ki jih je preživel v Grosupljem, še posebej gradnje nove cerkve in na
stajanja nove župnije. Ob petindvajseti obletnici blagoslovitve cerkve je za
pisal: »...Res pa je, da cerkve gradi vera... Za novo župnijo je bila potrebna 
najprej zavest pripadnosti mladi župniji, ki je bila ustanovljena iz delov petih 
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malega sije želel delati 
Pekarni Grosuplje. Dejanu 

Mehletu, mladeniču iz Spodnje 
Slivnice, kije letošnje poletje 
zaključil šolanje za poklic peka, 
se bo želja kmalu uresničila. 
Kot mladega štipendista 
Pekarne Grosuplje ga že čaka 
prava pravcata resna služba, 
ki seje modrooki Dejan zelo 
veseli. 

v p r v o s l u ž b o 
k m a l u z a v t o m 

"V šoli sem se naučit osnovnih stvari, največ prakse 
pa sem pridobil z delom v pekarni," pove Dejan, 
bodoči mladi pek v Pekarni Grosuplje. Za poklic 
seje odločil sam, najbolj pa sta na odločitev 
vplivali možnost zaposlitve in predvsem veselje 
do dela s testom. "Posebno rad izdelujem 
pletene izdelke, čeprav mije tudi delo za 
pečjo všeč." Da seje pravilno odločil, koje 
izbral poklic, je spoznal, koje prišel na 
prakso v pekarno. "Zame in za moje 
vrstnikeje najbolj zanimivo praktično 
delo. Pri pekarni me navdušuje tudi to, 
da dosegajo najzahtevnejše standarde 
kakovosti in da so moji bodoči sodelavci 
odprti in pripravljeni deliti z menoj 
vse svoje znanje." 
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Lzi 

Kdo je zmagovalec letošnjih držav-
nozborskih volitev, je jasno. 

Čestitamo! 
Glede na to, da je Janez Janša iz 

naših krajev, je prav, da mu tudi v lo
kalnem časopisu namenimo nekaj 
besed. Po številu dobljenih glasovih 
sklepam, da mu mnogi želimo prav 
tako uspešnost, kot je bil uspešen v 
dnevih osamosvajanja. 

Ni pa še jasno, kako se bodo stva
ri v zvezi z oblikovanjem vlade odvi
jale v bodoče, saj je volilni rezultat 
pokazal, da smo slovenski volilci pri
bližno uravnoteženi glede na politič
ne opredelitve. Tak rezultat je po svo
je sicer zelo zahteven za mandatar
ja in za nadaljnje delo v vladi, saj se 
bo treba veliko pogovarjati tudi z dru
gače razmišljajočimi poslanci, izvo
ljenimi v državni zbor, ter veliko ča
sa nameniti usklajevanju znotraj vla
de in posameznih pristojnih teles, ki 
bodo sestavljeni glede na koalicij
sko usklajevanje in dobljeno število 
volilnih glasov. 

Prav to pa je najbolje, kar se je po
kazalo z volilnim rezultatom. Smi
sel demokracije je prav v tem, da dr
žavljani lahko enakopravno izrazi
mo na štiri leta svoj pogled in zami
sel, kakšna naj bi bila naša prihod
nost. Ob tem pa je treba jasno re
či, da so primerna trenja v parlamen
tu in nasploh v družbi potrebna. Tu
di konstruktivna opozicija je zato ze
lo pomembna. Upamo, da so časi, ko 
ni bilo opozicije ali pa je bila opozici
ja nek privesek v družbi, za nami, saj 
taka družba dejansko ni demokra-

mu 
tična. Gre le za vprašanja, kako kul
turen in pameten je dialog ter koliko 
znanja je v posameznih dogovorih. 

Sprehodimo se nekoliko skozi 
predvolilno kampanjo, same volitve 
in prve povolilne vtise. 

1. Čeprav je bila volilna udeležba 
dokaj visoka, je bila precej nižja kot 
na predhodnih državnozborskih volit
vah. S tem je precej volilcev pokaza
la ravnodušnost do prihodnosti Slo
venije ali pa nestrinjanje z doseda
njo oblastjo, v programih oziroma 
predstavitvah drugih strank pa se ne 
prepoznajo. 

2. Na odločitev, koga so volilci vo
lili, je po mojem mnenju vplivalo 
več dejavnikov. Nedvomno so poleg 
strankarskih programov in njihovih 
predstavitev odločilno vlogo igrali tu
di prepoznavni posamezni kandida
ti. Pri nekaterih (tako na levi kot na 
desni) so se zbirali celo glasovi iz po
litično sorodnih strank. 

3. Letošnje volitve so ponovno po
kazale tudi veliko šlamparijo predvo
lilnih raziskav in političnih barome
trov. Nekateri so se obnašali zelo na
vijaško, zato so se jim rezultati obrni
li na glavo. Skrajni čas je, da se go
spodje (in gospe) na teh delovnih 
mestih vprašajo, kaj delajo. Naša 
družba takšnih ne potrebuje. 

4. Zanimiva je bila tudi novinarska 
stavka na dan volitev. Če bi bili naši 
mediji neodvisni, bi se to še nekako 
dalo razumeti. Ker pa je (bila!) veči
na prorežimsko usmerjena, se morda 
zares tudi njim lahko pripiše delček 

zaslug pri obratu v razmišljanju volil
nega telesa. Zdaj pa se propartijski 
novinarji celo križajo po hodnikih in 
bifejih. Iz tega lahko sklepamo, da se 
prorežimskost ob morebitnem Janše
vem vodenju vlade ne bo ponovila. 

5. Čeprav letos ni bilo toliko na
padov na cerkveno usmerjene oziro
ma tiste kandidate, ki zagovarjajo tu
di nekatera stališča, povezana z ve
ro, pa so se dogajale prav tako neka
tere zgodbe, ki se več ali manj pojav
ljajo, zdaj le v nekoliko bolj prefinje-
nih oblikah. 

6. Dotaknimo se tudi Foruma 21 , 
ki se sicer ni registriral kot politična 
stranka, je pa vidno in dovolj prebri
sano nagovarjal dobršen del volilcev. 
Bolj zanimivo postane, če samo po
gledamo njihovo pisanje na internet-
nih straneh in ugotovimo, da so se 
prav oni zgražali nad Ropovo vlado in 
njeno neuspešno politiko glede sla
be konkurenčnosti Slovenije. Zaosta
li smo celo za Estonijo in Madžarsko, 
ki sta bili še nedavno za težko želez
no zaveso. Podobno so ugotavljali 

na področju socialnih kazalcev, neu
spešnem lastninjenju bank in slabih 
posegih v gospodarstvo ter še na vr
sti drugih pomembnih področjih. 

Na koncu, dan pred volilnim mol
kom, pa so jasno povedali, da bodo v 
Forumu 21 podprli oblast v dotedanji 
sestavi. Menim, da jim je ta poziv to 
pot prinesel več škode kot koristi. Ta
ko so ocenili tudi volilci, saj je zmes 
kapitala ter »visoke« in dejansko kon
zervativne politike najmanj, kar lah
ko rečemo za današnji čas, slaba in 
dokaj neokusna zamisel. 

7. Prav tako se je vlada v zadnjih 
mesecih samo kazala z uspehi, ki 
so ljudstvo vedno bolj silili k razmiš

ljanju, ali je vse to res. Lani objavlje
na strategija slovenskega razvoja in 
vzporedno razglašeni razni dokumen
ti, so bili vedno bolj razglašeni med 
seboj ali pa le mrtve črke na papirju. 

8. Birokracija je pri nas naredi
la svoje, saj smo ena od najbolj bi
rokratskih držav na svetu. Računsko 
sodišče, urad za preprečevanje pra
nja denarja, davkarija, nereorganizi-
rana javna uprava ... pa še kaj, so ta
ko pomembni v normalni državi, da 
bi se tudi o njih moralo slišati kaj pa
metnega. Pa se ni! Zato so se korup-
tivne zgodbe uresničevale do zadnje
ga trenutka in, če hočete, pospešeno 
tudi skoraj ves teden po volitvah do 
navodila, ki ga je izdal finančni mini
ster, koje ustavil porabo proračun
skega denarja. 

9. Skoraj ničesar pa volilci nismo 
slišali o zaščiti nacionalnih interesov, 
identitete, javnega dobra in drugih 
instrumentov, ki so nujni za uspeš
no delovanje sodobnih in demokra
tičnih družb. 

Na lokalni ravni se osebno nisem 
veliko srečeval s predvolilno kampa
njo, saj so me v moji službi kar dobro 
zaposlili poleg rednega dela še s sre
čanjem geodetov na Krimu, katere
ga so se udeležili tudi nekateri gost
je iz tujine, slavnostni govornik pa je 
bil minister dr. Pavle Gantar. 

Naj še dodam pripombo: Če že do
bimo vsak dan toliko reklamnega 
gradiva, lahko upravičeno pričakuje
mo, da ga bo v zadnjem tednu pred 
volitvami še nekoliko več. Bolj za
skrbljujoče pa je tisto, da nas je kar 
precej dobilo razna volilna sporočila 
in oglase po elektronski pošti, ne
kateri menda celo prek mobilnih te

lefonov. Za tiste, ki pa smo jih dobili 
šele po enem tednu, pa se bodo mo
rali pozanimati pošiljatelji, saj je lah
ko več vzrokov - od tega, da je ne
kdo zatajil v posameznem volilnem 
štabu, pa do raznašalcev pošte po 
terenu ali pa manipulantov na raznih 
telekomunikacijskih napravah. 

Menda je bilo v sami predvolilni 
kampanji tudi kar nekaj nizkih žogic, 
a tega ne bi preveč pogreval. Nedvo
mno gre pri kampanji za predstavitev 
svojega kandidata v najboljši luči, 
za nasprotnega pa v nekoliko slabši. 
Sam osebno pa bi si predvsem želel, 
da bi se volilcem poleg obljub pred
stavile le pozitivne možnosti razvoja. 
Poudarek je na možnostih! 

Vsaka stran pa je najbrž že, ali pa 
še bo, naredila analizo in ugotovila, 
katere predvolilne poteze so bile za 
stranko dobre in katere ne. 

Upajmo pa, da zamere na lokalni 
ravni niso tako globoke, da bi se pre
nesle na delo v občinski svet in ob
čino nasploh, da bi se samo pisarilo 
po lokalnemu časopisu, kako nemo
goči so samo oni na drugi strani. 

Upajmo tudi, da se bodo zače
ti pogovori na državi ravni uspešno 
zaključili in da bo oblast v svojih pr
vih sto dnevih pohitela z zaostanki, 
ki jih bo morala najprej reševati. Ne
dvomno pa ji ne bo lahko (kot sem 
pred meseci že zapisal). Nekatere za
deve v naši družbi se pač odvijajo na 
dokaj svojstven in trdovraten način. 
Pričakovali bi, da bo šlo lažje, a več
krat ne gre. 

Vseeno pa zaželimo: 
Naj prosto zadiha sproščena in 

bolj vesela Slovenija! 
Za prijazno Grosuplje 
odgovorni urednik Jože Miklič 

IT 
JI LZI LziU 

Volilni cirkus je za nami in raz
mere naj bi se normalizirale. Volivci 
so se odločili za spremembe in bre
me o d g o v o r n o s t i z a v o d e n j e države 

preložili na pleča novi ekipi. Bojim 
se, da sta kaznovani obe strani - e-
ni za svoje resnične napake in dru
gi za svoje nerealne obljube. Vse
kakor je sedaj na potezi nova ekipa 
in v dobro Slovenije in nam držav
ljanom jim želim uspešno in pravič
no vladanje. 

Zahvaljujem se vsem, ki ste na 
volitvah svoj glas in s tem zaupanje 
namenili meni. Ne bi bil iskren, če 
ne bi priznal, da sem pričakoval več
jo podporo, vendar spoštujem odlo
čitev, ki jo je izrazila večina. Jane
zu Janši kot tudi drugim nasprotnim 
kandidatom priznam korekten volil
ni boj in mu kot zmagovitemu volil
nemu nasprotniku čestitam. S tako 
velikim zaupanjem, kot ste mu ga iz
kazali, mu ne bo lahko, saj so priča
kovanja očitno zelo velika. 

Ob tem moram odgovoriti na ne
kaj izjav piscev (g. Predaliča in pis
ca stališča svetnikov SDS) iz stran
ke SDS na moj račun v predhodni 
številki Grosupeljskih odmevov. Ce
lostranski predvolilni stampedo ni v 
vsebinskem smislu prinesel nič no
vega, ponavljajo se že prežvečene 
pripombe in očitki. Pa vendar je tu
di nekaj novih nizkih poudarkov. Vse 
kar vsebinskega lahko povzamem iz 
obeh člankov je, da nekaj malega 
uspehov je bilo, vse drugo pa je po
lomija in županov »blef«. Kot so za
pisali, bi oni znali to mnogo bolje, 
predvsem pa bi krpali cestne luknje. 

Kot ugotavljata oba pisca, sem o-
stanek nekih »nekdanjih časov«, če
ravno sama verjetno niti dobro ne 
vesta, kaj naj bi to pomenilo. Po nju
nem vsekakor nekaj zelo slabega. 
Res je, nisem »od danes«, kot sta 
onadva. Predvsem pa ne razumem 
demokracije po njuno, da je potreb
no o razumljivih in za občane in ob
čino pomembnih ter nujnih zadevah 
v neskončnost razpravljati, zgubljati 
tedne in mesece in nič narediti. 

Verjetno je res treba nekoliko ob
razložiti, kako poteka to naše občin
sko komuniciranje. Točke dnevnega 

reda in strokovno gradivo občinski 
svetniki dobijo že štirinajst dni pred 
sejo občinskega sveta (redke obči
ne imajo tako dolge roke za dostavo 
gradiv), kar je več kot dovolj, da se 
osebno pripravijo, če se želijo, seve
da. Nekaj dni pred sejo se skličejo 
štirje strokovni odbori, po potrebi še 
kaka komisija, na katerih po tema
tikah obravnavamo gradivo za sejo. 
Že tu ure in ure župan in občinske 
strokovne službe tolmačimo proble
matiko in odgovarjamo na vprašanja 
svetnikov in drugih odbornikov. Po 
teh ali pred temi sejami se skliče
jo strankarski kolegiji in tam se po
novno obravnava ista problematika. 
Če me na tako koordinacijo povabi
jo se je tudi udeležim ne glede na 
stranko, ne vsiljujem pa se nikomur. 
Stranka SDS meje v šestih letih žu-
panovanja enkrat celo povabila na 
svojo koordinacijo in so preživeli. 

Po vseh teh strokovnih in obšir
nih razpravah se potem vse skupaj, 
predvsem za medije, ponovi še na 
večurni seji občinskega sveta in vse 
to nekaterim še ni dovolj, še se ne 
morejo, ne znajo ali nočejo odloči
ti. Meni in mojim sodelavcem svet
nikom ni žal ure in ure tolmačiti in 
dopovedovati vsebine iz predloženih 
gradiv, zato pa pričakujemo na kon
cu tudi njihovo korektno, ažurno in 
konstruktivno sodelovanje ter skraj
no preprosto odločitev ZA ali PROTI. 
Samo za to so dobili mandat od ob
čanov in za to so tudi dobro plačani 
(določili so si najvišjo možno sejnino 
in njihova preprosta logika je - več 
sej - več sejnin). 

Gospod Predalič se pritožuje tu
di čez gradiva, ki jih dobijo na se
jo. Običajno so to dodatna gradiva 
svetnikom v pomoč pri odločanju ali 
pa v redkih slučajih, ko nam iz vlad
nih nivojev v zadnjem trenutku po
šljejo zahteve po takih ali drugač
nih nujnih sklepih občinskega sve
ta. Razmere pa postanejo tudi hu-
morne, ko nekateri svetniki, kot npr. 
na zadnji seji g. Predalič, ne ločijo in 
pomešajo delovno gradivo za spre
jem rebalansa proračuna in infor
macije o porabi sredstev, ki so jih 
na lastno zahtevo dobili na sejo in 
se ne tiče obravnavane teme. 

Je pa v zadnji številki tega glasi

la g. Predalič pokazal še drug, ver
jetno svoj pravi obraz-značaj. V svo
ji predvolilni zagnanosti se je spu
stil na dno dostojanstva in me je že
lel, kolikor se le da, očrniti kot župa
na, predvsem pa lustrirati in umaza-
ti kot človeka. Domnevam, da je to 
njegov osebni boj z menoj in močno 
dvomim, da je Janez Janša na vo
litvah potreboval ali soglašal s tako 
pritlehno podporo. 

Ja, g. Predalič, sem na vašem pri
ljubljenem seznamu Udba.net, kot 
milijon drugih slovenskih državlja
nov. Zabeležen sem kot sodelavec 
varnostne službe oboroženih sil v 
sestavu Teritorialne obrambe. Tri
najst let sem bil v službi v profesi
onalni sestavi TO Slovenije, od te
ga osem let kot poveljnik TO obči
ne. Vsi, ki smo bili na takih ali podo
bnih odgovornih funkcijah, smo de
lali tudi na vojnih načrtih za obram
bo domovine, zato smo imeli dostop 
do dokumentov najvišje vojaške za
upnosti. Osebno smo odgovarjali za 
zaupane nam podatke, zato smo bi
li pod strogim nadzorom in kot od
govorni, rizični kadri avtomatsko 
uvedeni v to evidenco. Večina ne
kdanjih usposobljenih in preizkuše
nih poveljnikov štabov in enot TO, ki 
smo vodili TO v bojih za osamosvoji
tev Slovenije, smo v tej evidenci. 

Kje ste bili pa vi, g. Predalič? 
Zanimivo naključje je, da se je v 

večini slovenskih medijev in na In
ternetu tik pred volitvami pojavila 
tudi zlonamerna anonimka, v kateri 
se brez vsakega najmanjšega doka
za in neargumentirano, zgolj na In-
sinuacijah, obtožuje grosupeljskega 
župana za zlorabo položaja, z jas
nim namigovanjem na korupcijo. Po
vod je javni arhitekturni projektni 
natečaj, ki ga je občina razpisala za 
izgradnjo nove grosupeljske knjižni
ce. Na natečaju je sodelovala tudi 
moja hči Maja (absolventka arhitek
ture) in po sklepu strokovne komisi
je dosegla drugo mesto. S tem ji je 
bila dodeljena tudi druga nagrada. 
To je bil razlog za obtožbe in dokaz 
za županove zlorabe. 

Natečaj je bil anonimen. Ni se ve
delo do konca izbora, čigavo je ka
tero delo. V Natečajno komisijo sem 
glede na določbe zakona imenoval 

Hvala za podporo 
in zaupanje. 
Ostajamo zvesti vam 
in zavezani Sloveniji. 
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nesporne strokovnjake iz arhitek
turne, gradbene in bibliotekarske 
stroke. Izjema in v vlogi nekakšne
ga nadzornega člana je bil dr. Peter 
Verlič (članstvo je sprejel in prosto
voljno podpisal), član svetniške sku
pine SDS, katerega sem imenoval 
kot politika zaradi velikega intere
sa stranke SDS po prisotnosti v na-
tečajni komisiji in z namenom, da 
imajo kot moja ostra opozicija ne
posreden vpogled in vpliv na ne-
spornost natečaja in korektno de
lo komisije. Župan nisem bil član 
natečajne komisije in na njeno de
lo, predvsem pa odločitve, nisem 
imel vpliva. 

Veliko željo hčerke Maje, da so
deluje na natečaju s svojo vizijo no
ve (svoje) knjižnice, na katero je bi
la vezana od rane mladosti, in že
ljo po strokovni samopotrditvi, ni
sem mogel in smel preprečiti ne kot 
župan ne kot oče. Na svoje otroke 
sem ponosen in prepričan sem bil, 
da bo ob velikem naporu (projekt je 
ob dvomesečnem garanju priprav
ljala sama) predstavila dobro zami
sel, predvsem strokovno z veliko 
osebnega in čustvenega poudarka 
lastne pripadnosti tej knjižnici. De
lo ji je oteževalo tudi dejstvo, da ga 
je morala pripraviti v tajnosti, saj mi 
je obljubila, da o njenem sodelova
nju do konca izbora ne bo nikomur 
govorila. Zaradi preprečitve kakrš
nega koli vpliva na odločitve v komi
siji sem poskrbel, da o kandidaturi 
hčerke ni vedel nihče. 

Na postopek in odločitve komisi
je ni bilo nobene strokovne, politič
ne niti kakršne koli pritožbe. Vsa de
la so bila po končanem izboru jav
no razstavljena in vsakdo si je lah
ko ustvaril mnenje o strokovnosti in 
primernosti izbora vseh izbranih del. 

Anonimnež se je seveda zavedal 
svoje podlosti, zato ga ni bilo toliko 

v hlačah, da bi se podpisal pod svoj 
konstrukt. V opravičilo je zapisal: 
»Zaradi svojega položaja v občinski 
sestavi in poznavajoč županov zna
čaj se ne upam podpisati, vendar 
lahko resničnost navedenega vedno 
preverite tako na spletni strani ob
čine kot v naravi... S spoštovanjem 
... Ogorčen občan«. Na isti internetni 
strani, kjer je bila objavljena ta ano
nimka neki BOZO še dodatno podpi
huje že tako vnete somišljenike z in
formacijo o županu Lesjaku kot so
delavcu UDBE. Kakšna zanimiva po
dobnost z navedbami v članku iz 
Grosupeljskih odmevov, pod katere
ga se je podpisal g. Božo Predalič. 

Skoraj s prstom se je pokazal ta 
od župana zastrašeni »anonimni« 
član občinskega sveta. Pa vendar 
ga lahko v tem trenutku imenujem 
samo kot BP (npr. Brezimna Perso-
na). Velikokrat sem se ob podobnih 
prilikah spraševal, kakšni potuhnje
ni in zahrbtni ljudje morajo biti ta
ki anonimni ovaduhi. Ali pa sem se 
morda motil? Morda so samo usmi
ljenja vredni prizadeti, frustrirani in 
zakompleksani ljudje, ki svoje heroj
stvo izživljajo v megli anonimnih in 
lažnih obtožb. 

Čemu vse to? Zlonamernemu 
sumničenju se seveda ne morem 
izogniti. Kot župan in javna oseba 
moram to pričakovati in vzeti v za
kup. Je pa skrajno nepošteno, da ta
ka pritlehna namigovanja spodbu
jajo dvom v strokovnost, poštenost 
in korektnost vseh članov natečaj
ne komisije. Morda pa bo g. dr. Pe
ter Verlič kot član te komisije znal 
primerno odgovoriti na taka podti
kanja. 

Danes toliko, predvsem aferaško, 
drugič pa spet kaj bolj konstruktiv
nega. 

Župan Janez Lesjak 
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V skladu z določili Zakona o medijih 
(Ur. list 35/2001) je z odločbo št. 006-
611/2002 z dne 13. septembra 2002 
lokalni časopis "Grosupeljski odmevi" 
vpisan v razvid medijev pri Ministrstvu 
za kulturo Republike Slovenije. Na 
podlagi Zakona o davku na dodano 
vrednost (Ur. list RS št. 89/98) spada 
časopis med izdelke, za katere se 
obračunava davek na dodano vrednost 
po stopnji 20 %. Glasilo izhaja enkrat 
mesečno v nakladi 5.600 izvodov in ga 
prejemajo vsa gospodinjstva v občini 
brezplačno. 

PRISPEVKE ZA GROSUPELJSKE 
ODMEVE V MESECU NOVEMBRU 
JE TREBA ODDATI DO 
PETKA, 5. NOVEMBRA 2004. 

ČASOPIS IZHAJA PREDVIDOMA 
VSAKO TRETJO SREDO V MESECU 
(FEBRUARJA IN AVGUSTA 
ČASOPIS NE IZIDE.) 
Nepodpisanih prispevkov in prispevkov, 
oddanih po datumu za oddajo, ne 
objavljamo. Javne ustanove imajo pravi
co do brezplačnih objav nekomercialnih 
prispevkov. Prispevki pravnih oseb se 
ne honorirajo, morajo pa biti avtori-
zirani, podpisani (in poiigosani). Pisma 
bralcev, pravnih oseb in nenaročeni 
prispevki se ne honorirajo. 
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko 
katere koli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko pri 
šlo do sporov po Zakonu o medijih, je 
treba oddati na papirju z lastnoročnim 
podpisom in polnim naslovom pravne 
osebe morajo prispevek avtorizirati in 
dodati se žig. 

Če želite posamezno gradivo 
vrnjeno, priložite ustrezno kuverto 
z vašim naslovom in znamkami. 
Vse ostale pravice in obveznosti 
uredništva in sodelujočih ureja 
ODLOK 0 USTANOVITVI IN IZDAJANJU 
LOKALNEGA ČASOPISA GROSUPELJ
SKI ODMEVI (št. 006-1/95-1), ki je bil 
sprejet na seji Občinskega sveta občine 
Grosuplje dne 30. 10. 2002. 

NAVODILA ZA PRIPRAVO BESEDIL 
Prispevke naj avtorji predajo v kratki 
obliki. V skladu s programsko zasnovo 
in uredniško politiko bomo vsa nenaro-
čena besedila, ki bodo daljša od 1800 
znakov, zaradi pomanjkanja prostora 
krajšali. 
Prispevke v digitalnih oblikah je treba 
oddati v RTF, TXT ali DOC zapisih brez 
vnesenih fotografij. 
Prispevki, natisnjeni na papirju, morajo 
biti zaradi optičnega prepo-znavanja 
besedil printana v velikosti 12 (do max 
16) pt ARIAL ali TIMES NEW ROMAN 
pokončnih fontih in dovolj močnem 
temnejšem natisu brez kakršnih koli 
barvnih in drugih okrasnih podlag. 
Krajši, na roko napisani prispevki, naj 
bodo čitljivi. 

TEHNIČNA NAVODILA ZA 
FOTOGRAFIJE IN OSTALO 
SLIKOVNO GRADIVO 
Fotografije, r isbe in ostalo sl ikovno-
graf ično gradivo naj bodo posre 
dovani na medi ju , ki ga je mogoče 
skenirati na ploskovnih skenerj ih , le 
iz jemoma so lahko tudi diapozitivi 
ali negativi. 
Digitalne fotografije naj bodo 
zap isane v JPG (brez stiskanja), TIF 
ali PDF zap isu , 3 0 0 dpi , barvne 
v C M Y K raz-slojitvi. Na jmanjša 
ločljivost glede na že leno velikost 
objave in motiv mora biti 1 8 0 dp i . 
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NAPREDEK KNJIŽNICE 
GROSUPUE - ODRAZ 
SPOSOBNEGA TIMA 

Občinski svet Občine Grosuplje je brez razprave in soglasno potrdil imeno
vanje dosedanje ravnateljice Knjižnice Grosuplje Rože Kek za direktorico jav
nega zavoda za nadaljnje petletno obdobje. Zaradi izteka dosedanjega man
data. 11. novembra 2004, je Svet knjižnice objavil razpis za delovno mesto 
direktorja. Na razpis se je odzvala samo dosedanja direktorica Roža Kek, za 
katero je Svet (v sestavi Vinka Petriča, Lojzke Cilenšek in Ksenije Medved) 
ugotovil, da izpolnjuje pogoje razpisa in jo soglasno (na tajnem glasovanju so 
dosedanjo ravnateljico podprli prav vsi strokovni delavci knjižnice) predlagal 
za direktorico. Pred imenovanjem pa mora Svet pridobiti še soglasje občin u-
stanoviteljic. Med svetniki je imenovanje Kekove za direktorico komentiral 
Matjaž Trontelj, SLS: »Knjižnica Grosuplje je v zadnjem obdobju dosegla velik 
razvoj. Postala je pomembna informacijska točka, ustanova, ki deluje na po
vezovanju med vsemi tremi občinami. Za to imajo velike zasluge direktorica in 
ostali zaposleni. Njeno imenovanje se nam zdi primerno in ga podpiramo.« 

GASILCEM POMAGALI 
PRI NAKUPU ZEMUIŠČA 

Gasilci PGD Gatina so na občinski svet naslovili prošnjo po odkupu zemljiš
ča na Gatini za opravljanje svoje dejavnosti. Ker je želeno zemljišče last zašči
tene kmetije družine Boben s Spodnjega Blata, promet z zemljišči zaščitene 
kmetije pa je po zakonu o kmetijskih zemljiščih omejen, je gasilsko društvo 
za pomoč pri nakupu zaprosilo Občino. Občinski svet je s sklepom soglašal, 
kupnino in ostale stroške prenosa lastninske pravice z omenjenega zemljišča 
pa bo plačalo PGD Gatina. Predsednik PGD Gatina Tone Lampret je povedal, 
da gasilska druščina šteje 100 odraslih in 50 mlajših članov, kar je glede na 
skupno število 300 prebivalcev lepa številka. »Naš problem je, da društvo ni
ma primerne vadbene površine za izvedbo gasilskih vaj in športno dejavnost 
naših članov, še posebno najmlajših. Zato je upravni odbor že leta 1998 skle
nil, da društvo pridobi primerno zemljišče za te potrebe. Po dolgoletnih napo
rih nam je uspelo pridobiti prodajalca, tako da pričakujemo, da bomo v ne
kaj mesecih končno prišli do dolgo želene površine, ki jo bodo naši člani upo
rabljali z veseljem in veliko zagnanostjo. Pri tehničnih zadevah nam je široko
grudno pomagala Občina Grosuplje. Moram pa poudariti, da ne bo potrebno 
kupiti ves del zemljišča, saj nam je del zemljišča, ki je potreben za dovoz na 
parcelo, podarila naša vaščanka. Za to smo ji vaščani in gasilci zelo hvaležni.« 

HLEBEC GROSUPELJSKEGA 
KRUHA ZA DEVICO 

Zaradi potreb uvajanja novih tehnologij in širjenja proizvodnje Pekarne Gro
suplje bo morala Občina urediti neoviran cestni dostop lastnikom podjetij in 
uporabnikom njihovih storitev za stavbo pekarne. Pekarna Grosuplje je zara
di zadovoljevanja prostorskih potreb odkupila objekt z zemljiščem podjetja Vi-
mont in izrazila željo po vzporedni prestavitvi sedanje ceste med obema pod
jetjema za stavbo Vimont. Prestavitev cestišča naj bi potekala po delu zemljiš
ča, ki je v solastništvu Občine Grosuplje in Prostovoljnega gasilskega društva 
Grosuplje, ter po zemljišču pekarne. Za krak ceste, ki poteka med podjetji in 
pekarno, pa slednja predlaga podaljšanje preko svojega zemljišča. Istočas
no so podjetniki na Občino naslovili dopis, v katerem predlagajo, naj se zara
di boljše prometne varnosti in izogibanja motenja proizvodnih procesov pekar
ne uredi priključek lokalne ceste na regionalno cesto Cesto na Krko, na vseh 
zavojih in križiščih izvede radije v premeru 6 metrov zaradi večje prepustnosti 
tovornega prometa, nove ceste opremi z javno razsvetljavo, prometno signali
zacijo in vse nove ceste preimenovanje v javno dobro. Neposredno na seji pa 
so se svetniki seznanili še z dopolnilnimi predlogi podjetnikov, in sicer, da Ob
čina Grosuplje od Direkcije RS za ceste pridobi soglasje za priključek lokalne 
na regionalno cesto, šele potem pa naj v veljavo stopi občinski sklep. Župan 
Janez Lesjak je na kratko očital problematiko: »Sedanje cestišče se bi poda
ljšalo le za nekaj deset metrov. Občina temu postopku ne nasprotuje, saj mo
ramo poskrbeti za nemoteno širitev pekarne, v nasprotnem primeru si bo mo
ralo podjetje poiskati drug prostor za opravljanje dejavnosti.« 

Župan je svetnike opozoril, da se je občina odzvala tudi na dopis in prošnjo 
podjetnikov za ureditev priključka na regionalno cesto, vendar naj bi bilo zara
di bližine železniškega prehoda in neposrednega izvoza na Gasilsko cesto kaj 
malo verjetno, da bi ministrstvo pristalo na tako rešitev. »Občina bo poskrbe
la za ureditev pešpoti, cestnega priključka pa sama ne more urediti.« Župan 
je še ocenil, da se s premikom cestišča prometni režim na tem območju ne 
bo poslabšal. Franc Štibernik, LDS, pa je menil, da mora Občina imeti besedo 
pri urejanju naselja in zato se mora potruditi tudi za pridobitev soglasja za pri
ključek na Cesto na Krko. Dušan Hočevar, SDS, je v celoti podprl dopis last
nikov. »Če ne bi bila možna priključitev, naj pekarna kot zainteresirana stran
ka po svoji poti omogoči dostop do teh podjetij. Če se ne bodo upoštevale že
lje in zahteve lastnikov in krajevne skupnosti, teh predlogov ne bomo podpr
li.« Da v sklepu ne sme biti izključena ena ali druga stran, se je strinjal tudi 
Jože Intihar, LDS, ki se je zavzel za sprejetje predloga, ki bo omogočal nemo
ten razvoj: »Nobenega podjetnika ne smemo ovirati pri razvoju, zato ni smisla, 
da sklep zavremo. Potrdimo ga, vendar s pogojem, da se upošteva tudi pogo
je ostalih podjetnikov.« Dušan Hočevarje še enkrat poudaril, da stranka SDS 
ne želi zavirati pekarne: »Ne želimo pa, da se ostalim lastnikom poslabša sta
nje na račun Pekarne Grosuplje. Pešpot zato nikakor ne pride v obzir, omogo
čiti se mora dovoz.« Anton Perme, SLS:« Pekarna je neke vrste paradni konj, 
ki je ime Grosupljega ponesla v širšo okolico in tujino. Zato jo je treba podpre
ti. Tudi novo nastala podjetja imajo pravico do izvoza. Srž problema promet
nih tokov je most pri Grilu - v tem primeru bi bila tudi dovoz do pekarne in 
križišče s Cesto na Krko manj obremenjena.« V vedenje kolegom je izpostavil 
hitro širjenje pekarne, ki naj bi bila pred leti nezainteresirana za nakup okoli
ških zemljišč, sedaj pa jih odkupuje po visoki ceni. »Širitev postaja moteča za 
sostanovalce in morda bi bilo pametno, da bi se Občina in pekarna pogovar
jali o kaki drugi lokaciji.« Mihael Kadunc, N.Si, je zagovarjal širitev nepregled
nega dela križišča in ureditev izvoza oziroma je predlagal, naj se počaka na 

soglasje DDC. Jože Šircelj: »Ne gre zanemariti interesov podjetnikov. Na zem
ljišču, ki ga bo pridobila pekarna, naj se na stroške naročnika vzpostavi pove
zava do podjetij, Občina pa mora doseči, da jo stvar finančno ne zadene.« Dr. 
Peter Hostnik, N.Si, je kot nekdanji predsednik KS Grosuplje predočil, da je 
nekoč že bilo zaprošeno za ureditev priključka na regionalno cesto, vendar re
publika ni dala soglasja. Zato je tudi predlog, da bi uveljavitev odloka pogoje
vali s pridobitvijo soglasja z DDC, ocenil kot neprimeren. »V tem primeru lah
ko Pekarna Grosuplje nadaljnja tri leta - počiva. To bi bila prehuda zahteva, 
saj bi z njo uničili pekarno.« Božo Predalič, SDS, je nato vložil amandma, ki bi 
vključeval dikcijo sklepa lastnikov (oddan neposredno na sejo) in dodatek: »0-
ziroma da se poišče ustrezna rešitev, s katero soglašajo lastniki.« Matjaž Tron
telj, SLS, je menil, da gre v tem primeru za gašenje požara. »Prostor bo za pe
karno slej kot prej postal moteč, moteča pa bo tudi dejavnost pekar
ne za okoliške stanovalce. Kljub temu menim, da zavlačevanje s sklepom ne 
pride v poštev, ker mora pekarna hitro slediti konkurenci, obenem pa mora
mo pomagati tudi lastnikom.« Razpravo je prekinil župan, ki je izvajanje svet
nikov primerjal s priliko o devici, ki si želi iti v posteljo s fantom, pa bi vseeno 
rada ostala devica. »Podjetje ima v programu investicijo, mislim, da gre za za
mrznjeno hrano, ki jo mora hitro speljati, da ne izgubi tržišča. Sklep podjetni
kov ni korekten, glede na to, da so predhodno zagotovili, da ne mislijo zavira
ti širitve pekarne. Trenutno delamo aktivno na spojitvi s cesto pri Kovinastro-
ju, kar lahko koristi vsem. Novo križišče z regionalno cesto ne bi bilo možno 
tudi zaradi tega, ker bi bil v tem primeru oškodovan en lastnik, saj bi mu kri
žišče drastično poslabšalo razmere.« Ponovno se je oglasil Božo Predalič, ki 
je prvotni amandma modificiral z novim predlogom: »Sklep naj stopi v veljavo, 
ko dosežemo soglasje vseh prizadetih. Če pekarna že z jutrišnjim dnem dose
že soglasje s podjetniki, sklep velja. Ne zanima pa me, ali jim bo za to ponudi
la odškodnino ali hlebec kruha.« Direktor občinske uprave Marko Podvršnik je 
k prvotnim predlogom občine vložil nov amandma občinske uprave in Franca 
Štibernika, s katerim se Občina Grosuplje zavezuje, da si bo po svojih zmož
nostih prizadevala za priklop na regionalno cesto. Po razpravi so se svetniki 
posvetili glasovanju o predlogih. Zavrnili so Predaličev amandma, sprejeli pa 
predlog občinske uprave in Franca Štibernika. Pozitivno so sklepali tudi o te
koči točki dnevnega reda. 

KO BESEDE NISO ZAMAN 
Dr. Miroslav Kranjc, LDS, je občinski upravi zastavil vprašanje, ali so z za

dolževanjem Glasbene šole Grosuplje za nakup klavirja soglašale tudi ostale 
občine soustanoviteljice ali samo grosupeljska. Vodja Urada za družbene de
javnosti Jelka Kogovšek je pojasnila, da je Občina dala soglasje samo za tisti 
delež, katerega ustanoviteljica je sama, torej 60 odstotkov. Dr. Kranjc je me
nil, da vsaj ena občina ni dala soglasja in ravnanje ravnatelja Franca Korbar-
ja ocenil za nelojalno. 

Mag. Breda Škrjanec, LDS, je županu zastavila vprašanja v imenu stanoval
cev blokov na Adamičevi 3 in 11, in sicer glede urejanja parkirišč in razmeje
vanja javnih od zasebnih površin. 

1. Ali je sprejet prostorsko ureditveni načrt Občine Grosuplje in kako so 
urejeni parkirni prostori? 

2. Ali je GPG prodalo zemljišče med Mercatorjem in blokom na Adamičevi? 
3. Kdaj bo izveden postopek vpisovanja etažne lastnine v zemljiško knjigo? 
4. Kako se bodo uredila parkirišča za stanovalce na Adamičevi 11? Sta

novanj je 18, parkirišč pa je manj, pa še te zasedajo obiskovalci trgovine in 
knjižnice. Zanimalo jih je tudi, kdo je lastnik zemlje, ki služi kot dovozna pot 
za tovornjake Mercatorja? 

Škrjančevojetudi zanimalo, kako je z goloseki na Koščakovem hribu in v 
okolici. Do pogozdovanja še ni prišlo, čeprav je v preteklem mandatu na to 
prejela pozitiven odgovor. Pozanimala pa se je tudi, kaj se zgodi v primeru, če 
nekdo od občanov izgubi stanovanje in osebni dohodek. »Ali za take prime
re obstaja stanovanje? Na kakšen način in ali sploh lahko Občina rešuje take 
primere? Nemudoma ji je odgovoril župan, kije pojasnil, da Občina nima in
terventnih stanovanj za brezdomce, bo pa za vsak primer poskušal zagotovi
ti vsaj enega. 

Matjaž Trontelj, SLS, je ponovno izrazil željo po poročilu Sveta za vzgojo in 
preventivo v cestnem prometu. Zanimalo ga je, ali je Svet ocenil kritične toč
ke v občini Grosuplje. Prosil je tudi za poročilo koncesionarjev za dimnikarske 
storitve in plakatiranje, in sicer, ali je Občina zadovoljna z izvajanjem teh de
javnosti, kako so zadovoljni občani in nenazadnje tudi izvajalci. 

Jože Šircelj je zastavil sedem vprašanj. 
1. Ali bi lahko Občina ponudnike stojnic na Kolodvorski v prednovoletnem 

času oprostila plačila takse in najema? (Župan: »Vsi, ki so zaprosili, so bili 
oproščeni takse in najema. Na tak način želimo vzpodbuditi prireditev.«) 

2. Ali je priključek v novo stanovanjsko sosesko poleg Mercatorja lega
len? Zraven je tudi parkirišče podjetnika in neurejeno parkirišče za kupce tr
govskega centra. (Župan: »Nekatere javne površine v občini še niso urejene v 
skladu s potrebami. Trenutno je v teku projekt revidiranja celotne trase proti 
Cikavi in tudi priključka v naselje Brvace in novo sosesko.«) 

3. Ali bo Občina odstranila otroška igrala, ki so nevarna? (Župan: »Okoli blo
kov še ni urejeno lastništvo na zemljiščih. S pravnega vidika Občina ne more 
odstraniti igral, četudi so nevarna.«) 

4. Kdaj bo urejeno križišče pri Gumi, kjer se bo z naselitvijo prebivalcev v 
Sončne dvore promet še povečal? (Župan: »Čez železniško progo bomo ure
dili most, po vsej verjetnosti bo potekal diagonalno v industrijsko cono in bo 
služil kot južna obvoznica. Z železnico se dogovarjamo za postavitev zaščitne 
rampe. Projekti so v pripravi, kdaj pa bodo izvedeni, je odvisno od zagotovitve 
sredstev v prihodnjem proračunu.«) 

5. Pod gozdom je prišlo do spremembe cestne ureditve pri Beli grivi, kjer je 
sedaj postavljen znak stop. Kaj je razlog za tako drastično spremembo? 

6. Kakšna je stanovanjska politika neprofitnih stanovanj - na nacionalnem 
nivoju se je veliko obljubljalo pred volitvami - na lokalnem nivoju? 

7. Ali je mogoče pridobiti tabele proračuna v elektronski obliki? 

Anton Perme, SLS, je nadaljeval razmišljanje mag. Brede Škrjanec o golo
sekih na območju občine. »Revirni gozdar nas je opozoril, daje to elementar
na nesreča. Očitno se širi naprej. Les je razvrednoten. Kaj naj v tem primeru 
naredijo lastniki gozdov? Za les ne dobijo nič, imajo pa velike stroške z odvo
zom. Nujna je strategija pogozdovanja.« Opozoril je tudi na odlagališča sme
ti v naravi, kot vzrok takemu stanju pa navedel centralno deponijo odpadkov. 
»Ljudi je treba vzpodbujati, da bodo smeti odvažali v Špajo dolino. Deponija bi 
morala biti bolj prijazna do občanov, da bi smeti tja odvažali z veseljem.« (Žu
pan: Vsak občan ima pravico pripeljati svoje smeti na deponijo, večji kamioni 
odpadkov pa so plačljivi. Vprašanje, ali bi bilo smiselno dovoliti, da se gradbe
ni material v deponijo steka brezplačno. Obstaja bojazen, da se bi v tem pri
meru v deponiji kopičile velike količine tudi iz drugih občin. Nemogoče je na

mreč preverjati, od kod prihajajo ruševine. Glede odlagališč v naravi pa me
nim, da tam odlagajo neodgovorni občani, ne glede na to, ali imajo ali nima
jo možnosti peljati smeti na deponijo. Veliko bo še potrebno postoriti na pre
ventivi in vzgoji. Rad bi opozoril občane, naj vsako črno odlagališče javijo ko
munalnemu inšpektorju. Letos smo jih tako že nekaj pospravili, čeprav je po
stopek dolgotrajen.«) 

V PRIPRAVI ENOTNA IN 
OBVEZNA LOKALNA 
OSKRBA S TOPLOVODNO 
ENERGIJO IZ GROSUPELJ
SKEGA NEDONOŠENČKA 
ODLOKA SVETNIKI NISO 
PODPRLI 

Od izgradnje stanovanjskih sosesk Ob Grosupeljščici in Dvori v letu 1986 
se je v naselju Grosuplje začel intenziven stanovanjski razvoj. Taje botroval 
razmisleku o oskrbi s toploto in izgradnjo kotlovnice ob vodotoku Grosupelj-
ščica. Širitev toplovodnega omrežja se je nadaljevala z izgradnjo šole Brinje, 
zazidalnimi načrti TOC 2 in 3, Dvori 3 in 4 ter Adamičevim centrom. Z zapol
nitvijo gospodarske cone jug in gradnjo soseske Sončni dvori pa se je zače
lo razmišljati o enotnem lokalnem konceptu energetske oskrbe in načrtova
ti premišljen pristop k širitvi energetske oskrbe. Centralna kotlovnica se lah
ko še širi do končne moči 11 MW, v gospodarski coni jug pa je v načrtu iz
gradnja kombinirane kotlovnice, tudi z uporabo bio mase. 

Kot je povedal direktor JKP Grosuplje Janez Skarlovnik, naj bi s tem pri
stopom uvedli lokalni energetski koncept na področju oskrbe in rabe toplote 
ter strnjena oskrbovalna območja, na katerih se obvezno izvaja oskrba s to
plo vodo iz javnega omrežja, zagotavlja pogoje za varno in zanesljivo oskrbo 
uporabnikov s toploto po načelih trajnostnega razvoja, ob upoštevanju učin
kovite in gospodarne izrabe obnovljivih virov energije ter pogojev varovanja 
okolja, obenem pa tudi zagotavlja trajne vire financiranja dejavnosti, uvaja
nje naprednih tehnologij in s tem pogojev varovanja okolja. »Uvajanje strnje
nih območij in obvezno priključevanje več stanovanjskih objektov, javnih ob
jektov, proizvodnih objektov in objektov drugih poslovnih dejavnosti, se uva
ja zaradi ekoloških, energetskih ter tehnoloških razlogov, zagotovljene smo
trnejše izrabe energije in povečanja ekonomske učinkovitosti že zgrajenega 
vročevodnega omrežja in proizvodnih virov,« je pojasnil Skarlovnik. 

Anton Perme, SLS, je menil, da ne bi smeli hiteti, naj se malo počaka, 
preuči možnost koriščenja biomase in šele nato od lok prenese na celo ob
čino. 

Mag. Breda Škrjanc, LDS, je dejala, da bi morali najprej sprejeti energet
ski plan in določiti strnjena območja, šele nato bi se lahko odločala. »Ne 
morem sprejeti nečesa, za kar ne vem, kakšne posledice bo imelo. Kaj bo 
taka oskrba pomenila v finančnem smislu in kaj za tiste, ki se zanjo ne bo
do želeli odločiti. Tudi šestmesečni rok za priklop je smešno nizek. S po
stopkom sem nezadovoljna.« 

Božo Predalič, SDS, je poudaril, da odlok vse preveč zanemarja individu
alne uporabnike, največji pomislek pa je imel glede fiksnega in variabilnega 
dela cene. Cena za distribucijo pare in tople vode za namen daljinskega 
ogrevanja naj bi bila praviloma sestavljena iz dveh delov: variabilni del cene 
pokriva variabilen stroške proizvodnje in distribucije ter se spreminja s spre
membo cen vhodnih elementov. Uporabniku pa se zaračuna kot cena za do
bavljeno toplotno energijo v SIT/Mwh. Fiksni del cene pa pokriva vse osta
le stroške obratovanja in se izračunava in usklajuje enkrat letno. Uporabni
kom se zaračuna kot cena za priključno moč v SIT/Mwh/leto. Božo Preda
lič: »Čim večji del cene bi moral biti odvisen od variabilenga dela, tako bi ve
deli, kdo ravna razsipno z energijo. Če je visok fiksni del cene, potem se res 
ne splača ogrevati na kakšen drug način, če pa je večji del cene odvisen od 
variabilnega dela, pa lahko uporabnik izbira med drugimi viri energije. Fiks
ni del ne bi smel presegati minimalnega dela administrativnih stroškov. 
Uporabnikom bi morali dopustiti, da se sami odločijo, kako se bodo ogreva
li. Občina bi morala postaviti pogoj, da dopušča tiste načine ogrevanja, ki so 
cenejši in čistejši kot je vročevod. Priklapljanje pa ne bi smelo biti obvezno, 
temveč bi morala Občina ljudi stimulirati.« 

Jože Šircelj je dejal, da se zadev lotevajo z napačnega konca: »Najprej je 
treba izoblikovati strategijo območij, ker govorimo o obvezni oskrbi. Zelo na
tančno moramo določiti obvezni in izbirni del.« Odlok je označil za pisan na 
kožo JKP, ki nič ne razmišlja o morebitnih koncesijah. Imel je še nekaj pri
pomb: »Prehodni roki morajo biti dolgi. Nesmiselno je, da bi morali plačevati 
tudi tisti, ki ne želijo biti priključeni. Odlok je treba vsebinsko predelati tako, 
da ne bo reševal problematike JKP, temveč problematiko ogrevanja in eko
logije v Grosupljem.« 

Stane Žvegla, ZLSD: »Imamo nova zazidalna območja, ki posegajo v na
selje vasi, kot na primer Brvace, Brezje, Jerova vas. Lahko se zgodi, da bo
do na eni strani ulice objekti priklopljeni na tako ogrevanje, na drugi strani 
pa ne. Zakaj bi se omejevali samo na zaselek Grosuplje?« Poudaril je še, da 
je osnovni pomen odloka ogrevanje s čim manj ekološko spornimi energet
skimi viri, sicer je to le odlok, ki rešuje JKP! 

Razpravo je zaključil župan Janez Lesjak, ki je ocenil, da osnutka odlo
ka zaradi tolikšnega števila pripomb ni mogoče sprejeti. Svetnikom je dal 
na znanje: »Sistem centralne toplifikacije je last Občine Grosuplje in dan 
v upravljanje JKP. Lani je bila izdelana energetska študija. Na Občini pa že 
razmišljamo, da bi sistem dali v upravljanje kar najbolj sposobnemu uprav-
Ijalcu, ki ga bo znal tržiti. Nismo še dobili nikogar.« 

Janez Skarlovnik je svetnike opozoril, naj ne bodo obremenjeni z JKP: 
»Ne skrbimo le za svojo kožo. Naše poslovanje je lojalno do občine. Vedno 
se maksimalno angažiramo, da dobimo najboljše rešitve. Toplotni sistem je 
nedonošenček, zato je zanj treba skrbeti. Bistvo je varstvo okolja, ki ni mer
ljivo v tolarjih. Če si je Ljubljana dovolila določiti območja plinifikacije, tudi 
mi ne soliramo.« Sicer pa je dejal, da ni katastrofe, če svetniki ne sprejme
jo osnutka odloka. 

In ga niso. 

Barbara Pance 
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Jelka Kogovšek, vodja Urada za družbene dejavnosti, je na začetku raz
prave povedala, da se je višina prihodkov zmanjšala za 37 milijonov, višina 
odhodkov pa povečala za pet milijonov tolarjev. 

Urad za gospodarstvo, družbene dejavnosti in finance: zaradi mrzle zi
me so se povečali stroški ogrevanja na OŠ Louisa Adamiča, povečali pa so 
se tudi stroški obratovanja nove POŠ Št.Jurij, in sicer za 5.290 tisoč tolar
jev. Za 100 tisoč se je povečala postavka za najemnino prostorov v župniš-
ču na Polici, ker še ni izvršena adaptacija POŠ Polica. Pouk v župnišču 
obiskuje en oddelek otrok. Zaradi višjih stroškov nakupa zemljišča in izde
lavo projektne dokumentacije za POŠ Žalna so se povečali stroški za 2 mili
jona. Zamenjava strehe na stari šoli na Adamičevi je investicijsko vzdrževa
nje povišala za 3 milijone. Investicijsko vzdrževanje in obnove v vrtcih (me
njava oken v vrtcu Kekec) so se zvišali za 1.768 tisoč. Pogrebni stroški so 
narasli na 250 tisoč, stroški storitev v zavodih za odrasle pa so se zmanjša
li za 3.838 tisoč. Ker je med letom poraslo število upravičencev zdravstve
nega zavarovanja, se je postavka povišala za 2 milijona. Postavka za plače 
javnih delavcev pa se je znižala za 8 6 0 tisoč, ker na občinski upravi niso za
poslili planiranega delavca. Zaradi zakonske ukinitve sofinanciranja redne 
dejavnosti CSD se je postavka znižala za 1 milijon. V rebalansu pa se je od
prla nova postavka za financiranje družinskih pomočnikov (občina je preje
la štiri vloge), in sicer v višini 1.500 tisoč. Postavki za športno vzgoja šolo
obveznih otrok in mladine sta se povečali skupaj za 3 milijone. Na področju 
kulture se je za 500 tisoč zmanjšala postavka za sofinanciranje postavitve 
kipov Lučke Koščak, sredstva pa so se porabila za načrte in projektno do
kumentacijo knjižnice. Ker se bo gradnja knjižnice prenesla v naslednje le
to, se je del sredstev porabil za nakup kontejnerja in zemljišča lastnikov Du
ša. Dodatna sredstva v višini 1.100 tisoč so se namenila za kulturni dom v 
Št.Juriju in Žalni. Postavka za vzdrževanje zdravstvenega doma se je zniža
la za 3 milijone, ker se do konca leta ne načrtuje večjih vlaganj. Na podro
čju kmetijstva so se za 2 milijona zvišala sredstva za sofinanciranje prevo
za mleka. Ker kmetijsko ministrstvo ni objavilo razpisa, so se za 2 milijona 
znižala sredstva za obnovo in označbo poti na Radenskem polju. Na podro
čju turizma so se za 6 0 0 tisoč zvišala sredstva za promocijo občine s pro
jektom Sožitje med mestom in podeželjem. Pričakovana obnova informacij
skih tabel na Magdalenski gori pa naj bi znašala 500 tisoč tolarjev. Za teko
če vzdrževanje in investicije poslovnih prostorov javne uprave pa je name
njenih 8 milijonov. 

Urad za komunalno infrastrukturo: Za 1.300 tisoč se je znižala postavka 
plačila storitev DURS in plačilo ekološke takse. Za 5.500 tisoč se je poveča
la postavka za daljinsko ogrevanje - izdelava toplovoda Dvori 3 in 4. Sred
stva za Daljinsko ogrevanje - opremljanje stavbnih zemljišč so se znižala za 
8.700 tisoč. Izgradnja toplovoda na Adamičevi in Stranski cesti je nižja za 
1,350 tisoč, na območju ZN Gospodarska cona sever pa za 5 milijonov, e-
nako se zniža postavka za gradnjo javnih sistemov distribucije in oskrbe z e-
lektrično energijo - za 8.600 tisoč. Za 10.750 tisoč je narasla gradnja ka
belske kanalizacije za telefonsko omrežje v gospodarski coni sever (občina 
je predhodno pobrala denar za ureditev v komunalnem prispevku). Na po
dročju prometa so se povečali stroški za vzdrževanje prometne signalizacije 

(za 715 tisoč), za vzdrževanje lokalnih cest in sanacijo zimskih poškodb (za 
2.500 tisoč), za vzdrževanje ulic, pločnikov in javnih površina (za 2.690 tisoč, 
v Šmarju pa za 2 milijona), za asfaltne grbine na Partizanski in v Žalni (še 
150 tisoč), odškodnina za prestavitev kozolca zaradi rekonstrukcije lokal
ne ceste v Mali vasi je stala 8 0 0 tisoč tolarjev. Za rekonstrukcijo dela ceste 
Grosuplje-Sp. Slivnica je potrebnih še 6.400 tisoč, 10 milijonov pa za plačilo 
ureditve in preplastitve ceste Grosuplje-Št.Jurij. Sanacija mostu v Mali Račni 
se je povečala za 13 milijonov. Za ureditev cestne ograje v Veliki Loki se za
gotovi še 300 tisoč tolarjev, za izgradnjo pločnika v Žalni pa še 1 milijon to
larjev. Ker gradnji nadvoza Brezje in lokalne ceste do ZN sever letos ne bo
sta izvedeni, se postavka zmanjša za 5.400 tisoč tolarjev. Modernizacija in 
rekonstrukcija javnih poti na področju KS Mlačevo terja dodatna sredstva v 
višini 8 0 0 tisoč tolarjev, za KS Polica 1 milijon, za KS Grosuplje pa 5 milijo
nov. Za izgradnjo mostu pri Grilu je potrebnih dodatnih 2.500 tisoč tolarjev, 
za prometno infrastrukturo v Dvorih 4 pa 26.400 tisoč tolarjev. Vzdrževale 
pa se bodo tudi gozdne ceste, in sicer v višini dodatnih 2 milijonov tolarjev. 
Občina bo sofinancirala izgradnjo mrliških vežic v Žalni (postavka se zviša 
za 1 milijon) in Šmarju (za 8 milijonov). Za 2 milijona so se zvišala sredstva 
za sanacijo črnih odlagališč, za 21.700 tisoč se je povišala postavka za ko
munalno deponijo, za 13 milijonov pa so narasli stroški za nakup kontejner
jev za biološke odpadke za naselje Šmarje in celotno občino. Zaradi nujnih 
obveznosti vzdrževanja vaške kanalizacije v Žalni so se sredstva povišala za 
1.600 tisoč. Izgradnja kanalizacij pa se je skupno znižala za skoraj 26 mili
jonov. Ker v letošnjem letu ne bo realizirana gradnja zadrževalnika Bičje, se 
postavka zniža za 25.300 tisoč tolarjev. Na področju stanovanjske dejavno
sti se je za 5 milijonov zmanjšala postavka za nakup zemljišč. Oskrba z vo
do: izgradnja vodovoda na Ilovi Gori - 2. faza se je zvišala za 38 milijonov. 

Urad za prostor: Zaradi nove prostorske zakonodaje se je dvignila postav
ka za študije in ostalo projektno dokumentacijo za 5 milijonov. Za 4 milijo
ne so se znižali stroški za prostorski red občine, ki je šele v začetni fazi. Za 
1 milijon pa so se povečale potrebe kiparske delavnice za izvedbo projekta 
Grosuplje - mesto kipov. 

Urad za splošne zadeve: Direktor občinske uprave Marko Podvršnik je po
jasnil, da je planirana poraba enaka kot v sprejetem proračunu. 

K razpravi o rebalansu se je prijavilo sedem svetnikov. Franc Štibernik, 
predsednik odbora za prostor, je v imenu odbora podprl rebalans v tistem 
delu, ki se dotika komunalne infrastrukture, opozoril pa je, da se morajo 
vse nerealizirane postavke izvesti ali prenesti v leto 2 0 0 5 , nikakor pa opu
stiti. Tudi predsednik odbora za gospodarstvo Lojze Verbajs in član odbora 
za družbene dejavnosti Matjaž Trontelj sta na svojih področjih podprla reba
lans proračuna za leto 2004. V razpravi je najprej občinska uprava predsta
vila nekaj amandmajev Mitja Novak. SMS, je vložil amandma za povišanje 
postavk za športno vzgojo mladine in šoloobveznih otrok (bil sprejet). Dušan 
Hočevar se je zavzel za ureditev črnih parkirišč za Občino in za stavbo Upra
vne enote (za realizacijo se je zavzel sam župan, ki je obljubil, da bo v zvezi 
z vzdrževanjem pritisnil na JKP Grosuplje), Lojze Verbajs pa je vložil amand
ma za povišanje sredstev za pluženje (bil sprejet). 

Jožeta Šircljaje zanimalo, zakaj je tako nizka realizacija proračuna na 
področju komunalne infrastrukture v prvih šestih mesecih. Vprašal je tudi, 
kakšna je strategija Občine glede kupljenih prostorov nekdanje trgovine Ve
le, ki naj bi služili v namene vrtca. Dejal je, da bi se s temi prostori dalo bolj 
gospodarno ravnati, kot pa da stojijo. Župan mu je odvrnil, da se realizaci
je začenjajo šele v tem obdobju. Za stavbo Vele pa: »Izvedbeni projekti so 
se končali, zato ni več zadržkov, da se investicija zadržuje. Vendar moramo 
vedeti, da je vrtec del sofinanciranja države.« Širclja je tudi zanimalo stanje 
kanalizacijske infrastrukture. Janez Lesjak: »Omrežje je slabo in staro, zato 
na vseh rekonstrukcijah ulic poteka tudi rekonstrukcija kanalizacijske infra
strukture. Na tem se je doslej bolj malo delalo. Ko bomo končali z investi
cijami v družbene dejavnosti, bomo posodobili tudi ta sistem, drugih krajih 
pa zagotovili komunalno omrežje. Pravega ponudnika pa ni. Evropa za vse 
projekte zahteva, da porabnik sam zagotovi sredstva in šele na to participi
ra v evropskih skladih. Ali kaj dobi ali ne, pa ni jasno vnaprej.« Anton Perme, 
SLS, je opozoril na direktivo iz Bruslja, da se morata zmanjšati dva odstotka 
kmetijskih zemljišč, kar je najbolj prizadelo kmete iz Grosupljega in Ivanč-
ne Gorice. »Za štipendije za izobraževanje ni bilo razpisa. Enako tudi za dru
ge kmetijske dejavnosti. Kdo se dela norca iz kmeta? Sredstva se prerazpo-
rejajo iz leta v leto, kmetje pa beračimo za vsak tolar.« Odgovorila mu je Ko-
govškova: »Razpisi se pripravljajo jeseni, konec leta, ko je več denarja v pro
računu.« Božo Predalič, SDS, je vložil amandma o ureditvi križišča pri pod
jetju Logo, ki naj bi ga Občina opremila z zebro. Župan je pojasnil, daje pro
jekt krožišča v zaključni fazi. Glede zebre pa, da je to državna cesta, na ka
teri se ne dovoljuje nobenih posegov. »S pločnika ne more biti prehod z ze
bro neposredno na cestišče oziroma travnik. Ker se zavedamo, da je cestiš
če neprimerno urejeno, omogočamo prevoz otrok z avtobusom z območja 
Perovega.« Svetniki so Predaličev amandma zavrnili. Vprašal pa je tudi, za
kaj je cena projektov za knjižnico tako narasla. Kogovškova mu je pojasni
la, da zaradi EU. Nekaj pomislekov je bilo namenjenih tudi amandmaju ob
činske uprave, in sicer postavki za kiparske delavnice. Župan: »Za relativno 
nizek denar smo prišli do petih vrhunskih kipov, projekt pa že kopirajo so
sednje in druge občine.« Martin Tomažin se je zavzel za gasilce iz Škocjana 
in na ta račun nameraval oklestiti proračun krajevne skupnosti, ker je me
nil, da se nekatera dela v letošnjem letu ne bodo izvedla. Župan mu je po
jasnil, da tečejo pogovori z GZ Grosuplje, s katero se tudi usklajujejo o sred
stvih. Tomažina pa je tudi zanimalo, zakaj je realizacija nekaterih projek
tov enaka ničli. Župan pa je našteval: »Smo ena bolj uspešnih občin, čeprav 
smo bili v časopisu Grosupeljski odmevi označeni kot ena od občin, ki iz ev
ropskih skladov še ni pridobila sredstev. Pridobili smo že 7 milijonov! Trdo
vratno se bojujemo z birokrati in letos bomo prejeli še najmanj 14 milijonov. 
Občina ni zamudila še niti enega razpisa. Preko projekta Sožitje med me
stom in podeželjem smo prejeli 1 milijon, vključili se bomo tudi s projektom 
Radenskega polja, Boštanja in kolesarske transverzale. Razvijali bomo go
spodarsko cono jug, da bomo prišli do bolj kapitalnih projektov.« Po nekajur
ni razpravi in predalčkanju sredstev je bil rebalans proračuna za leto 2004 
končno potrjen. 

Barbara Pance 
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M M 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje, objavlja na podlagi 
Pravilnika o postopkih za izvrševanje 
proračuna Republike Slovenije (Ur.l. RS, 
št. 47/03) in Pravilnika o štipendiranju 
nadarjenih študentov v občini Grosuplje 
( Ur.l. RS, št.96/02 in 96/03) 

JAVNI RAZPIS 
za pridobitev š t i p e n d i j e za na
darjene š t u d e n t e v o b č i n i 
Grosuplje za š o l s k o leto 2004/ 
2005 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje 

2. Predmet javnega razpisa je do
delitev štipendij nadarjenim študen
tom v občini Grosuplje v skladu s 
Pravilnikom o štipendiranju nadarje
nih študentov v občini Grosuplje. 

3. Pravico do štipendije za nadarjene 
študente občine Grosuplje lahko uve
ljavijo študenti dodiplomskega študi
ja, če izpolnjujejo naslednje pogoje: 
- imajo status rednega študenta, 
- dosegajo v preteklem študijskem le
tu povprečno oceno vseh opravljenih 
izpitov najmanj 8, oziroma (za študen
te prvih letnikov) so izdelali 4. letnik z 
odličnim ali pravdobrim uspehom in 
so dosegli na maturi najmanj 23 točk, 

- so vsestransko dejavni, se odlikuje
jo z ustvarjalnostjo ter dosegajo vidne 
rezultate na izvenšolskih področjih, 
kot so izobraževanje, kultura, šport, 
umetnost, itd., 
-so državljani Republike Slovenije, 
- imajo stalno prebivališče v občini 
Grosuplje najmanj eno leto, 
- ob vpisu v prvi letnik visokošolskega 
in univerzitetnega izobraževanja niso 
bili starejši od 26 let, 
- niso v delovnem razmerju, ne preje
majo nadomestila za brezposelne pri 
Zavodu za zaposlovanje, nimajo sta
tusa zasebnika ali samostojnega pod
jetnika, nimajo druge štipendije v RS. 

4. Vsi prosilci se morajo prijaviti na 
razpisnem obrazcu (najdete ga v raz
pisni dokumentaciji) in priložiti slede
ča dokazila: 

- dokazilo o vpisu za tekoče študij
sko leto, 
- dokazilo o opravljenih izpitih in njiho
vi povprečni oceni predhodnega štu
dijskega leta, oziroma dokazila o u-
spehu v 4. letniku in uspehu na ma
turi, 
- dokazila o izvenšolskih dejavnostih, 
uspehih in priznanjih, 
- izpolnjen razpisni obrazec za pridobi
tev štipendije z lastnoročno podpisa
no izjavo, ki je del tega obrazca. 

5. Za šolsko leto 2004/2005 bo v 
skladu s Pravilnikom o štipendira
nju nadarjenih študentov v občini 
Grosuplje predvidoma dodeljenih 10 
štipendij. 

6. Vloge za dodelitev štipendij morajo 
biti dostavljene do 17.11 . 2004, do 
10. ure, na naslov: 
Občina Grosuplje, Urad za gospodar
stvo, družbene dejavnosti in finance. 
Taborska cesta 2 , 1 2 9 0 Grosuplje, 
kjer lahko zainteresirani dobijo tu
di vse dodatne informacije. Razpisna 
dokumentacija se lahko dvigne v ča
su uradnih ur na vložišču Občine 
Grosuplje. 

Vloge morajo biti dostavljene v zaprti 
kuverti z navedbo naslova prosilca in 
z oznako »ŠTIPENDIJE ZA NADARJENE 
ŠTUDENTE« - »NE ODPIRAJ - VLOGA 
NA JAVNI RAZPIS« 

7. Odpiranje ponudb bo 17 .11 . 2004, 
ob 11. uri, v sejni sobi Upravne stav
be Občine Grosuplje, Taborska cesta 
2 v Grosupljem. 

8. Prosilci bodo o izidu javnega razpi
sa obveščeni najkasneje v 14 dneh 
od dneva odpiranja vlog. 

9. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in izbranim kandidatom bo
do urejena s pisno pogodbo. 

OBČINA GROSUPLJE 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi Odloka o proračunu Občine 
Grosuplje za leto 2 0 0 3 in 2004 (Ur. 
List RS, št. 26/03, 101/03 in 14/ 
04), pravilnika o postopkih za izvrše
vanje proračuna Republike Slovenije 
(Ur. list RS, št. 47/03 in 67/03), ki 
se smiselno uporablja tudi za lokal
ne skupnosti, ter na podlagi pravil
nika o finančnih intervencijah za 
ohranjanje in razvoj kmetijstva v ob
čini Grosuplje (Ur.list RS, št. 96/03 
in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofi
nanciranje zavarovanja plemen
ske ž i v i n e na o b m o č j u O b č i n e 
Grosuplje v letu 2004 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofi
nanciranje zavarovanja plemenske 
živine, namenjene kmetijski proiz
vodnji, z namenom spodbujanja za
varovanja živali. 

3 . Okvirna vrednost razpisanih pro
računskih sredstev je 2 .330 .000 , -
00 SIT. 

4. Pravico do dodeljevanja sred
stev imajo kmetje z območja občine 
Grosuplje, ki na kmetiji redijo kate
rokoli vrsto živali, namenjeno kme
tijski proizvodnji. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih 
sredstev sofinancira zavarovanje 
plemenskih živali do 50 % upraviče
nih stroškov zavarovalne premije. 

6. Sredstva za sofinanciranje za
varovanja plemenskih živali lahko 
upravičenci pridobijo na podlagi pis
ne vloge, ki ji mora biti priložena na
slednja dokumentacija: 

• opis kmetijskega gospodarstva 
kot celote z natančnejšim opi
som usmeritve kmetijskega gospo
darstva, ki ga upravičenec pripra
vi sam, 

- potrdilo o zavarovanju plemenske 
živali (fotokopija zavarovalne police 
za tekoče leto in seznam zavarova
nih živali). 

7. Merilo za dodelitev sredstev je 
popolna vloga. 

8. Rok za vložitev prošnje za dode
litev sredstev za sofinanciranje za
varovanja plemenske živine je 15. 
11. 2 0 0 4 . Prosilci vložijo prošnje 
na naslov: Občina Grosuplje, Urad 
za gospodarstvo, družbene dejav
nosti in finance, Taborska cesta 2, 
Grosuplje, kjer lahko zainteresirani v 
času uradnih ur dobijo vse dodatne 
informacije pri ge. Martini Cingerle, 
razpisni obrazec pa lahko dvigne
jo na vložišču Občine Grosuplje. 
Vloge morajo biti dostavljene v za
pečateni kuverti, kuverta pa mo
ra biti označena z »NE ODPIRAJ -
SOFINANCIRANJE ZAVAROVANJA 
PLEMENSKE ŽIVINE«. 

9. Odpiranje vlog bo 16. 11 . 20 -
04, ob 9. uri, v sejni sobi Občine 
Grosuplje, Taborska cesta 2, 
Grosuplje. 

10. Župan občine bo sprejel sklep o 
dodelitvi sredstev za sofinanciranje 
zavarovanje plemenske živine naj
kasneje v 20-ih dneh od poteka ro
ka za vložitev prošenj. Sklep bo pro
silcem posredovan v 8-ih dneh po 
sprejemu. 

11. Medsebojna razmerja med 
Občino Grosuplje in dobitniki prora
čunskih sredstev se bodo uredila s 
pisno pogodbo. 

Številka: 4 0 3 0 5 - 2 7 8 / 2 0 0 4 
Datum: 29 . 9. 2 0 0 4 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Obč ina Grosupl je objavlja na pod
lagi Odloka o p ro računu Obč ine 
Grosupl je za leto 2 0 0 3 in 2 0 0 4 
(Ur. list RS , št . 2 6 / 0 3 , 1 0 1 / 0 3 in 
1 4 / 0 4 ) , Pravi lnika o dodelitvi en 
kratne obč inske pomoči za izob
raževanje na področju kmeti jstva 
(Ur. list RS, št . 6 2 / 9 4 ) in v sk ladu 
z določi l i Pravi lnika o izvrševanju 
p ro računa Republ ike Sloveni je 
(Ur. list RS , št . 4 7 / 0 3 in 6 7 / 0 3 ) , 
ki se s m i s e l n o uporabl ja tudi za 
lokalne skupnost i , 

X. JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev enkratne 
o b č i n s k e p o m o č i za i z o b r a ž e v a 
nje na p o d r o č j u kmetijstva v le
tu 2004 

Vseb ina in pogoji razpisa : 
1. Uporabnik proračunsk ih s red 
stev: Obč ina Grosupl je, Taborska 
cesta 2, 1 2 9 0 Grosupl je. 
2 . Predmet javnega naroči la je 
dodel i tev enkratne obč inske po
moči za izobraževanje na podro
čju kmeti jstva. 
3 . Skupn i znesek razpisanih 
sredstev je 5 0 0 . 0 0 0 , 0 0 SIT. 
4. M a k s i m a l n a v iš ina dodel jene 
denarne pomoči je za di jake 1 3 -
0 . 0 0 0 , 0 0 SIT, za š tudente pa 1 8 -
0 . 0 0 0 , 0 0 SIT. V pr imeru večjega 
števila prosi lcev so vrednosti so 
razmerno manjše . 
5 . Za dodelitev enkratne denar 
ne pomoči lahko zaprosi jo u č e n 
ci srednjega izobraževanja in š tu 
denti dod ip lomskega študi ja v 
kmeti jskih programih, ki izpolnju
jejo razpisne pogoje. 

6 . Za sredstva št ipendi je lahko 
zaprosi jo uprav ičenc i , ki izpolnju
jejo naslednje pogoje: 
- da imajo stalno bival išče na ob
močju obč ine Grosupl je , 
- da imajo s tatus di jaka ali redne
ga š t u d e n t a , 
- da so predvideni prevzemniki 
kmeti je, kar se v postopku ugoto
vi na podlagi pisne izjave s taršev 
ali s a m e g a uprav ičenca ter potr
di z mnen jem kmet i jska svetoval 
na s lužba , 
- da ne dobivajo kakršnihkol i red
nih sredstev iz drugih virov. 
7. K vlogi za dodel i tev enkratne 
obč inske pomoči mora biti prilo
žena nas lednja dokumentac i ja : 
- potrdilo o vpisu v kmeti jski izob
raževalni program, 
- posestn i listi kmeti je s taršev oz. 
uprav ičenca , 
- p isna izjava s taršev ali s a m e g a 
uprav ičenca o predv idenem pre
vzemu kmeti je , 
- mnenje kmeti jske svetovalne 
s lužbe , 
- zadnje šolsko spr ičevalo . 
8 . Rok za vložitev prošnje za do
delitev enkratne obč inske po
moči za izobraževanje na podro
čju kmeti jstva je 1 5 . 1 1 . 2 0 0 4 . 
Prosi lci vložijo prošnje za dodel i 
tev sredstev denarne pomoči na 
naslov: Obč ina Grosupl je, Urad 
za gospodarstvo , d r u ž b e n e de
javnost i in f inance , Taborska ce 
sta 2 , Grosupl je , kjer lahko zain 
teresirani v č a s u uradnih ur do
bijo vse dodatne informaci je pri 
ge. Mart in i Cingerle, razpisni ob
razec pa lahko dvignejo na vložiš 
ču Obč ine Grosupl je . Vloge mo
rajo biti dostavl jene v zapečate 
ni kuverti , kuverta pa mora bi 
ti o z n a č e n a z » N E ODPIRAJ -
VLOGA ZA DODELITEV ENKRATNE 
D E N A R N E P O M O Č I « . 

9 . Odpiranje v log bo 1 6 . 1 1 . 2 0 -
0 4 , ob 8 . uri, v sejni sobi Obč ine 
Grosupl je , Taborska cesta 2, 
Grosupl je . 
1 0 . Ž u p a n bo sprejel sk lep o do
delitvi enkratne denarne pomoči 
najkasneje v 1 5 dneh od poteka 
roka za vložitev prošenj . Sk lep bo 
pros i lcem posredovan v o s m i h 
dneh po spre jemu. 

1 1 . M e d s e b o j n a razmerja m e d 
Obč ino Grosupl je in dobitniki pro
računskih sredstev se bodo ure
dila s pisno pogodbo. 

Števi lka: 6 4 0 0 0 - 4 / 2 0 0 4 
D a t u m : 2 9 . 9 . 2 0 0 4 
Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi Odloka o proračunu Občine 
Grosuplje za leto 2003 in 2004 (Ur. 
List RS, št, 26/03, 101/03 in 14/ 
04), pravilnika o postopkih za izvrše
vanje proračuna Republike Slovenije 
(Ur. list RS, št. 47/03 in 67/03), ki 
se smiselno uporablja tudi za lokal
ne skupnosti, ter na podlagi pravil
nika o finančnih intervencijah za 
ohranjanje in razvoj kmetijstva v ob
čini Grosuplje (Ur.list RS, št. 96/03 
in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofi
nanciranje zavarovanja p o l j š č i n 
na o b m o č j u o b č i n e Grosuplje v 
letu 2004 

1. Uporabnik proračunskih sred
stev: Občina Grosuplje, Taborska 
cesta 2, 1 2 9 0 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je so
financiranje zavarovanja poljščin z 
namenom. 

3. Okvirna vrednost razpisanih pro
računskih sredstev je 2 . 0 0 0 . 0 0 0 , -
0 0 SIT. 

4. Pravico do dodeljevanja sred
stev imajo kmetje z območja obči
ne Grosuplje. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih 
sredstev sofinancira zavarovanje 
poljščin do 50 % upravičenih stro
škov zavarovalne premije. 

6. Sredstva za sofinanciranje zava
rovanja poljščin lahko upravičenci 
pridobijo na podlagi pisne vloge, ki 
ji mora biti priložena naslednja do
kumentacija: 

• opis kmetijskega gospodarstva 
kot celote z natančnejšim opi
som usmeritve kmetijskega gospo
darstva, ki ga upravičenec pripra
vi sam, 

• potrdilo o zavarovanju poljščine 
(fotokopija zavarovalne police za te
koče leto in seznam zavarovanih 
poljščin). 

7. Merilo za dodelitev sredstev je 
popolna vloga. 

8. Rok za vložitev prošnje za dode
litev sredstev za sofinanciranje za
varovanja poljščin je 15 . 11 . 2 0 -
04. Prosilci vložijo prošnje na na
slov: Občina Grosuplje, Urad za go
spodarstvo, družbene dejavno
sti in finance, Taborska cesta 2, 
Grosuplje, kjer lahko zainteresira
ni v času uradnih ur dobijo vse do
datne informacije pri ge. Martini 
Cingerle, razpisni obrazec pa lah
ko dvignejo na vložišču Občine 
Grosuplje. Vloge morajo biti do
stavljene v zapečateni kuverti, ku
verta pa mora biti označena z 
»NE ODPIRAJ - SOFINANCIRANJE 
ZAVAROVANJA POLJŠČIN «. 

9. Odpiranje vlog bo 16. 11 . 2 0 -
0 4 , ob 10 .30 v sejni sobi Občine 
Grosuplje, Taborska cesta 2, 
Grosuplje. 

10. Župan občine bo sprejel sklep 
o dodelitvi sredstev za sofinanci
ranje zavarovanje poljščin najkas
neje v 20-ih dneh od poteka roka 
za vložitev prošenj. Sklep bo pro
si lcem posredovan v 8-ih dneh po 
sprejemu. 

11. Medsebojna razmerja med 
Občino Grosuplje in dobitniki prora
čunskih sredstev se bodo uredila s 
pisno pogodbo. 

Številka: 4 0 3 0 5 - 2 7 9 / 2 0 0 4 
Datum: 29 . 9. 2 0 0 4 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi Odloka o proračunu Občine 
Grosuplje za leto 2 0 0 3 in 2004 (26/ 
0 3 , 1 0 1 / 0 3 in 14/04), pravilnika o 
postopkih za izvrševanje proračuna 
Republike Slovenije (Ur. list RS, št. 
47/03 in 67/03), ki se smiselno u-
porablja tudi za lokalne skupnosti, 
ter na podlagi pravilnika o finančnih 
intervencijah za ohranjanje in razvoj 
kmetijstva v občini Grosuplje (Ur. list 
RS, št. 96/03 in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za uredi
tev p a š n i k o v na o b m o č j u o b č i n e 
Grosuplje v letu 2004 

1. Uporabnik proračunskih sred
stev: Občina Grosuplje, Taborska 2, 
1 2 9 0 Grosuplje. 
2. Predmet javnega razpisa je do
delitev sredstev podpore za uredi
tev pašnikov na območju občine 
Grosuplje. Sredstva podpore se do
deljujejo za: 
• ureditev pašnikov na zemljiščih, ki 
ne smejo biti manjša od 1 ha, 
• razširitev že obstoječih pašnikov, 
katerih površina ne sme biti manj
ša od 0,5 ha. 
3 . Okvirna vrednost razpisanih 
sredstev je 2 . 5 0 0 . 0 0 0 , 0 0 tolarjev. 
4. Upravičenci do sredstev so pra
vne in fizične osebe, ki se ukvar
jajo z živinorejo in imajo stal
no prebivališče oz. sedež v občini 
Grosuplje. 
5. Občina Grosuplje sofinancira iz 
namenskih sredstev za podporo na
ložbam za ureditev pašnikov na ob
močju občine do 40 % stroškov in
vesticije, kar upravičenci dokazu
jejo z računi, oz. sorazmerno gle
de na število vlog in razpoložljiva 
proračunska sredstva. Upravičenci 
lahko pridobijo sredstva za namen 
podpore za ureditev pašnikov le en
krat, zato v istem letu ne morejo 
kandidirati za pridobitev dodatnih 
sredstev za isti namen tudi na dru
gih proračunskih postavkah. 

6. Sredstva na podlagi tega javne
ga razpisa pridobijo upravičenci na 
podlagi pisne vloge, ki ji mora biti 
priložena naslednja dokumentacija: 

• projektna dokumentacija s specifi 
kacijo materiala po posameznih fa
zah in vrstah, ki jo pregleda in potr
di Kmetijska svetovalna služba, 
• katastrski načrt, v katerega je vri
sana ureditev pašne površine, 
• dokazila o lastništvu: posestni list 
oz. pogodbo o dolgoročnem zaku
pu (10 let), če se dela opravljajo na 
najetih površinah., 
• opis kmetijskega gospodarstva, ki 
ga upravičenec pripravi sam. 
7. Merilo za dodelitev sredstev je 
popolna vloga. 
8. Rok za vložitev prošenj za dode
litev sredstev za sofinanciranje 
ureditve pašnikov je 15 . 11 . 20 -
0 4 . Prosilci vložijo prošnje na na
slov: Občina Grosuplje, Urad za go
spodarstvo in družbene dejavnosti, 
Taborska 2, 1290 Grosuplje, kjer 
lahko zainteresirani v času uradnih 
ur dobijo vse dodatne informacije 
pri ga. Martini Cingerle, razpisni ob
razec pa lahko dvignejo na vložiš
ču Občine Grosuplje. Vloge morajo 
biti dostavljene v zapečateni kuver
ti , kuverta pa mora biti označena 

z »NE ODPIRAJ - SOFINANCIRANJE 
UREDITVE PAŠNIKOV«. 
9. Odpiranje vlog bo 18. 11 . 20 -
0 4 , ob 8. uri, v sejni sobi Občine 
Grosuplje, Taborska c. 2, Grosuplje. 
10. Župan Občine Grosuplje bo 
sprejel sklep o dodelitvi sredstev za 
sofinanciranje urejanja pašnikov v 
20-ih dneh od poteka roka za vloži
tev prošenj. Sklep bo prosilcem po
sredovan v 8-ih dneh po sprejemu. 

11 . Medsebojna razmerja med 
Občino Grosuplje in prejemniki pro
računskih sredstev se bodo uredila 
s pisno pogodbo. 

Številka: 4 0 3 0 5 - 2 8 4 / 2 0 0 4 
Datum: 30. 9. 2004 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi Odloka o proračunu Občine 
Grosuplje za leto 2 0 0 3 in 2 0 0 4 (Ur. 
list RS, št, 26/03, 101/03 in 14/ 
04), pravilnika o postopkih za izvrše
vanje proračuna Republike Slovenije 
(Ur. list RS, št. 47/03 in 67/03), ki 
se smiselno uporablja tudi za lokal
ne skupnosti, ter na podlagi pravil
nika o finančnih intervencijah za 
ohranjanje in razvoj kmetijstva v ob
čini Grosuplje (Ur. list RS, št. 96/03 
in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofi
nanciranje s t r o š k o v menjave 
kmetijskih z e m l j i š č n a o b m o č j u 
o b č i n e Grosuplje v letu 2004 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje. 
2. Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje stroškov menjave kmetijskih 
zemljišč v letu 2004 na območju obči
ne Grosuplje. Sredstva so namenjena 
ureditvi kmetijskih zemljišč oz. kmetij
skega prostora zaradi izboljšanja po
gojev obdelave ter racionalnejše rabe 
kmetijskega prostora, pri čemer vred
nost enega zemljišča ne presega vred
nosti drugega za več kot 50 %.. 

3. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 500.000,00 tolarjev. 
4. Pravico do dodeljevanja sred
stev imajo kmetje z območja občine 
Grosuplje, ki s to agrarno operacijo za-
okrožajo posestva in s tem pridobijo 
večje komplekse kmetijskih zemljišč. 

5. Občina Grosuplje iz namenskih 
sredstev za urejanje kmetijskih zem
ljišč sofinancira menjavo do višine 70 
% stroškov menjave oz. je višina sofi
nanciranja odvisna od števila prosil
cev in višine razpoložljivih proračun
skih sredstev. 

6. Sredstva na podlagi tega razpisa 
lahko upravičenci pridobijo na podlagi 
pisne vloge, ki ji mora biti priložena na
slednja dokumentacija: 
• opis kmetijskega gospodarstva kot 
celote z natančnejšim opisom usmerit
ve gospodarstva, 
• menjalna pogodba, 
• potrdilo upravne enote, da gre za 
medsebojno menjavo kmetijskih zem
ljišč, 
• mapna kopija, na kateri so poleg par
cele, kije predmet menjalne pogodbe, 
označene tudi parcele, ki so že v lasti 
prosilca sredstev, 
• zemljiškoknjižni izpisek za parcelo, ki 
je predmet menjalne pogodbe ter 
• potrdila oz. dokazila o stroških menja
ve zemljišča. 
Vsi zainteresirani lahko vložijo proš
njo za sofinanciranje menjave kmetij
skega zemljišča po vknjižbi parcele v 
Zemljiško knjigo na Okrajnem sodišču 
v Grosupljem na prosilca sredstev. 
7. Merilo za dodelitev sredstev je po
polna vloga. 
8. Rok za vložitev prošnje za dodeli
tev sredstev za sofinanciranje stroškov 
menjave kmetijskih zemljišč je 1 5 . 1 1 . 
2004. Prosilci vložijo prošnje na na
slov: Občina Grosuplje, Urad za go
spodarstvo, družbene dejavnosti in fi
nance, Taborska cesta 2, Grosuplje, 
kjer lahko zainteresirani v času urad
nih ur dobijo vse dodatne informaci
je pri ge. Martini Cingerle, razpisni ob
razec pa lahko dvignejo na vložišču 
Občine Grosuplje. Vloge morajo biti do
stavljene v zapečateni kuverti, kuverta 
pa mora biti označena z »NE ODPIRAJ 
- SOFINANCIRANJE STROŠKOV 
MENJAVE KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ «. 

9. Odpiranje vlog bo 1 8 . 1 1 . 2004, ob 
9. uri, v sejni sobi Občine Grosuplje, 
Taborska c. 2, Grosuplje. 
10. Župan občine bo sprejel sklep o 
dodelitvi sredstev za sofinanciranje 
stroškov menjave kmetijskih zemljišč 
najkasneje v 20 dneh od poteka roka 
za vložitev prošenj. Sklep bo prosilcem 
posredovan v 8-ih dneh po sprejemu. 
11. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in dobitniki proračunskih 
sredstev se bodo uredila s pisno po
godbo. 

Številka: 4 0 3 0 5 - 2 8 0 / 2 0 0 4 
Datum: 30. 9. 2004 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 



Občina Grosuplje objavlja na podlagi Odloka o proračunu 
Občine Grosuplje za leto 2 0 0 3 in 2004 ( Ur. list RS, št. 26/03, 
101/03 in 14/04), pravilnika o postopkih za izvrševanje pro
računa Republike Slovenije (Ur. list RS, št, 47/03 in 67/03), ki 
se smiselno uporablja tudi za lokalne skupnosti, ter na podla
gi pravilnika o finančnih intervencijah za ohranjanje in razvoj 
kmetijstva v občini Grosuplje (Ur. list RS, št. 96/03 in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev podpore n a l o ž b a m pri prestruk
turiranju kmetij na o b m o č j u o b č i n e Grosuplje v letu 
2004 - uvajanje integriranega in e k o l o š k e g a kmeto
vanja 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, 
Taborska cesta 2 , 1 2 9 0 Grosuplje. 
2. Predmet javnega razpisa je dodelitev sredstev podpore na
ložbam pri prestrukturiranju kmetij, in sicer za sofinanciranje 
stroškov integrirane in ekološke pridelave na kmetijskih go
spodarstvih, ki se izvajata pod natančno določenimi pogoji. 
Sredstva podpore se dodeljujejo za sofinanciranje: 

• priprave razvojnih in investicijskih programov v okviru integri
ranega ali ekološkega kmetovanja, 
• za investicije in opremo, 
• usposabljanje, izobraževanje, izvajanje poskusov, demonstra
cij, raziskav, razstav in kontrolo ter svetovanje s področja inte
griranega ali ekološkega kmetovanja. 
V primeru, če prosilec zaproša za sofinanciranje priprave raz
vojnih in investicijskih programov, ki se nanašajo na integrira
no ali ekološko kmetovanje, mora vlogi poleg dokazil o nasta
lih stroških priložiti kopijo razvojnega ali investicijskega pro
grama. 
V primeru, če upravičenec zaproša za sofinanciranje investi
cije in opreme v okviru ekološkega ali integriranega kmetova
nja, mora vlogi priložiti natančnejši opis in namen investicije 
ter dokazila o nastalih stroških. 
V primeru, če prosilec zaproša za sofinanciranje usposablja
nja, izobraževanja, izvajanja poskusov, demonstracij, razis
kav, razstav in kontrole ter svetovanje s področja integriranega 
ali ekološkega kmetovanja, mora v vlogi natančno obrazložiti 
tematiko izobraževalne, svetovalne, idr. dejavnosti ter priložiti 
dokazila o nastalih stroških. 

3. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je 1.445.000,00 to
larjev. 
4. Upravičenci do sredstev so občani občine Grosuplje, ki se v 
skladu z veljavnimi smernicami ukvarjajo z integriranim ali e-
kološkim načinom kmetovanja. 
5. Upravičenci lahko pridobijo sredstva podpore: 
• za pripravo razvojnih in investicijskih programov največ do vi
šine 40 % ob upoštevanju, da strošek izdelave programa ali 
načrta ne sme presegati 12 % od vrednosti investicije, 
• za investicije in opremo do višine 40 % vrednosti naložbe, 
• za usposabljanje, izobraževanje, izvajanje poskusov, demon
st rac i j , raz iskav , razs tav in kontrolo ter svetovanje s področja 
integriranega ali ekološkega kmetovanja, pa do višine 100 % 
upravičenih stroškov, 
oz. sorazmerno glede na število vlog in razpoložljiva proračun
ska sredstva. Vsi izračuni podpore se upoštevajo na podlagi 
priloženih dokazil o nastalih stroških. 
Upravičenci lahko pridobijo sredstva za namen podpore za 
prestrukturiranje kmetij le enkrat, zato v istem letu ne morejo 
kandidirati za pridobitev dodatnih sredstev za isti namen tudi 
na drugih proračunskih postavkah. 

6. Sredstva na podlagi tega javnega razpisa pridobijo upravi
čenci na podlagi pisne vloge (razpisnega obrazca), kateri mo
rajo priložiti tudi naslednjo dokumentacijo: 
• opis kmetijskega gospodarstva kot celote z natančnejšim o-
pisom usmeritve in obsega integrirane ali ekološke pridelave, 
ki ga pripravi upravičenec sam, 
• uradno potrdilo nadzorne strokovne institucije, da je kmetij
sko gospodarstvo v letu 2004 vključeno v integrirano ali eko
loško kmetovanje, 
• mnenje lokalne kmetijske svetovalne službe, 
• dokazilo o članstvu v društvu ali združenju, ki združuje inte
grirane ali ekološke kmetovalce, 
• računi in druga dokazila o nastalih stroških, povezanih z inte
grirano ali ekološko pridelavo, 
• v primeru, če zaproša za sofinanciranje izdelave razvojnih ali 
investicijskih programov, fotokopija programa, 
• v primeru, če zaproša za sofinanciranje usposabljanja, izob
raževanja, izvajanja poskusov, demonstracij, raziskav, razstav 
in kontrolo ter svetovanje s področja integriranega ali ekolo
škega kmetovanja, vlogi priloži natančnejšo obrazložitev tema
tike usposabljanj, izobraževanj, ipd.. 
7. Merilo za dodelitev sredstev je popolna vloga. 
8. Rok za vložitev prošnje za dodelitev sredstev podpore za 
prestrukturiranje kmetij je 1 5 . 1 1 . 2004. Prosilci vložijo proš
nje na naslov: Občina Grosuplje, Urad za gospodarstvo, druž
bene dejavnosti in finance, Taborska cesta 2, Grosuplje, kjer 
lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo vse dodatne in
formacije pri ge. Martini Cingerle, razpisni obrazec pa lahko 
dvignejo na vložišču Občine Grosuplje. Vloge morajo biti do
stavljene v zapečateni kuverti, kuverta pa mora biti označena 
z »NE ODPIRAJ - PODPORA ZA PRESTRUKTURIRANJE KMETIJ«. 

9. Odpiranje vlog bo 1 8 . 1 1 . 2004, ob 10. uri, v sejni sobi 
Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, Grosuplje. 
10. Župan občine bo sprejel sklep o dodelitvi sredstev podpo
re za prestrukturiranje kmetij najkasneje v 20 dneh od poteka 
roka za vložitev prošenj. Sklep bo prosilcem posredovan v o-
smih dneh po sprejemu. 
11. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in dobitniki 
proračunskih sredstev se bodo uredila s pisno pogodbo. 

Številka: 40305-281/2004 
Datum: 30. 9. 2004 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na podlagi Odloka o proraču
nu Občine Grosuplje za leto 2 0 0 3 in 2004 ( Ur. list RS, 
št. 2 6 / 0 3 , 1 0 1 / 0 3 in 14/04), pravilnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike Slovenije (Ur. list RS, 
št. 47/03 in 67/03), ki se smiselno uporablja tudi za lo
kalne skupnosti, ter na podlagi pravilnika o finančnih in
tervencijah za ohranjanje in razvoj kmetijstva v občini 
Grosuplje (Ur. list RS, št, 96/03 in 61/04) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev podpore razvoju dopolnil
nih dejavnosti na kmetijah na o b m o č j u o b č i n e 
Grosuplje v letu 2004 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, 
Taborska cesta 2 , 1 2 9 0 Grosuplje. 
2. Predmet javnega razpisa je dodeljevanje sredstev pod
pore pri razvoju dopolnilnih dejavnosti na kmetijah z na
menom: 
• uvajanja dopolnilnih dejavnosti in pospeševanja razvoja 
strukturnih sprememb v kmetijstvu, 
• konkurenčne usposobitve kmetijskih proizvajalcev, 
• širitev obstoječe ali nove dejavnosti, idr. 
Med dopolnilne dejavnosti sodi predvsem predelava in 
prodaja kmetijskih pridelkov, ki temelji na lastni proiz
vodnji, in sicer: 
• predelava mesa in mleka ter ostalih kmetijskih pridel
kov, 
• izdelava in prodaja izdelkov domače obrti, 
• opravljanje uslužnostnih dejavnosti, 
• pridelovanje in predelovanje sadja, 
• opravljanje dejavnosti kmečkega turizma, idr 
3. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je 2.000.000, -
00 tolarjev. 
4. Upravičenci do sredstev so občani občine Grosuplje, 
ki imajo dovoljenje Upravne enote Grosuplje za oprav
ljanje dopolnilne dejavnosti na kmetiji. Če si dovoljenja 
za opravljanje dejavnosti še niso pridobili, predložijo pis
no izjavo, da si bodo dovoljenje za opravljanje dopolnil
ne dejavnosti na kmetiji pridobili najkasneje v treh le
tih po podpisu pogodbe o nakazilu sredstev z Občino 
Grosuplje. 

5. Sredstva podpore se dodeljujejo za: 
• gradnjo objektov ter 
- nakup strojev in opreme za opravljanje dopolnilne de
javnosti na kmetiji. 
Upravičenci lahko pridobijo sredstva podpore največ do 
višine 30 % vlaganj oz. sorazmerno glede na število vlog 
in razpoložljiva proračunska sredstva, za isto ali podo
bno dejavnost le enkrat, in sicer za naložbe, ki so bile o-
pravljene v tekočem letu. Vsi izračuni podpore se upošte
vajo na podlagi priloženih dokazil o nastalih stroških. 
Če je upravičenec pridobil sredstva za isti namen na 
podlagi razpisov Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano, mora priložiti dokazila o višini pridobljenih 
sredstev. 
Upravičenci lahko pridobijo sredstva za namen podpore 
razvoju dopolnilne dejavnosti le enkrat, zato v istem letu 
ne morejo kandidirati za pridobitev dodatnih sredstev za 
isti namen tudi na drugih proračunskih postavkah. 
6. Sredstva na podlagi tega javnega razpisa pridobijo u-
pravičenci na podlagi pisne vloge (razpisnega obrazca), 
kateri morajo priložiti tudi naslednjo dokumentacijo: 

• opis kmetijskega gospodarstva kot celote z natančnej
šim opisom usmeritve in obsega dopolnilne dejavnosti, 
ki ga pripravi upravičenec sam, 
• dovoljenje za opravljanje dopolnilne dejavnosti na kme
tiji, ki ga izda Upravna enota Grosuplje, oz. 
• izjavo upravičenca, da si bo najkasneje v treh letih po 
podpisu pogodbe o nakazilu sredstev z Občino Grosuplje 
pridobil vsa ustrezna dovoljenja za opravljanje dopolnil
ne dejavnosti na kmetiji, 
• mnenje lokalne kmetijske svetovalne službe, 
• v primeru, če zaproša za sofinanciranje gradnje objek
ta, veljavno gradbeno dovoljenje, 
• račune in druga dokazila o nastalih stroških, povezanih 
z izvajanjem dopolnilne dejavnosti. 
Če upravičenec v roku treh let ne pridobi ustreznih dovo
ljenj za opravljanje dopolnilne dejavnosti na kmetiji, mo
ra prejeti znesek vrniti v proračun Občine Grosuplje sku
paj z zakonitimi zamudnimi obrestmi. 
7. Merilo za dodelitev sredstev je popolna vloga. 
8. Rok za vložitev prošnje za dodelitev sredstev podpo
re razvoju dopolnilne dejavnosti na kmetiji je 1 5 . 1 1 . 20-
04. Prosilci vložijo prošnje na naslov: Občina Grosuplje, 
Urad za gospodarstvo, družbene dejavnosti in finan
ce, Taborska cesta 2, Grosuplje, kjer lahko zainteresira
ni v času uradnih ur dobijo vse dodatne informacije pri 
ge. Martini Cingerle, razpisni obrazec pa lahko dvignejo 
na vložišču Občine Grosuplje. Vloge morajo biti dostav
ljene v zapečateni kuverti, kuverta pa mora biti označe
na z »NE ODPIRAJ - PODPORA RAZVOJU DOPOLNILNIH 
DEJAVNOSTI NA KMETIJI «. 

9. Odpiranje vlog bo 1 8 . 1 1 . 2004, ob 11. uri, v sejni so
bi Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, Grosuplje. 
10. Župan občine bo sprejel sklep o dodelitvi sredstev 
podpore razvoju dopolnilne dejavnosti na kmetiji najkas
neje v 20-dneh od poteka roka za vložitev prošenj. Sklep 
bo prosilcem posredovan v osmih dneh po sprejemu. 

11. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in 
dobitniki proračunskih sredstev se bodo uredila s pisno 
pogodbo. 

Številka: 40305 -282/2004 
Datum: 30. 9. 2004 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

Obč ina Grosupl je objavlja na podlagi 
Odloka o p ro računu Obč ine Grosupl je za 
leto 2 0 0 3 in 2 0 0 4 (Ur. list RS, št . 2 6 / 0 3 , 
1 0 1 / 0 3 in 1 4 / 0 4 ) , pravi lnika o postop
kih za izvrševanje p ro računa Republ ike 
Slovenije (Ur. list RS, št . 4 7 / 0 3 in 6 7 / 0 3 ) , 
ki s e s m i s e l n o uporabl ja tudi za lokalne 
skupnost i , ter na podlagi pravi lnika o f i 
nančnih intervencijah za ohranjanje in raz
voj kmeti jstva v občini Grosupl je (Ur. list 
RS, št. 9 6 / 0 3 in 6 1 / 0 4 ) 

JAVNI RAZPIS 
za dodelitev sredstev za sofinanciranje 
s t r o š k o v apnenja kmetijskih z e m l j i š č 
na o b m o č j u o b č i n e Grosuplje v letu 20-
04 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Obč ina Grosuplje, Taborska cesta 2 , 1 2 -
9 0 Grosupl je. 

2 . Predmet javnega razpisa je sof inanc i ra 
nje st roškov apnenja kmeti jskih zemlj išč 
na območ ju obč ine Grosuplje v letu 2 0 0 4 
z n a m e n o m izboljšanja kemijske sestave 
tal zaradi doseganja večje kakovosti pri
de lka . Sredstva se dodeljujejo za nakup 
pripravkov, ki zmanjšuje jo kislost tal (apno 
in drugi pripravki za zmanjšan je kislosti). 

3 . Okvirna vrednost razpisanih sredstev je 
1 . 0 0 0 . 0 0 0 , 0 0 tolarjev. 

4 . Pravico do dodeljevanja sredstev ima
jo kmetje z območ ja obč ine Grosuplje, ki s 
to agrarno operaci jo izboljšujejo kemijsko 
sestavo ta l . 
Pogoj za pridobitev sredstev je opravl jena 
ana l i za zemlje, v okviru katere se do loča 
tudi kis lost tal ter na podlagi te načrt ap
nenja ta l . 

5 . Obč ina Grosupl je iz n a m e n s k i h sred
stev urejanje kmeti jskih zemlj išč sof inan 
cira apnenje do viš ine 4 0 % uprav ičenih 
stroškov investicije oz. je v iš ina sof inanci 
ranja odv isna od števi la prosilcev in v iš ine 
razpoložl j iv ih p roračunsk ih sredstev. 

6 . Sredstva na podlagi tega razpisa lahko 
uprav ičenci pridobijo na podlagi pisne vlo
ge, ki j i mora biti pr i ložena nas lednja do
kumentac i ja : 
• opis kmet i jskega gospodarstva kot celo
te z natančne jš im op i som usmeritve go
spodars tva , 
• fotokopija kemijske anal ize zemlje z na 
čr tom apnenja ta l , iz katere mora biti raz
vidno, na katero parcelo oz. enoto rabe 
kmeti jskega zemlj išča se anal i za n a n a š a , 
• dokazi lo o površini kmet i jskega zemlj iš
ča , ki je predmet apnen ja , 
• dokazi lo o lastništvu (zemlj iškoknjižni iz
pisek) ali najemu (najemno pogodbo) zem
lj išča, ki je predmet apnen ja , 
• potrdila oz. dokaz i la o st roških nakupa 
sredstev za zmanjšan je kislosti ta l . 

7. Mer i lo za dodelitev sredstev je popol 
na v loga. 

8 . Rok za vložitev prošnje za dodelitev 
sredstev za sof inanci ranje st roškov apne 
nja kmeti jskih zemlj išč je 1 5 . 1 1 . 2 0 0 4 . 
Prosi lci vložijo prošnje na naslov: Obč ina 
Grosupl je , Urad za gospodarstvo, druž
bene dejavnosti in f inance , Taborska ce
sta 2 , Grosupl je , kjer lahko zainteresira
ni v č a s u uradnih ur dobijo vse dodatne 
informaci je pri ge. Mart in i Cingerle, raz
pisni obrazec pa lahko dvignejo na vlo
ž išču O b č i n e Grosupl je . Vloge morajo bi
ti dostavl jene v zapečaten i kuverti , kuver
ta pa mora biti o z n a č e n a z »NE ODPIRAJ 
- SOFINANCIRANJE S T R O Š K O V APNANJA 
KMETIJSKIH Z E M U I Š Č «. 

9 . Odpiranje vlog bo 1 8 . 1 1 . 2 0 0 4 , ob 
1 2 . uri, v sejni sobi Obč ine Grosuplje, 
Taborska c. 2 , Grosupl je. 

1 0 . Ž u p a n obč ine bo sprejel sk lep o do
delitvi sredstev za sof inanci ranje stroškov 
apnenja kmeti jskih zemlj išč najkasneje v 
2 0 dneh od poteka roka za vložitev pro
šen j . Sk lep bo prosi lcem posredovan v 8 -
ih dneh po spre jemu. 

1 1 . M e d s e b o j n a razmerja med Obč ino 
Grosupl je in dobitniki proračunskih sred
stev s e bodo uredila s pisno pogodbo. 

Števi lka: 4 0 3 0 5 - 2 8 3 / 2 0 0 4 
D a t u m : 3 0 . 9 . 2 0 0 4 
Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 

POROČILO 0 AKTIVNOSTIH 
PRI PRIDOBIVANJU 
NEPOVRATNIH FINANČNIH 
SREDSTEV 

Na podlagi sklepa občinskega sveta je občina Grosuplje 
pristopila k Regionalni razvojni agenciji Ljubljanske urbane 
regije, ker občine same težko kandidirajo za finančna sred
stva iz številnih skladov Evropske unije. 

Kljub temu je županu in strokovnim službam v letu 20-
04 uspelo pridobiti 1 milijon tolarjev nepovratnih sredstev 
za izvajanje projekta »Sožitje med mestom in podeželjem«, 
kakor tudi podpisati pogodbo z Agencijo Republike Sloveni
je za regionalni razvoj za nepovratna finančna sredstva (ne
posredne regionalne spodbude) v višini dobrih 11 milijo
nov tolarjev in sicer za projekta rekonstrukcije lokalne ce
ste Grosuplje - Sp. Slivnica in izgradnje komunalne infra
strukture v območju zazidalnega načrta »Dvori IV« v Grosup
ljem. Še več, občina je v programskem svetu Ljubljanske 
urbane regije že dobila »zeleno luč« za projekt izgradnje ce
ste in mostu pri Grilu v Grosupljem, za kar v letu 2005 ute
meljeno pričakujemo cca 15 milijonov nepovratnih finanč
nih sredstev. 

Občinska uprava na čelu z županom pripravlja tudi šte
vilne nove projekte za črpanje nepovratnih finančnih sred
stev, med katerimi je prav gotovo najzahtevnejši in največ
ji projekt izgradnja komunalne infrastrukture v gospodar 
ski coni Jug. 

Ker je bilo v pripravo navedenih projektov ter pridobitev 
citiranih nepovratnih finančnih sredstev s strani župana in 
strokovnih služb občinske uprave vloženega ogromno truda 
in nenazadnje tudi strokovnosti, lahko z mirno vestjo trdi
mo, da smo storili vse, kar je bilo v danem trenutku mogo
če za nadaljnji razvoj občine Grosuplje«. 

Marko Podvršnik, direktor občinske uprave 

INFORMACIJSKA TOČKA 
ZA STRUKTURNE SKLADE 
EU (projekt delno financira EU) 

1. 9. 2 0 0 4 je Regionalna razvojna agencija Ljubljanske 
urbane regije začela z aktivnostmi v okviru izvajanja pro
mocijskih aktivnosti v vlogi informativnih točk za strukturne 
sklade za leto 2004. 

Tako lahko odslej pri nas dobite več informacij glede: 
- Enotnega programskega dokumenta (EPD), 
- Evropskega kmetijskega usmerjevalnega in jamstvene

ga sklada (EKUJS), 
- Evropskega sklada za regionalni razvoj (ESRR), 
- Evropskega socialnega sklada (ESS). 

Z vstopom Slovenije v EU so sredstva navedenih skladov 
EU postala naša pravica in naša priložnost. Dobro pozna
vanje ciljev, namenov, obsega sredstev, upravičenih ciljnih 
skupin, stroškov ... je osnovni pogoj za uspešno kandidira
nje za ta sredstva. Mi vam bomo pri tem pomagali po svojih 
najboljših močeh. 

Vabljeni! 
Informacijo o navedenem lahko preberete na spletni 
strani Regionalne razvojne agencije Ljubljanske urba
ne regije www.rralur.si. Vprašanja v zvezi s strukturni
mi skladi lahko posredujete na e-naslov tereziia.krai-
cer&liubliana.si ali pa jih postavite na telefonski šte
vilki 3061904 (Terezija Krajcer). Lahko pa se oglasite 
na sedežu Regionalne razvojne agencije Ljubljanske 
urbane regije v Ljubljani, na Linhartovi 13, kjer vam 
bomo z veseljem posredovali informacije o struktur
nih skladih EU. 

Zavadi z a p r o s t o r s k o , 

k o m u n a l n o in 

s t a n o v a n j s k o u r e j a n j e 

G r o s u p l j e , d o o 

PRI GRADNJI V A Š E G A NOVEGA 

ALI REKONSTRUKCIJI O B S T O J E Č E G A 

OBJEKTA 

v a m nudimo: 

- i zdelavo "urbanist ičnega dela" 

p o s e b n e g a dela projekta 
lokaciiska dokumentacij po slanh predpisih 

- i zdelavo projektne dokumentaci je 

za vse vrste objektov 

- pridobitev g r a d b e n e g a dovoljenja 

Najdclo nas na 

Taborski cesti 3 v Grosuplju 

in po telefonu 

( 0 1 ) 7 8 1 - 0 3 - 2 0 a l i ( 0 1 ) 7 8 1 - 0 3 - 2 8 

http://www.rralur.si


» mmm _Z 

S D S 

Zmaga je vaša! 
Spoštovane občanke in obča

ni občine Grosuplje, 

več kot ponosni smo lahko na 
izid volitev v Državni zbor 2004. 
Sijajen uspeh je zasluga vseh, 
ki ste nam izkazali zaupanje in 
volili Slovensko demokratsko 
stranko. Skupaj smo čakali na 
ta dan, ko bo v Sloveniji bese
da demokracija dobila res pra
vi pomen. 

Še posebej smo ponosni na 
dosežen rezultat v volilnem 
okraju Grosuplje, kjer ste nas 
nagradili z največjo podporo v 
vsej Sloveniji. 

Vsem, ki ste nas podpira
li vsa ta leta in za našo zmago 
prostovoljno žrtvovali svoj čas 
in energijo, se iskreno zahvalju
jemo. Trud ni bil zaman. Zmaga 
Slovenske demokratske stran
ke je vaša zmaga! 

Janez Janša 
Predsednik SDS 

S l o v e n s k a l j u d s k a s t r a n k a 

ZAHVALA 

Vsem volivkam in volivcem 
v občini Grosuplje, 

ki so na volitvah v Državni 
zbor 3.10.2004 zaupali svoj 
glas meni In Slovenski ljud
ski stranki, 

se iskreno zahvaljujem za 
podporo in zaupanje! 

Milena Vrhovec 

Zgoraj: Janez J a n š a In še nekateri izvoljeni poslanci iz SDS in N.Si 
v nedeljo zvečer , kmalu po izvolitvi ob P r e š e r n o v e m spomeniku v 
Ljubljani. 
Spodaj: Del m n o ž i c e , ki se je spontano zbrala pred P r e š e r n o v i m 
spomenikom. • 

PRVI ODZIVI NA ZMAGO SDS 
IN JANEZA JANŠE 

Janez Podobnik, predsednik SLS: »Rad bi povedal, da je bilo že v času 
predvolilne kampanje čutiti, da se v Sloveniji obetajo spremembe in da LDS 
ne bo postala relativna zmagovlaka. Razlika med SDS in LDS pa je vseeno 
presenetljiva in večja, kot sem pričakoval. Iskrene čestitke torej SDS in Ja
nezu Janši za zmago.« 

Jerica Mrzel, protikandidatka Janeza Janše na listi ZLSD: »Nisem prese
nečena nad zmago Janeza Janše. Ljudje so pač tako izbrali, izrazili so svojo 
voljo, mi pa se bomo obnašali tako, kot bodo zadeve stekle.« 

Zdenka Cerar, (nekdanja) pravosodna ministrica, kandidatka za poslan
ko pri LDS: »Presenečena sem nad tako visoko zmago Janeza Janše. Oseb
no sem vedela, da so volitve tekma, pri kateri je možna zmaga ene, druge 
ali tretje strani. Tako jih tudi sprejemam. Tisto, kar izberejo volivci, se mora 
zgoditi. SDS čestitam za zmago, jim jo privoščim in naj se izkažejo!« 

Ivo Frbežar, pesnik, protikandidat Janeza Janše na listi DeSus: »Volilni re
zultat SDS v Grosupljem je bil pričakovan glede na dosedanjo podporo SDS 
v našem kraju.« 

Jure Gošnik, protikandidat Janeza Janše na listi SNS: »Zelo težko je bilo 
na tem terenu konkurirati Janezu Janši, pa tudi Janezu Lesjaku.« 

ZAKAJ JE 
INŠPEKTORJA 
MOTILA LE SDS? 

V občinskem odboru SDS Grosup
lje smo v času pred volitvami posta
vili dva začasna montažna panoja, 
na katerih je bila predstavljena Slo
venska demokratska stranka in pred
sednik SDS in kandidat za poslan
ca SDS v volilnem okraju Grosup
lje Janez Janša. En pano smo s so
glasjem lastnikov in s potrebnimi od
miki od ceste postavili ob cesti Cika
va - Grosuplje, drugega pa pred cen
trom LOGO. 

Komunalni inšpektor občine Gro
suplje je že v dveh dneh z odloč
bo Slovenski demokratski stranki 
odredil odstranitev teh dveh začas
nih montažnih panojev. 

Občina Grosuplje ima sprejet Od
lok o oglaševanju v občini Grosuplje. 
V skladu z Odlokom o oglaševanju 
v času volilne kampanje župan izda 
poseben Sklep o oglaševanju za čas 
volilne kampanje, v katerem so dolo
čena pravila oglaševanja v tem obdo
bju. V Slovenski demokratski stranki 
smo mnenja, da smo začasna mon
tažna panoja namestili v skladu z iz
danim Sklepom. 

Nadaljevanje na naslednji strani 
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V VOLILNEM IMENIKU 768 882 1459 1261 812 235 124 508 264 292 714 506 406 310 372 842 369 212 219 777 596 847 12775 

S POTRDILOM GLASOVALO O 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

SKUPAJ 768 882 1459 1261 812 235 124 508 264 292 714 506 406 310 372 842 369 212 219 777 596 847 12775 

GLASOVALO NA VOLIŠČU 536 525 1003 825 587 177 80 276 178 185 442 377 305 208 267 536 258 175 142 550 4 0 6 474 8512 66,6% 

S POTRDILOM GLASOVALO 0 0 O 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

IZSELJENEC 2 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 2 

SKUPAJ GLASOVALO 538 525 1003 825 587 177 80 276 178 185 442 377 305 208 267 536 258 175 142 550 406 574 8614 

ODDANIH GLASOVNIC 536 525 1003 825 587 177 80 273 178 185 442 377 305 208 267 536 258 175 142 550 4 0 6 574 8609 

NEVELJAVNIH GLASOVNIC 3 16 15 9 5 1 3 6 2 4 9 7 6 6 9 15 1 1 3 6 2 6 135 

VSI GLASOVI 533 509 988 816 582 176 77 267 176 181 433 370 299 202 258 521 257 174 139 544 404 568 8474 100,0% 

Slovenija je naša - SJN 3 2 7 11 6 2 1 1 0 4 1 1 1 0 2 4 0 0 2 3 1 5 57 0.7% 

Socialna liberalna stranka 2 1 0 2 2 0 0 0 0 1 0 0 0 1 0 1 0 0 0 0 0 0 10 0 .1% 

N.Si - Nova Slovenija - kršč. Ijud. stranka 31 34 77 48 28 12 3 11 2 1 10 30 34 25 17 22 39 13 9 3 4 3 28 37 575 6.8% 

AS - Aktivna Slovenija 15 18 27 32 2 0 7 4 9 3 7 17 8 7 4 12 18 4 5 3 24 16 18 278 3.3% 

SEG - Stranka ekoloških gibanj 1 1 3 4 3 0 0 0 0 0 2 4 1 2 2 0 0 2 0 2 3 3 33 0.4% 

Demokratska stranka Slovenije 1 1 3 3 0 0 0 0 0 0 3 0 0 1 0 1 1 0 0 1 1 0 16 0.2% 

SMS - Stranka mladih Slovenije 4 7 9 14 19 4 2 5 2 0 9 3 2 1 1 7 1 1 3 5 10 3 112 1.3% 

Slovenska nacionalna stranka - SNS 30 12 49 31 33 12 3 18 1 5 22 10 20 9 7 22 6 e 2 15 10 24 347 4 .1% 

LDS - Liberalna demokracija Slovenije 163 145 256 203 137 26 11 42 17 27 76 52 57 52 4 5 109 40 16 2 1 131 115 113 1854 21.9% 

Stranka slovenskega naroda 0 1 2 0 0 0 0 0 0 0 0 2 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0 6 0 .1% 

SLS Slovenska ljudska stranka 9 7 25 4 8 8 7 3 2 7 12 2 1 7 6 13 19 21 2 2 9 8 24 224 2.6%, 

Zeleni Slovenije 2 2 4 4 1 1 1 2 0 0 4 0 0 1 0 1 0 3 0 1 2 2 31 0.4% 

Naprej Slovenija O 1 0 5 0 2 0 0 0 0 0 0 1 0 0 3 0 0 1 1 0 0 14 0.2% 

Za podjetno Slovenijo 0 5 2 2 5 0 0 1 0 0 0 0 1 0 0 1 1 1 0 0 1 1 21 0.2% 

Junijska lista 5 2 9 9 3 0 0 3 1 1 1 3 8 0 2 1 2 0 0 3 2 4 59 0.7% 

Združena lista socialnih demokratov 47 42 42 60 53 6 3 7 6 9 13 10 18 9 9 28 4 2 2 3 1 40 34 475 5.6% 

GŽS, ZZP, ZNS, Nova demokracija Slovenije 1 1 2 0 6 1 0 1 1 0 2 1 1 0 0 0 0 0 1 1 3 3 25 0.3% 

Demokratična stranka upokojencev - DeSUS 7 11 15 6 2 1 2 3 0 2 4 3 2 0 1 5 8 1 1 16 7 8 105 1.2% 

Združeni za samostojno pravično Slovenijo 0 0 1 2 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0 0 0 0 0 0 4 0.0% 

Slovenska demokratska stranka - SDS 2 1 2 216 4 5 5 376 2 5 6 9 4 40 161 122 108 237 219 148 9 9 142 2 6 1 1 5 6 126 9 8 2 5 8 156 4 2 2 9 4 9 . 9 X, 



TAM, KJER JE DIM, JE TUDI OGENJ 
Prispevek sovpada k nedavno zavrnjenemu odloku o energetski oskrbi na nedefiniranem območju občine 

Grosuplje. Nedokončani grosupeljski toplovodni ali vročevodni nedonošenček pa se bo moral v prihodnje 
soočiti poleg razširitve ali morda celo nadomestitve tudi z drugačnimi načini organiziranja in zadovoljevanja 
sistema uporabnikov. Že občinski svetniki so v razpravi in zavrnitvi osnutka odloka povedali celo vrsto argu
mentiranih pomislekov, kijih bo treba čim prej sistematično in strokovno razvrstiti v posamezne člene odlo
ka. Osebno menim, da bo treba za grosupeljsko toplarno poiskati tudi alternativne vire ogrevanja. Odločilno 
vlogo pri vsem tem pa bi morali imeti uporabniki, ki bodo z odlokom stimulirani k varčevanju in ekologiji ter 
jim bo hkrati omogočena tudi možnost izbire konkurenčnega ogrevanja. 

V pričujočem prispevku se bom osredotočil le na lesno biomaso, kije med našimi ljudmi še vedno pre
cej neznana oziroma pozabljena, čeprav jo ponekod na Avstrijskem, Finskem, Švedskem in Danskem zelo 
uspešno uporabljajo v sodobnem načinu ogrevanja celih ali delov naselij in sosesk. 

I Z H O D I Š Č A 
V zadnjih letih se spet, še posebej pa ob začetku kurilne sezone, veliko govori v javnosti tudi o uporabi 

lesne biomase. Na tem mestu bi se morali najprej vprašati , zakaj je bilo treba v polpreteklem času uvaja
ti tako politiko, da se niti podeželskim prebivalcem ni splačalo kurjenje z lesom, čeprav imajo nekaj svojih 
gozdov in morda celo nekaj potrebnega orodja za pripravo drv ali drugih za kurjenje primernih energentov. 
Odgovora, jasno, ne pričakujemo, ker ga ne bo nihče dal. Zato si ga bomo morali najti sami . 

Ob nafti oziroma kurilnem olju sta pomemben del energetskega napajanja prevzela tudi plin in premog, 
ki pa imata zaradi uvoza v Sloveniji prav tako močno omejevalne faktorje. V zadnjem času, ko so se cene 
nafte in posledično tudi kurilno olje vedno bolj dražile, so razmišljanja vedno bolj intenzivna tudi na tem 
področju. Zavedati pa se moramo, da bo treba nove/stare sisteme kurjenja uvajati približno toliko časa, kot 
je nastajal sedanji iz nekdanjega klasičnega s is tema, saj si lahko zamisl imo, da so se sedanje ogrevalne 
naprave povprečno amortizirale le 50 % kar v letih predstavlja najmanj 7 let. To razmerje zato lahko v prid 
hitrejši zamenjavi energentov in kurilnih naprav pospešijo le državne (in občinske) stimulacije. 

Po drugi strani pa se med ljudmi vendarle povečuje tudi okoljevarstvena zavest. 

KAJ SPLOH JE BIOMASA? 
Lesna biomasa je najstarejši in najbolj preizkušen energetski vir. Biomasa je praktično vse, primerno za 

kurjavo, kar je povezano z lesom - drva, žamanje, sekanci , oblanci , žaganje in drugi lesni odpadki z lesnih 
žag, mizarskih, tesarskih ter drugih delavnic, ki za osnovno surovino oziroma delovni proces uporabljajo a-
li predelujejo les v polizdelke ali končne izdelke. Med biomaso prištevamo še lesne pelete in brikete. Popol
noma na začetku pa je po mojem mnenju tudi enkratna priložnost za naše kmete v sodelovanju pri pridobi
vanju biodizla. 

OMEJENO I Z K O R I Š Č A N J E GOZDOV 
Glede na to, da je v Sloveniji vedno manj kmetov, povprečna velikost kmetij pa je prav tako izredno majh

na, se moramo na tem mestu tudi vprašati , kako pridobiti oziroma nabaviti lesno biomaso. Vsi tisti , ki si jo 
lahko pripravijo v svojih gozdovih ali v obratih, kjer ostajajo lesni odpadki , verjetno že imajo poskrbljeno ta
ko, da to maso koristno uporabljajo. Ker pa je prispevek namenjen temu, kako izboljšati energetsko oskrbo 

Z A K A J J E I N Š P E K T O R J A M O T I L A L E S D S - N a d a l j e v a n j e z 8 . s t r a n i 

Ob tem je potrebno poudariti, da 
je na minulih volitvah v istem okra
ju kandidiral tudi župan Janez Les
jak, ki je inšpektorju neposredno na
drejen, kar daje slutiti politično oza
dje. Takšno mnenje še dodatno po
trjuje dejstvo, da v neposredni bliži
ni panoja, ki je bil postavljen pri cen
tru LOGO, na cesti Ob Grosupeljščici 
nemoteno visijo kar štirje enako veli
ki panoji. Dva od njih sta predstavlja
la LDS in ZLSD in ti panoji inšpektor
ja očitno ne motijo. 

Prav tako inšpektorja niso motili 
plakati Janeza Lesjaka, ki so bili na
meščeni na drevesa, kar je s Skle
pom o načinu oglaševanja in Odlo
kom o oglaševanju prav tako izrecno 
prepovedano. 

V občinskem odboru SDS Grosup
lje smo v predvolilno kampanjo vlo
žili veliko dela in truda navkljub na
gajanjem s strani župana Lesjaka in 
vsem polenom pod noge ste volivke 
in volivci znali razbrati zrno od plev. 
Zaupanje, ki sta ga SDS in Janez 
Janša dosegla v volilnem okraju Gro
suplje, je najboljši rezultat v Sloveni
ji. Prepričani smo, da je z zmago Slo
venske demokratske stranke Slove
nija na novi poti. 

Dušan Hočevar 
predsednik 00 SDS Grosuplje 

Zgoraj desno: Pano SDS. 

Desno: Kandidat za poslanca 
LDS, Lesjak, na drevesu. 

Spodaj: Panoja ZLSD In LDS. 

z lesno biomaso, moramo računati , da večina zaintere
siranih nima niti primernih gozdov, niti možnosti cene
nega pridobivanja žamanja, žagovine, oblancev in dru
gih primernih lesnih energentov. 

Poleg tega je treba reči, da bi na kmetijah, kjer ima
jo na razpolago le nekaj hektarjev povprečno porašče
nega mešanega oziroma listnatega gozda, bilo treba 
za izključno oskrbovanje z lesno biomaso iz lastnih vi
rov posekati veliko več dreves, kot jih povprečno lah
ko nadomesti letni naravni prirastek v gozdu. Vse to 
bi na takih kmetijah povzročilo izčrpanje gozdov do či
stih golosekov. 

Ostaja pa nekaj možnosti tudi v povezovanju tako 
pri pridobivanju biomase kot pri skupinski rabi. 

OPREMA IN USPOSOBLJENOST ZA PRIPRAVO 
LESNE BIOMASE 
Ob sorazmerno dragih kotlih in omejenosti s pros

torom za spravilo lesne biomase v posameznih objek
tih je treba reči nekaj tudi v zvezi z investicijami v raz
ne naprave za pripravo lesne biomase. Te naprave ni
so prav poceni in bi za individualno uporabo na pov
prečnih slovenskih kmetijah pomenile obremenitev 
družinskih proračunov iz drugih virov ali celo zadolže
vanje. 

Po investicijski plati v kompletiranje tehnoloških linij 
pa sorazmerno dragi drobilci zahtevajo tudi pogonsko 
dovolj močne traktorje (od 75 kM naprej), kar prav ta
ko močno presega zmožnosti posameznih gospodinj
stev oziroma kmečkih gospodarstev. Zato bi take na-
prave pri nas iz akumulacije ozi
roma iz osnovne reprodukcije od 
kmetije lahko nabavilo le nekaj 
večjih »industrijskih« kmetov. 

Nenazadnje je k temu treba do
dati še to, da morajo biti delavci, 
ki se ukvarjajo z delom v gozdu in 
z orodji ter napravami za pridobi
vanje lesne biomase, primerno 
usposobljeni, še posebej iz var
stva pri delu. 

P E Č I 
Za kurjenje obstajajo zelo različ

ne peči, kot so npr. stare kmečke 
peči, kamini , gašperji , termoaku-
mulacijske peči na trda goriva in 
druge peči. Te naprave sicer lahko 
še vedno zadovoljivo in celo z ne
kaj romantike uporabljamo, a ne 
morejo nadomestiti sodobnejših 
avtomatiziranih kurilnih naprav, 
ki so potrebne za stalno in stabil 
no ogrevanje v stanovanjih, kjer so 
ljudje več ur dnevno odsotni z do
ma zaradi zaposlitev, šolanja ali 
drugih obveznosti in vzrokov. Zato 
so novejše peči za kurjenje lesne 
biomase precej avtomatizirane. Za
htevajo pa postavitev dragega ko
tla in spremljajoče avtomatike, kar 
trenutno na tržišču stane skupaj o-
koli 2,5 mio sit. Če računamo pov
prečno 15-letno življenjsko dobo 
teh naprav, je to skoraj petkrat toli
ko, kolikor danes stane peč na ku
rilno olje. 

SILOSI IN DEPONIJE 
Poleg posebnih peči morajo 

uporabniki lesne biomase imeti tu
di prostor za deponijo ali si los za 
sekance ali podobno drobljeno bio 
maso (žaganje, oblanci , peleti...). 
Ta prostor pa bo pri marsikomu v 
že zgrajenih enodružinskih hišah pri nas povzročil veliko težav ali investi 
kurilnici, ker avtomatska mehanika (polži, elevatorji...) za transportiranje 
sorazmerno zelo blizu ob peči. 

V gozdu lahko delo varno opravljajo le usposo
bljeni In opremljeni. 

Priprava lesnih sekancev. 

Delo z velikim 
drobllcem za 
lesne sekance. 

ranj, saj mora biti neposredno pri 
biomase pogojuje, da je ta prostor 

KOLIKO DENARJA PORABIMO? 
Cena energije po statistiki iz leta 2 0 0 1 kaže, da so pri 15 kW ogrevalni moči posameznih kotlov lastniki 

2 0 0 m 2 velikih stanovanj povprečno porabili brez dajatev 3,3 sit/kW pri sekancih, 4 ,8 sit/kW pri polenih in 
6,8 sit/kW pri peletih oziroma briketih. Cena za kilovatno uro energije, pridobljene z zemeljskim plinom, je 
5,6 sit, z elektriko 9,8 sit, z lahkim kurilnim oljem 7,6 sit, z utekočinjenim naftnim plinom pa kar 10,7 sit. 
K tem cenam moramo dodati še ceno primernih peči, da dobimo s 15-letno amortizacijsko stopnjo za se
kance 12 sit, polena 12 sit, peleti 14 ,5 sit, zemeljski plin 8,5 sit elektrika 12 ,5 sit, olje 14 sit, utekočinje
ni plin 16 ,5 sit. 

Navedene cene pa se z upoštevanjem 15-letne amortizacije prav tako bistveno ne spremenijo tudi na ob
močjih, kjer bi poskrbeli za skupinsko ogrevanje z lesno biomaso, saj je pri tem treba upoštevati tudi dokaj 
visoke investicije v napeljavo vročevodov. Tem vročevodom se amortizacija zmanjša šele v daljšem času. 

KDO NAJ SUBVENCIONIRA UPORABO LESNE BIOMASE? 
Ministrstvo za gospodarstvo je že leta 1 9 9 9 razpisalo 15 % subvencioniranje naprav za uvajanje bioma

se. Na razpis se je odzvalo zelo malo zainteresiranih. Nedvomno pa bo glede na veliko poraščenost Slove
nije z gozdovi (in občina Grosuplje sodi med bolj poraščene) to področje v bodoče z narodnogospodarskega 
vidika izredno pomembno. 

Izkušnje iz tujine kažejo tudi na to, da se je kurjenje z lesno biomaso prijelo le tam, kjer je država (pa tu
di občina) poskrbela zasebnikom ali zainteresiranim organiziranim skupinam/podjetjem subvencioniranje 
teh naprav celo do 40 %. 

Slovenija s e j e pred Evropo zavezala v »beli knjigi o energiji«, da bo zmanjšala emisije C 0 2 . Nenazadnje 
lahko štejemo stimuliranje občanov oziroma državljanov, ki bi želeli poskrbeti za samooskrbo z energijo za 
nacionalni interes. Le-ta se namreč navezuje na ohranjanje poseljenosti in vzpodbujanje razvoja podeželja, 
preprečevanja zaraščanja obdelovalnih površin z gozdovi ter skrbjo za kulturno krajino. 

Skupno ogrevanje z lesno biomaso pa bi bilo po mojem mnenju primerno tudi v marsikateri vasi, kjer bi 
se več lastnikov hiš odločilo za skupinsko izrabo gozdov in kurjenje, Nedvomno bi prišlo v poštev tudi v već
em kurišču v samem naselju Grosuplje - morda celo v centralni kurilnici. 

M O Ž N O S T I ? 
Iz povedanega je mogoče zaključiti, da bodo teme na področju uporabe lesne biomase v naslednjih letih 

sprožale še veliko razmišljanj tako pri posameznikih, podjetjih, kot tudi javnih ustanovah, ki se bodo ukvar
jali s to problematiko oziroma si bodo želeli zagotoviti stabilne, ekološko ustreznejše in cenovno ugodne e-
nergetske vire. Lesa pri nas ob predpostavki, da ne bo prišlo do večje ekološke ali druge naravne nesreče, 
ne bo nikoli zmanjkalo. Poleg tega ta obnovljivi vir energije dejansko najmanj onesnažuje okolje. 

Zato bo morala pri vseh teh izhodiščih nekoliko več pozornosti, časa in sredstev nameniti za take rešit
ve tudi država. V teh razmišljanjih pa ne bo mogel ostati ob strani tudi »grosupeljski nedonošenček« , zara
di katerega je bolela glava kar nekaj dosedanjih direktorjev javnega komunalnega podjetja in njegovih 
ožjih, za to področje zadolženih sodelavcev, pa tudi uporabnike in zainteresirane občane. Do takrat pa bo
do v glavnem vse občinske energetske študije bolj mrtva črka na papirju ali pa le gašenje ognja, ki bo uha
jal iz nadzora pred vsako kurilno sezono vedno znova ravnokar omenjenim. 



Poplave po o b č i n s k e m prostor
skem planu. Več j i del S o n č n i h 
dvorov in predvidene (nekaj pa 
tudi že zgrajene) gospodarske 
cone leži znotraj poplavnega ob
m o č j a stoletnih voda. 

V prejšnji številki Grosupeljskih od
mevov smo na prvi strani objavili fo
tografijo izseka iz občinskega pros
torskega plana, del med priključkom 
ob Hotelu Kongo - Jerovo vasjo pa 
do nove šole Brinje. Z modro barvo 
smo nato izrisali območje, ki je občr-
tano v planu z možnostjo poplav sto
letnih voda. 

Pri podnapisu se nam je, žal, vrinil 
korekcijski škrat, ki ni dokončal ko
rektno svojega dela, saj niso bili vne
seni vsi slovnični popravki v na hitro 
izpisano besedilo. Prizadetim se za 
to napako opravičujemo. 

Kljub temu pa upamo, da ste bral
ci razumeli namen te objave, ki se 
je, žal nato že dvakrat skoraj uresni
čila. Posledice poplav v nedeljo, 10. 
10. in 17 .10 . sicer niso dosegle vse
ga »pomodrenega« območja, ven
dar pa so bile že te poplave za mar
sikoga zelo neprijetne, saj je mora
lo kar nekaj voznikov broditi po mrz
li in umazani vodi, ko so ostali sredi 
nje, ali pa so se morali voziti po dalj
ših obvozih. Prav nič prijetni niso bi
li poplavljeni prostori ob stanovanjski 
hiši v Dolenji vasi pri Polici št. 2. Ve
mo tudi za aroganten odnos lastnika 
oziroma upravitelja avtoceste in pri
ključkov nanjo, podvozov, ki jih zaliva 
zdaj že kar serijsko. In še več drugih 
problemov bi se dalo našteti. 

Vsi ti problemi pa so pretežno sta
ri že nekaj desetletij - vsaj kar se ti
če zadrževalnika na Velikem potoku 
pri Drobniču v Veliki Stari vasi, pa tu
di ostalih dveh, ki sta še posebej po
membna za območja gospodarskih 
con in novozgrajenih Sončnih dvorov. 

Od tu naprej pa se pri Odmevih 
ne bi več spuščali v podrobnosti. Na
men teh prispevkov je samo eden 
- čim prej je treba poskrbeti, da se 
zgradijo primerni objekti (zadrževalni
ki, vodotesni glavni kanal in primer
ni odtoki z območij poplavljenih pod
vozov). Poleg občine pa menimo, da 
bi moral k tem objektom še kdo na 
državni ravni prispevati znatna sred
stva. 

Če pa kdo misli, da navijam pri 
teh rečeh zaradi Radenskega pol
ja, se hudičevo moti, kajti na popla
ve na Radenskem polju tudi sami za
drževalniki ne bodo veliko vplivali. Z 
zadrževalniki se dejansko rešuje pre
težno novopozidana območja nase
lja Grosuplje. 

Jože Miklič 

M o s t i č e k pri Dolenji vasi je vsaj za polovico premajhen, da bi sko
zi lahko stekle vse h u d o u r n i š k e vode... 
... Zato je voda stekla mimo mosta in poplavila d v o r i š č e in b l i žn jo 
h išo š t . 2, kjer ž iv i jo Z u p a n č i č e v i in K o v a č e v i . 

Sistem ravnanja z izrabljenimi 
motornimi vozili 

Z JANUARJEM PREIDE 
PLAČILO STROŠKOV 
NA OBČANE 

Poplavljen »šo l sk i m o s t i č e k « med š o l o Brinje in stanovanjskimi hi
š a m i ob P r e š e r n o v i . - foto Marjan Trobec 

Poplavljeno d v o r i š č e ob novih h i š a h na Velikem M l a č e v e m . Poplavljen podvoz pod avtocesto pri Clkavi za P a r a d i š č e . 

Levo: Podvoz pod avtocesto 
pri Š m a r j u - S a p u za P a r a d i š č e , 
Podgorico in Zgornjo Slivnico je 
bil poplavljen pr ib l i žno 1 m. 

Fotografija na naslovnici: 
M o s t i č e k pri starem gasilskem 
domu ni pož i ra l vseh voda, ki 
so pridrvele s po l i šk ih hribov po 
Velikem potoku. 

Od 1. maja 2004, ko je stopil v 
veljavo nov sistem ravnanja z iz
rabljenimi motornimi vozili (IMV), 
do polne vzpostavitve sistema, so 
stroški razgradnje bremenili držav
ni proračun. S 1 . Januarjem 2005 
pa obveznost plačila stroškov raz
gradnje IMV preide na občane. Ce
na razgradnje Izrabljenega mo
tornega vozila bo znašala približ
no 21.000 SIT oziroma 21,1 SIT 
+ DDV za 1 kilogram teže avtomo
bila. 

Podrobne informacije o sistemu rav
nanja z izrabljenimi motornimi vozili naj
dete na spletni strani 

www.gov.si/moo/. 

NOV SISTEM RAVNANJA Z IMV 
Nov sistem ravnanja z izrabljenimi 

motornimi vozili je stopil v veljavo 1. ma
ja 2004, ob vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo. Od zadnjega lastnika izrabljenega 
motornega vozila zahteva, da pred od
javo vozila iz prometa poskrbi za njego
vo razgradnjo. 

Sistem zagotavlja zbiranje in razgrad
njo vseh izrabljenih motornih vozil v 
skladu s predpisanimi okoljskimi stan
dardi na območju celotne Slovenije. 

Od 1. maja 2004 do 15. septembra 
2004 je bilo na območju Slovenije pre
vzetih v razgradnjo 4736 izrabljenih mo
tornih vozil, največ, to je 1911, na pre
vzemnih mestih v osrednji Sloveniji. 

KAKO POTEKA POSTOPEK 
ZA O B Č A N E V PRAKSI? 
Občan, ki se odloči, da izrabljenega 

vozila ne bo več uporabljal, niti ga ne 
bo prodal, le-tega dostavi na prevzem
no mesto. 

Ob dostavi vozila na prevzemno me
sto občan prejme potrdilo o razgradnji. 

Ob odjavi izrabljenega vozila iz pro
meta lastnik na prijavno/odjavni službi 
predloži potrdilo o razgradnji, registrske 
tablice in prometno dovoljenje. 

Izrabljena vozila so s prevzemnega 
mesta prepeljana v center za predelavo, 
kjer so okoljsko ustrezno razgrajena. 

Za neupoštevanje uredbe o rav
nanju z izrabljenimi motornimi vo
zili Je za lastnike motornih vozli v 
Zakonu o varnosti cestnega pro
meta predpisana denarna kazen. 
Le ta znaša 60.000 SIT. 

AVTOMOBIL 
- NEVARNOST ZA OKOUE? 
Avtomobil je sestavljen iz približno 40 raz

ličnih materialov in 10.000 sestavnih delov. 

Približno 70 utežnih odstotkov avtomobi

la tvorijo železne in neželezne kovine, kijih je 

mogoče reciklirati. Med ostalimi sestavinami 

so nekatere zelo nevarne za okolje. Med naj

nevarnejše spadajo svinec, živo srebro, kad

mij, šestvalentni krom, vsa olja, tekočina pro

ti zmrzali, zavorna tekočina, gorivo in aku

mulator. 

Ob normalnem delovanju, vzdrževanju in 

ustrezni razgradnji avtomobil ne predstavlja 

okoljske nevarnosti. Zapuščen v naravi, ob iz

tekanju tekočin in uhajanju nevarnih snovi -

še posebej v podtalnico - pa predstavlja res

no nevarnost za okolje. 

PRVIH OSEM MESECEV JE 
RAZGRADNJO FINANCIRALA 
DRŽAVA 
Razgradnja izrabljenih motornih vozil 

seje v prvih šestih mesecih delovanja -
od uvedbe do polne vzpostavitve siste
ma - financirala iz državnega proračuna. 

S 1. januarjem 2005 obveznost pla
čila stroškov razgradnje preide na lastni
ka izrabljenega motornega vozila. 

Cena razgradnje oz. uničenja enega 
kilograma izrabljenega vozila je 21,1 SIT 
brez DDV. To pomeni, da bodo občani 
za razgradnjo svojega izrabljenega mo
tornega vozila v povprečju odšteli 

21.000 tolarjev. 
Obveznost plačila stroškov razgradnje 

ne velja za lastnike avtomobilov, danih 
na trg p o l . juliju 2002. 

Za avtomobile, dane na trg po 1. ju
liju 2002, lastniku ni treba plačati stro
škov razgradnje, saj so le-ti že vključeni 
v ceno avtomobila. Gre za t.i. ekološko 

http://www.gov.si/moo/


takso, ki je že vključena v ceno avtomo
bila in jo prodajalec avtomobilov oz. za
stopnik plača državi za vsak prodan av
tomobil. 

Pozor! To velja zgolj za nova, ne pa tu
di za rabljena vozila, kupljena v Sloveniji 
pol. jul i ju 2002. 

Lastniki IMV, ki bodo svoje izrablje
no motorno vozilo oddali v razgradnjo 
pred 1. januarjem 2005, se s tem izo
gnejo plačilu stroškov razgradnje, ki bo
do po 1. januarju znašali v povprečju 
21.000 tolarjev. 

Z LETOM 2007 S T R O Š K I 
RAZGRADNJE PRI PROIZVAJALCU 
Po 1 .1 .2007 obveznost plačila pre

vzamejo proizvajalci oz. uvozniki avto
mobilov. To pomeni, da bo obveznost 
lastnika pred odjavo izrabljenega vozi
la iz prometa le ta, da dostavi vozilo na 
prevzemno namesto brez plačila stro
škov razgradnje. 

VSESLOVENSKA AKCIJA 
ODSTRANJEVANJA 
»STARIH B R E M E N « 
V prvih šestih mesecih je bilo v vse

slovenski akciji odstranjevanja starih 
bremen na okolju prijazen način odstra
njenih in razgrajenih več kot sedem ti
soč vozil. 

»Stara bremena« so vozila, ki so osta
la zapuščena v naravi, predenje stopil v 
veljavo nov sistem ravnanja z IMV, ki ta
ko ravnanje onemogoča. 

Akcije odvozov »starih bremen« je 
organiziralo Ministrstvo za okolje, pros
tor in energijo v sodelovanju s slovenski
mi občinami, ki so se na poziv ministr
stva množično odzvale. 

Akcija poteka od maja 2004 in bo 
trajala do 30. aprila 2005. 

V času trajanja te akcije se nasta
li stroški krijejo iz državnega proraču
na. Odstranjevanje starih bremen po 
tem roku pa bo v pristojnosti posamez
ne občine. 

Č e ste tudi sami opazili v naravi 
zapuščeno vozilo, sporočite to na 
občino, v kateri se zapuščeno vozi
lo nahaja. 

KAJ MORA VEDETI LASTNIK 
OB ODJAVI VOZILA IZ 
PROMETA? 
Ena od bistvenih novosti sistema rav

nanja z izrabljenimi motornimi vozili je, 
da zadnji lastnik svojega avtomobila ne 
more odjaviti iz prometa, dokler na upra
vni enoti oz. prijavno/odjavni službi ne 
predloži enega izmed naslednjih potrdil: 

1. potrdila o razgradnii/uničeniu. ki 
dokazuje, da je lastnik izrabljeno vozilo 
predal v razgradnjo pooblaščenemu za
časnemu izvajalcu ali 

2. izvozne carinske deklaracije, ki do
kazuje, da je vozilo izvozil ali 

3. kupoprodajne pogodbe ali 
4. potrdila o lokaciji, s katerim bo svo

je vozilo začasno odjavil iz prometa ali 
5. drugih uradnih dokumentov, ki do

kazujejo, da je vozilo odsvojeno. 
Za več informacij se obrnite na prijav-

no/odjavno službo. 

NEKATERI KRAJANI MLAČEVEGA NE MARAJO 
RAZGRADNJE STARIH AVTOMOBILOV. 
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PRIZNANJI 
Ob praznovanju 80-letnice zavaro

vanja Triglavskega narodnega parka 
(Alpski varstveni park, 1924) je bila 
konec maja v Trenti slovesna pode
litev evropske diplome Triglavskemu 
narodnemu parku. To prestižno pri
znanje Sveta Evrope za dobro uprav
ljanje zavarovanega območja evrop
skega pomena se podeljuje za 5 let 
in se lahko po preverjanju ustrezno
sti podaljšuje. Evropsko diplomo je 
podelila Catherine Roth, direktorica 
za kulturo, kulturno in naravno de
diščino pri Svetu Evrope. 

Ob praznovanju 80-letnice zavaro
vanja Triglavskega narodnega parka 
(TNP) je minister mag. Janez Kopač 
izročil Belarjevo priznanje starosti 
slovenskega naravovarstva Stanetu 
Peterlinu, ki je ves čas svojega po
klicnega delovanja na področju var
stva narave tvorno sodeloval tako 
pri obnovi zavarovanja TNP (1961), 
razširitvi (1981) in seveda tudi pri 
oblikovanju ideje, politike in izvaja
nja varstva našega edinega narod
nega parka. 

Belarjevo priznanje eni od ključnih 
osebnosti v zgodovini TNP je prime
mo zaokrožilo praznovanja jubileja. 

Dr. Peter Skoberne, MOP 

P.S.: Stane Peterlin je naš občan. 

ODGOVOR NA PROTESTNO IZJAVO 
SVETA KRAJEVNE SKUPNOSTI M L A Č E V O O CENTRU ZA 
RAZGRADNJO IZRABLJENIH VOZIL B O Š T A N J PRI GROSUPUEM 

Podjetje Avtotransporti Kastelec je že dlje časa načrtovalo širitev dejavnosti. 
Lani se je ponudila priložnost za razgradnjo izrabljenih motornih vozil, ki smo 
jo sprejeli, saj menimo, da le skrb za okolje zagotavlja varno prihodnost. 

Ob tem smo se zavedali občutljivosti področja in se prav zato projekta lo
tili še z večjo skrbnostjo. Na prostoru nekdanje farme Boštanj smo uredi
li sodoben center za razgradnjo izrabljenih motornih vozil, ki ustreza strogim 
okoljskim standardom. Center za razgradnjo je namreč opremljen z lovilci olja 
v tleh, ki onemogočajo, da bi nevarne snovi odtekale v zemljo. Druge škodlji
ve snovi pa sproti odvažamo v nadaljnjo predelavo. Po strokovnih ocenah ima 
Center za razgradnjo med obratovanjem celo manjši vpliv na okolje kot med 
obnovo. 

Menimo, da protest Krajevne skupnosti Mlačevo temelji na nestrokovnih o-
cenah in mnenjih, ki niso primerno argumentirani. Taka dejanja so le poizkus 
zaviranja dejavnosti in onemogočanja razvoja. Protestna izjava izraža nepozna
vanje tako zakonov kot razmer (zdajšnjih in prejšnjih), pa tudi slabo osvešče
nost o skrbi za čisto okolje. Vsakršno protestiranje je nesmiselno tudi zato, ker 
je ravnanje z IMV predvideno z evropsko direktivo in namenjeno varovanju oko
lja, ne pa škodovanju, kot hočejo to napačno prikazati nekateri posamezniki. 

Kar se tiče tega, da dejavnost ni v skladu s prostorsko ureditvenimi načrti 
občine Grosuplje, moramo povedati, da tovrstne načrte pripravljajo strokovnja
ki, ki se seveda spoznajo na svoje delo, in ustanova, kot je Krajevna skupnost, 
po našem mnenju ni pristojna za presojanje specifičnih in strokovnih zadev, 
kot je Prostorsko ureditveni načrt. Omeniti moramo tudi to, da ima podjetje Av
totransporti Kastelec vsa potrebna dovoljenja za razgradnjo izrabljenih motor
nih vozil in da dejavnost opravlja v skladu z vsemi standardi in predpisi. Tudi 
za to so pristojni strokovnjaki, torej ljudje z ustreznimi znanji, zato ne dvomimo 
v njihovo verodostojnost. 

Podjetje Avtotransporti Kastelec bo še naprej skrbelo za čisto in varno oko
lje. 

Avtotransporti Kastelec 
Tadeja Anžlovar, stiki z javnostmi 

Podjetnik Lado Kastelec Je prispeval 1 mio sit za prenovo in prizi
dek K n j i ž n i c e Grosuplje. 

Razgradnja izrabljenih motornih vozil 
TRENUTNE KAPACITETE ZADOSTUJEJO 
ZA SLOVENSKE RAZMERE 

V kompleksu Boštanj na Velikem 
Mlačevem je 14. oktobra poteka
la predstavitev linije za razgradnjo iz
rabljenih motornih vozil grosupeljske
ga podjetnika Lada Kastelca. Podjetje 
Avtotransporti Kastelec skrbi za raz
gradnjo izrabljenih motornih vozil na 
Dolenjskem, v Beli krajini, na Primor
skem, Notranjskem in Kočevskem, 

Lani seje podjetje prijavilo na raz
pis Ministrstva za okolje, prostor in 
energijo in pridobilo koncesijo za 
opravljanje tovrstne dejavnosti. Z njo 
je zaposlitev dobilo 14 delavcev. Pod
jetnika Lada Kastelca smo ujeli sre
di poslovnih partnerjev, strokovnjakov 
s področij ekologije, prostora in obr
ti. Povprašali smo ga, kaj vnos dejav
nosti razgrajevanja izrabljenih motor
nih vozil v naše okolje pomeni za 
ohranjanje ekološke čistosti kraja. 
»Doprinos za kraj je absolutno čisto o-
kolje. Kot lahko opazite tudi sami, av
tomobili več ne ležijo po grapah in jar
kih, ampak se zbirajo v našem centru 
za razgradnjo.« 

Razvoju omenjenega projekta pa 
je ves čas nasprotovalo 300 krajanov 
KS Mlačevo, ki so uradno predstavitev tudi pospremili s protestnimi transpa
renti. Svet KS Mlačevo je že leta 2002 izdal negativno soglasje k izgradnji o-
brata za razgradnjo odsluženih vozil in odločno nasprotuje dejavnosti na loka
ciji nekdanje farme Boštanj. Med razlogi so navedli: »Navedena dejavnost ne 
sodi v neposredno bližino naravnih in kulturnih dediščin, kot so Radensko pol 
je, cerkev Sv. Martina s pokopališčem in grad Boštanj. Dejavnost razgradnje 
na omenjeni lokaciji se ne sklada z obstoječimi Prostorsko ureditvenimi po
goji občine Grosuplje in se ne sklada z dejavnostjo, ki je predvidena z že izda
nim gradbenim dovoljenjem za spremembo namembnosti gospodarskih po
slopij na lokaciji bivše farme Boštanj.« 

Kljub pričakovani udeležbi protestnikov pa med obiskovalci linije ni bilo 
predstavnikov krajevne skupnosti. Lada Kastelca smo vseeno povprašali o 
pritiskih, ki so ga spremljali ves čas postavitve linije. »Kakšnih posebnih reak
cij ne poznam. Povsod je nekaj krajanov, ki se ne strinjajo s projekti, ki so po
membni in dobri. Morda bi bilo za tiste krajane, ki nam nasprotujejo, dobro, 
da bi prišli pogledat center, mi pa jim ga bomo z veseljem razkazali. Center je 
varen in zanesljiv, vse je pod lovilcem olj, redne pa so tudi inšpekcijske kon
trole.« 

V centru v osmih urah razgradijo od 25 do 40 vozil. Od začetka delovanja 
sistema pred petimi meseci pa so v razgradnjo prevzeli 859 izrabljenih motor
nih vozil in 300 starih bremen. Na mesec tako sprejmejo od 200 do 300 od
služenih vozil. Kljub temu, zatrjuje Lado Kastelec, je razgradnja varna in či
stejša od nekdanje dejavnosti na farmi Boštanj. »Ta projekt in farma sta pov
sem različna. Naš projekt je čist, varo
van, za stanje na farmi pa vsi vemo, 
kakšno je bilo.« 

Ker se je Lado Kastelec v zadnjih 
letih prebil na čelo uspešnih podjetni
kov občine Grosuplje, smo ga pobara
li tudi o vizijah za prihodnost. Ali mo
rebiti skriva še kakšen večji projekt? 
»Ko zaključim nek projekt, pregledam 
poslovanje, ali je bil projekt pravilno 
usmerjen, nato šele preidem na no
vega. Nikoli ne izdajam idej, čeprav 
se mi ves čas porajajo in o njih pogo
sto razmišljam. Sem še mlad, imam 
še veliko pred sabo in lahko še kaj 
naredim,« je v načrtih smel, a vseeno 
skrivnosten podjetnik Kastelec. 

Na predstavitvi razširjene linije za 
razgradnjo izrabljenih motornih vo
zil pa je eden najuspešnejših podjet
nikov občine Grosuplje še najbolj 
osupnil župana Janeza Lesjaka. V znak osebnega zadovoljstva ob prodornem začetku nove dejavnosti je Lado Kaste
lec Občini podaril ček za milijon tolarjev za izgradnjo Knjižnice Grosuplje. »Taki dogodki niso pomembni samo za naše 
podjetje, občino, temveč tudi za državo. Zato je prav. da se bolj obeležijo. Ker predstavitev našega projekta sovpada z 
začetkom gradnje knjižnice, sem sklenil, da naj bo današnji dogodek mejnik za oba projekta.« 

Novo razgrajevalno linijo so si ogledali tudi nekateri predstavniki ministrstev in drugih institucij. Med povabljenimi 
je bil tudi namestnik ministra za evropske zadeve dr. Rado Genorio. Slovenija je v pogajanjih za priključitev EU med 
prvimi zaprla ravno okoljsko poglavje. Za to, da Slovenija ni čakala na prehodno obdobje do leta 2007, ima pomemb
ne zasluge ravno dr. Genorio. V nasprotnem te linije ne bi bilo. Osvetlil nam je ekološki pogled na dejavnost razgrad
nje izrabljenih motornih vozil: »Moj ekološki pogled na razgrajevalno dejavnost je, da po naših gozdovih, kraških vrta
čah in jamah, poljih in grmovjih širom po Sloveniji ne bomo več gledali izrabljenih in uničenih avtomobilov. Ampak bo
mo to zadevo reševali na evropski način, da bomo predelovali naše lastne odpadke. Če se ne bi 29. marca 2001 iz-
pogajali tako, kot smo se. tega danes ne bi bilo. Naša odločitev je bila pravilna, ker smo vedeli, da bomo edino na ta 
način rešili zadevo. Verjeli smo, da so v Sloveniji posamezniki, podjetniki, obrtniki, ki se bodo tega lotili. Pazite, ravna
nje z odpadki je povsod po Evropi posel. In mi smo tudi Evropa in njen sestavni del.« 

Predsednik Obrtne zbornice Slovenije, Miroslav Klun, je spregovoril o nadaljnji razsežnosti in pomenu te dejavno
sti ter vlogi obrtne zbornice pri vzpodbujanju podjetniške aktivnosti. »Vse premalo se zavedamo, kako pomembna bo 
ta dejavnost tudi v prihodnje. Ekologija dobiva vse večje razsežnosti, posvečamo ji vse večjo skrb. Vsak dan proizva
jamo veliko nevarnih snovi in odpadkov, ki jih nekdo mora pospraviti. Tudi v lokalnih skupnostih se bomo morali zave
dati, da bodo morali tisti, ki povzročajo odpadke, te tudi plačati. To bo v prihodnje tudi tržna niša, ki se je vse premalo 
zavedamo. Mi poskušamo vsakemu obrtniku nuditi strokovno pomoč in sodelovati pri pridobivanju informacij, suge
stij, pravnih in drugih nasvetih. Odvisno od posameznika pa je, koliko si te pomoči želi in ali jo je pri nas tudi priprav
ljen poiskati.« 

Državni podsekretar na MOPE dr. Jani Zore je podal pogled v prihodnost in morebitno naklonjenost dejavnosti tudi 
za evropski prostor. »Ocenjujemo, da je v tem trenutku v Sloveniji dovolj kapacitet, ki povsem zadostujejo slovenskim 
potrebam. V kolikor bi bil podjetniški interes, da se dejavnost širi tudi na območja drugih držav, ali proti Evropi ali pro
ti jugovzhodu, potem tukaj ni ovir. Z vso tehniko in prisotnim znanjem menimo, da bi izrabljena motorna vozila tudi u-
važali in jih razgrajevali v Sloveniji.« 

Barbara Pance 

Dr. Rado Genorio, namestnik 
ministra za evropske zadeve, 
pravi, da Je z razgrajevalnico 
pod Bostanjem poskrbljeno za 
pospravljanje lastnih odpadnih 
avtomobilov. 

V kulturnem programu odprtja razstavljalnice je nastopil R ibn išk i 

oktet. 
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I Predstavitev ̂ razvojnega programa p o d e ž e l j a n 
^ž i v i l skem sejmu v Gornji Radgoni. 

V začetku letošnjega leta se je ob
čina Grosuplje vključila v Razvojni pro
gram podeželja »SOŽITJE MED MES
TOM IN PODEŽELJEM«, ki deluje v okvi
ru srednjeevropske pobude in jo podpi
ra Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano v RS. V njem sodelujejo po
leg Mestne občine Ljubljana še Grosup
lje, Škofljica in občina Ig. Za lokalnega 
koordinatorja je bila z občine Grosup
lje imenovana sodelavka z Oddelka za 
gospodarstvo Martina Cingerle, za na
mestnika pa Uroš Perme. 

Na začetku so bile organizirane 
skupne delavnice s prebivalci občine 
Grosuplje, kjer je potekala seznanitev s 
projektom. Navzoči predstavniki društev 
in posamezniki so podajali svoje pogle
de in predloge za razvoj podeželja v na
šem kraju. V jesenskem času so se ak
tivnosti povečale. Lokalni koordinator
ji se srečujemo na skupnih delavnicah 
vsaj dvakrat mesečno. Poleg rednih sre
čanj smo se v okviru izobraževanja ude
ležili tudi širših posvetov z mednarodno 
udeležbo in strokovnih ekskurzij. 

3 1 . 8 . 2004 
V sejni dvorani Mestne občine Ljub

ljana smo se na mednarodni delavnici 
srečali z gospo SIRKKU LAURILO, pred
stavnico RAJU PUSU LEADER iz Finske, 
ki je partner v našem projektu. Predsta
vila nam je Finski model organizirano
sti in izvajanja podpor razvoju podeže
lja. Prav tako nas je seznanila z organi
ziranostjo lokalnih iniciativ in izvajanjem 
programa LEADER, to je evropski pro
gram za razvoj podeželja. 

2. 9 .2004 
Na kmetijsko živilskem sejmu v Gor

nji Radgoni je bil na stojnici Ministr
stva za kmetijstvo, gozdove in prehrano 
predstavljen skupni projekt štirih občin 
»Sožitje med mestom in podeželjem. 

Organizirana je bila strokovna eks
kurzija na Kmetijsko živilski sejem v 
Gornjo Radgono, kjer smo si predstavni
ki občin, društev, kmetovalcev in drugih 
zainteresiranih posameznikov iz vsa
ke občine ogledali sejem ter se udeleži
li mednarodne delavnice Ministrstva za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano v ok
viru srednjeevropske pobude. Na delav-

ZANIMIVA RAZLAGA OB 
SPREJEMANJU REBALANSA 
OBČINSKEGA PRORAČUNA. 
Jelka Kogovšek (vodja občinskega u-

rada) je odgovorila na vprašanje občin
skemu svetniku Martinu Tomažinu: 

"Projekt CRPOV (Celovit razvoj pode
želja in obnove vasi) je zdaj, da ne re
čem, »passe«. Razpisov ni več. 0 tem 
projektu se več ne govori. Zdaj so dru
ga sredstva za te namene - iz evrop
skih skladov, tudi nekaj iz državnih 
sredstev. Ampak ta projekt CRPOV je 
zdaj praktično zamrl. Mi smo ga še 
imeli v proračunu, ampak že takrat se 
je govorilo, da najbrž teh sredstev več 
ne bo. In tudi nič nismo realizirali." 

Po zvočnem posnetku zapisa/ 
Jože Miklič 

niči sta prisotnim predstavnikom pet
najstih držav članic srednjeevropske po
bude Razvojni program podeželja »So
žitje med mestom in podeželjem« pred
stavila Gorazd Maslo iz Mestne obči
ne Ljubljana in Josip Pintar, koordina
tor projekta. 

Strokovna ekskurzija seje nadaljeva
la v Moravče, kjer smo si ogledali pilotni 
projekt hidroponskega gojenja zelenja
ve, ki je bil sofinanciran tudi iz sredstev 
EU. V rastlinjaku je posajenih 20.000 
sadik paradižnika, ki zraste do šest me
trov v višino in ima rodno dobo kar 11 
mesecev. Hidroponska pridelava pome
ni gojenje v sterilnem okolju, brez zem
lje in brez uporabe herbicitov in pesti
cidov. 

Druženje smo zaključili na eni izmed 
turističnih kmetij, ki je bila predstavlje
na kot primer dobre prakse . 

20. 9. 2004 
Uspela je skupna kandidatura na 

javnem razpisu za sofinanciranje vzpo
stavitve in delovanja podeželskega raz
vojnega jedra Osrednje slovenske re
gije. 

Z vzpostavitvijo PRJ (Podeželjskih 
razvojnih jeder) želi PCMG (Pospeše
valni center za malo gospodarstvo) 
spodbuditi vzpostavitev in delovanje 
skupne razvojne infrastrukture za pod
jetniško prenovo podeželja. PRJ zago
tavlja potrebno podporo pri razvoju in 
usposabljanju vključenih v PRJ, skrbi 
zato, da so izdelki in storitve kakovost
ni ter nudi pomoč pri embaliranju, pro
mociji in trženju izdelkov oziroma sto
ritev, PRJ spodbuja povezovanje lo
kalnih skupnosti, razvojnih institucij in 
drugih nosilcev razvoja, zaradi boljše
ga izkoriščanja priložnosti prebivalstva 
na podeželju ter s tem povečanja bla
gostanja v okviru kmečkih in drugih 
gospodinjstev. Tako zagotavlja PRJ 
atraktivnost podeželja, zmanjšuje beg 
prebivalstva s podeželja ter povečuje 
zaposlitvene in poklicne možnosti za 
najbolj ogrožene skupine na podeželju 
(podzaposleni, ženske, mladi). 

7.10. 2004 
Strokovna ekskurzija nas je vodila v 

dolino Grosse VValsertal, ki leži v centru 

avstrijske dežele Vorarlberg in je od le
ta 2000 pod okriljem UNESCA akrediti
rana kot naravni park. Leta 2002 je do
lina prejela evropsko nagrado za pre
novo vasi. 

Ogledali smo si vas Fontanella. Rav
natelj na tamkajšnji vaški šoli nam je 
povedal veliko zanimivosti o dolini. Za
tem smo se podali na ogled ene izmed 
kmetij na področju Grosse VValsertal. 
Obiskali smo tudi tamkajšni muzej, 
kjer so nam predstavili njihovo blago
vno znamko doline in proizvode, ki jih 
zajema (mleko in mlečni izdelki, čaji, 
ročno izdelan čajni set, idr). Podrobno 
smo se seznanili s procesom pridelave 
planinskega čaja, promocije in trženja 
izdelka. Nato so nam postregli s kosi
lom, značilnim za to področje. 

V popoldanskih urah smo ekskurzijo 
nadal jeval i v m e s t u Raggal , kjer smo 

se udeležili svečane podelitve Evrop
ske nagrade za prenovo vasi 2004. 

Na uradni prireditvi Evropskega 
združenja za regionalni razvoj in pre
novo vasi je Turistično društvo Besnica 
Janče, s projektom »Sadna cesta« med 
Javorjem in Jančami, prejelo poseb
no priznanje za uspeh, ki gaje dose
glo novo partnerstvo med mestom in 
podeželjem, saj je po eni strani izred
no pozitivno vplivalo na bolj osvešče
no obnašanje potrošnikov in po drugi s 
kakovostno proizvodnjo, značilno za re
gijo in s temu primerno ponudbo sto
ritev okrepilo gospodarsko eksistenco 
vaščanov in zagotovilo meščanom tra
dicionalno kmečko pokrajino za oddih. 

Za zaključek so gostitelji pripravi
li družabno srečanje z glasbo in pogo
stitvijo. 

Na podlagi videnega in slišanega 
(pridobljenih informacij) je skupina lo
kalnih koordinatorjev dobila nov zagon 
(ideje) in motivacijo za nadaljnje de
lo. Trenutno je v izdelavi razvojni pro
gram podeželja 2006-2013, ki bo osno
va za vzpostavitev in delovanje Razvoj
nega podeželskega jedra Osrednje slo
venske regije. 

Namestnik lokalnega koordinatorja 
občine Grosuplje Uroš Perme 

V soboto, 25. septembra 2004, 
je Ž u p a n o v a jama - tu r i s t i čno In 
okoljsko društvo Grosuplje orga
niziralo prireditev Zlata Jesen, že 
11. po vrsti. Pridruži l i so se tudi 
Krajevna skupnost Grosuplje ob 
krajevnem prazniku ter 40-letnlcl 
župni je , TD Kopanj in TD B o š t a n j . 

Prireditev je vedno bolj odmev
na in dobro obiskana, kar nas veseli, 
prav zato pa vedno lepše sadove ka
že tudi vseslovenska akcija Naša de
žela - urejena in gostoljubna, saj so 
naše hiše, kmetije, delovne organiza
cije, ulice, naselja, vasi vse lepše u-
rejene in prijaznejše. 

V skoraj dveurnem programu smo 
podelili priznanja najlepše urejenim 
hišam, kmetijam, javnim stavbam in 
neutrudnim turističnim delavcem, ki 
so se izkazali pri društvenem delu. 

TD Boštanj se je želelo dvema svo
jima članoma, ki sta za promocijo 
društva in kraja najbolj zaslužna, jav
no zahvaliti, in sicer Mojci Potokar in 
Mitji Škrjancu. Zaorala sta ledino v 
društvu. Brez njunega truda se prire
ditve pod boštanjskim gradom ne bi 
tako uveljavile in ne bi bile tako us
pešne. 

27. september je svetovni dan tu-

Š m a r n i c e In Corona na skupnem nastopu. 

rizma. In ob tej slovesni priložnosti 
je Turistična zveza Slovenije podeli
la priznanja ljudem, ki so začutili, da 
jim je delo v turizmu blizu, da tu lah
ko uresničijo svoje ideje, kjer je si
cer treba pošteno poprijeti za vsa
ko delo, to pa prinaša tudi mnoga o-
sebna zadovoljstva. Nikoli poplača
no delo, vendar zavest, da delajo ne
kaj dobrega za ljudi in naravo, jih že
ne naprej. 

Gospa Olga Gruden je prejela sre
brno priznanje TZS za več kot deset
letno delo v TD Kopanj, za delo na 
folklornem področju, pri vzgoji mla
dih plesalcev, pevcev in igralcev, ki 
so svoje kvalitete in mentoričin trud 
pokazali tudi z nastopom na tej pri
reditvi. 

Zlati priznanji TZS pa sta prejela 
člana društva Županova jama - TOD 
Grosuplje Marija Kralj in Miro Vreg. 

Miro Vreg je predsednik društva že 
od 1991. leta, v turizmu pa dela že 
od 1989. Marsikaj je bilo narejene
ga ob jami in v njej, pomembno pa je 
tudi njegovo delo na državnem nivo
ju, saj je bil med ustanovitelji GIZ -
Gospodarskega interesnega združe
nja turističnih jam Slovenije. Za raz
voj turizma v naših krajih pa je po
memben idejni načrt Tabor - Gradiš-

Ž u p a n Janez Lesjak podeljuje 
priznanje Miru Vregu. 

niča - Županova jama, ki pa še čaka 
na uresničitev. 

Marijo Kralj srečujemo v društvu 
od leta 1991 kot blagajničarko, že 
ves čas pa opravlja tudi večino admi
nistrativnega dela za društvo. Na nje
no pobudo je nastal TIC - Turistično 
informacijski center, v okviru katere
ga sama zbira informacije o dogaja
njih v naši okolici in jih vse dni v letu 
posreduje uporabnikom. 

Turistično društvo Županova jama 
Grosuplje letos praznuje 45-letnico de
lovanja. "Prepričan sem, da bomo mo
rali popraviti to številko. Prvo društvo, 
ki seje ukvarjalo z jamo, je bilo usta
novljeno že 1927. leta, le leto dni po 

PO VASI S FOTOAPARATOM 
Desno: Nekaj dni pred volitvami je bilo poasfalti-
rano novozgrajeno avtobusno p o s t a j a l i š č e pred 
staro š o l o ob A d a m i č e v i cesti. 

Levo: V tednu pred volitvami Je bilo poasfal-
tirano tudi d v o r i š č e pred gasilskim domom v 
Zagradcu. 

Zgoraj: Spodnji ustroj ceste od St.Jurija do 
Male vasi In cestni robniki ob eni strani so že 
narejeni. 
Levo: Z a č e t e k izkopa na cesti Š t . Jurij - Mala 
vas. 

J a v o r - J a n č e : Prejem evropske nagrade za projekt » S a d n a c e s t a « 
avstrijskem mestu Raggal. 

PRIMER GOSPODARJENJA Z JAVNIMI 
DOBRINAMI - ALI: KRATKA ZGODBA 
DOLGE ZGODOVINE NEKE CESTNE LUKNJE 
- drugič, tretjič,... 
Bralcem Grosupeljskih odmevov s p o r o č a m o , da Je Informa
cija v pre jšn j i š tev i lk i "zelo zalegla": Ž e naslednji dan po Izi
du č a s o p i s a so prišl i komunalci in skopali novo jamo, menda 
»zaf l lkal i « vodovodno cev in jamo zasuli s peskom. Predno pa 
smo z a č e l i pripravljati novo š tev i lko č a s o p i s a , so prišl i komu
nalci še enkrat in skopali le nekaj metrov v iš je še eno jamo, 
spet »zaf l lkal i « vodovodno cev in prav tako jamo zasuli. 
P r e r e š e t a n i vodovod pa si je že č e z n o č premislil. Zdaj voda 
iz vodovoda t e č e le še nekaj metrov v iš je ... 



D D D 

TEKMOVALO VEC KOT 700 GASILCEV Po k o n č a n e m delu popoldanskega tekmovanja so v v e č e r n i h urah pred zborom gasilcev podelili pri
znanja za u d e l e ž b o In pokale n a j b o l j š i m . 

Grosuplje, 2. oktober 2004 -
Na z e m l j i š č u ob gasilskem cen
tru v Grosupljem je v soboto, 
2 . 1 0 . , potekalo o b č i n s k o gasil
sko tekmovanje ž e n s k i h In mo
š k i h tekmovalnih ekip v raz l ič 
nih starostnih skupinah. Ž e do
poldne je potekalo tekmova
nje pionirk in pionirjev ter gasil
skih veteranov, popoldne pa so 
se zagrizeno borile za osvoje
ne t o č k e In č i m bo l j š i č a s ekipe 
mladink in mladincev ter č l a n i c 
in č lanov . Tekmovalnim deseti
nam iz Gasilske zveze Grosuplje 
so se tudi letos pr id ruž i le eki
pe iz sosednje Gasilske zveze 
Dobrepolje. 

Naštejmo le najboljše grosupeljske 
ekipe med udeleženci tekmovanja: 

PIONIRJI so tekmovali z vajo z ved-
rovko in v štafeti z ovirami: 

1. Čušperk, 2. Polica, 3. Pono-
va vas. 

Tekmovali so še pionirji Gatine (2. 
ekipa), Žalne, Luč, Gatine (1. ekipa), 
Police, Št. Jurija, Velike Loke (1. eki
pa) in Velika Loka (2. ekipa). 

PIONIRKE so prav tako tekmovale z 
vajo z vedrovko in v štafeti z ovirami. 

Tekmovanja so se udeležile le pio
nirke iz Račne. 

STAREJŠI GASILCI so tekmovali z 
vajo s hidrantom in v raznoterostmi. 

1. Grosuplje, 2. Polica, 3. Pono-
va vas 

Tekmovanja so se udeležili še ga
silci Jz Velikega Mlačevega in Spod
nje Slivnice. 

MLADINCI so tekmovali z vajo za 
mladino in v štafeti z ovirami. 

1. Čušperk, 2. Gatina 1, 3. Polica 
Tekmovali pa so še mladinci iz Ve

like Loke. 

MLADINKE iz Čušperka so se edine 
udeležile tega tekmovanja in so prav 
tako tekmovale z enakima vajama kot 
mladinci. 

ČLANI »A« so tekmovali z vajo z mo

torno brizgalno in v štafeti z ovirami. 
1. Gatinal , 2. Šmarje-Sap 2, 

3. Luče 
Tekmovali so še Grosuplje 2, Čuš

perk, Šmarje-Sap 1, Malo Mlačevo, 
Spodnja Slivnica, Velika Ilova Gora, 
Gatina 2, Grosuplje 1, Št. Jurij, Škoc-
jan in Velika Loka. 

ČLANICE »A« so tekmovale z enaki
ma vajama kot člani »A«. 

1. Grosuplje, 2. Račna, 3. Pono-
va vas 

Za prvimi tremi so se razvrstile ga-
tinske, šmarske in čušperske članice. 

ČLANI »B« so tekmovali prav tako 
z vajo z motorno brizgalno in v štafe
ti z ovirami. 

1. Ponova vas, 2. Grosuplje, 3. Ga
tina 

Za njimi so sledili Račna, Št. Jurij, 
Velika Loka in Čušperk. 

ČLANICE »B« so prav tako tekmova
le z vajo z motorno brizgalno in v šta
feti z ovirami. 

1. Račna, 2. Čušperk, 3. Pono
va vas 

V tej skupini so tekmovale tudi čla
nice s Police. 

Iz dobrepoljske doline so se tekmo
vanja udeležile ekipe iz prostovoljnih 
gasilskih društev Hočevje, Ponikve, 
Struge, Videm-Dobrepolje, Zagorica 
in Zdenska vas. 

Jože Miklič 

Vsi dobitniki t u r i s t i č n i h priznanj. - Vse foto D.Samec 

uradni otvoritvi jame. Ustanovil ga je 
župan Josip Perme, da bi lažje zagoto
vil denar za vzdrževanje in urejanje ja
me. V društvu so bili še lastniki gozd
nih parcel v okolici jame. Po skupni 
skrbi obeh društev bi torej lahko trdi
li, da ima naše turistično društvo že 
77-letno tradicijo. To pa je že kar le
pa starost!" je v svojem govoru raz
mišljal predsednik Županove jame -
TOD Grosuplje. 

Predsednik Krajevne skupnosti 
Grosuplje Alojz Kastelic pa je v svo
jem nagovoru preletel opravljeno de
lo preteklega leta in letošnje prizna
nje KS podelil OŠ Brinje za projekt 
Naravna in kulturna dediščina šol
skega okoliša, ki so ga izvedli skupaj 
z društvom Županova jama - TOD 
Grosuplje. 

Komisija, ki jo je imenovalo Turi
stično društvo Županova jama Gro
suplje, si je celo pomlad in poletje 
ogledovala in presojala urejenost hiš 
v Grosupljem in okolici in je ocenila, 
da družine vlagajo veliko truda, da 
hiše in njihove okolic izgledajo ureje
ne, lepe in čiste, da so balkoni, okna 
in gredice polni rož, da se povsod vi
dijo sledovi skrbnih rok gospodarja 
in gospodinje. Zato se je komisija od
ločila, da letos podeli priznanje trem 
hišam, ki so jih prejeli: družina Čakš 
je postavila lepo novo hišo na Spod
njem Blatu, družina Štucin s svojimi 
rokami uresničuje svoje ideje, ko ure
ja staro hišo znane učiteljske družine 
Jožeta in Hilde Lučovnik, ki je pustila 
globoke sledi v Grosupljem. V lepi hi
ši deluje zobna ordinacija dr. Hostni-
kove, ki slovi tudi po kvaliteti zoboz
dravstvenih uslug. Za spodbudo pri 
ohranjanju dolenjske etnološke, ar
hitekturne in krajinske dediščine pa 
je prejela priznanje kmetija Garbas iz 
Brvac, saj na obrobju Grosupljega še 

ohranja kmetijsko dejavnost, goji ži
vali, ki si jih lahko otroci ogledajo, ta
ke kot so v naravi, in vztraja pri sta
rih vaških običajih. 

Najlepše med lepimi hišami je iz
bralo tudi Turistično društvo Kopanj 
in sicer je dalo priznanje Špeharjevi 
domačiji in družina Kocmur. 

Letošnjo Zlato jesen so s svojimi 
nastopi popestrili: Combo brass, tro-
bilna zasedba Glasbene šole Gro
suplje, ki jo sestavljajo predvsem pe
dagogi in bivši učenci te šole. Z ven-
čkom večno zelenih melodij, ki jih je 
izbral in aranžiral direktor Glasbe
ne šole Grosuplje gospod Franc Kor-
bar, so navdušili polno dvorano. Ved
no prisrčni in lepo sprejeti so nastopi 
otroške folklorne skupine iz Račne, 
ki s pesmijo, plesom in igro prikazu
jejo narodne običaje in otroške igre. 
Združena pevska zbora, ženski Šmar-
nice in moški Corona, kij ih v jesen
skem času srečujemo na koncertih 

na prostem Večeri na vasi, sta nas 
razveselila z zanimivim in kvalitet
nim nastopom. Trojica Vaških muzi-
kantov iz Kostela, ki jih vodi naš kra
jan Marjan Obranovič - Kuželičan, je 
popestrila večer s kostelsko glasbo. 
Gospod Obranovič pa je oder okra
sil še s svojimi kipi in knjigo pesmi v 
kostelskem narečju. Po končanem u-
radnem delu so Vaški muzikantje ig
rali za ples in res so se mnogi zavrte
li v ritmu njihove glasbe. 

Ob 45-letnici društva smo izdali tu
di lično knjižico, v kateri smo popisa
li zgodovino društva, kronologijo del 
v jami in okoli nje ter izpostavili ljudi, 
ki so vsak po svojih močeh pripomo
gli k razvoju turizma v našem kraju. 

Marija Samec 

V a š k i muzikanti iz Kostela. 

Po k o n č a n e m tekmovanju so pred razglasitvijo rezultatov gasilke 
poskrbele za s p r o š č e n o v z d u š j e . Na glasbo Atomlk harmonik so si 
zapele in zaplesale. 

Fotografija na naslovnici: Prvim Gatlncem je pripadla č a s t , da so 
slavnostno sneli gasilsko zastavo. 

SREČANJE NA POLICI 
Krajevna organizacija ZB Grosup

lje je lepo septembrsko nedeljsko 
popoldne, točneje 19. tega mese
ca, organizirala srečanje članov KO 
ZB Grosuplje pred Zadružnim do
mom na Polici. Pred samo priredit
vijo je na prostor pred poliški gasil
ski center prijezdila skupina Trubar
jeve konjenice, k i je sami priredit
vi dala poseben poudarek in veli
častnost. Na prireditvenem prosto
ru so se zbrali člani Krajevne orga
nizacije ZB Grosuplje, ki je priredi
tev pripravila, prišli pa so tudi gost
je iz ostalih krajevnih organizacij, ki 
so povezane v Območnem združe
nju ZZB Grosuplje, ki pokriva obči
ne Grosuplje, Ivančna gorica in Do
brepolje. Na prireditev je prišlo tu
di veliko domačinov, skratka, zbra
li so se tisti, ki v svojih srcih še no
sijo spomin na našo zgodovino in ki 
imajo odnos do pomnikov NOB. Za 
vse je bil pripravljen kulturni pro
gram, v katerem so sodelovali otro
ci OŠ Grosuplje s tovarišico Klavdijo 
Hočevar, moškim pevskim zborom 
Vokal iz Grosuplja pod vodstvom 
zborovodje Primoža Cedilnika ter 
ženskim pevskim zborom Grosuplje, 
kjer so združene pevke iz zbora La

stovke in vokalne skupine Viva Vox, 
ki ga je vodila zborovodkinja Moj
ca Intihar, kulturni program pa je 
s harmoniko zaključil tovariš Franc 
Marn, član KO ZB Šmarje-Sap. Pro
gram je povezovala Tadeja Anžlo-
var. Slavnostni govornik je bil pred
sednik KO ter Območnega združe
nja ZZB Grosuplje tovariš Franc Šti-
bernik. Vse prisotne, ki so se sreča
nja udeležili v kar precejšnjem šte
vilu, pa je pozdravil tudi župan ob
čine Grosuplje, Janez Lesjak. 

Srečanje je potekalo v prijetnem 
vzdušju, obujanje spominov nas je 
popeljalo več kot 60 let nazaj, v na
šo zgodovino, saj na prostoru, kjer 
smo se zbrali, stojita dve spomin
ski obeležji in sicer spominska ploš
ča 2 3 rodoljubom iz Krajevne skup
nosti Polica na Zadružnem domu in 
spominska plošča Vladu Potokarju 
- Peču, ki so jo poliški gasilci ob ob
novi doma prestavili na novo lokaci
jo pred gasilskim domom. 

Na Polici so bila stičišča številnih 
partizanskih poti iz Ljubljane na po
ti v partizane na Dolenjskem. V goz
du Bukovje, kjer tudi stoji spomin
sko obeležje, je bilo prehodno tabo
rišče enot II. grupe odredov. S tega 

mesta je 19. maja 1 9 4 2 513 par
tizanov krenilo na svoj prvi pohod 
za osvoboditev Štajerske. Veliko do
mačinov pa je moralo zaradi svoje
ga sodelovanja s partizani v italijan
ska in nemška taborišča, od koder 
se jih veliko ni vrnilo. Spomin na te 
dogodke je še zelo živ. Takšna sre
čanja borcev pa imajo namen, da 
se tudi mlada generacija seznanja 
z dogodki med narodno osvobodil
no borbo, ki je tako usodno razde
lila Slovence. Da le do bratomorne 
vojne ne bi nikoli več prišlo. 

Posebna zahvala pri izvedbi sre
čanja na Polici gre Prostovoljne
mu gasilskemu društvu Polica in 
krajanom Police. Z njihovo pomoč
jo je bil dan, ki smo ga preživeli na 
Polici, izredno prijeten, na dan so 
privreli spomini iz preteklosti, ob 
spremljavi harmonike smo peli par
tizanske pesmi, skratka, bilo je le
po in taka srečanja bomo še po
novili. 

Vsem sodelujočim na srečanju, 
ki ste ga popestrili s svojim prispev
kom, se še enkrat iskreno zahva
ljujemo. 

Biserka Jakopin 
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Popravek V Grosupeljskih odmevih številka 8-9/2004, na strani 11, pri članku Kraški biser ponovno oživel 
ni bil pravilno naveden avtor fotografije. Slikovno gradivo je prispeval gospod Marjan Trobec. 

V prihodnji številki Odmevov pa si boste med drugim lahko prebrali: 
- prispevek o odkritju obeležja v Ivančni Gorici v spomin na čase osamosvajanja Slovenije in članek o praznovanju 50 letnice Društva upokojencev Grosuplje. - uredništvo 



JULIJANA ERSTE - 2. PREDSEDNICA TURISTIČNEGA DRUŠTVA GROSUPUE OD 1987-1991 
Leta 1987. je predsedstvo turi

s t i čnega društva prevzela gospa Ju-
lijana Eršte. Poleg zahtevne in od
govorne s lužbe na občini , uredni
štva Naše skupnosti (tedanjega ob
č inskega glasila), družine z majh
nimi otroki In zidave hiše, je bila to 
velika In težka zadolžitev. 

1. Zakaj In kako ste postali pred
sednica TD? 

Tedaj sem bila sekretarka Občinske 
skupščine Grosuplje (sedanje občine Gro
suplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje), 
predsednik pa je bil Janez Lesjak st„ ki je 
delal tudi v Turistični zvezi Slovenije, pred
sedoval Občinski turistični zvezi Grosuplje 
in tedanjemu Turističnemu društvu Gro
suplje ter deloval v mnogih drugih orga
nizacijah v kraju, pa še med ljudi je rad zahajal. Ker sva bila najbližja sodelavca, 
sva se dnevno srečevala, se pogovarjala, dogovarjala, usklajevala v zvezi z delom 
občinske skupščine in njenih organov ter skupin delegatov za republiško skupšči
no in nehote meje vpletel v "sfero" turizma. Ker se je pripravljal na upokojitev, 
seje nameraval otresti nakopičenih bremen. Očitno je računal na mojo pomoč. 
Vprašal meje, če bi jaz prevzela Turistično društvo Grosuplje. Vzela sem si čas za 
premislek, upirala sem se, pa ni nič pomagalo. Tedaj je veljalo nenapisano pravi
lo, če si bil na takem delovnem mestu, kot sem bila jaz, nisi smel odkloniti dodat
nih obveznosti. Razna predsedstva in predstavništva so kar sodila k takemu polo
žaju. Na koncu sem sprejela, saj mi drugega ni kazalo. 

2. Ali vam je bilo - kot ženski - teže sprejeti predsedstvo zaradi ja
me? 

Težko je bilo prevzeti vodenje za takim 'starim mačkom1, kot je bil Janez Lesjak. 
Deloval je v republiški turistični zvezi, pa še od ustanovitve dalje je vodil društvo. 
Vendar je obljubil, da mi bo pomagal, pa mi je bilo lažje. Ostal je v društvu kot 
podpredsednik in ves čas aktivno sodeloval. Jamo sem pa poznala, večkrat sem 
bila v njej in ob njej, saj so bile v prijetnem okolju jame mnoge veselice, zabave, 
plesi. Ob Janezu Lesjaku pa sem mimogrede spoznavala tudi turistično proble
matiko. Že v svoji službi sem bila vajena trdo delati, planirati, loviti plane, sodelo
vati in se povezovati, zato sem ta način dela samo prenesla še na delo v društvu. 

3. Vam je predsedovanje tur is t ičnemu društvu predstavljalo izziv? 
Vsako novo delo je izziv, delo v prostovoljnih društvih pa še posebej. Na občini 

in zunaj nje sem hotela to dejavnost predstaviti kot gospodarsko dejavnost. Ker 
sem delala na občini, sem laže prenašala informacije o delu društva tudi v občin
ske sfere. Tedaj se je že začela brezposelnost, podjetja so se začela zapirati. Sa-
mozaposlovanje se še ni uveljavilo. Turistična dejavnost v jami in gostišču ob njej 
bi lahko nudila nova delovna mesta. Gostišče ob jami so imeli v najemu Ipavci. Ti 
so dobro delali, privabljali so ljudi vsak vikend, že v petek se je začelo in nadalje
valo v soboto in nedeljo. Pogoste so bile tu gasilske veselice. Med tednom pa je 
bilo predvsem veliko otrok - jama je postajala privlačna za šolski turizem. 

Naslednji najemniki gostišča niso bili tako uspešni in obisk je upadal. V načr
tu smo imeli povezave z Adamičevino. z evropsko pešpotjo, z drugimi društvi, tudi 
proti Turjaku in Raščici. V gostišču in po okoliških vaseh smo želeli zagotoviti pre
nočitvene zmogljivosti. Hoteli smo narediti turizem odprt za nove pobude. 

4. Kako ste se lotili dela v društvu? 
Okoli sebe sem zbrala skupino čudovitih ljudi, ki so bili pripravljeni delati. V 

glavnem so bile to učiteljice (Zorčeva, Dobrovoljčeva, Balantičeva, Ambrožičeva...). 
Tudi nekaj moških je bilo vmes (Mohor, Lesjak, Cesarec, Kanduč...). Naredili smo 
si kratkoročne in dolgoročne plane. Delo smo razdelili po treh komisijah: za ure
janje Taborske jame, za varstvo okolja, za spominkarstvo in propagandno dejav
nost. Člani teh komisij so delali zelo samostojno in odgovorno. 

Povezovali smo se z osnovno šolo, saj je v društvu delalo kar nekaj učiteljic. 
Razpisali smo natečaj za najboljši spis Kako bi predstavil svoj kraj tujemu gostu. 
Med učenci smo poskušali zbuditi zanimanje za aktiv mladih turističnih delavcev. 
Šolska mladina je sodelovala tudi pri očiščevalnih akcijah, na naših proslavah. 

Takratni izvršni svet je že izpeljal postopek, daje občina dobila svoj znak. 
Končno odločitev je sprejela občinska skupščina. Čeprav je znak izdelal arhitekt, 
a mi ni bil najbolj všeč, ker ni v ničemer kazal značilnosti občine. To je bil krog s 
svetlo zelenimi vijugami. Zdajšnji konjiček je boljši, bolj prepoznaven. Imela sem 
priložnost, da znak občine "spravim v življenje" tudi preko turističnega društva. 
Trudili smo se, da bi čim bolje prispevali k celostni podobi in prepoznavnosti naše 
občine. Značilne barve in znak smo uporabljali pri obnovi turističnih tabel in sme
rokazov, pri izdelavi turistične karte, izdaji prospektov, skratka, kjer seje le dalo. 
Naše pobude so bile prodorne tudi v "Naši skupnosti", Zborniku in drugod. 

Planinci v društvu so prevzeli označevanje poti, predvsem E6 in E7, ki gresta 
preko naše občine. Postavili so tudi usmerjevalne oznake. 

Komisija za spominkarstvo in propagando je v Naši skupnosti razpisala na
tečaj za prepoznaven spominek naše občine. Ni bilo kaj dosti odziva, toda prve 
spodbude so pa to le bile. 

5. Kje in kako ste se sestajali? 
Velika pridobitev za društvo je bila soba, ki smo jo dobili v Koščakovi hiši. To je 

dalo društvu nov zagon, novo življenje. Tako nam ni bilo treba plačevati prostorov 
za sestanke. Seje celotnega odbora društva sem sklicevala v naši sejni sobi, za 
razširjene sestanke enkrat na leto pa smo še najemali prostore. Tudi člani komisij 
in ob večjih akcijah smo se sestajali v tej sobici ob večerih in delali. Vse delo smo 
dokumentirali, vodili zapisnike. Večeri v naši sobici so bili po opravljenih službenih 
in domačih obveznostih prav prijetno druženje. 

6. Dela v jami in ob njej 
Obnovili smo vhod in stopnice v jamo, postavili nove klopi pred jamo, velik le

sen pano v križišču pred jamo. Poti po jami in druga večja dela v jami smo opravi
li v sodelovanju z vojaki iz vojašnice v Grosupljem. 

Na mejah občine in ob prometnih vpadnicah v Grosuplje smo obnovili reklam
ne in usmerjevalne table. Tiskali smo zloženke o jami, razglednice. 

Redno smo čistili okolico jame in poti po jami. Uredili smo parkirišče za avto
buse pod gostiščem. Tja smo postavili smetnjak, da bi čim manj obremenjeva
li okolico. 

Društvo je želelo prevzeti gostišče, pa smo ugotovili, da lastništvo ni urejeno. 
Nič nismo mogli ukreniti, čeprav smo videli, da gre vse rakovo pot. Lastnik, Trgov
sko podjetje Tabor, je pripeljal neustreznega najemnika. Hoteli smo vsaj po turi
stični poti pridobiti primernega gostinca, pa smo bili nemočni. 

Razmišljali smo tudi o novem vhodu v jamo, ki bi obiskovalce pripeljal že v Per-
metovo dvorano, toda speleologi so nam to odsvetovali, ker bi spremenili klimo v 
jami, kar bi lahko slabo vplivalo na oblikovanje kapniških tvorb. 

7. Preskrba z vodo in elektriko 
Elektrika je že bila napeljana po jami, vendar jo je bilo potrebno obnavljati. To 

smo zaupali gospodu Lavrihu, kije poznal razmere v jami. 
Gostišče je imelo vodnjak, vendar so vodo stalno dovažali. Vodovod je bil spe

ljan do Velikih Lipljen. Zaslutili smo, da imamo priložnost pripeljati vodo doja
me, kar je bilo pri tako velikem številu obiskovalcev nujno. Vložili smo vse napo
re, predvsem Janez Lesjak kot podpredsednik, v prepričevanje in uspelo nam je, 
da so pripeljali vodo do gostišča, mi pa smo položili samo del napeljave do na

ših prostorov. 
6. Obiski v jami 
Jamo so obiskovale napovedane skupine starejših in mlajših, predvsem pa so 

si jamo ogledovale šolske skupine. Prihajale so tuje delegacije, ki so želele spo
znati tudi našo deželo. Spomnim se, da je prišla delegacija iz Nemčije, afriška de
legacija FAO. Vse smo lepo sprejeli, jim pokazali našo lepo jamo, potem pa smo 
jih peljali še v Štorovje na kosilo. Tedaj je bilo vse še v eni občini. 

7. Vodniki po jami 
Po jami je vodil predvsem Franc Kanduč. Stanoval je v bližini in veljal je za u-

pravitelja jame. Tudi če je prišla nenapovedana skupina, so ga poklicali iz gostiš
ča, dokler je to še delovalo. Nekaj časa je po jami vodil tudi honorarni delavec v 
gostišču Dušan Lazar. Vendar smo vsako leto ponovno zaznavali potrebo po več 
vodičih, vsaj v višku sezone, pa jih ni bilo dobiti. 

9. Prireditve ob jami, predvsem 60-ietnlca odprtja jame 
V čas mojega predsedništva je padla 60-letnica odprtja jame. Organizirali smo 

jo v maju 1987. leta. Kulturni program je prevzela Matilda Zorčeva, peli so trije 
pevski zbori, učenci Glasbene šole Grosuplje, učenci osnovne šole iz Podtabora 
(danes Št.Jurij) so recitirali. Zelo so se izkazali tudi domačini. Gasilci so postavili 
oder na privzdignjenem prostoru pred gostiščem, nanj so vodile lepe lesene stop
nice. Nastopili smo trije govorniki, poleg mene še Lesjak kot predsednik Turistič
ne zveze Grosuplje in speleolog dr. France Habe. Veliko dela in truda je bilo vlože
nega v to prireditev. Uredili smo notranjost jame, zunaj očistili okolico, izpeljali ob
veščanje. Veliko uglednih gostov je prišlo k jami: predsednik jamarskih društev 
iz Nemčije, predstavnik postojnskega gostinskega podjetja, ker smo mislili, da bi 
lahko pomagal pri našem gostišču, nekaj znanih speleologov. Prireditev je uspela. 

10. Kako Je bilo delo društva čutit i v Grosupljem? 
Tudi v kraju samem je bilo čutiti delo društva. Že tedaj smo začeli z ocenjeva

njem dvorišč, ulic, hiš, delovnih organizacij, kar zdaj društvo uspešno nadaljuje 
pod Vregovim vodstvom. S to akcijo smo spodbudili ocvetličenje in ozelenitev kra
ja in večjo urejenost. Organizirali smo tudi očiščevalne akcije v sodelovanju s šo
lo, krajevno skupnostjo in komunalnim podjetjem. Poskušali smo spodbuditi več
ji interes za turizem pri gostincih, trgovini. Razmišljali smo tudi o prostoru s tele
fonom v središču Grosupljega, kjer bi turisti lahko dobivali informacije in propa
gandno gradivo. 

Sodelovali smo tudi v republiških akcijah za ocenjevanje krajev in v kategoriji 
turističnih naselij zasedli peto mesto. 

Izdajali smo tudi propagandne zloženke in razglednice Grosupljega in jame. 
Kot predsednico turističnega društva so me povabili tudi v pripravljalni odbor 

za prireditev ob 90-letnici rojstva Louisa Adamiča. 
11. Težave In lepi spomini na ta leta 
Na ta leta dela v društvu imam lepe spomine. Poleg dela smo se tudi druži

li v naši društveni pisarni. Ob večerih, ko smo postorili delo doma, smo se zbrali v 
Koščakovi hiši. Zame je bilo delo v društvu lepo tudi zaradi drugačnosti. V službi 
sem imela delo pretežno s papirji, tu pa je bilo vse bolj življenjsko. Okrog sebe mi 
je uspelo zbrati delovne prijetne ljudi, pa smo uspeli marsikaj narediti. 

12. Prišel je čas, ko ste mesto predsednice društva predali nasled
niku! 

Nazadnje sem se v delo društva kar vživela, da sem kar težko predala posle. 
Toda tudi jaz sem, kot pred leti gospod Lesjak, odšla v pokoj. Takrat sem si dala 
"duška" in vse družbene zadolžitve "obesila na klin". Hotela sem se posvetiti vnu
kom in jim nuditi vse tisto, kar svojim otrokom nisem mogla v aktivnih, delovnih 
letih. Tudi v tem delu sem uživala in se notranje bogatila. Moj naslednik pa je po
stal Miro Vreg, ki je že dolga leta delal v društvu in ga še zdaj uspešno vodi. 

Marija Samec 

DANICA NOVAK: VONJ PO LIVARNI JE RASEL Z MENOJ! 
Kje daleč so že naše mladostne, najstniške sanje, želje In na

črti, sem razmišljala po bežnem poznopopoldanskem srečanju z 
Danico Novakovo, sošolko iz osnovnošolskih let... Kadarkoli se 
srečava, oživi spomin na njeno likovno Izražanje, na pokrajine, na 
portrete, na vse, česar se Je lotila In so Izdelki govorili z neko po
sebno govorico. Toda, niti življenja nam nI vedno dano usmerjati 
le po lastnih željah. 

Takšna in podobna razmišljanja vedno oživijo ob bežnih sreča
njih. 

Splet okoliščin pa Je pogojeval dejstvu, da Danica Novak že de
seto leto uspešno vodi Livarstvo Novak. 

Livarstvo in ženske roke. Že laiku to nekako čudno zveni. Kakšno pa je tvoje me
sto ali drugače rečeno, kako se ženska znajde v dejavnosti, za katero je večina 
ljudi prepričanih, da pritiče izključno moškim? -

sem začela najin pogovor zgodnjega jesenskega popoldneva, ko so delavci v 
proizvodnji že zaključili svoj delavnik, pa je v delavnici še dišalo po odlitkih, kovi
nah in kremenčevemu pesku... Vprašanje je ni zmedlo, tudi mi ni rekla, da temu 
ni tako, ampak je spretno predstavila svoje delo: 

»Pri tem delu ne uporabljam svojih rok, ampak skušam izvleči znanje in izkušnje 
starih livarjev in jih uporabiti v svoji obratovalnici s svojimi delavci. Livarska dejav
nost je stara že nekaj tisoč let. Tehnološki postopki, po katerih delamo, so stari in 
za vsak izdelek drugačni. Naše delo lahko poimenujem kar butično delo. Smo bu-
tična livarna in ne rabimo velikih dragih strojev. Delamo tako, da smo usposobljeni 
na najcenejši način in hitro narediti izdelek - odlitek. Smo fleksibilni in se lahko hi
tro prilagajamo v nizko serijski proizvodnji, tako da so naši izdelki količinsko ome
jeni na 100 do največ 200 kosov serije. Velike livarne pa zahtevajo tehnološko iz
popolnjene stroje, zato rabijo zahtevna in draga orodja. Tu gre namreč za velike od
litke in seveda za velike količine. Trg pa potrebuje oboje - velike in majhne livarne.« 
predstavi dejavnost tako, kot da mi hoče med vrsticami povedati, da če hočeš -
zmoreš. In ko se sprehodiva po proizvodnih prostorih, mi zavzeto razlaga proizvod
ne postopke, razlaga, kako pridejo do posameznih odlitkov. Aluminij, medenina in 
bron so glavni materiali, iz katerih vlivajo odlitke. »V livarstvu iz odpadnih materialov 
s predelavo dobiš lepo, uporabno stvar, ki jo lahko po želji in namenu uporabe poli
raš, patiniraš, delaš pozlate...Delati moraš z občutkom, vedeti, kje pretijo nevarno
sti. To delo te na svojstven način okupira, da potem, ko je izdelek končan, pozabiš 
na vse tiste prejšnje faze dela, ko ima livarstvo ponavadi prizvok umazanega dela,« 
pripoveduje in pokaže na velik kup črnega kremenčevega peska, kije pri delu livar
jev nepogrešljiv, saj s pomočjo le-tega ulivajo odlitke. 

Ko si postavljen pred dejstvo, m o r a š naprej... 
Videti je, da te je livarstvo povsem prevzelo, da si v tem delu doma. 
»Vonj livarne je rasel z menoj od otroštva. Vendar, ko si postavljen pred dejstvo, 

tedaj začneš. Če sprašuješ, se učiš, si odprt do ljudi, veliko izveš. Samo tako lah
ko delaš. 

Pred desetimi leti sem v Zvezi kulturnih organizacij Slovenije pustila dobro raču

novodsko službo - z zavestjo, da bodo, če bom samo za 1 dan pustila dejavnost, 
stranke za vedno odšle. V srednji šoli sta bila še oba sinova - treba je bilo živeti in 
delati dalje. Danes imata oba zagotovljeno delo, eden svojo lastno dejavnost Alu-
tech d.o.o. na drugi lokaciji, drugi doma - če pa je to tisto pravo, bo pokazal čas. 
Včasih mi sicer kdo poočita, da sem jima naredila veliko uslugo, da sta s težkim de
lom obremenjena v livarni. Toda prepričana sem, da če je njuna volja drugačna, bo
sta lahko izbrala tudi drugo delo,«pove, vendar si tega gotovo ne more želeti. 

S police vzame zajeten registrator ponudb, rekoč: »Toliko jih narediš, pa ti jih 
morda 10 uspe dobiti na trgu.« Takšne so pač zakonitosti podjetništva, kjer se mo
raš nenehno prilagajati trgu. 

Delajo predvsem za protipožarno in vodovodno opremo, kot so hidranti, ki jih tre
nutno vlivajo za potrebe avstrijskega Dunaja. 

Ali pa je v tem tudi tisti del oblikovanja, ustvarjanja, ki si ga go
jila v mladosti? 

»Prav gotovo. Naši industrijski odlitki so vedno sestavni del nekega stroja oz. 
strojne priprave. Že ko vidiš načrt, točno veš, kako bo izdelek izgledal. Imeti moraš 
predstavo, kakšen model potrebuješ. 

Drugo področje pa so okrasni uporabni predmeti. Začelo se je z naročili: vlivali 
smo konje, sove, luči, ure... Če najdem nekaj, kar mi je posebno všeč, poskrbim, da 
naredimo odlitek in potem z dodelavo - poliranjem, patiniranjem, zlatenjem - do
sežemo estetski učinek. To so predvsem dragocenejši predmeti - darilca. Toda pre
den je izdelek pripravljen za končnega uporabnika, mora iti skozi vrsto rok različnih 
mojstrov. Žal pa vedno znova ugotavljam, da tudi na tem področju ni podmladka 
- to so stari mojstri, mladi pa se tako kot za livarstvo, tudi za te poklice ne odloča
jo več, čeprav bi lahko rekli, da gre za nekoliko umetniško delo...« pripoveduje z veli
kim neprikritim navdušenjem. 

Morda tudi n e l z ž i v e t e sanje mladosti . . . 
Torej, to pa je le tisto, kjer najdeš tudi nekaj zase, za svojo dušo, morda neizži-

vete sanje mladosti po oblikovanju, risanju - povzamem najin klepet, ko se iskreno 
nasmehne, da z nasmehom potrdi moj rezime, čeprav je ugotovitev drugačna: »Že, 
že, toda od tega se ne da živeti! 6 delavcev imamo zaposlenih in veliko kremenče
vega peska je treba presejati, veliko narediti, da lahko izplačamo plače in odvede
mo tudi vse dajatve!« 

Morda pa Danica Novak pozabi na obveznosti in odgovornosti, kijih prinaša in 
terja dejavnost tedaj, ko dodeluje detajle medeninastega višnjegorskega polža. Ko 
soji prinesli vzorec plastičnega polžka, je vzplamtel njeno domišljijo in tedaj je deja
la: Mora nam uspeti. Celo delavcem v proizvodnji, ki se neradi lotijo malih detajlov, 
seje priljubil in danes mi jih pokaže nekaj, vsak je bolj dodelan, lepši. Ko se mi pa
sejo oči na teh lepih izdelkih, kar ne pomislim več na črni kremenčev pesek, na pe
či, kjer talijo kovine in ne na vonj livarne. Saj na to tudi ne pomisli nihče, ki gleda 
umetelno dodelane črke napisa na Fakulteti za arhitekturo ali na Zavodu za zdrav
stveno varstvo v Ljubljani, ki so jih vlivali v Livarstvu Novak. 

Alenka Adamič 
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GROSUPUE JE DO LETA 1964 
SPADALO POD Ž U P N I J O Š M A R 
JE, USTANOVUENO Ž E LETA 
1057. 

Grosuplje je postalo samostojna 
župnija šele leta 1964. Vse do takrat 
je bilo del župnije Šmarje. Tako je bi
la stara cerkev sv. Mihaela na Gro
supljem, ki je bila prvič omenjena le
ta 1305, skoraj sedem stoletij podru
žnična cerkev župnije Šmarje. To po
meni, da so božjo službo v podružnici 
Grosuplje najprej občasno in kasneje 
redno opravljali šmarski duhovniki. Po 
zgodovinskih virih je v obdobju od leta 
1228 do leta 1964 znanih 36 šmar-
skih župnikov in 210 njihovih duhovnih 
pomočnikov. Prof. Jakob Muller Je v z a č e t k u 

svete m a š e navedel nekaj mej
nikov Iz zgodovine In organizaci
je ž u p n i j e Grosuplje. 

GROSUPUE JE BILO VES 
SREDNJI IN D O B R Š E N DEL NO
VEGA VEKA MAJHNA K M E Č K A 
VASICA. 

Ne samo na cerkvenem, tudi na drugih področjih je bilo Grosuplje v tistih ča
sih dokaj nerazvito. V listinah je bilo prvič omenjeno leta 1136. Ves srednji in 
še dobršen del novega veka je bilo Grosuplje majhna kmečka vasica, »eno do 
štiri ure hoda oddaljena od vseh pomembnejših cerkvenih (Šmarje, Stična), fev
dalnih (Stari grad nad Višnjo Goro, Turjak, Čušperk) ali mestnih središč (Višnja 
Gora, Ljubljana) - s središči pa so bili povezani kulturni in izobraževalni vplivi, 
gospodarska moč in nastanek državnih uradov... Vojaški zemljevid, narejen oko
li leta 1775, navaja v Šmarju razen cerkve, župnišča in cerkvene hiše še nekaj 
trdnih, zidanih hiš, v Višnji Gori poleg zidanih hiš v mestu v neposredni bližini še 
tri gradove pa župnijsko cerkev ter tovarno v dolini Višnjice - na Grosupljem pa 
je bila zidana samo cerkev sv. Mihaela...« opisuje zgodovino Jakob Muller v knji
gi z naslovom Župnija Grosuplje, iz katere sem povzela tudi večino ostalih poda
tkov navedenih v članku. Grosupeljčani so se torej v tistih časih v glavnem pre
življali s kmetijstvom. 

Industrija je v kraj prišla šele okoli leta 1870. Podjetje za pridelovanje cikori
je in sladkorne pese Tschinkel je tu imelo zemljišča in sušilnice, ob prelomu sto
letja sta delo ponudili še skromna strojarna in opekarna. Gojili so tudi lan in ko
nopljo, ki soju prodajali industriji, medtem ko se gojitev hmelja ni obnesla. No
ve prometne povezave in splošno večanje družbenega standarda so se odrazi-

PRAZNOVANJE 40 LETNICE 
ŽUPNIJE GROSUPLJE 
- nadaljevnaje s 1. strani 
Ija... Zavest pripadnosti farnemu občestvu je bila eden izmed načinov med
sebojnega spoznavanja in razumevanja. Duhovna rast farnega življenja se 
je pa odražala predvsem pri obisku nedeljske maše, prejemanju svetega ob
hajila in sploh prejemanju zakramentov.« Vsake nove pridobitve ter dejstva, 
da je župnija mlada in živa, se vedno znova veseli in pravi: »Medtem pa žup
nija lepo deluje, napreduje in uresničuje poslanstvo, za katerega je bila u-
stanovljena. Župnija ni v prvi vrsti upravna enota, osnovna celica Cerkve, 
ne servis verskih potreb, ampak je ustanova, ki vse farane povezuje v eno 
družino in s skupnimi močmi ter interesi gradi in uresničuje božje kraljestvo 
med vami, farani.« 

Župnik Franc Novak pa se svojega službovanja med grosupeljskimi ver
niki spominja takole: »Moji spomini na župnijo Grosuplje in osem let dela 
so lepi in rad se vračam v tista leta. Duhovnega dela je bilo vedno veliko in 
hvaležen sem vsem kaplanom za pomoč: Pavletu Juhantu, Andreju Sajetu, 
Blažu Gregorcu in Franciju Klopčiču. Ob 40. obletnici župnije Grosuplje sem 
še posebej vesel obiska prvega župnika Antona Bohinca. Občudoval sem 
ponovno njegovo velikansko delo, ki gaje opravil v težkih časih, občudoval 
pa tudi njegovo svežino, kljub letom. Vsakokratno srečanje z verniki, s kate
rimi smo se trudili in delali, utrdi poznanstvo in prijateljstvo. Posebno še s 
pevci, skavti, člani Karitas in neokatehumeni. Hvaležen sem tudi sedanje
mu župniku Šuštarju in vsakokratnemu kaplanu za številna srečanja. Vsem 
želim, da bi tudi ob praznovanju 50-letnice župnije doživeli polni mladostne 
svežine in ponovno občudovali dosežene uspehe.« 

Grosupeljski verniki smo hvaležni vsem duhovnikom za vse, kar so dobre
ga naredili za grosupeljsko župnijo. In samo želimo si lahko, da bi tudi čez 
deset let, ob praznovanju petdesete obletnice župnije, ugotovili, da je le ta 
živa in mlada ter da lepo napreduje. 

Tatjana Jamnih Skublc 

• 

li tudi v življenju in napredku kraja: 1904. leta je bila zgrajena šola v Koščakovi 
hiši na koncu Adamičeve ceste, pri bivšem Kovinastroju. Prvo leto je v njej uče
nost iskalo 128, v šolskem letu 1997/98 pa 1.100 učencev. Električno energijo 
so Grosupeljčani dobili nekaj pred letom 1910, vodovod pa tri leta kasneje. Le
ta 1919 je zrasla industrijska vrvarna, ki je dajala kruh več kot sto zaposlenim. 
Šola ob sedanji Adamičevi je bila zgrajena leta 1928. Redna avtobusna zveza s 
prestolnico je bila vzpostavljena leto kasneje, krajevni zdravnik pa je v Grosup
ljem dobil službo leta 1931. 

OD POBUDE DO USTANOVITVE Ž U P N I J E PRETEKLO 30 LET. 
Gospodarskim spremembam je z določeno zamudo sledila cerkev. Leta 

1919 seje začelo v cerkvi sv. Mihaela redno nedeljsko bogoslužje. Leta 1929 
je nastopil službo šmarski kaplan, kije bil prvi duhovnik, kije prebival v Grosup
ljem. Reklo se mu je tudi ekspozit. Do leta 1963 so duhovno službo v Grosup
ljem opravljali štirje ekspoziti, v okviru katere so opravljali verske obrede, kate-
hezo in pogrebe. Na krščevanje in cerkvene poroke so Grosupeljčani morali še 
vedno odhajati v Šmarje. Že drugi stalni duhovnik v Grosupljem, ekspozit An
ton Gole, je avgusta 1936 poslal škofijskemu ordinariatu predlog za ustanovi
tev župnije Grosuplje, kajti grosupeljski verniki so vse bolj izražali željo po last
nem župnijskem središču. »Ekspozitura, duhovna izpostava, je bila mišljena kot 
prehodna stopnja do samostojne župnije, vendar je najprej zaradi gospodarske 
krize, nato vojne potem pa zaradi komunistične oblasti prehod trajal več kot 30 
let« je še zapisal Muller. Župnija Grosuplje je bila, kot sem že omenila, usta
novljena šele leta 1964. 

Nekaj dni pred svojo smrtjo je nadškof Anton Vovk podpisal dekret, s katerim 
je avgusta 1963 za šmarskega kaplana, bivajočega v Grosupljem, imenoval To
neta Bohinca in to z nalogo, da pripravi vso potrebno dokumentacijo za ustano
vitev župnije. In res, 26. avgusta 1964 je nadškof dr. Jožef Pogačnik že izdal 
ustanovno listino župnije Grosuplje, ki je stopila v veljavo z razglasitvijo štiri dni 
pozneje. Ob ustanovitvi je župnija štela okoli 3.100 prebivalcev, danes jih šte
je več kot 7.000. Župnija obsega devet naselij, ki so pred tem spadala v pet so
sednih župnij: Brezje, Brvace, Dobje, Gatina, Grosuplje, Mala Stara vas, Spod
nja Slivnica, Spodnje Blato in Spodnje Duplice ter tri dele naselij Banat, Pre
val in Log. 

NOVA Ž U P N I J A IN CERKEV 
ZRASLI OB VELIKIH OSEBNIH 
ODPOVEDIH Ž U P N I K A BOHIN
CA. 

Takoj po ustanovitvi župnije se je 
župnik Bohinc lotil prenove stare cer
kve in že začel priprave za gradnjo no
ve, moderne župnijske cerkve. Po od
kupu zemljišča so se dogodki odvijali 
z veliko naglico. Bohinc se je z arhitek
tom prvič srečal 12. marca 1969. 31. 
avgusta 1970 seje začela gradnja, ki 
je ob velikih osebnih odpovedih in veli
ki požrtvovalnosti župnika Bohinca ter 
ob pomoči grosupeljskih faranov hitro 
napredovala. Dobri dve leti kasneje, 
18. junija 1972, je cerkev že blagoslo
vil ljubljanski nadškof dr. Jožef Pogač
nik. Cerkev ima 400 sedežev in 500 stojišč. Centralno ogrevanje v novi cerkvi 
je bilo urejeno leta 1975. Novo župnišče je bilo zgrajeno leta 1978 ter s fasado 
dokončano 1981. Župnik Bohinc ima tako zaradi ustanovitve župnije kot zara
di izgradnje nove cerkve velike zasluge za to, da je danes grosupeljska župnija 
med najbolj živimi in dejavnimi v Sloveniji. 

Po Tonetu Bohicu, kije božjo službo v Grosupljem opravljal 20 let, od 1964 
do 1983, so bili na službovanju v Grosupljem še 4 župniki. Za vse lahko reče
mo, da so bili pri svojem delu zelo požrtvovalni in uspešni, saj je župnija od u-
stanovitve naprej stalno rasla in se razvijala ter postajala vedno bolj povezana. 
Nadaljnja tri leta, to je do avgusta 1986, je grosupeljske vernike po poteh vere 
vodil Vinko Vegelj in za njim tri leta Jože Katelic. Pa njegovem odhodu v Ivančno 
Gorico je bil v Grosuplje dodeljen Franc Novak, ki je tu oznanjal Božjo besedo 
kar osem let, to je od 1989 do 1997. Od takrat vodi župnijo dr. France Šuštar, 
ki s svojo veliko pobožnostjo, dobro voljo in energijo daje lep zgled vernikom. 
Navedenim duhovnikom so pri učenju Božjega nauka zavzeto pomagali nasled
nji kaplani: dr. Bogdan Dolenc od 1979 do 1981, Martin Retelj od 1981 do 
1983, Andrej Šink od 1985 do 1988, Pavel Juhant od 1988 do 1992, dr. 
Andrej Saje od 1992 do 1994, Blaž Gregorc od 1994 do 1995, Franc Klop-
čič od 1995 do 1997, Zdravko Žagar od 1997 do 2000 ter Janez Mrak 
od 2000 do 2004. Letos smo v Grosupljem dobili novega kaplana, Urbana Ko-
kalja iz Škofje Loke. 

CERKVE GRADI VERA, JE ZAPISAL TONE BOHINC. 
Če v Grosupljem ne bi bilo vere in globoko vernih ljudi, ne bi imeli ne nove 

cerkve, ne orgel, ne mozaika... Čeprav je bilo vsem duhovnikom najpomemb
nejše delo na duhovnem področju, so ob pomoči skrbnih faranov urejali in iz
popolnjevali tudi zunanjo podobo naše župnije. Tako smo v novi cerkvi leta 
1988 dobili nove orgle. Zanje gre zahvala župniku Jožetu Kastelicu, ki je v krat
kih dveh letih uspel realizirati tako velik projekt. V istem letu je bil pred cerkvijo 
postavljen kip Vstalega Križanega, akademskega kiparja in slikarja Staneta Jar

ma. Župnik Franc Novak je začel s po
stopki za ureditev platojev med obe
ma cerkvama. V njegovem času je bi
la postavljena ter bila 25. septem
bra 1994 odkrita farna plošča žrtvam 
komunističnega nasilja in zamolča
nim žrtvam letalskega napada na sta
ri cerkvi sv. Mihaela. Pod vodstvom 
dr. Šuštarja so bila leta 2001 vgraje
na tri barvna okna akademskega sli
karja Lojzeta Čemažarja, ki so podobo 
nove cerkve obogatila v umetniškem, 
duhovnem in verskem smislu. Od juni
ja do sredine septembra 2001 je po
tekala celovita prenova cerkve. V ok
viru te sta bili najpomembnejši bogo-
služni pridobitvi krstni kamen in Tron-
tljev križev pot. Zadnja večja novost je 
veličasten mozaik patra Rupnika, ki 
krasi prezbiterij. Blagoslovljen je bil le
ta 2002. Trenutno poteka prenova sta
re grosupeljske cerkve. Ob tem pa ne 

Ž u p n i k Tone Bohinc, gradi
telj nove ž u p n i j s k e cerkve v 
Grosupljem. 

Obnovljena zunanjost stare grosupeljske cerkve. 

Fotografija na naslovnici: Ga. Z a v i r š k o v a se Je v imenu grosu
peljskega farnega o b č e s t v a zahvalila s t l š k e m u opatu dr. Antonu 
Nadrahu In s o m a š e v a l c e m . 

smemo pozabiti na številna vzdrževalna dela, ki so bila v vsem tem času oprav
ljena na podružničnih cerkvah sv. Petra in Pavla na Spodnji Slivnici, sv. Janeza 
Krstnika na Gatini in sv. Katarine v Mali Stari vasi. 

Ž U P N I J A RASTE IN SE BOGATI V DUHOVNOSTI IN MEDSEBOJNI 
POVEZANOSTI. 

V štiridesetih letih je župnija še veliko bolj rasla in se bogatila v duhovnosti 
in medsebojni povezanosti. To se kaže v številnih oblikah dela in udejstvovanja 
v cerkvenem življenju. Poleg navzven najbolj vidnih vsakodnevnih maš, krstov, 
porok, cerkvenih pogrebov, obhajil, birm in žegnanj. se v župniji odvija še veliko 
drugih aktivnosti, v katerih ljudje sodelujejo prostovoljno, glede na svoje talente, 
zanimanje in potrebe. Na ta način verniki poglabljajo svojo vero in spoznavajo, 
kako lahko vsak dan čim bolj živijo po božjih zapovedih. 

V letu 2003 je bilo v župniji krščenih 58 otrok. Cerkveno se je poročilo 14 
parov, 29 pa jih je bilo oklicanih. Cerkvenih pogrebov je bilo lani v naši župni
ji 26, od tega pol moških. Najstarejši umrli s cerkvenim pogrebom je štel 93 let, 
najmlajši pa 44 let. Povprečna starost umrlih s cerkvenim pogrebom je bila 70 
let. Svetih obhajil je bilo razdeljenih 69.000. V Domu starejših občanov vsak 
petek prejme sveto obhajilo 75 oskrbovancev, vsak prvi petek pa 27 bolnih in 
ostarelih na domovih. Verouk je lani obiskovalo 464 osnovnošolskih otrok, pri 
prvem obhajilu jih je bilo 65, pri birmi pa 82. Nedeljske maše se udeleži pov
prečno 1.500 faranov, kar je približno 20 % vseh prebivalcev župnije. 

V župniji deluje pet pevskih zborov oziroma skupin: Danica, Sveti Mihael, 
Magnificat, Štela in Zvezdica. Tako pestra paleta zborovskega petja omogoča 
pevskim talentom vseh starosti, da sodelujejo. S petjem in orglami duhovno po
lepšajo maše ter druge obrede in slovesnosti. Poročeni lahko svoje izkušnje, 
preizkušnje, dvome in probleme delijo z drugimi pari v zakonskih skupnostih. V 
šoli za zakon se mladi pripravljajo na življenje v dvoje, v šoli za starše pa rešu
jejo starševske probleme in skupaj iščejo odgovore na vprašanja o vzgoji. V bi
blični skupini se srečujejo tisti, ki želijo poglobljeno razumeti sporočila Svetega 
pisma. Svoja srečanja imajo tudi neokatehumeni, ki ob bogoslužju in prebiranju 
Svetega pisma poglabljajo svojo vero. Poleg kaplana župniku pri oznanjevanju, 
verouku, cerkvenih obredih in pri drugem dogajanju v župniji pomagajo člani 
župnijskega pastoralnega sveta. Gre za skupino vernikov, ki so izvoljeni na vsa
ke štiri leta, in sicer od leta 1984. Tudi v gospodarskem odboru delujejo voljeni 
predstavniki, ki pomagajo župniku reševati gospodarska vprašanja ter organizi
rati razna dela. V župniji od 9. oktobra 1991 aktivno deluje dobrodelna cerkve
na ustanova Karitas, ki pomaga ljudem v stiski, ne glede na njihovo vero ali na
rodno pripadnost. 

Otroci imajo še posebej veliko možnosti sodelovanja, razvijanja svojih talen
tov in medsebojnega druženja. Zvestobe Bogu, domovini in pomoči bližnjemu 
se lahko naučijo pri skavtih, ki v Grosupljem delujejo od novembra 1991. Ved
no več otrok se udeležuje počitniških oratorijev, ki privabljajo z izleti, likovnimi in 
glasbenimi delavnicami, poslušanjem pravljic, ročnimi deli in drugim. V decem
bru otroci spletejo adventne venčke, mladina pa pomaga pri postavljanju jaslic 
ter organizira obisk sv. Miklavža z igrico in obdarovanjem. Na materinski dan 
otroci presenetijo mamice z igrico in majhno pozornostjo, ki jo sami izdelajo. Di
jaki in študentje se zbirajo na mladinskih srečanjih, razmišljajo na duhovnih va
jah, se udeležujejo najrazličnejših predavanj ter se družijo na izletih in romanjih. 

Vsak prvi petek v mesecu župnik in kaplan obiščeta bolne in ostarele na do
movih, vsak petek pa stanovalce Doma starejših občanov, se z njimi pogovori
ta in jih obhajata. Tako ostarelim nudita neprecenljivo pomoč pri premagovanju 
trpljenja, jim odganjata samoto ter prinašata smisel življenja. Ob večjih cerkve
nih praznikih ima eden izmed duhovnikov mašo v domu, pri kateri poje eden 
od župnijskih zborov. Takih srečanj so ostareli še posebej veseli in marsikatere
mu se zaiskrijo solze v očeh. Že več kot 25-letno tradicijo imajo župnijska sreča
nja bolnih, onemoglih in invalidov, ki jih sorodniki, sosedje ali dobri farani pripe
ljejo k sveti maši, ki se opravi zanje. 

Še vedno so aktivni potrkovalci, ki ob cerkvenih praznikih in slovesnostih, kot 
so božič, velika noč, žegnanje, prvo obhajilo, birma, ritmično udarjajo po zvo
novih v zvoniku stare cerkve in tako vabijo verne in neverne k obredom. Kot je 
zapisal Muller, potrkujejo grosupeljski potrkovalci različne melodije: Radetzkv 
(marš), Mežnar je babo ubil, zdaj jo bo pa še jel, Bejž, baba, Leskovčan in dru
ge. Poleg tega imamo v Grosupljem od leta 1984 avtomatsko električno zvonje
nje. Le to je zamenjalo zvonarje pri vsakodnevnem zvonenju, ko zvonovi ozna
njajo molitve in obrede v cerkvi, smrt ali praznike. Vsakodnevno se zvoni zjutraj, 
opoldne in ob večernem mraku. Če je kdo umrl, ob teh priložnostih zvoni tudi 
zadnjo uro. Dan pred nedeljo ali praznikom se zvoni delopust, kar pomeni, da 
naj bi takrat zaključili z velikimi deli. Od sv. Jurija (24. aprila) do sv. Mihaela (29. 
septembra) v ta namen zvoni ob štirih popoldne, od 29. septembra naprej pa 
ob treh popoldne. Eno uro pred nedeljskimi in prazničnimi mašami zvonovi va
bijo k obredom, petnajst minut pred začetkom vseh maš zvonijo še tričetrt. Vsi 
zvonovi zadonijo tudi, ko stopi mašnik pred oltar. 

J E Z U S 

Še veliko je oblik sodelovanja verni
kov v grosupeljski župniji. Težko je vse 
našteti. To kaže dobro delo duhovnikov v 
vseh štiridesetih letih, pa tudi pripravlje
nost in željo vernikov po sodelovanju in 
povezanosti, po poglabljanju vere ter po 
pomoči bližnjemu. 

Mag. Tatjana Jamnik Skubic 

je tisti cvet, 
ki vsako trnje 

spreminja 
v blagoslov. 

M . K . 
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Mag. Breda Skrjanec 

občinsko središče brez 
mestnega jedra, brez 
nepremične kulturne de
diščine ali kakih drugih 
prepoznavnih posebno
sti naravne ali kulturne 
krajine, dobiva z akci
jo Grosuplje-mesto kipov 
priložnost, da izgradi, po 
mojem mnenju optimal
no najhitreje, svojo kul
turno identiteto. 

Organizatorji akcije so 
dobro ocenili posebnosti 
Grosupljega in jih tako 
po vsebinski, kot po for
malni plati vpisali v di
spozicije natečaja. Izbra
li so kiparske osnutke 
za delo v kamnu: Jifija 
Bezlaja, Aleksandre Gru
den, J i rij a Košice, Zora
na Janežiča in Draga Vi
ta Rozmana. Kiparji so 
sami izbirali med ponu
jenimi lokacijami za pla
stike. Vsak je izbral tako 
lokacijo za svoj kip, da 
se bo ta na njej dobro 
»počutil« in da se bo po
vezal s prostorom. 

Formalno vseh pet izbranih kiparskih projektov ostaja v mejah figuralike, 
vsebinsko vsi gradijo na idejah razvoja, napredka, razcveta in komunikaci
je, v formatu pa so človeško obvladljivi. 

Bezlajeva plastika Cvet, je bila narejena za okolje potoka Grosupeljščica, 
kjer naj bi, rahlo prikrit, stal v potoku ob bodoči sprehajalni poti. Na sploš
nem simbolnem nivoju cvet predstavlja pasivno načelo. Pomeni pa tudi ne
stanovitnost v smislu prepuščenosti nenehnemu razvoju ter bežni značaj le
pote. Bezlajev Cvet s poliranimi srčastimi venčnimi listi pa se zdi, da se bolj 
navezuje na cvetno simboliko duhovnega središča in srčevo simboliko cen
tra, središča čustev, inteligence in intuicije. Lahko pa seveda Cvet, očiščen 
vse simbolike, preprosto razumemo kot cvet, ki naj s svojo intimno priso
tnostjo olepšuje prostor, v katerega je postavljen. 

Kip Rojstvo Jifija Košice postavljen na travnato površino v križišču za 
Brezje, je zgovoren že v svojem naslovu. Iz trupa grobo obdelane barke se 
izvija dete in svoje ročice steguje v nebo. Ladja je starodaven simbol varno
sti na težavni poti, je podoba življenja, ki mu človek določa smer. Košiceva 
ladja z detetom pa se navezuje na simboliko vaze, posode, ki je povezana s 
pomenom ženske maternice, nosilke življenja in prihodnosti. 

Plastika Poljub Draga Vita Rozmana, ki stoji na platoju pred OŠ Brinje, 
ne potrebuje posebne razlage. Poljub je simbol vzajemne združitve in pri
padnosti. Je povezava med moškim in ženskim načelom, simbol povezova
nja in dialoga, komunikacije, odnosov, človeške topline, vsega, kar človeško 
življenje napaja z veseljem in mirom. 

Na platoju pred OŠ Brinje stoji tudi kip Zorana Janežiča Glava, ležeča na 
stopničastem, neobdelanem podstavku. Glava na splošno simbolizira aktiv
no načelo, ki je tudi premoč v upravljanju, vladanju, ukazovanju, pojasnje
vanju. Po Platonu je človeška glava zaradi okrogle oblike primerljiva z uni
verzumom, je mikrokozmos. Glava tudi izraža človekovo veliko sposobnost 
izobraževati se. sprejemati in podajati znanje. Človek večino znanja sprej
me preko čutilnih organov, ki so na glavi (oko, uho). Ti so na eni polovici Ja-
nežičeve Glave, dodatno poudarjeni, druga polovica pa ostaja neobdelana; 
predstavlja vse tisto, česar se moramo še naučiti gledati, slišati ali čutiti. 

Spirala bolj ali manj kiparsko obdelanih kosov granita in stilizirana žen
ska figura v naravni velikosti na trati pred OŠ Louisa Adamiča na Tovarni
ški cesti se imenuje Spirulina in je delo Aleksandre Gruden. Spirala je do
kaj pogosta oblika v rastlinskem in živalskem svetu (polž, vitica trte). Spiralo 
srečamo v vseh kulturah in je polna simboličnih pomenov. Pomeni odprt in 
optimističen motiv, sprehajanje po spirali je preprosto. Povezujejo jo s koz-
mično simboliko lune, erotično simboliko vulve, simboliko plodnosti, kar v 
primeru Spiruline podkrepi še ženska figura. Spirala predstavlja tudi krožni, 
neskončni značaj razvoja. 

Vseh pet plastik, vsaka na svoj način, govori o razvoju, napredku, razcve
tu, učenju, sreči in o drobnih stvareh v življenju, ki nas razveseljujejo. 

Mag. Breda Skrjanec 

Ž u p a n Janez Lesjak pri slavnostnem nagovoru ob odkritju kipov. 

Mislim, da je zamisel za tak sim
pozij izjemnega pomena za kraj, saj 
gre za hitro rastoče mesto, ki ima 
zelo heterogeno strukturo prebival
cev in dokaj neurejeno urbanistič
no podstrukturo (kot vsa Slovenija). 
Sam prihajam iz Rogaške Slatine, ki 
je s podobno rastjo prebivalstva v 
80-tih popolnoma izgubila lastno je
dro in notranjo homogenost, kar se 
je potem pokazalo kot izjemno uni
čujoče že v 90-tih. 

Kiparstvo oziroma umetnost kot 
dejavnost, ki je usmerjena v osmiš-
Ijevanje, lahko v takem kontekstu 
deluje kot obliž na rane, ki nastajajo 
v hitrem diru urbanizacije. V istem 
hipu pa lahko delujejo kot nek du
hovni katalizator, ki notranjo hetero
genost kraja s svojim mirnim vztra
janjem preoblikujejo v neke vrste jedro identifikacij in čutenja s krajem. 

Zelo pomemben vidik, ki ga vidim, je tudi neka neizrečena "zahteva" ki
pov, da se okoli njih prostor ureja. Ta vidik je pomemben ne zgolj iz estet
skega zornega kota, temveč tudi kot 
pragmatična urbanistična poteza, 
skozi katero lahko krajani daleč iz
boljšajo svojo kvaliteto bivanja. 

Jifi Kočica 

Simpoziji nudijo kiparju enkratno 
priložnost, da ustvari/naredi nekoli
ko večjo skulpturo z vso potrebno u-
stvarjalno svobodo in ga postavi v o-
kolje, ki ga sam izbere, ne da bi mo
ral iskati kompromise med svojimi 
hotenji in zahtevami naročnika. 

Od nekdaj sem si želel postavlja
ti svoje skulpture v skrite, intimne 
kotičke v naravi, ob reko med vod
no rastlinje ali celo v plitvino rečne 
struge, da bi jih oblivala voda. 

Na tem simpoziju imam končno 
priložnost uresničiti to željo. 

Upam, da bo kak samoten spre
hajalec našel kontakt z mojo skulp
turo cveta ali s e j e vsaj razveselil. 

Jifi Bezlaj 

Ljubeč, topel odnos, sonce v srcu, 
pozornost, da se počutim kot tvoja 
kraljica, vedno. To je vse, kar želim. 

Drago Vit Rozman 

Pri kipu Glava sem se na začet
ku navezoval na manjše delo Dru
ženje, kjer so bile tri glavice iz alu
minija postavljene na blazinice, ki 
so ponazarjale telo. Na nek način 
sem zato, ker izvedba velike in tež
ke kamnite gmote ne bi mogla zaži
veti na mehkem podstavku - pri ski
ci Glave izhajal iz Brancusijanske iz
kušnje postavitve telesa v prostor. 
To je tudi stična točka med kipom 
Draga Vita Rozmana in mojim, ki 
sta postavljena pred fasado poslop
ja Osnovne šole Brinje oziroma Dvo
rane Brinje. Izkušnja, ki jo uporab
ljava, tako ni hommage Brancusiju -
pri mojem delu v smislu Speče mu
ze ali pri Dragu Poljuba - pač pa iz
rablja referenčno identiteto kipar
ske postavitve z namenom izobraže
vanja. Glava ponazarja veliko člove
ško sposobnost sprejemati znanje 
ter ga kasneje koristno uporabiti. Je 
idealna predstava sprejemanja vse
ga znanja preko čutov očesa in uše
sa ter tipa - zaradi česar je površina 
kipa tudi grobo obdelana. Podsta
vek ponazarja stilizirano in abstra-
hirano glavo, ki za razliko od osnov
ne glave predstavlja spremembo, ki 
se jo moramo še naučiti gledati. Ki
parska vsebina učenja je torej večni 
krog, ki se ne konča. 

Zoran Janežič 

GROSUPLJE ... že v začetku se mi 
je zdela ideja za kipe v mestu zani
miva - vhod v mesto, travnik in ploš
čad pred osnovno šolo, ob-vodna 
površina ... Potem ko sem zagledala 
prostrano, travnato površino, sem si 
tudi zamislila veliko kamnito skulp
turo. Izkazalo se je, da je to zame 
ogromen zalogaj, hkrati pa nova iz
kušnja. Bila pa sem zadovoljna, da 
sem delala v tako dobri družbi ki
parjev. Zdaj, ko je kip izdelan, bi si
cer še kaj spremenila, ampak mis
lim, da bo v spirali kamnov lepo za
živel (in, da bo dobil še družbo v pri
hodnjem letu). 

Aleksandra Gruden 

Kiparski simpozij 
"Grosuplje - mesto kipov" 

Kulturni program, v katerem so poleg govornikov nastopali tudi 
o s n o v n o š o l s k i otroci, je povezovala likovna ustvarjalka in peda
goginja Katarina D r o b n i č . 

Cilj in pomen likovne vzgoje v osnovni šoli je vzgajanje mladostnikov v 
kulturne ljudi. Otroci morajo začutiti našo dediščino, da bodo del naše kul
ture in jo bodo prenašali tudi na naslednje generacije. Pri likovni vzgoji ni bi
stveno poznavanje letnic in avtorjev, temveč poznavanje domače in tuje pro
dukcije ter likovnih tehnik in postopkov, v katerih se učenci tudi sami pre
izkusijo. Mladi morajo poznati domača likovna dela in biti povezani s sodo
bnim časom, ne pa, da umetnost odklanjajo. 

Prisotnost umetnikov - akademskih kiparjev Jifija Kočice, Draga Rozma
na, Zorana Janežiča, Aleksandre Gruden in Jifija Bezlaja, je enkratna prilož
nost za naše učence in vse občane Grosupljega, da ustvarjajo z njimi, jih o-
pazujejo pri delu in spoznavajo dragocenost umetniških del iz kamna. Ki
parji so s svojimi umetninami Grosupljemu poklonili prepoznavnost. Umetni
ško prepoznavnost, ki bo pripomogla tudi k večji kulturni osveščenosti ljudi. 
Umetniška kipa Draga Rozmana in Zorana Janežiča, ki staju umetnika po
stavila v okolico OŠ Brinje Grosuplje, pa je za našo šolo toliko večja pridobi
tev, saj bodo umetnine postale del življenja učencev. Graditi je potrebno za
četi pri najmlajših. Likovno umetnost danes potrebuje vsak mlad človek. U-
čenci so spremljali proces nastajanja kipov in spoznali tudi umetnike. 

Likovne vzgoje ni mogoče omejevati na praktičen in teoretičen pouk zno
traj učilnice. Učenci morajo biti povezani tudi s spoznavanjem in doživlja
njem umetniških del. Zato so se tudi sami preizkusili v kiparskih delavnicah 
in ustvarjali v kamnu pod mentorstvom kiparjev. Seznanili so se z govorico 
materiala - kamna, orodji, s sledovi potez kiparjeve roke, z dimenzijo časa in 
prostora. Spoznali so, da ima umetniško delo v sebi duhovno moč, ki se re
alizira preko umetnika. 

Namen kiparskega simpozija je oživiti kulturno dediščino kiparjenja v 
kamnu. Umetnine, razstavljene po Grosupljem, bodo oživile tudi splošno 
kulturno osveščenost ljudi - Grosupeljčanov. Na tak način se razvija poziti
ven odnos do likovne umetnosti in sposobnosti doživljanja lepote v naravi, 
umetninah in ljudeh. 

Katarina Drobnič, OŠ Brinje Grosuplje 

V 
s 

Ravnateljica OS Brinje Irena K o g o v š e k : "Upam, da se je kateremu 
od u č e n c e v l e t o š n j e dogajanje pod B o š t a n j e m tako vtisnilo v spo
min, da bomo č e z leta lahko o b č u d o v a l i njihove stvaritve." 

Spodaj: Del Izdelkov, ki so Jih v kamnu In glini ustvarjali u č e n c i . 



SE BATI, DA BI NAM USLICEZ MEJO SPET EN LEP VEČER NA POLICI 
' i 

Neponovljiva, edinstvena, atraktiv
na, razgibana, milozvočna in na trenu
tek raztresena glasba, bi lahko zapisa
li ob spremljavi taktov dveh velikanov 
orkestrske glasbe, Glenna Millerja in 
Counta Baseija. Premalo pa je pridev
nikov, ki bi opisali neizmerno energijo, 
mladostno vznesenost in tenkočutno 
improvizacijo, kije vela z odra, na ka
terem je glasbo ustvarjal Big Band Gro
suplje. Vrhunec se je za nameček zgo
dil pred domačim občinstvom, ki je z 
očitnimi znaki odobravanja, vložki plo
skanja in vzklikov pozdravljalo trud in 
zanesenjaštvo mlade orkestrske eki
pe. Delo ansambla nam je predstavil 
trobentač Rok Godec. 

Big Band Grosuplje je zaživel v šol
skem letu 1997/98. Za seboj je v vseh 
letih pustil prepoznavno pot. Na kateri 
stopnji razvoja je v tem trenutku? 

»Če govorimo o poti razvoja enega 
orkestra in vemo, da pihalni orkestri 
dosežejo zavidljive starosti, tudi čez sto 
let, smo mi zelo na začetku. Vendar 
smo imeli precej uspehov. Smo profi
liran band, kar se pa tiče let, smo pa 
začetniki. Lahko se še veliko naučimo, 
orkester pa lahko še napreduje v orga
nizacijskem in glasbenem smislu.« 

Z leti seje nekaj spreminjala tu
di glasbena sestava ansambla. Preza-
mudno bi bilo naštevati, kdo so posa
mezni instrumentalisti, ki sestavljajo 
ta, vedno bolj uspešen orkester. Lah
ko pa spregovoriva o odlikah glasbe
nikov? 

»V Big Bandu Grosuplje so že v za
četku prihajali glasbeniki, ki so se že
leli malo bolj resno ukvarjati z glasbo. 
Četudi na začetku niso imeli do kon
ca razvite glasbene osebnosti, so se v 
tem orkestru lahko veliko naučili. Z na
mi so sodelovale velike zvezde džeza. 
Lani smo se udeležili mednarodnega 
poletnega seminarja z mentorstvom 
ameriškega jazzovskega pedagoga, 
skladatelja, aranžerja, trobentača in pi
anista Ricka Stitzela. Vsako leto orga

niziramo seminarje, na katerih se lah
ko mladi glasbeniki veliko naučijo. Tu
di mnoge vaje, nastopi lahko prispeva
jo k širjenju glasbenih obzorij.« 

Ostajate zvesti prvotnemu izhodiš
ču in glasbeno sestavo črpate iz doma
čega kraja, člane poiščete med obisko
valci tukajšnje GŠ ali dajete prednost 
substitutom, glasbenikom od drugod. 
Ima Big Band še prepoznavno noto do
mačega kraja? 

»Kar se tega tiče, se zelo trudimo, 
da bi bili v ansamblu večinoma doma
či glasbeniki. Občasno imamo sicer te
žave, ker zanimanje za učenje določe
nih inštrumentov pada. Na primer pc-
zavnistov, kontrabasistovje v kraju ze
lo malo. Včasih se moramo po sili raz
mer zateči tudi k drugačnim rešitvam. 
Zato apeliram na vse starše, naj svo
je otroke navdušijo za glasbila, ki so 
manj pogosta. Na teh se da prav tako 
dobro igrati in doseči enako glasbeno 
zadovoljstvo kot na drugih.« 

Vaja, seminarji, obiski koncertov 
drugih glasbenih skupin so le del iz
obraževalnega procesa, ki pa vendar
le omogoča napredovanje. Ali vas zara
di vseh obveznosti kdaj navdaja strah, 
da bi ti glasbeniki pregoreli, postali ru-
tinirani in ne več mladostno zanese-
njaški? 

»Mislim, da ne. Kljub vsemu teh ob
veznosti ni tako veliko, kot bi si mogo
če kdo uspel predstavljati. Poskuša
mo iskati uravnotežen razvoj, se pra
vi uravnoteženo uporabo glasbenikov. 
Bojazni, da bi kdo pregorel zaradi pre
tiranega števila vaj, seminarjev in na
stopov, ni.« 

Odločili ste se za svojstven, prepo
znaven glasbeni repertoar. Kaj je os
novna nota vaše interpretacije? 

»Mislim, daje predvsem energija, 
ki izžareva iz tako mlade sestave, ti
sto, kar navduši publiko. Gotovo je, da 
se mladi glasbeniki še iščejo, po večini 
nismo profesionalci, vendar sem pre
pričan, da sta energija in mladostna 

zagnanost, ki jo vložimo v koncert, ti
sto, kar izžareva z odra, ko nastopi Big 
Band Grosuplje.« 

Kljub ohranjanju izvornih oblik dže
za pa ste odprti tudi za druge glasbe
ne zvrsti? 

»Seveda! Samo džezovski reperto
ar bi bilo težko gojiti zaradi publike in 
nas, glasbenikov. Zvrsti, ki jih člani po
slušamo, so sila različne. Trudimo se 
prilagajati različnim okusom, zato igra
mo tudi veliko pop glasbe, latina, na
ša primarna dejavnost pa je igranje 
džeza.« 

Izkušnje na glasbenem področju se 
vam kopičijo. Jih znate vnovčevati tudi 
širše, s prodorom v tujino, morebiti? 

»To vprašanje je zanimivo mogoče 
za kakšne pop ansamble, pri nas pa 
kakšnega hudega pogleda v tujino ni 
zaslediti. Nastopili smo tudi že v tuji
ni, ne razmišljamo pa, da bi se naša 
dejavnost v prihodnosti preselila izven 
slovenskih meja. Večina članov je štu
dentov in bi si to zelo težko privoščili.« 

Kako pa ste kaj poskrbeli za ohrani
tev vaših glasbenih drobtinic. Je vašo 
glasbo mogoče najti na policah proda
jaln z zgoščenkami? 

»Zaenkrat še ne, vendar razmišlja
mo tudi v tej smeri.« 

Katere koncerte boste s ponosom 
zapisali v anale orkestra? 

»To so povsem prireditve Športnik le
ta v Cankarjevem domu, naš največ
ji uspeh pa je nastop na osrednji 
prireditvi ob dnevu državnosti leta 
2003. Mislim, da smo edini sestav iz 
občine Grosuplje, ki je nastopil na tej 
prireditvi.« 

Ali za konec leta pripravljate še kak
šen večji glasbeni dogodek na doma
čem terenu? 

»Dogovarjamo se, ampak zaenkrat 
kaj konkretnega ne bi izdajal. Vsi, ki jih 
zanima naše delo, pa so vabljeni na 
ogled naše spletne strani 

www.bieband-erosuDlie.com!« 
Barbara Pance 

Izkopanine z Magdalenske gore spet doma? 
Na Magdalenski gori nad Šmarjem-Sapom je pred skoraj stoletjem utripalo dejavno življenje. Domačini so bili v obdobju 

med letoma 1905 in 1913 zaposleni pri vojvodinji Mariji Mecklenburški, ki je na pobočju Magdalenske gore izkopala vsaj 
10 gomil s številnimi grobovi iz starejše železne dobe. Izstopajoče izkopanine so situle, pašne spone, uhani, orožje, čelade 
italskega tipa, nomadska konjska oprema, skitske puščice, keltski meč in tudi svastika s konjskimi glavami, s katere je po
snet sedanji grb naše občine. 

Mecklenburška zbirka, z gradivom predvsem z Magdalenske gore, iz Stične in Vinice, je bila po 1. svetovni vojni pod 
sekvestrom v zabojih deponirana v Narodnem muzeju v Ljubljani. Tudi muzealec dr. Josip Mal v pismu (24.8.1931) pra
vi: 'Mecklenburških zabojev odpirati nisem opravičen, ker stvari so deponirano sekvestracijsko blago.1 Po smrti vojvodinje v 
letu 1929 je hči dobila dovoljenje, da je leta 1933 zbirko odpeljala v Zurich, kjer so pripravili avkcijski katalog s študijami. 
Pred izvozom je Narodni muzej za protiuslugo smel izbrati nekaj gradiva za svojo zbirko. Dr. Rajko Ložar, ki je izbor opravil, 
ni imel vsega gradiva na razpolago. Izbrano je že leta 1934 objavil v znani razpravi Predzgodovina Slovenije, posebej Kranj
ske, v luči zbirke Mecklenburg. 

Gradivo z Magdalenske gore je na dražbi v New Yorku leta 1934 odkupil Peabodv Museum pri Harvardski univerzi (ZDA). 
O tem gradivu je Hugh Hencken iz tega muzeja objavil knjigo z naslovom The Iran Age Cemeterv of Magdalenska gora in 
Slovenia, Cambridge 1978. 

Dr. Rajko Ložar je po povojni odise-
jadi po prihodu v Ameriko po letu 
1952 želel delati v tem Peabodv Mu-
seumu harvardske univerze. Prvi nami
gi o zaposlitvi so se mu zdeli obetavni. 
Je bila kriva njegova nerodnost, morda 
ljubosumnost Hugha Henckena iz te
ga muzeja, so bila kriva namigovanja iz 
Ljubljane ali ameriški odnos do begun
cev ali pa je bilo krivo povsem običaj
no pomanjkanje denarja. Splet teh stva
ri je preprečil, da bi se z Mecklenbur-
ško zbirko v Ameriki ukvarjal poznava
lec teh izkopanin dr. Rajko Ložar. Samo 
enkrat je obiskal to zbirko in vseskozi 
je bil zagrenjen zaradi odnosov z muze
jem Peabodv. Tu je zbirka tudi večino
ma v skladišču. 

Na SAZU je bil 19. in 20. oktobra 
2004 posvet, posvečen življenju in delu 
dr. Rajka Ložarja. 

Na tem posvetu je njegov nečak dr. 
Tom Ložar (rojen leta 1944 v Ljubljani), 
anglist in prevajalec, ki sedaj živi v Kana
di v Montrealu, izrekel zanimivo pobudo: 

Po zgledu, da bo Harvard samosta
nu Danilov v Moskvi vrnil njihove zvono
ve, z a č n i m o akcijo, ki bo zahteva
la od slovenske države, da se za
č n e z muzejem Peabodv pogaja
ti o vrnitvi M e c k l e n b u r š k e zbir
ke. Med pobudniki akcije bi lah
ko bila tudi (ali predvsem) obč i 
na Grosuplje, skupaj z o b č i n o 
I vančna Gorica, saj je v zbirki tu
di veliko gradiva Iz S t i č n e . 
D. Samec 

Oktet Polica z basbaritonistom Markom Finkom. 

Polica, 16. oktobra 2004 - V v e č n a m e n s k i dvorani p o l i š k e g a gasilskega doma je ob 10. obletnici 
svojega delovanja Oktet Polica v soboto z v e č e r pripravil koncert, v katerem so sodelovale še pevke 
Ž e n s k e g a pevskega zbora Magdalena in svetovno priznani basbaritonist Marko Fink. Sredi koncer
ta so nastopili kot popestritev tudi u č e n c i s P o d r u ž n i č n e šo le Polica z o t r o š k o igrico Lunino jezero. 
Program je t e n k o č u t n o in uglajeno povezovala Petra Bor, sceno pa je pripravila Ksenja K o v a č e c . 

Oktet Polica sestavljajo: Milena Bra-
tun, Marija Vidic, Betka Kastelic, Ani
ca Kokole, Ludvik Kokole, Matevž Vi
dic, Tone Zupančič in Emil Kovačec, ki 
tudi vodi oktet in Ženski pevski zbor 
Magdalene iz Kulturnega društva Vo
kal Grosuplje. V poliškem oktetu pa so 
pred leti prepevali tudi Helena Ferjan, 
Janka Šeme, Jože Vidic, Milan Vidic, 
Dragica Pirnar in Vine Vidic. 

Z izborom skladb za program tega 
večera so nastopajoči črpali gradivo 
pretežno iz ljudskih napevov, skladbe 
pa so izzvenele v priredbah različnih 
znanih skladateljev aranžerjev. Sklad
bo Ta rozajanska citara je za nekoliko 
bolj poudarjen ritem z violino sprem
ljala Viktorija Šuštaršič. 

Svetovno znanega basbaritonista in 
zdaj že poliškega sokrajana iz Gorenje 
vasi pri Polici ter našega občana Mar
ka Finka našim bralcem ni potrebno 
posebej predstavljati, saj se med nami 
pojavlja na različnih prireditvah že naj
manj deset let. Zbranim poslušalcem v 
polni poliški dvorani je to pot zapel tri 
ljudske pesmi. 

»Uradni« del koncerta pa je Mešani 

oktet Polica skupaj z Markom Finkom 
zaključil s simbolično skladbico Lastov
ki v slovo. 

Čestitke poliškemu oktetu ob praz
novanju so prinesli šmarski pevci in 
predsednik Zveze kulturnih društev 
Grosuplje Ljubo Vilar. Pevke in pev
ci pa so se še posebej zahvalili Emilu 
Kovačcu za ves dosedanji trud in mu 
hkrati s pesmijo voščili bližnje prazno
vanje rojstnega dne. 

Nato so vsi pevci skupaj ob sprem
ljavi harmonikarja na frajtonerici Boja
na Škrjanca zapeli še nekaj veselih in 
poskočnih ljudskih pesmi. Ob kozar
čku in »sladkih pregrehah« poliških go
spodinj pa so se nato vsi poveselili še 
kakšno urico ali dve. Tako so Policam 
kot organizatorji, soustvarjalci progra
ma in donatorji, poskrbeli za lep kultu
ren in družaben večer, 

Jože Miklič 

Na koncu so skupaj z 
Oktetom Polica zapele tudi 
pevke iz Ž e n s k e g a pevskega 
zbora Magdalena ob sprem
ljavi harmonikarja Bojana 
Š k r j a n c a . 

List iz kataloga d r a ž b e v letu 1934 

OBČINA BO PODRUŽNIČNE SOLE GRADILA PO 
PRIORITETI - NAJPREJ ŽALNA, NATO POLICA 

Občina Grosuplje bo v prihodnjem letu večino proračunskih sredstev znova namenila investicijam v družbene de
javnosti. V načrtih razvojnih programov, je pojasnil župan Janez Lesjak, je prioriteta izgradnja podružnične osnov
ne šole v Žalni. Javni razpis za idejni projekt je že v pripravi, projektant pa naj bi bil znan že letos. Kot je še pove
dal župan, bi lahko z gradnjo šole začeli že v naslednjem letu. Gradnja podružnične osnovne šole Žalna je približno 
enaka investiciji v Št.Juriju, kar pomeni, da bo šola nadstandardna. Šolski stavbi bo namreč priključena tudi večna 
menska dvorana za potrebe otrok in krajanov. Investicija bo stala okoli 400 milijonov tolarjev. 

Zaradi pomanjkanja prostora v podružnični osnovni šoli na Polici en oddelek otrok pouk obiskuje v župnišču. 
Kljub temu da pouk na Polici poteka na treh lokacijah, bo gradnja poliške šole stekla šele v roku treh do štirih let, 
saj občina ni sposobna peljati dveh sočasnih investicij v šole. Kot je pojasnil župan Janez Lesjak, bo občina vse
eno poskrbela za nemoten pouk z adaptacijo stare šole, saj so strokovnjaki odločili, »da je možna nadgradnja ob
jekta, vendar ga bo treba v celoti sanirati od temeljev. Objekt bo popolnoma prenovljen, na novo pa bodo zgrajeni 
prostori v prvem nadstropju, ki bodo delno mansardni.« Z adaptacijo bosta pridobljena dva nova oddelka. Večina 
otrok bo tako pouku lahko prisostvovala v prenovljeni stavbi. Kuhinjo, jedilnico in prostor za telovadbo pa bodo pre
selili v sosednjo stavbo. V sanacijo bo potrebno vložiti okoli 60 milijonov tolarjev. 

Barbara Pance 

http://www.bieband-erosuDlie.com!%c2%ab
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PESEM NE POZNA MEJA, OŠ LOUISA DAMIČA IN ŠOLSKO LETO 2004/05 
NAJ ZDRUŽI VSE UUDI SVETA! 
7. Srečanje ljudskih pevcev in godcev V Račni 

Če govorimo o ohranjanju slovenske folklore v našem prostoru, mo
ramo brez pomisleka najprej imenovati Kulturno društvo iz Račne. 
Pevci gojijo ljudsko petje, plesalci plešejo plese naših krajev, zbiral-
ke in zbiralci narodnega blaga se trudijo, da bi pesem in ples prikazali 
čim bolj avtentično, po starem. V tem duhu vzgajajo tudi mladi rod, ki 
s svojimi nastopi navdušuje stare in mlade in daje vzgled, kako se da 
staro približati mladim, da postane del naše zavesti in da postane in 
ostane način življenja. V tem času globalizacije, kjer svet postaja ena 
sama majhna vas, bomo samo na ta način pokazali, da smo samosvo
ji in prepoznavni. Srečujemo se s krizo samopodobe. Uzavestiti bi si 
morali, da je vse, kar je slovenskega, del naše podobe, na katero mo
remo in moramo biti ponosni. In v Račni to znajo in zmorejo. 

4 i 

1 * * 

Že sedmič je prizadevnim organizatorjem iz Kulturnega društva Rač
na uspelo privabiti nastopajoče z vseh koncev Slovenije. Njihova že
lja je, da bi se vsa ljudska umetnost ohranila in bi še naprej omogo
čala druženje med ljudmi, ki v hitrosti, s katero drvimo skozi naš čas, 
ne znamo najti trenutka zase in za svojo dušo. Tako pa so se vsi, ki so 
do zadnjega kotička napolnili dvorano v Račni v soboto, 16. oktobra 
2 0 0 4 , za dve urici prepustili prijetnemu petju in glasbi . 

"Ljudske pesmi so pomemben del duhovne kulture vsakega naroda. 
Mnogi se k izročilu vračamo ljubiteljsko, zanimajo nas slovenske ko
renine in radi pr isluhnemo naši izredno bogati kulturni dedišč in i , " so 
se predstavili Zarja - ljudski pevci iz Račne, ki prepevajo skupaj že se
dem let. Zapeli so dve pesmi: Sem vprašal mamico in Živela je dekl i 
ca , ki je znana prav iz okolice Račne in so jim jo posredovali starej
ši krajani. Petje je v teh krajih že od nekdaj doma in tu še živijo stare 
pevke in pevci, ki znajo marsikatero ljudsko pesem, ki je že skoraj od
šla v pozabo. Zarja - ljudski pevci iz Račne pa obljubljajo dvojno zgoš
čenko, na kateri bodo zapeli nekaj takih starih pesmi, slišali pa bomo 
lahko tudi domače pritrkovalce, godce, tamburaško skupino in tudi o-
troci bodo kakšno zapeli . V decembru so nam obljubili promocijo zgoš
čenke in takrat bo spet pevski praznik zanje in za nas. 

Na prireditvi z naslovom Fantje po polj' gredo je nastopilo 7 skupin 
iz različnih predelov Slovenije. 

Ljudske pevke iz Črenšovcev v Prekmurju so se zbrale 1 9 9 3 . leta in 
poleg nastopov izdale že tudi dve kaseti in zgoščenko ter pesmarico. 
Zapele so v narečju, po prekmursko, dve pesmi: Jagrič je šou in Vo-
ra bije. 

Starejši pevci pripovedujejo, da je bilo petje nekdaj počasnejše, bolj 
zategnjeno. Fantje so najraje peli na prostem in zbirali za petje take 
kraje, od koder se je petje naj lepše in najdalj sl išalo. Peli so večglas-
no in pri takem petju skoraj nikoli ne začenjajo vsi pevci hkrati, a m 
pak se najprej oglasi t ist i , ki poje 'naprej', to je vodilni glas, ki poje v 
sredi, zgornji poje 'čez', spodnji pa basirajo. Lahko pa vodilni pevec 
sam zapoje prvi verz, nato pa vsi 'poprimejo'. Tako pojejo tudi Ajda 
- ljudski pevci iz Dolenje vasi pri Krškem. Zapeli so dve pesmi: Fant
je zgodaj vstajajte in Če se bom ženi l . Svoje petje so pospremili z ges
lom: "Nobeno petje ni tako s labo, da ne bi bilo boljše kot dober pre
pir." 

Ljudske pevke s Telč pri Sevnici pojejo skupaj že dve leti. Zbrale so 
se, da bi skupaj preživele nekaj uric v prijetnem vzdušju ob petju in o-
hranjanju ljudskega izročila. Ubrano so zapele Pod nebom gre oblak in 
Jaz pa v gorice grem. 

Sedem pevcev s Kozjanskega, s Straške gore prihajajo, poje skupaj 
že štiri leta in v tem času so izdali dve kaseti . Nam so zapeli pesmi: 
Sveta Barbara in Spomini na mladost. 

Zanimiva skupina Cintara prihaja iz Ljubljane. Sestavljajo jo nekda
nje članice folklorne skupine France Marolt in KUD Tine Rožanc. Cin
tara pomeni ljudsko ime za tavžentrožo, najboljšo in najzaneslj ivejšo 
zdravilno rastlino, kar nam jih je dala mati narava. Za nastop so izbra
le pesmi iz Istre Kamer sem lani tancela , Gor an dol ter rezijansko Da 
lipa ma. 

Prireditev je zaključila skupina tamburašev Trebeški drotarji iz Artič 
pri Brežicah s tremi sk ladbami : Jaz sem zmeraj misl i l , Nekdaj dekl ica 
mlada in Ti me nič ne zmerjaj in s temperamentnim nastopom ob kon
cu uspešne prireditve dvignili razpoloženje na vrhunec. Petje je odme
valo iz dvorane še dolgo v noč, ko so se pevci ob kozarčku in prigrizku 
razživeli in zapeli tudi kakšno tako, ki ni najbolj primerna za na oder. 

Prireditev je povezoval Slavko Podboj, vse niti od vabil naprej pa 
so bile v rokah delovnih članov Kulturnega društva Račna. Hvala j im 
za prijeten večer. Hvala vsem sponzorjem: Občini Grosuplje, Javnemu 
sk ladu za kulturne dejavnosti, Območni izpostavi Ivančna Gorica, KS 
Račna, Pekarni Grosuplje in vsem ostalim donatorjem, ki so nam 
omogočil i prireditev, saj z njimi takšen dan postane praznik in še dol
go odzvanja v duši . 

Še danes se najdejo ljudje, v mestu in na deželi , ki jim postane to
plo pri srcu, kadar zasliši jo lepo domačo pesem. Ljudska pesem je 
vrednota, ki ima trajno ceno in globok pomen za kulturo vsakega na
roda, je lepota, zaradi katere je življenje prenekaterikrat lažje, polnej
še in pri jetnejše. Zato, vidimo se čez leto, na istem odru in pod istim 
naslovom. 

Marija Samec 

Tudi v OS Louisa Adamiča so že krepko zakorakali v novo šolsko leto. Tako v 
OŠ na Tovarniški kot tudi na Adamičevi. Z informacijami, ki se tičejo predmetne 
stopnje, mi je postregla ga. pomočnica Majda Glazerin. V letošnjem šolskem le
tu je kar nekaj sprememb, ki jim botruje izvajanje devetletke drugo šolsko leto. 
Ga. pomočnica meje prijazno sprejela in seznanila z vsemi novostmi in seveda 
z organizacijo prvega šolskega dne. 

PRVI ŠOLSKI DAN. 
Prvi šolski dan seje pouk začel ob pol devetih. Prve tri šolske ure so učen

ci preživeli s svojimi razredniki, tako da so dobili vse potrebne informacije gle
de organizacije pouka, urnika. Razredniki so učence seznanili z novim Pravilni
kom o pravicah in dolžnostih učencev. Učence sedmega in osmega razreda de
vetletke so še enkrat opozorili na spremembo 17. člena Zakona o osnovni šo
li, ki pravi, da si učenec lahko izbere dva izbirna predmeta, seveda pa lahko ob
iskuje tudi tri izbirne predmete. Učenci so dobili tudi vprašalnike o tem, ali bo
do "obdržali" tri izbirne predmete, ali se bodo odločili za dva. Umik izbirnih pred
metov so učenci že videli, tako da niso imeli večjih težav glede odločitve. V OŠ 
Louisa Adamiča seje 30 % učencev odločilo za dva izbirna predmeta, 70 % pa 
za tri izbirne predmete. Kajti trije izbirni predmeti dajejo možnost izbire boljših 
dveh ocen ob končnem zaključevanju ocen in seveda s tem možnost boljšega 
končnega uspeha. Prvi šolski dan se je po končanem uvodnem delu z razredni
ki nadaljeval s poukom po urniku. 

Ga. pomočnica je povedala, da imajo zelo dober urnik, ki je narejen tako, da 
učenci nimajo lukenj. Kaj pa učitelji? "Učitelji tudi nimajo "zluknjanega" urnika. 
Nekaj lukenj mora biti zaradi nadomeščanja. Planirano je nekaj skupnih prostih 
ur, na primer matematiki imamo vsako sredo četrto šolsko uro prosto uro, ki je 
namenjena timskim sestankom. Učitelji takrat skupno načrtujemo in se dogo
varjamo", je o urniku povedala ga. pomočnica. Dodala je še: "Urnik mije uspelo 
narediti tako, da učenci nimajo lukenj, maksimalno imajo s preduro sedem ur 
na dan, tako da obremenitev ni prehuda." 

V osmem razredu devetletke poteka nivojski pouk iz matematike, slovenšči
ne in angleščine. V sedmem razredu devetletke pa izvajajo fleksibilno diferenci
acijo pri angleščini in matematiki. Ker anglistov nimajo dovolj, jim prihaja na po
moč anglist iz OŠ Šmarje. Vsako četrto uro angleščine izvajajo fleksibilno dife
renciacijo. Pri matematiki izvajajo fleksibilno diferenciacijo takrat, ko začutijo, 
da je to potrebno. Kajti matematikov imajo na šoli dovolj. 

Prvi šolski dan so vsi učenci dobili publikacijo OŠ za šolsko leto 2004/05. V 
publikaciji učenci in starši najdejo vse potrebne informacije, ki se nanašajo na 
vse dejavnosti, ki potekajo v šoli. 

VARNA POT V ŠOLO. 
Razredniki so dali tej temi velik poudarek. Z učenci vozači so se pogovori

li o primernem obnašanju na šolskem avtobusu in na postajališču. Pogovori
li so se o varnem vstopanju in izstopanju na šolski avtobus. Z učenci pešci so 
skupaj poiskali najvarnejše poti do šole. Najmlajši so te poti tudi narisali, ozna
čili na zemljevidu. Tudi učencev kolesarjev imajo v šoli veliko. Poudarili so po
men nošenja čelade. Posamezni učenci osmega razreda pa prihajajo v šolo z 
motorji. Tudi z njimi so se pogovorili o pomenu nošenja čelade in o varni udelež
bi v prometu. 

IZBIRNI PREDMETI. 
V letošnjem šolskem letu izvajajo v OŠ Louisa Adamiča šestnajst različnih iz

birnih predmetov, ki potekajo v štiriindvajsetih skupinah. Izbirni predmeti, ki so 
potekali že v lanskem šolskem letu, so naslednji: francoščina, srečanja s kul
turami in načini življenja, šport za sprostitev, šport za zdravje in urejanje bese
dil. Izbirnemu predmetu nemščina 1 se je v letošnjem šolskem letu pridružila 
še nemščina 2, izbirnemu predmetu likovno snovanje 1 pa se je pridružilo likov
no snovanje 2. 

Na novo so v letošnjem šolskem letu izbirni predmeti poskusi v kemiji, sodo
bna priprava hrane, šolsko novinarstvo in turistična vzgoja. Pri izbirnem pred
metu obdelava gradiv so imeli lani umetne snovi, v letošnjem šolskem letu pa 
bodo obdelovali les. Izbirni predmet multimedia predstavlja nadaljevanje izbir
nega predmeta urejanje besedil. Kot izbrani šport so v lanskem šolskem letu iz
vajali odbojko, v letošnjem šolskem letu pa je to košarka. 

Izbirni predmet, ki je pritegnil največ učencev je šport za sprostitev, kar 63 
učencev seje odločilo za omenjeni predmet, tako da poteka v štirih skupinah. 
Veliko učencev se je odločilo tudi za predmeta urejanje besedil, 48 učencev in 
samo en učenec manj za predmet multimedia, ki predstavlja nadaljevanje ure
janja besedil. Vidi se, da učenci živijo v času računalnikov inje "obvladovanje" 
računalnika še kako pomembno in zaželeno. 

NOVOSTI V LETOŠNJEM ŠOLSKEM LETU. 
Posledica drugega leta uvajanja devetletne osnovne šole je zamik začetka 

pouka na pol deveto uro. Tako imajo lahko zjutraj predure, ki so namenjene do
polnilnemu, dodatnemu pouku, uram oddelčne skupnosti in tudi izbirnim pred
metom. Vsi učenci končajo pouk najkasneje šesto šolsko uro, to je ob 13.40. 

Sodelujejo s Pekarno Grosuplje in s srednjo agroživilsko šolo pri poklicnem 
usmerjanju osmošolcev. Osmošolci so povabljeni v pekarno, kjer jim je pred
stavljen poklic peka. Predstavitev je bila tudi že za učence sedmega razreda 
devetletke. Bodočim srednješolcem so predstavljeni tudi vsi poklici, do katerih 
lahko pridejo ob zaključku srednje agroživilske šole. Rezultat tega sodelovanja 
je tak, da se kar nekaj učencev po končani osnovni šoli vpiše v srednjo agroži
vilsko šolo. Ti učenci dobijo štipendijo in zagotovljeno imajo delovno mesto po 
končanem izobraževanju. "Želimo si, da bi bilo več delovnih organizacij v občini 
zainteresiranih za tako sodelovanje," je izrazila željo ga. pomočnica. 

V lanskem šolskem letu so zaključili s triletnim projektom Comenius, katere
ga vodja je bila ga. Boža Krajcer, predmetna učiteljica angleščine in primerjalne 
književnosti. Tudi v letošnjem šolskem letu se pripravljajo na nov jezikovni pro
jekt, ki bo zaživel v naslednjem šolskem letu. Ga. pomočnica je poiskala go. Bo
žo Krajcer, ki meje z vidnim navdušenjem podrobneje seznanila s projektom. 

Ga. Boža je bila junija na pripravljalnem obisku na Nizozemskem, v šoli v Ha
agu. To je šola, v kateri "prakticirajo" t. i. Dalton pedagogiko. Kakšne so značil
nosti Dalton pedagogike? Otrokom puščajo zelo veliko avtonomije. Pri sestavlja
nju urnika, pri izbiranju šolskih predmetov. Zaposleni v omenjeni šoli so se stri
njali, da v naslednjem šolskem letu začnejo z novim Comeniusovim projektom. 
Tokrat bo to jezikovni projekt, ki bo trajal eno šolsko leto. Značilnost tega pro
jekta je, da se otroci učijo jezika "target countrv", torej jezika države, s katero 
sodelujejo v projektu. Tako se bodo Nizozemci v trideset urnem tečaju učili slo
venskega jezika, naši učenci, ki bodo sodelovali v projektu, pa se bodo učili ni
zozemščine. Mentorje za tečaje določi Evropska skupnost, tudi stroške, pove
zane s projektom, krije Evropska skupnost. Za zaključek projekta bo organizira
na izmenjava učencev. Kaj to pomeni? Naši učenci bodo en ali dva tedna biva
li na Nizozemskem, učenci nizozemske šole pa bodo bivali pri nas. Vtem času 
se bodo izvajale tudi projektne naloge. Med šolskim letom bo potekala izmenja
va elektronske pošte v angleškem jeziku. Kajti osnovni jezik za komunikacijo je 
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angleščina. 
"Letošnje šolsko leto je pripravljalno 

leto na začetek projekta. Prijava za pro
jekt se bo oddala februarja 2005. Do 
februarja bodo potekale uvodne dejav
nosti. Otroci se bodo preko elektronske 
pošte spoznali med sabo. Seveda nek 
okvirni načrt za izvajanje projekta mora 
biti. Sama sem ga sestavila in odnesla 
na Nizozemsko. Z načrtom so bili zelo 
zadovoljni. Veliko "prostora" smo pusti
li učencem. Sami bodo povedali, katera 
so tista področja, ki jih zanimajo oziro
ma o katerih bi radi izvedeli kaj več," je 
z vidnim navdušenjem povedala o pro
jektu mentorica. Nadaljevala je: "Ta pro
jekt se mi zdi še posebej pomemben 
zato, ker bi se moral po mojem mne
nju ta pedagoški princip Dalton pedagogike uvajati tudi pri nas v naše šole. De-
vetletka nam z uvedbo izbirnih predmetov odpira to možnost, da začnemo uva
jati princip avtonomnega učenja. Z našimi projekti smo to že začeli." V projektu 
bodo sodelovali učenci osmega razreda devetletke, kjer se izvaja nivojski pouk. 
Vključeni bodo učenci tretjega nivoja, seveda to ne pomeni, da ostali učenci ne 
bodo imeli možnosti vključitve, če bodo le izrazili željo po sodelovanju. 

Navdušenje nad izvajanjem projekta je kar žarelo iz ge. Bože in verjamem, 
da ji bo uspelo. Prepričana sem, da vas bom lahko v eni izmed prihodnjih šte
vilk Grosupeljskih odmevov seznanila z uspešnim potekom in kasneje z uspeš
nim zaključkom projekta. 

mag. Branka Škufca 

Zaživel je vrtec v Št. Juriju 

ČAV - BAV 
ŠKRATOVSKI POZDRAV! 

Pošiljajo vam ga otroci in vzgojiteljice skupine škratkov iz vrtca Kosobrin 
v Št.Juriju, ki je ena od enot W Z Kekec Grosuplje. Svoja vrata je široko od
prl 21 otrokom prvega septembra letos. To je za krajane dobrodošla prido
bitev. Malčki so nastanjeni skupaj s šolarji v novih prostorih poleg šole, ta
ko starši lahko pripeljejo in odpeljejo otroke v vrtec in šolo hkrati in vožnja v 
Grosuplje ni več potrebna. 

Prostori vrtca so veliki, svetli in dobro opremljeni. Ker v nijh biva le ena 
skupinica otrok, starih od 3 do 6 let, je vzdušje prijetno in domačno. Za bo
gato igro in sprostitev so na razpolago tudi dve igrišči z igrali in eno asfalti
rano ter velika telovadnica. Škratki pa uživajo in širijo spoznanja tudi v raz
nolikem naravnem okolju, ki obdaja kraj. Da ne bi bili prikrajšani za ogle
de kulturnih dogodkov, nastope v KS in obiske umetnikov, svojo roko prijaz
no ponuja šola. 

Čeprav je Št.Jurij morda na prvi pogled odmaknjen in malce zaspan kraj, 
je življenje v vrtcu Kosobrin živahno in razgibano. Poleg šolarjev je v sep
tembru prišel na obisk tudi policist in nazorno pokazal, kako hoditi čez ce
sto. Na prvi jesenski dan pa je v goste priplesala Jesen s košaro sadja. Ob 
tednu otroka so se škratje seznanili s svojimi pravicami, ki so zapisane v 
Konvenciji o otrokovih pravicah, odšli na izlet v Medvedico in skupaj z vzgo
jiteljicami izdelali tetko Jesen iz poljskih pridelkov, ki zdaj krasi vhod v vr
tec. Na Živ-žavu so skupaj z domiselnimi starši ustvarjali iz raznolikega na
ravnega materiala, ki so ga prej pridno prinašali v vrtec. Igrali so se in uži
vali v prijetnem druženju, ter se krepčali s kuhanim krompirjem v oblicah in 
maslom. Za prijeten zaključek tedna pa v petek še zaplesali s plesnim uči
teljem. 

Otroška razposajenost in živahnost, ki kraj napolnjuje, odkar je v njem vr
tec, daje upanje, da bo Št.Jurij še dolgo mlad in poln pozitivne energije. 

Jana Kovač 

Otroci pa o svojem novem vrtcu razmiš l ja jo takole: 
David: Jaz se rad igram v vrtcu. 
Žan: Dobre igrače so tukaj, okusno jemo, všeč mi je tudi, kadar rišemo 

na tablo in oblikujemo plastelin. Rad grem v telovadnico in na sprehod. 
Imamo tri igrišča, zato gremo lahko vedno na drugega. Uživam, kadar teče
mo okrog telovadnice. Najbolj vesel pa sem, kadar lahko pomaham starej
šemu bratu. 

Kaja: Všeč mi je, ko z Urško prideva na igrišče in začneva iskati prstan, ki 
sva ga najprej našli, nato pa zakopali nazaj v mivko. V kotičku pa se najra
je igramo dojenčke. 

Ana: Dobro se počutim tu, rada rišem, strižem, se igram s prijateljicami 
in žogam. 

Petra: Dobro je v vrtcu, imamo tak lep vrtec, všeč so mi kotički, pa dobre 
igrače imamo in tudi vzgojiteljice so dobre. 

Žiga: Včasih gremo ven in v gozd, meni je tam najbolj všeč. 
Teja: Radi se imamo in se ne tepemo, igramo se s kockami in barvamo. 

Pa tako lepo tetko Jesen imamo. 



M i M 

PRVOSOLCE JE 
PRIČAKALA KLOVNESA 

TEDEN OTROKA 
V OŠ LOUISA ADAMIČA 

USTVARJALNE DELAVNICE 
V TEDNU OTROKA 

Prvošolčki oziroma celotna razredna 
stopnja OŠ Louisa Adamiča se nahajajo 
na drugi šoli, na Adamičevi. Za informa
cije o organizaciji prvega šolskega dne 
sem se obrnila na go. Anito Gačnik, ki 
je vodja šole, sicer učiteljica razrednega 
pouka. Tudi ona mi je prijazno odgovori
la na zastavljena vprašanja. 

ORGANIZACIJA PRVEGA 
ŠOLSKEGA DNE. 
Vsi učenci razen prvošolcev so pr

vi šolski dan začeli ob pol devetih. In to 
kar s poukom po urniku. Že prvi šolski 
dan so imeli podaljšano bivanje in ko
silo. To ni v navadi. Toda letos so se ta
ko odločili, ker imajo starši službe in jim 
je težko pripeljati otroka v šolo samo 
za dve uri. 

Otroci, ki so prvega septembra po
stali učenci osnovne šole, so šolski 
prag prestopili ob pol enih popoldne. To 
pa zato, da se razredi spraznijo, da se 
okrasi športna dvorana, skratka da se 
vse pripravi na slavnostni sprejem, Pr-
vošolce so pričakale učiteljice in jih po
peljale v športno dvorano, kjer jih je s 

VARNA POT V SOLO. 
Ko sem se v začetku septembra pe

ljala mimo šole, sem opazila ob šo
li stroje in delavce. "Naša šola je de
jansko na cesti. Letos so gradili posta
jališče pred šolo, kar je za nas pred
stavljalo še težjo situacijo," je poveda
la ga. Anita Gačnik. Nadaljevala je: "Pr
vi teden je snov pri predmetu spoznava
nje narave in družbe oziroma predme
tu spoznavanje okolja pri devetletkarjih, 
namenjena varni poti v šolo. Tudi prak
tično veliko delajo na tem. Policist pri
de že prvi teden v šolo, spremlja otroke. 
Malo kasneje pride policist še enkrat in 
vsakemu otroku, učencu drugega raz
reda devetletke, posebej pokaže, kako 
se prečka cesto. Kajti prvošolci ne sme
jo sami hoditi v šolo. Imeti morajo za
gotovljeno spremstvo." S policisti dobro 
sodelujejo. Sodelovanje se nadaljuje tu
di kasneje pri kolesarskem krožku. 

Ker so še v začetku šolskega leta po
tekala gradbena dela pred šolo, sta v 
času del stala pred šolo dva policista, 
ki sta usmerjala otroke in jim pomagala 
preko ceste. Dela so v glavnem zaklju-

svojimi vragolijami sprejela klovnesa 
Eva Škofič Maurer. "Klovnesa je krasna, 
res čudovita. V naši šoli je bila že več
krat. Klovnesin program je prilagojen 
starosti otrok, tako da otroci vidno uži
vajo, ravno tako pa tudi starši," je na
stop klovnese komentirala vodja šole 
ga. Anita Gačnik. Po končanem nasto
pu vsaka učiteljica pokliče "svoje" prvo-
šolce in jim podeli priznanje, da so po
stali učenci in priponko. Nato sta jih 
učiteljici odpeljali v svoji matični učilnici. 
Ga. Anita Gačnik pa je starše na krat
ko seznanila s šolskim redom na šoli. 
Starši so se kasneje pridružili svojim 
otrokom v učilnici. "Starše kar skrbi, kaj 
bo sedaj z njihovimi otroki, ki so res še 
majhni, vendar brez potrebe. Učilnice 
so zelo lepo urejene, pohištvo je prila
gojeno, veliko imajo igrač in didaktične
ga materiala. Edini problem je ta, daje 
v letošnjem šolskem letu veliko prvošol
cev in sta razreda res polna, kar 25 ozi
roma 26 otrok je v učilnici," je povedala 
ga. Anita Gačnik. Učiteljici, ki poučujeta 
prvošolce, sta deležni pomoči vzgojitelji
ce, ki je polovico časa v enem, polovico 
v drugem prvem razredu. 

Starši so bili že na koncu lanskega 
šolskega leta dvakrat povabljeni v šolo. 
V mesecu marcu in maju. Že takrat so 
povedali, ali bo njihov otrok obiskoval 
jutranje varstvo, podaljšano bivanje, na
ročili so učbenike in delovne zvezke, ki 
so jih prvi šolski dan čakali na mizicah. 
Tudi za otroke ni bil to prvi stik s šolo. 

V šolo so prišli skupaj s starši v mese
cu maju. Takrat so jih "vzele" vzgojitelji
ce in jih popeljale skozi zanje pripravlje
ne delavnice. 

Šola na Adamičevi se odpre že ob 
šestih zjutraj. Edina šola v Grosupljem. 
Prijavilo seje več kot sedem otrok in šo
la je bila tem otrokom dolžna zagotoviti 
jutranje varstvo. 

čena. Pred šolo manjka samo še "za
ščitna" ograja, da ne bi otroci šli narav
nost na cesto. 

Kaj je povedala vodja šole o poteku 
del pred šolo? "Preden je bilo zgrajeno 
obračališče pred šolo, so morale učite
ljice vsakodnevno hoditi po otroke voza
če iz Slivnice na avtobusno postajo "pri 
Vodičarju" in jih varno "pripeljati" pre
ko ceste v šolo. Po končanem pouku pa 
zopet nazaj. Zdaj to ni več potrebno, ker 
avtobus ustavlja na postaji pred šolo. 
Otroci sploh ne stopijo na cesto, kar je 
za nas zelo velika pridobitev, kar se tiče 
varnosti na cesti. Hkrati pa tudi razbre
menitev učiteljic." 

NOVOSTI V LETOŠNJEM 
ŠOLSKEM LETU. 
V letošnjem šolskem letu bodo začeli 

z ločenim zbiranjem odpadkov. Trenut
no še čakajo na zabojnike. O vključitvi v 
projekt eko šol zaenkrat še ne razmiš
ljajo, mogoče pa naslednje leto. 

Pripravljajo projekt Stari starši in otro
ci. V projektu sodeluje cela šola, seveda 
so dejavnosti prilagojene starostni stop
nji otrok. Projekt bodo v mesecu marcu 
predstavili staršem in starim staršem. 
Dejavnosti, povezane s projektom, pote
kajo preko celega šolskega leta. 

V tednu otroka pripravljajo cel kup 
dejavnosti, ki se bodo odvijale v po
poldanskem času. Od raznih likovnih, 
športnih delavnic do brezplačnih ogle
dov filmov. Celotna organizacija je na 
ramenih učiteljev. No, bomo videli, kaj 
vse bodo pripravili našim najmlajšim in 
njihovim staršem. 

Skratka, veliko zanimivih stvari se v 
letošnjem šolskem letu obeta učencem 
in njihovim staršem, o katerih bom prav 
gotovo še pisala. 

mag. Branka Škufca 

Otroci. Naše največje bogastvo. Ve
likokrat slišana poved. Toda, kako skr
bimo za naše otroke? Še vedno se sre
čujemo s problemom otroškega dela, 
revščine, otroške prostitucije. Veliko 
otrok živi v slabih življenjskih razmerah 
in ne doživljajo radosti otroštva. Prav 
zaradi tega je Zveza prijateljev mladine 
Slovenije že pred štiridesetimi leti prvi 
teden v oktobru razglasila za Teden 
otroka. V tem tednu še večkrat kot obi
čajno slišimo opozarjanje na uresniče
vanje otrokovih pravic. 

Dan otroka. Prvi ponedeljek v okto
bru. Letos je to četrti oktober. Teden 
otroka. Prvi teden v oktobru. Letos od 
četrtega do desetega oktobra. V tem 
tednu potekajo številne dejavnosti namenjene posebej otrokom povsod po Slo
veniji. Med drugim tudi v Osnovni šoli Louisa Adamiča, na Adamičevi ulici. 

Dobila sem prijazno vabilo organizatork vseh dejavnosti, ki potekajo v času 
tedna otroka. Vabilu sem se odzvala in se odločila, da obiščem likovno delavni
co, ki poteka v torek. Že na vhodu me je čakal zanimiv plakat, ki je vabil vse o-
troke, da se udeležijo delavnic organiziranih v omenjenem tednu. 

Poiskala sem idejno vodjo projekta go. Marijo Vidic, ki je k sodelovanju pova
bila go. Ireno Žerdin. Našla sem ju v učilnici, kjer sta pripravljali glino za otroke. 
Vse ostalo, stoli, mize, zaščita na mizah, je bilo že pripravljeno. Prijazno sta me 
sprejeli in mi predstavili celoten projekt. Pri tem sta druga drugo dopolnjevali. 
"Zamislili sva si delavnice, ki naj bi potekale v popoldanskem času. Seveda vsak 
dan druga delavnica, da ustrežemo čim več različnim interesom otrok. Nekate
ri radi likovno ustvarjajo, drugi plešejo, sodelujejo v športnih igrah. Delavnice po
tekajo med drugo in tretjo uro popoldne. Misliva, da je to tista ura, ko so otroci 
največkrat sami. Šole je že konec, staršev pa ponavadi še ni domov," sta pove
dali ga. Marija in ga. Irena. S temi dejavnostmi želita učencem pokazati, da šo
la ni samo učenje, neka obveznost, ampak se v šoli lahko tudi družijo, zabavajo 
in preživijo prijetno urico v popoldanskem času. Seveda sta k sodelovanju pova
bili celoten aktiv šole, tako da v tem tednu sodelujejo vsi učitelji. Pri vsaki delav
nici je določen vodja in trije učitelji, ki pomagajo pri izvedbi. Tako je vodja likovne 
delavnice, kjer izdelujejo izdelke iz gline, ga. Simona Potokar, profesorica likov
ne vzgoje. Vodja druge likovne delavnice, kjer otroci oblikujejo papir, pa je vzgoji
teljica Branka Zajec. 

Katere so še ostale delavnice? V sredo lahko otroci sodelujejo v športno-raz-
vedrilnih igrah. Vodja omenjene delavnice je ga. Irena Žerdin. Četrtek je name
njen glasbeno plesni dejavnosti pod vodstvom ge. Bože Duša. Petek pa je na
menjen analizi izvedbe dejavnosti. Vodji projekta, ga. Marija in ga. Irena, se bo
sta pogovorili s po dvema predstavnikoma iz vsake oddelčne skupnosti. Pred
stavniki bodo povedali mnenje posameznih oddelčnih skupnosti o poteku dejav
nosti in izrazili želje za naslednje šolsko leto. 

Same priprave na teden otroka so potekale že prej. Razredniki so se z učen
ci v okviru ur oddelčne skupnosti pogovorili o tednu otroka, komu je namenjen 
in zakaj, ter jih seznanili z dejavnostmi, ki se bodo odvijale v tednu, posveče
nem otrokom. 

Vodji sta mi povedali, da to ni edina stvar, namenjena otrokom in "njihove
mu tednu". Učenci tretjega in četrtega razreda so si že ogledali kino predsta
vo Shrek, učenci prvega in drugega razreda si bodo film Garfield ogledali konec 
meseca decembra. Obe predstavi sta za otroke brezplačni. Tudi vse delavnice 
so brezplačne. Za potreben material je poskrbela šola, učenci bodo lahko svoje 
izdelke odnesli domov. 

Ura seje bližala drugi popoldne. Začutila sem nervozo pri obeh učiteljicah. 
"Ko to prvič organiziraš, te je strah, ali bo vse tako potekalo, kot smo načrtova
li, ali se bodo učenci udeležili delavnic", je svoje pomisleke izrazila ga, Marija Vi
dic. Vendar popolnoma brez potrebe. Še pred drugo uro seje usula skupina 
otrok v učilnico. Prišla je tudi vodja ga. Simona. Učilnica je bila čisto polna. Pro
fesorica likovne vzgoje je otroke najprej nagovorila, jin • razložila, kako se izdelu
je lonček iz gline. Skupina, ki je želela domov odnesti lonček, se je usedla za 
eno mizo. Druga skupina je izdelovala živali. Po končanih navodilih so se otro
ci zagnali v delo. Prav prijetno jih je bilo opazovati. Med njimi so hodile učiteljice 
in jim pomagale. 

Odšla sem še v sosednjo učilnico, kjer so izdelovali izdelke iz papirja. Ker je 
jesenski čas, hruško in jabolko. Tridimenzionalno. In črvička, ki leze v jabolku in 
hruški. Ena skupinica pa je delala rezanko. Sami so narisali jabolko ali hruško in 
z narezanimi koščki barvnega papirja sadež prelepili. Tudi ta učilnica je bila pov
sem polna. Torej strah pred neudeležbo je bil popolnoma odveč. 

Vrnila sem se nazaj h glini. K prvošolcem Roku, še enemu Roku, Pii in Tjaši. 
Izdelovali so vsak svoj lonček. Uporabili ga bodo za svinčnike. Izrazili so navdu
šenje nad glino. Povedali so, da imajo radi glino, da se radi igrajo z njo. Kar je bi
lo tudi opaziti iz njihovega navdušenega oblikovanja sten lončka. 

Prijetno je bilo opazovati zadovoljne obraze otrok. Seveda je bilo opaziti tu
di zadovoljstvo vseh sodelujočih učiteljic ob dobro začrtanem in izvedenem de
lu. "V lanskem šolskem letu smo zbirali odpadni papir in dobljeni denar nameni
li v humanitarne namene. Letos pa je ideja prerasla v delavnice," je še povedala 
ga. Marija. Zelo pohvalno. 

Ob koncu delavnice je bil prijeten pogled na celo vrsto končnih glinenih izdel
kov. Vsi so bili zadovoljni. Učenci in učiteljice. 

mag. Branka Škufca 

V prvem tednu meseca oktobra je potekal teden otroka. V šolah, vrtcih in 
drugih ustanovah so potekale različne dejavnosti v znamenju tega praznika. 
Članice Društva prijateljev mladine Šmarje-Sap smo organizirale ustvarjalne 
delavnice. Vse so potekale v torek 5 . 1 0 . 2004, od 17. -19. ure, v prostorih 
Osnovne šole Šmarje-Sap. 

Povabljeni so bili vsi otroci, šolski in predšolski ter njihovi starši. Ponudile 
smo jim izbiro med štirimi različnimi tematikami: ustvarjanje z glino, risanje 
na steklo, vlivanje voska in glasbeno ustvarjanje. Na temo gline je z otroki 
ustvarjala ga. Helena, tovarišica likovne vzgoje. Izdelovali so novoletne okra
ske, med njimi pa je nastala tudi kakšna košarica. Delavnico risanja na ste
klo je vodila ga. Nataša. Otroci so večinoma s seboj prinesli kakšno stekle
no vazico ali kozarec, v nasprotnem primeru pa smo jim me ponudile ste
kleničko. Otroci so risali motive po želji in nastajali so pravi unikati. Vlivanje 
in oblikovanje voska je otrokom prav lepo predstavila svečarka ga. Papež. Z 
njimi je izdelovala svečke iz parafina, ob pomoči članice Katje pa tudi novo
letne okraske iz pravega čebeljega voska. Ravno pri tej delavnici, ki je prav
zaprav najbolj nevarna, se je gnetlo največ radovednih otrok. Glasbeno nav
dušeni otroci so se udeležili glasbene delavnice pod vodstvom šolske vzgoji
teljice Damjane. Ob lutkovni spremljavi jim je predstavila krajše pesmice, ki 
so se jih skušali naučiti in skupaj zapeti. 

Po dveh urah ustvarjanja je nastalo veliko zanimivih izdelkov. Otroci so bi
li strašno navdušeni. Večinoma so se udeležili vsaj treh delavnic, še pose
bej šolski, ker so želeli preizkusiti čimveč svojih spretnosti. Več predšolskih 
pa se je raje udeležilo glasbene delavnice. Starši so bili predvsem presene
čeni nad njihovo sposobnostjo, voditeljice pa tudi zadovoljne, da je vse sku
paj uspelo. 

Katarina Rupnik 

TEDEN OTROKA V VRTCU TINKARA 
Teden otroka je prav poseben teden, ko so v ospredju naše misli in dejav

nosti za otroke. Vzgojiteljice v vrtcu Tinkara smo otrokom obogatile njihov 
teden z obiskom gasilskega centra, z ogledom lutkovne igrice, s pravljičnim 
dopoldnevom, z obiskom glasbenika g. Kuhlja in z obiskom policisov v vrtcu. 

Branka Okorn 

Zgoraj: Gasilci so 
nas prijazno spre
jeli in nam razka
zal! opremo za re
š e v a n j e in g a š e 
nje požara . 

Desno: Lutke so 
otroke popeljale 
v č u d o v i t i , skriv
nostni, prav l j i č 
ni svet. 

Desno: Ob zvo
kih kitare so 
otroci prepevali 
o t r o š k e in narod
ne pesmi. 

Spodaj: Nekateri 
otroci so p rv i č vi
deli policista na 
konju. 



BENKA PULKO: 
BODI TO, KAR HOČEŠ BITI! 

S ™ PRENOVLJENI IZPITI PO PROGRAMIH 
STIRINOZNIPRIJATELJ . . . . . . . - i . . - - „ _ . . , . _ 

ni stol - ampak pes! KINOLOŠKE ZVEZE SLOVENIJE 

V sredo, 5. oktobra, je bil za u č e n c e od 4. do 8. razreda O Š Bri
nje Grosuplje posebno lep dan. Dve š o l s k i uri smo prež ive l i ob 
d r u ž e n j u s svetovno popotnico in Slovenko leta 2004 Benko Pul-
ko. Svoje s r e č a n j e z nami je popestrila s filmom In nam na po
seben n a č i n predstavila svet in ljudi, ki Jih je s r e č e v a l a na svojih 
m o t o r i s t i č n i h poteh. S r e č a n j e z BENKO PULKO je bilo darilo š o l e 
u č e n c e m ob tednu otroka. 

Po zanimivem srečanju in druženju pa je nastal še krajši pogovor v obli
ki intervjuja: 

Zakaj ste se o d l o č i l i , da boste z motorjem obkrož i l i svet sami? 
Tistega daljnega leta 1997 mi ni šinilo v glavo nič boljšega, kaj bi lahko 

počela in s čem bi si na kvaliteten način krajšala čas. Vedela sem, da mo
ram v življenju narediti nekaj novega. Ker so me vedno zanimala potovanja 
in motorji, se mi je zdelo, da bi lahko združila stari ljubezni in se odpeljala 
en krog okoli sveta. 

Koliko č a s a ste potovali? 
Potovala sem natančno dva tisoč dni oziroma pet let in pol. 
Ali ste se v katerem kraju, ki vam je bil m o g o č e najbolj v š e č , še 

posebej ustavili? 
Vsak kraj mi je bil po svoje všeč, zato sem nekaterim namenila več, ne

katerim manj časa. Kraji, kjer sem se zadržala najdlje časa, so bili brez izje
me povezani z urejanjem dokumentacije za motor, servisiranja, urejanje vi
zumov in ostale papirologije. To je bilo po nekaj tednov. Načeloma pa sem 
bila vedno v gibanju. Čeprav morda le na krajših obiskih teh in onih vasi 
okoli mest, kjer so bili postanki navadno daljši. 

Spoznali ste veliko novih ljudi. Ste se od njih tudi kaj n a u č i l i ? 
Ogromno. Sleherni dan je prinesel nekaj novega. Bodisi spoznanje, ka

ko ljudje zapravijo tisti čas med rojstvom in smrtjo, ki ji večina reče življe
nje, kaj počnejo, kako kuhajo in kaj jejo, o lokalni kulturi in folklori, kako se 
zamenja predrta zračnica ali nastavijo sesalni ventili in podobno. Seznam 
brez konca. 

Ali Imate š e k a k š n e stike z ljudmi, ki ste jih spoznali? 
Seveda. Preko elektronske pošte. Svet je z novimi, sodobnimi načini ko

munikacije izgubil na velikosti. Veliko manjši je kot takrat, ko še ni bilo tele
fonov, telefaksov in interneta. 

Izš la je tudi knjiga, ki opisuje vse to, kar ste dosegli, spoznali, 
naredili.... Kdo pa vam je pri vsem tem pomagal? 

Pomagala sem si kar sama. Najlažje se zanesem nase... Knjiga je bila -
tako kot potovanje, le še eden od izzivov, ko sem začenjala iz nič. Brez izku
šenj in znanja. Ni se mi zdelo težko. Že v šoli sem rada pisala spise. Sedaj 
sem pač morala spisati nekoliko več. Malo daljši doživljajski spis, bi rekla, 
ki je končal med platnicama. 

Vozili ste sami. Ali ste se kdaj med potjo, ko vam je bilo dolgo
č a s n o , pogovarjali kar sami s seboj? 

Velikokrat. Pod čelado sem pela, recitirala, se pogovarjala. Ponovila sem 
celotni repertoar Franceta Prešerna, pogosto mi je delal družbo priljublje
ni Ivan Minatti, pa Kosovelov Srečko, Peter Leveč in kaj vem kdo še. Tako je 
čas bežal še hitreje... 

Č e ste š l i okoli sveta, ste se pogovarjali tudi s tujci. To pomeni, 
da znate veliko tujih jezikov. Ali ste za vse to poskrbeli sami? 

Ne govorim ravno veliko tujih jezikov. Le angleško in špansko. Oboje sicer 
precej tekoče, kar mi je nedvomno olajšalo bivanje med neznanimi ljudmi. 

Načeloma sem morala vedno in za vse na poti skrbeti sama. Saj drugega 
ni bilo! Vedno in povsod je bilo mogoče najti pomoč, a za začetek jo je bilo 
najprej potrebno organizirati, najti. 

Kateri tuji jezik pa vam gre najbolje? 
Tisti srčni, z velikim nasmehom in odprtim srcem se pove največ! 
Ta jezik govorijo povsod. Ne glede na to, kako zveni njihova materinščina. 
Vam Je bil tisti odhod, ko ste se poslovili od n a j b l i ž n j i h , kaj te

ž a k oz. ko ste se poslovili od Slovenije? 
Takrat sem imela tako zelo veliko dela, da ni bilo časa za žalost. Pravza

prav sem si želela, da bi priprave bile kmalu pri kraju in da bi lahko že po
časi izginila... 

Ali vam je bilo to potovanje t e ž k o ali je bila to za vas le nova 
d o g o d i v š č i n a ? 

Brez nadaljnjega nova dogodivščina. Čeprav je bilo, jasno, tudi zahtevno. 
Ne bi rekla težko. Nič ni težko, če se človek tako odloči... Ne morem reči, da 
je bilo vedno peresno lahko, a upelo mi je in to je vse, kar šteje. 

Izbrani ste bili za Slovenko leta. Kaj vam to pomeni? 
Če je to potrdilo za delo, ki je bilo opravljeno, in dosežek, ki so ga ljudje 

opazili, potem mi pomeni veliko. Všeč mi je, da mi ni bilo potrebno najprej 
umreti, da bi ljudje šele takrat ugotovili, da sem naredila nekaj opaznega, 
vrednega. Všeč mi je, da so to naredili še v času mojega življenja. 

Bi to š e kdaj ponovili? 
Da, brez nadaljnjega! 
Ali ž e l i t e š e kaj s p o r o č i t i bralcem? 
»Bodi to, kar hočeš biti, sicer naj to, kar si , umre, ker nisi nič! (VVilliam 

Shakespeare) - To so besede, s katerimi začenjam svojo knjigo in jih tudi 
večkrat ponovim, saj imajo pomen, ki mu je vredno slediti. 

Ana Perme, OŠ Brinje Grosuplje 

Komisija za šolanje pod vodstvom g. Braneta Puša je v lanskem letu temeljito 
prenovila programe za šolanje psov in jih prilagodila potrebam širšega kroga pas
jih skrbnikov. Najpomembnejša novost je t.i. šolanje za življenje, kjer bodo psi na
birali znanje in izkušnje tudi v povsem vsakdanjih situacijah npr. na cesti v urba
nem okolju, med drugimi psi, v prometu, med kolesarji, otroki ipd. S tem progra
mom so bili seznanjeni inštruktorji šolanja iz skoraj vseh slovenskih kinoloških 
društev. Kljub velikemu vloženemu trudu pa odgovorni ugotavljajo, da se v sloven
ske pasje šole vpiše le zanemarljivo število psov, po nekaterih podatkih manj kot 
pol odstotka vseh skotenih psov. Prav zato je Komisija za šolanje programe po
sodobila tako, da so privlačnejši in bolj uporabni tudi za povsem običajne pas
je skrbnike, ki od svojega psa pričakujejo le osnovno poslušnost in znanje, ki za
dostuje za prijetno sožitje v vsakem okolju. Šolanje je seveda namenjeno vsem 
psom ne glede na poreklo, pasmo, rodovnik... 

Za psa spremljevalca, kot se učeno reče po novem programu izobraženemu in 
preizkušenemu psu, je izpit predviden v treh težavnostnih stopnjah, pes pa mora 
doseči za vsako stopnjo najprej določeno minimalno starost: 

IZPIT A (starost 12 mesecev) 
IZPIT B (starost 15 mesecev) 
IZPIT C (starost 16 mesecev) 
Preizkus obsega nasled

nje vaje: 
- vodenje na povodcu, 
- vodenje psa v skupini ljudi, 

»sedi«, 
- vaja »prostor« in odpoklic (va

ja »sem«), 
- odlaganje na določenem pros

toru, 
- vodenje psa v urbanem oko

lju: srečanje z ljudmi, tekači, kole
sarji, avtomobili, drugimi psi, ve
denje privezanega psa, 

- izpit za skrbnika psa s 30 
vprašanji s področja kinologije, anatomije, fiziologije, bolezni psov, psihologije -
vodnik bo opravljal izpit le enkrat in bo veljal tudi pri šolanju drugih psov, 

- za izpit C so dodane vaje obrambe. 
V nekaterih evropskih državah so podobne programe že predpisali kot obvezne 

za vse skrbnike psov v urbanih sredinah. 

Prenovi programov za starejše pse bo sledila tudi prenova PROGRAMA MALE ŠO
LE, ki je najpomembnejša stopnja vsega šolanja, saj je to priložnost za sprotno po
pravljanje napak pri vzgoji, odpravljanje neželenega vedenja in odskočna deska za 
celotno nadaljnje sožitje psa in njegovega človeka. Inštruktor v mali šoli mora ime
ti najbolj celovito znanje o pasji psihologiji, poznati mora navade mladičev in razloge 
za posamezno vedenje, ki se novopečenemu skrbniku zdi včasih popolnoma neob
vladljivo. Zelo dobro mora poznati načine komuniciranja psov z ljudmi in psov med 
seboj. Med metode sodobnega poučevanja nikakor ne spada nasilje, še manj o-
vratnica na zateg ali celo udarci. Skrbnik z mladičem - udeležencem male šole, pri
čakuje v času trajanja tečaja tudi nasvete s področja zdravja, nege in prehrane mla
dega psa. Ta mora biti v času male šole deležen tudi primerne socializacije - nava
janja na druge prebivalce okolja, v katerem živi, pa tudi različnih vplivov okolja. Ker 
je trajanje male šole časovno omejeno in prav tako možnosti posameznih društev, 
je zaželeno, da vodja male šole vsaj predstavi skrbniku vse »domače naloge«, ki ga 
čakajo. Mladega psa je potrebno zelo zgodaj naučiti vožnje z avtomobilom, se po
dati na tržnico, med mestni promet, ob otroško igrišče... Zamujen čas v otroški dobi 
mladiča bo pozneje zelo težko nadoknaditi, še posebej, če bo mlad pes strahotna s 
spodvitim repom spremljal vse našteto. 

Še vedno pa velja pravilo: bolje brez šole kot v slabo pasjo šolo! 

SEZONA KLOPOV SPET NA VISKU 
Z nižjimi temperaturami so se spet pojavili nadležni spremljevalci pasjih spre

hodov - klopi. Ti so v Sloveniji že močno okuženi z boreliozo, boleznijo, ki vse bolj 
ogroža tudi ljudi, le da je pri psih še manj prepoznavna, nastopa pa v skoraj vseh 
oblikah kot pri ljudeh. 

Boreliozo prenaša klop, ki je majhna, osmeronoga žival, ki se hrani s krvjo in 
tako včasih z ugrizom prenaša bolezni na ljudi in živali Po zadnjih podatkih je tu
di v Evropi okužen precej velik odstotek klopov, okužene pa so lahko vse razvojne 
oblike, od jajčeca, ličinke s tremi pari okončin, nimfe s štirimi pari okončin do o-
drasle živali. Ličinke se prehranjujejo na pticah in manjših glodalcih, nimfe s krv
jo drugih gostiteljev, nato pa odpadejo na tla in na tleh dozorijo v odrasle klope. 
Kri sesajo le samice, so večje in svetlejše barve. Običajno se prehranjujejo na ve
likih sesalcih. Ko se napijejo - to traja od tri do šest dni - odpadejo in na zemlji le
žejo jajčeca. 

Klop se okuži s sesanjem krvi na okuženi živali, borelie pa se potem nahajajo 
v njegovi slini, ki pride v organizem z ugrizom klopa. V prvih urah ugriza je njihovo 
izločanje manjše, zato je zelo pomemb
no, da klopa skušamo odstraniti čim 
prej. Še bolje pa je, da skušamo ugriz 
klopa preprečiti. 

Za boreliozo ne zboli vsak pes, ki ga 
je ugriznil okužen klop. Bolezen se po
javi takrat, ko psu pade raven narav
ne odpornosti in je njegov imunski si
stem prizadet zaradi drugih vzrokov. Po
sebej so infekciji izpostavljeni slabo hra
njeni in slabo negovani psi pa tudi ti
sti, ki prebolevajo kakšno drugo bole
zen, ki so izpostavljeni stresu ali velikim 
naporom. 

Znaki borelioze so lahko različni, od
visno od tega, kje se pojavijo. Največ
krat lastniki potožijo, da so živali počasi začele šepati, za to pa ne najdejo prave
ga vzroka. Živali so apatične, izgubijo tek, telesna temperatura se jim poviša, po
javljajo se otekline sklepov, lahko so prizadete tudi posamične bezgavke. Boleči
na se kaže pri obračanju vratu in glave. Diagnozo veterinarji največkrat postavi
jo na podlagi pogovora z lastnikom, ki jim pove, da je imel njegov kuža veliko klo
pov. Nato pa na osnovi kliničnega pregleda in na osnovi seroloških preiskav ugo
tovijo, ali gre za boreliozo. Če veterinar bolezen potrdi, se terapija izvaja z antibio
tiki. Če bolezen odkrijemo dovolj zgodaj, je uspešnost terapije zadovoljiva, sicer 
pa psi umirajo zaradi posledic nezdravljene borelioze mnogokrat brez prave dia
gnoze. Pomembno pa je, da živali v obdobju zdravljenja veliko počivajo in so zara
di visokih doz antibiotikov primerno hranjene. Prav gotovo pa je najbolj pomemb
na preventiva. Danes imamo na voljo zelo veliko sredstev, s katerim lahko zaščiti
mo naše živali proti klopom. Vsaka veterinarska ambulanta namreč nudi več vrst 
zaščite, kot so pršila, ampule z zaščitno snovjo, ki se nanaša vsake tri mesece, 
zaščitne ovratnice za manjše pse... Aktivnost klopov je največja v jutranjih in ve
černih urah ter v deževnem vremenu, zato je modro, da se sprehodom - posebej 
po visoki travi in zaraščenih poteh - takrat izognemo. Če pa kuža kljub temu do
bi klopa, je pomembno, da čimprej odstranimo celo žival. Noge ali glava klopa ne 
smejo ostati v psu. V veterinarskih ambulantah in trgovinah s pasjimi pripomočki 
je mogoče za nekaj sto tolarjev kupiti posebno pinceto, s katero enostavno in hi
tro odstranimo klopa v celoti: dlako razpremo, s pinceto primemo zajedalca tik ob 
koži in nato celo pinceto zavrtimo v nasprotni smeri urinega kazalca. Klopa tako 
odstranimo z glavo in nogami vred, s tem pa preprečimo vnetje in praskanje obo
lelega mesta. Klopa ne smemo stisniti z nohti, saj obstaja nevarnost okužbe tudi 
za človeka - najbolje je, da ga zažgemo. 

Mojca Sajovic 
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Irebalansu POVO J ^ i i A LILNEGA 

ikom^jicaTajoMBI 
iNafseji SANKTMARIJANSKE s k u p n o -

[stlllSzejpfê ^ ORGANIST Z BRKI de 
aljpglje zelo n a v d u š e n nad EHO CAJTN-

[G^Nekdanji OMLADINAC in Š P A N VELIKO-
[ U R E l l J Š K E KOMUNE pa je v n a j n o v e j š i iz-
liavlzaWelikounelisko G o s t i l n i š k o A g e n c i -

flotlal, da komaj č a k a vsakomesecni iz-
iVEL'lKOUPEUSKIH OZNANIL. Baje sta 
JJOPGANIST in nekdanji Š P A N že dogo-
rjajarfda bosta postala redna dopisnika 

_Jjgcfiro|je NARODNE Z A Š Č I T E in SZDL, 
igrizurlralfpa jima bo kar CK ZK. 

E g J g f N j J ^ t t R A J K 
jffofednistva EHO CAJTNGOV vam, ža l , 

IlolBozno, vendar iz srca s p o r o č a m o , da 
jWragpridruzi l i stavki žu rna l i s tov tudi v 
n a ^ e m i p o r e d n i š t v u . Na dan volitev, še po-
SSBglfpa p o n o č i , smo gledali ž a l o s t n e in 

flgdmctoesedne obraze nekdanjih oblastni-
<oyloiKaterih že tako in tako vse veste in 

rOgl i j I ln lGOLI , PA ZLATA S R E D I N A 
INe"kateri so pred let i ze lo radi p r i sega l i 

HalJJEVj lvOGAL Z G O R A J . Po v e č l e t n i R A G -
IbiITEKMI pa j i m je N E K D O iz S R E D I N E 
BSilTItTogo. jo podal na D E S N O in NATO 
i & E I I K o J v LEVI KOT S P O D A J . Zda j s e t i s t i 
IžlL'EVE ze spet drenja jo na SREDINI . 

NATO je JANEZ JANEZU 
3. vinotoka z v e č e r s c v l č k o v o - k i s l i m ob

razom č e s t i t a l k ZMAGI in mu dodal, da 
bo v prihodnje pospravil š e v e č njegovih 
plakatov, saj mu je le-to prineslo n a j v e č 
glasov. - VE se - KATEREMU! 

VSEPOVSOD - O B E Š A J O 
Iz prestrašenih redarskih virov pa smo iz

vedeli, da so bili polit ični dejavniki v zadnjih 
tednih pred volitvami tako dejavni, da so svo
je obljube in kandidate obešal i vsepovsod: 
na MALIH EKRANIH, VELIKIH PANOJIH, Č R 
NIH ODPADIH, NA POL PODRTIH KOZOLCIH, 
LIPAH IN CELO NA BUKVAH. Zdaj, po volit
vah, bi pa nekateri najraje obesili na drevo 
celo POREDNIKA EHO CAJTNGOV. 

TRANSPARENTNA POLITIKA 
Prebivalci M L A T I Č E V E G A so takoj po 

volitvah n a v d u š e n o In s TRANSPAREN
TI pozdravili n a j n o v e j š e evropske ekolo
š k e usmeritve. Baje (spet) nimajo no
benih p o l i t i č n i h ambicij. Mlatili bodo le 
prazno slamo. 

POPLAVNI DVORI 
Eden Izmed tesarskih delavcev Je bil na 

llkofu prvega dela MEGLENIH DVOROV. 
Glede na njegovo u s p e š n o s o u d e l e ž b o 
(pojedel je dve porciji č e v a p č i č e v In spil 
š e s t pirov) so ga že zdaj povabili tudi na 
llkof v prihodnjem veku zgrajenih POPLAV
NIH DVOROV. Ko je bil že malo v o b l a č k i h , 
je Izblebetal za VGA, da v tesarskih obra
tih za to fazo DVOROV že gradijo tudi NO
VO NOETOVO BARKO. 

Iz SKLADA ZA GRADNJO NOVIH OVIN
KOV IN P R I K U U Č K O V v VELE UPLJAH so 
nam s p o r o č i l i , da so za V E L E U P E U Č A N E 
dali natisniti zemljevide z VRISANIMI NO
VIMI POPLAVUENIMI CESTAMI. 

HVALA BOGU, Š E STOJIJO... 
Prebivalci, ki se drenjajo na cesti proti 

POLICI In na P E Č , vsak dan bolj ugotavlja
jo, da znaki ob pogreznjeni cesti, HVALA 
BOGU, š e kar stojijo. 

KAKO SE GRADIJO Z A D R Ž A V L N I K I ? 
Tako da z a d r ž u j e š sredstva za njihovo 

Izgradnjo. 

V R O Č A 
TEMA-

HLADNA ALI 
V R O Č A VODA 

V času za
ključevanja re
dakcije VGA so 
nam sporoči 
li, da so na ces
ti v Dolenjo vas 
(pod Gorenjo 
vasjo), ob kate
ri bi moralo na
stati zadrževa
no jezero, zara
di pritiskov Iz
pred tridese
tih let na plan 
udarili izviri pitne vode. Zdaj bodo na VELIKO 
UPEUSKI KAMUNALI približno toliko časa po
trebovali, da se bodo našla sredstva za grad
njo polnilnice vode. Odločiti pa se morajo 
aH bodo polnili hladno aH toplo vodo. Č e bo to
pla, bodo polnilnico postavili na PEČ, če pa bo 
hladna, pa kar pri odprtem oknu na POLICO. 

MINISTRSTVO ZA PRETEKLOST 
Iz formatlranega vira smo zadnji hip Iz

vedeli, da so nekateri mandatarju oblju
bili podporo pod pogojem, č e bodo vodili 
ministrstvo za O Č U V A N J E TEKOVIN... 

jgežek Zagraški 



V DEŽELI SULTANOV (i. dei) 
Turčija. Država, ki leži na dveh celinah. Evropi in Aziji. Država, v kateri prevladu

je islam. Veroizpoved velikega števila prebivalstva. Islam, ki narekuje dnevni ritem 
življenja. Klici k molitvi. Mošeje. Minareti. Razkošne palače sultanov. Prebivališča 
ljudi v podzemnih mestih. Starodavna termalna kopališča. Bospor. Turške lire. Mi
lijoni. Bazarji. Pamukkale. Kapadokija. To in še veliko, veliko več. Sama sem to u-
gotovila v skoraj tritedenskem potovanju po zahodnem in osrednjem delu Turčije. 

18. julij. Danes zvečer "letim" v Istanbul. Ali imam vse spakirano? Sem kaj po
zabila? Dobro, da imamo let ob 23. 50. In je še čas pripravljati. Letimo z Brnika. 
Na letališču moramo biti ob desetih. Ura je bila kar naenkrat deset. In že sem se 
znašla na Brniku. Rutina. Check in. Oddaja prtljage. Carina. Čakanje. Vkrcanje na 
letalo. Čakanje na vzlet. Medtem navodila stevardes v primeru zasilnega izkrca
nja. Brnenje motorja. Začeli smo se premikati. Čedalje hitreje in že smo bili v zra
ku. Z letalom sem že večkrat potovala, vendar vedno podnevi. Tokrat ponoči. Se
dela sem ob oknu. Krasen pogled. Lučke. Oddaljujoča se pristajalna steza. Me
sto. Kmalu smo bili visoko nad oblaki in nič več se ni videlo. 

Let je trajal dve uri. V tem času so stevardese poskrbele za naše želodčke. Ma
lo pred drugo uro ponoči smo pristali v Istanbulu. Ure smo premaknili eno uro na
prej. Ko smo izstopili iz zgradbe, sem začutila vročino. V letališki zgradbi vse pol
no taksistov, ki so čakali na svoj zaslužek. Tokrat ga niso dobili, kajti nas sta ča
kala dva avtobusa, da nas odpeljeta v hotel. Razporeditev po sobah. Lepa soba. 
S klimo. Iz naše sobe čudovit pogled na modro mošejo. Hitro spat. Danes bo krat
ka noč. 

Bujenje. Pogled na uro. 9. 30. Oh, saj res. V Turčiji sem. Zajtrk. Po zajtrku se 
je cela skupina dobila v avli hotela, kjer smo spoznali "našega" lokalnega vodi
ča, ki bo z nami vseh devetnajst dni potovanja. Danes bomo začeli z znameni
tostmi največjega mesta v Turčiji. Edinega mesta, ki leži na dveh celinah, Evropi 
in Aziji. Mesto, ki ima okoli 12 milijonov prebivalcev. Zaradi stalnega doseljevanja 
v mesto populacija hitro narašča. Letno beležijo 5 % povečanje prebivalcev. Me
sto z izjemno zgodovino, folkloro. Skozi zgodovino so ga oblikovale različne civili
zacije. V antiki Konstantinopel. V srednjem veku Bizanc. In danes Istanbul. Po na
še Carigrad. 

Od našega hotela smo se sprehodili do palače Topkapi. Med potjo smo zame
njali denar, evre ali dolarje, v turške lire. In kar v trenutku postali milijonarji. Za 
boljšo orientacijo, en milijon turških lir je približno 155 SIT. Seveda se ta številka, 
zaradi visoke inflacije, vsak dan spreminja. Že v času našega bivanja seje. Pro
ti koncu potovanja sem za ameriški dolar dobila več kot na začetku. Tako, da je 
bolje, da se denar sproti menja. Kar ni nikakršen problem. Menjalnice so na vsa
kem vogalu. Menjaš pa lahko tudi na pošti ali banki. Nekje ti vzamejo provizijo, 
drugje ne. 

Topkapi. Mogočna palača. Veličasten vhod. Kar visoka vstopnina. 12 milijonov 
turških lir. Na samem mestu smo zvedeli, da študentska ISIC kartica ne velja. Da 
je vlada ravno v tem tednu to ukinila. Žalostno. Opazila sem tudi, da so cene za 
domačine mnogo nižje kot za turiste. Trikrat, štirikrat nižje. Ne ravno dobra pote
za vlade za razvoj turizma. Ko smo kupili vstopnice, smo eden po eden vstopili na 
dvorišče. Strogi pazniki so nas šteli, da se slučajno ne bi kdo izmuznil. 

Topkapi palača. Dobeseden prevod "palača topovskih vrat". Ena izmed najpo
membnejših zgodovinskih znamenitosti. Topkapi je v bistvu mesto, v katerem je 
živelo več tisoč ljudi in je skozi stoletja doživljalo številne spremembe. Topkapi je 
bila 400 let "mesto" turških sultanov. Danes je palača spremenjena v muzej. Pa
lača je sestavljena iz štirih dvorišč. Prvo dvorišče se uporablja kot parkirišče. Po 
kratki predstavitvi celotne palače nam je naš vodič dal čas za samostojne oglede. 
Razkropili smo se. 

Drugo dvorišče. Pozdravili so nas ogromni dimniki na strehi. Kuhinja. V času 
sultanov so v kuhinji vsak dan pripravili 20.000 obrokov za prebivalce Topkapi-
je in za orientalska prenočišča za karavane. Danes je v velikem delu kuhinje tret
ja največja zbirka kitajskega porcelana na svetu. Zbirka, ki vsebuje 12.000 ko
sov. 3.000 kosov porcelana je na ogled. Krasen porcelan. Moder. Zelen. Naprej 
gromozanski kotli, v katerih so pripravljali obroke. Kuhinjsko "orodje". Zajemalke. 
Pladnji. Bakreni krožniki. 

Na drugem dvorišču je ena izmed pomembnejših stavb. Divan. Dvorana držav
nega sveta. V tej dvorani so se sultanovi svetovalci sestajali štirikrat tedensko na 
pogovore o državnih zadevah. V sejni sobi se še danes nahaja divan, na katerem 
je sedel veliki vezir, visok državni funkcionar, in vodil sestanke. Sultan je skozi re
šetko nad njim spremljal dogajanje. 

Velik del Topkapija predstavlja harem, v katerem je živel sultan s svojo družino 
in priležnicami. Harem. Palača v palači. Za ogled harema je potrebno kupiti po
sebno vstopnico. Harem je bil izoliran. Vanj so lahko vstopili le posamezniki, naj
ožji sorodniki sultana in uslužbenci. Tristo sob. Kopališča. Kopeli. Sobe za preob
lačenje. Masažo. Bolnišnice. Kuhinje. Labirinti hodnikov. Dvorišča. Skrivna vra
ta. Prehodi. Fontane. Prefinjene keramične ploščice. Svila. Brokat. Mogočno pohi
štvo. Vzdušje razkošja. Celoten harem je bil razdeljen na dva ločena dela. Del, na
menjen kraljici materi, in del, namenjen sultanu. 

Na tretjem dvorišču soba relikvij preroka Mohameda. Odtis stopala. Zob. Dla
ke iz njegove brade. Pismo. Gužva. Ogromno ljudi. Vsi so hoteli videti posmrtne 
ostanke Mohameda. 

Cesarska zakladnica. Zapolnjena z zlatom, srebrom, diamanti. Krone. Zlati 
svečniki. Zlati jedilni seti. Orožje, okrašeno z dragulji, biseri. Vse se blešči in sveti. 
Glavni predmet je slavno topkapijsko bodalo s smaragdi. 

Hiteli smo naprej. Kajti, da bi si vse natančno ogledali, je bilo premalo časa. 
Škoda. Četrto dvorišče. Vrt tulipanov. Ko seje naša skupinica povzpela mimo vr
ta, smo s "terase Zlatega roga" uživali v čudovitem razgledu. Konica polotoka. Od 
tu smo že videli Azijo. Pred nami Bosporska ožina. Na levo začetek zaliva Golden 
horn (Zlati rog). Na desno Marmarsko morje. 

Dobili smo urico časa za kosilo. Mi trije smo se odločili za kosilo v parku. Usedli 
smo se na tla in si pripravili hrano. Takoj je pritekel prodajalec iz sosednjega loka
la in nam ponujal čaj ali kavo. Med kosilom sem opazovala ljudi. Domačini pride
jo v park, se usedejo, poklepetajo. Si naročijo čaj. Opazila sem kar nekaj žensk, 
zavitih v črna oblačila. Čisto zavitih. Ven so gledale samo oči. Islam je zelo "vidna" 
vera. Pa sem se pozanimala glede vere. Sodobna Turčija je v glavnem delo ene
ga človeka, Mustafa Kemala, znanega kot Ataturk, očeta Turkov. Ataturkje izhajal 
iz filozofije, da je sreča v življenju brez političnih, družbenih ali verskih pritiskov. 
Večina njegovih reform iz začetka 20. stoletja se nanaša na vero. Ugotovil je, da 
Turčija ne bo mogla postati del Evrope, dokler ne bodo "obrzdali" islama. V šolah 
je odpravil versko izobraževanje in namesto arabske pisave uvedel latinico. Posle
dica uvedbe latinice je bila ločitev vseh mlajših Turkov od njihovega islamskega 
ozadja. Strogi muslimani pa že sam pojav latinice enačijo z nevero. Ataturk je tudi 
odpravil koranski zakon (Koran je temeljna knjiga muslimanske vere) in ga nado
mestil z evropskimi zakoniki, kar je bila izredna žalitev za pravoverne muslimane. 
Leta 1923 je Turčija postala posvetna republika in s tem seje dejansko umakni
la iz islamskega sveta. Seveda so nekateri še vedno strogi muslimani in ženske 
hodijo popolnoma zakrite, da ne bi zbujale poželenja pri drugih moških. Da, kljub 
neznosni vročini so zavite v črna oblačila. Opazila sem tudi nekaj mladih deklet, 
ki so bile v celoti v črnem. Vendar lahko rečem, da so zakrite ženske v manjšini, 
večina jih je "sodobno" oblečenih. 

Branka Škufca - (se nadaljuje) 

Levo: Na letalu 

Desno: 

M o g o č n i dim
niki se dviga
jo na strehi ku
hinje. 

Spodaj 1: 
Pogled na bo-
sporsko o ž i n o 
in v Azijo 

Spodaj 2: 
Mlade strogo 
verne musli
manke 

URAD VLADE RS ZA ENAKE MOŽNOSTI - ZAGOVORNICA ENAKIH MOŽNOSTI ŽENSK IN MOŠKIH 
KDAJ SE LAHKO OBRNETE NA ZAGOVORNICO ? 
Na zagovornico se lahko obrnete vsi, ki se v vsakdanjem življenju srečujete s ka

kršno koli obliko neenakega obravnavanja moških in žensk ali želite prispevati k u-
stvarjanju enakih možnosti na katerem koli področju družbenega življenja, opredelje
nem v Zakonu o enakih možnostih žensk in moških. 

Neenakost se lahko pojavlja v zelo različnih situacijah in okoliščinah, ki jih je težko 
vnaprej predvideti. Najbolje je, da se na zagovornico obrnete v vsakem primeru, ko 
menite, da ste zaradi svojega spola obravnavani manj ugodno in bi bili v dani situaciji 
v boljšem položaju, če bi bili nasprotnega spola, pa naj gre za zaposlovanje, napredo
vanje, izobraževanje, dostop do različnih storitev in dobrin, spolno nadlegovanje itd. 

KDO LAHKO DA POBUDO? 
Poleg posameznic in posameznikov lahko pobudo vložijo tudi pravne osebe (nev

ladne organizacije, sindikati in druge organizacije civilne družbe, gospodarske druž
be). Na zagovornico se tako lahko obrnete delodajalci, zaposlene in zaposleni, sin
dikati, nevladne organizacije, študentke in študenti ter druge posameznice in posa
mezniki. Zagovornica obravnava tudi anonimne pobude, če je v njih dovolj podatkov -
predvsem, kdo naj bi domnevno neenako obravnavanje povzročil in na kakšen način. 

KAJ MORA VSEBOVATI POBUDA? 
Pobuda mora biti pisna, naslovljena na spredaj navedeni naslov, 
Zakon ne predpisuje natančne vsebine pobude, vendar mora ta vsebovati vsaj o-

snovne podatke, na podlagi katerih lahko zagovornica začne postopek obravnave pri-

Želite biti oblečeni lepo? 
Želite biti oblečeni modno? 

Želite morda tudi naš nasvet? 

Č e s t e o d g o v o r i l i z D A , p o t e m 

P R I D I T E V P R O D A J A L N O 

G L A M U R 
v Grosupljem, Adamičeva 30, 

kjer vas pričakujemo z bogato 

JESENSKO - ZIMSKO KOLEKCIJO. 
SKUPAJ BOMO IZBIRALI, IZBRALI PA BOSTE VI! 

mera. To pomeni, da je potrebno v njej opredeliti domnevno kršitev - torej dogodek 
oziroma situacijo, ki po vašem mnenju predstavlja neupravičeno razlikovanje žensk in 
moških. Dobro je navesti čim več podatkov, k i j ih imate na razpolago, oziroma priložiti 
morebitno dokumentacijo, saj na ta način zagovornici olajšate delo, sploh če naspro
tna stran v obravnavi primera noče sodelovati. 

Zagovornica ne obravnava pobud, iz katerih očitno izhaja, da ne gre za primer nee
nakega obravnavanja spolov po zakonu. 

KDAJ MORA BITI POBUDA DANA? 
Zakon določa, da mora biti pobuda dana čim prej, odkar s e j e domnevna kršitev 

zgodila, najkasneje pa v enem letu. Zagovornica lahko obravnava pobudo tudi po po
teku tega časa, vendar le izjemoma: kadar oceni, da gre za tako pomembno oziroma 
resno zadevo, da je njeno obravnavanje smiselno glede na namen zakona. 

KAKO POTEKA OBRAVNAVA PRIMERA? 
Obravnava primera je praviloma pisna. To pomeni, da na podlagi pisne pobude in 

morebitne druge dokumentacije zagovornica nasprotno stran pozove, da se oprede
li do navedb o neenakem obravnavanju in pojasni svoje poglede na obravnavani pri
mer. Od nje tudi zahteva dodatna pojasnila glede okoliščin posameznega primera, 
npr., ali s e j e nek dogodek v resnici zgodil tako, kot ga je opisala pobudnica oziroma 
pobudnik, kako je ali je bila v enaki ali podobni situaciji obravnavana oseba naspro
tnega spola, kakšni so bili razlogi za različno obravnavanje itd. Zagovornica lahko obe 
strani povabi tudi na razgovor, če oceni, da bi to pripomoglo k razjasnitvi primera. 

USTAVITEV OBRAVNAVE PRIMERA 
Zagovornica lahko ustavi obravnavo primera, če zaradi pomanjkljivih podatkov ne 

more izdelati mnenja ali če pobudnica oziroma pobudnik zahteva ustavitev obravna
ve oziroma ne kaže več zanimanja za nadaljevanje postopka. 

MNENJE 
Na podlagi vseh pridobljenih podatkov zagovornica izdela pisno mnenje o obravna

vanem primeru. V njem ugotovi, ali je bilo ravnanje nasprotne strani diskriminatorno, 
ali presodi, da ravnanja ni mogoče opredeliti kot neenakega obravnavanja spolov. Na
vede pa tudi razloge za takšno mnenje. Če ugotovi, d a j e bila pobudnica oziroma po
budnik v konkretnem primeru neenako obravnavan, nasprotno stran nato opozori, ji 
priporoči, kako naj odpravi neenako obravnavanje, in jo hkrati pozove, da jo v določe
nem roku obvesti o sprejetih ukrepih. 0 svojem mnenju obvesti tudi pobudnico oziro
ma pobudnika. 

Če nasprotna stran ne sodeluje v postopku in zagovornici ne posreduje zahtevanih 
pojasnil, lahko zagovornica izdela mnenje na podlagi podatkov, s katerimi razpolaga 
in jih je priskrbela pobudnica oziroma pobudnik. Na ta način lahko tudi v primerih, ko 
domnevna kršiteljica oziroma kršitelj noče sodelovati, zagovornica v svojem mnenju 
opozori na očitne nepravilnosti in priporoči način njihove odprave. 

PREDHODNO MNENJE 
Kadar niste prepričani, ali bi s svojim ravnanjem lahko povzročili neenako obra

vnavanje spolov, se lahko prav tako obrnete na zagovornico s prošnjo za mnenje. Na 
njo se lahko obrne npr. delodajalec, ki želi postopek izbire kandidatk in kandidatov 
za zaposlitev izpeljati korektno, delodajalec ali institucija, ki hoče na splošno v svo
jem podjetju oziroma instituciji spoštovati načelo enakih možnosti za oba spola, a-
li kdor koli drug. 

ZAKONSKA PODLAGA 
Zakon o enakih možnostih žensk in moških uvaja institut zagovornice oziroma za

govornika enakih možnosti žensk in moških (v nadaljevanju zagovornica), ki deluje 
pri Uradu za enake možnosti. Osnovna naloga zagovornice je obravnava primerov do
mnevne diskriminacije zaradi spola na vseh področjih družbenega življenja. Neenako 
obravnavanje žensk in moških oziroma diskriminacija se pojavlja na različnih podro
čjih, npr. na področju zaposlovanja in delovnih razmerij, izobraževanja, na političnem, 
ekonomskem, socialnem in drugih področjih. Zagovornica vse takšne primere obra
vnava v skladu z zakonom. 

Obravnava primera je neformalna in za vse, v postopek vpletene strani, brezplač
na. Postopek pri zagovornici teče neodvisno od drugih postopkov, kar pomeni, da lah
ko vsak istočasno, prej ali kasneje, sproži tudi postopek na sodišču, pri inšpektoratu 
ali varuhu človekovih pravic. Zagovornico in druge zaposlene v Uradu za enake mož
nosti zavezujejo glede vseh podatkov, za katere izvedo pri obravnavi primerov, predpi
si o varovanju tajnosti in osebnih podatkov. 

Na kakšen način bo delovanje zagovornice pripomoglo k izboljšanju položaja? 
Veliko je primerov neenakega obravnavanja, za katere Urad za enake možnosti iz

ve preko anonimnega telefona, ki je bil ustanovljen pred petimi leti. Zlasti ženskam 
se pogosto dogaja, da je po koriščenju starševskega dopusta njihovo delovno mesto 
ukinjeno; da so več let zapored zaposlene za določen čas, ko zanosijo, pa njihovo de 
lo kar naenkrat ni več potrebno; da jih spolno nadlegujejo njihovi moški kolegi in mo
rajo zaradi šikaniranja zapustiti delovno mesto; da so pri delodajalcu zaposlene že vr
sto let in opravljajo svoje delo korektno in vestno, ko pa se ponudi priložnost napre
dovanja, napreduje njihov moški kolega, ki s e j e ravnokar zaposlil. . . 

Zagovornica si bo v vseh tovrstnih primerih prizadevala najti rešitev, s katero bi 
preprečila ponavljanje kršitev, kadar bo ocenila, da gre za neenako obravnavanje. 
Mnenje zagovornice sicer ni obvezujoče, vendar je njeno delovanje javno. To pomeni, 
da bo vsako leto, najkasneje do konca marca za preteklo leto, o svojem delu pripra
vila poročilo, ki ga bo Urad za enake možnosti predložil v sprejem Vladi RS, Poročilo 
bo urad posredoval tudi slovenskim medijem in ga objavil na spletnih straneh. Redna 
priprava poročil bo omogočala tudi sistematično spremljanje razmer na tem področju 
in na podlagi tega predlaganje ustreznih zakonodajnih in drugih ukrepov. 

Več informacij o delovanju zagovornice in Zakonu o enakih možnosti žensk in mo
ških najdete na spletnih straneh: http://www.uem-rs.si 

Če menite, da ste (bili) zaradi svojega spola obravnavani manj ugodno, in želite, da 
vaš primer obravnava zagovornica, pošljite pisno pobudo na naslov: 

Urad Vlade RS za enake možnosti Zagovornica enakih možnosti žensk in moških. 
Tržaška 19/a. 1000 Ljubljana 

VABLJENI! 

http://www.uem-rs.si
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PRI JUGOSLOVANSKEM AMBASADORJU V IRAKU 
28. decembra 1982 so Tiholeta, Srako in Sertiča (slovenske zapornike v ira

škem zaporu) na mizi v kleti zapora čakale denarnice, ure in vse ostalo. Spet so 
odšli na konzularni oddelek, kjer jih je čakal jugoslovanski ambasador v Iraku 
Knežević. Njegove prve besede so bile: »Fantje, srečo imate.« Nato so odšli na 
ambasado, kjer so jim pripravili poseben sprejem in jim povedali potek prizade
vanj za njihovo izpustitev. Ambasador jim je povedal, daje namestnik zunanje
ga jugoslovanskega ministra Mirko Ostojič ravnokar odpotoval nazaj v Jugosla
vijo. Sicer bi po zadolžitvi moral posredovati v Iraku zanje sam zunanji minister 
Lazar Mojsov, a je bil le mesec dni pred tem na obisku v Iranu. Zato je bilo tudi 
politično neokusno in neprimerno, da bi se sploh srečal predstavnik države, ki 
kuje vojaške dobičke pri obeh sprtih straneh. 

Knežević jim je povedal celo, kako je potekal sprejem pri Huseinu. Koje Mir
ko Ostojič prišel v Bagdad z zelo ostro noto k Huseinu, gaje le-ta sprejel, mu 
ponudil stol in v roke vzel telefon. Takrat so ugotovili, daje Husein prepozno iz
vedel, da so jih peljali nazaj v zapor. Zato je Husein na novo osebno posredoval, 
že prek predhodnih diplomatskih dejavnosti pa je tudi vedel, o čem se bodo po
govarjali z Mirkom Ostojičem. 

Husein je Ostojiču sicer dejal: »Izrecite tem ljudem moje obžalovanje. Nisem 
vedel, da so zaprti,« vendar so bile te besede debela laž. Tako seje zlagal pred 
dvema mesecema tudi Tarik Aziz (iraški politični strateg, ki je preštudiral vsa Ti
tova in Kardeljeva dela) Stanetu Dolancu v Beogradu, koje dejal, da v Iraku ni 
nobenega jugoslovanskega zapornika. Vsa dotedanja jugoslovanska posredo
vanja pa niso bila uspešna oziroma so bila bolj obrobna. Zaprti Tihole, Sraka, 
Sertič, pa tudi Galeb »niso prišli na dnevni red«. Stane Dolanc pa je Tonetu po
zneje povedal, da sta skupaj s Petrom Stamboličem predsedstvu Jugoslavije 
predlagala, naj postavi za izpustitev teh ljudi na kocko sodelovanje med država
ma. Zato so nameravali celo prekiniti vse odnose z Irakom. 

Na sprejemu je Tone tudi vprašal Kneževića, kako sodelujejo z nemško am
basado. Po zatrditvi, da odlično, mu je dejal, naj posredujejo za tistega zaprte
ga nemškega gradbenega inženirja, ki je med drugim gradil tudi objekte za sre
čanje neuvrščenih, Tudi njega so zajeli zaradi denarja, ki ga je nesel v kovčku 
svojim sodelavcem, saj poslovanje prek bank ni bilo možno oziroma je bilo tako 
otežkočeno, da je bilo neuporabno. Njegovo zdravstveno stanje je bilo v zaporu 
že zelo kritično, saj so mu odpovedovale ledvice. Po izpustitvi seje Nemec pri
šel zahvalit na jugoslovansko ambasado, ki je Tonetu preneslo njegovo zahvalo. 

DIREKTOR PROJEKTA P-202-Đ 
SE JE ZJOKAL KOT OTROK 
Tisti večer, ko je Jože Brodnik izve

del, da so jih izpustili, seje nemudo
ma odpravil v glavno SCT-jevo pisar
no na Buildingu v Bagdadu. Srečanje z 
njim pa je bilo dramatično. Brodnik jih 
je objel, vsakega držal okoli vratu de
set minut in se zjokal kot otrok. »Koliko 
sem pretrpel? Očitali so mi, da sem jaz 
kriv za to tragedijo, v resnici pa je bilo 
odločanje, tudi o iskanju poti za more
bitno evakuacijo, v drugih rokah.« 

Letalo za odhod iz Iraka je bilo pred
videno 30. decembra 1982 zvečer, za
to so jim v tem času uredili ekspres
no vizo. Prvo noč so prespali v stano
vanju pri Marjanu Prelcu koordinatorju 
del SCT ĵa v Iraku na Buildingu v Bag
dadu (in pozneje generalnemu direktorju Cinkarne Celje in pred kratkim dobitni
ku nagrade za življenjsko delo v slovenskem managementu). Tu pa je Tone do
živel strahoten živčni zlom, saj mu je celo zvijalo roke in noge. Zato je bila zdrav
nica iz IMP-ja skoraj dva dni dežurna ob njem. Na letalu pa seje z njimi peljal 
tudi poseben delavec SDV-ja. 

MOLK VODILNIH V SCT-JU 
Še bolj pa postane jasno, ko Tone pove, kakšen odnos so imeli vodstveni de

lavci v SCT-ju do njihovih svojcev. Nihče jim sprva ni sporočil niti tega, da jih po
grešajo. Iz besed, ki jih je precej pozneje dal Ivan Zidar ženi Cirila Srake (Če kdo 
lahko kaj ukrene, sem to jaz.) pa seje dalo tudi sklepati, da so do tistega tre
nutka imela absolutno prednost gospodarska, politična in vojaška vprašanja z 
Irakom in ne življenja zaprtih Slovencev ter Palestinca. Takrat je bil vodja avto-
parka partijski sekretar Stane Hočevar. Tiholetovi ženi je pred njegovim priho
dom iz zapora dejal, da ne ve, ali so živi ali ne. Za Tonetovo usodo se je prek 
Zidarja, Dragana in še mnogih drugih pozanimal tudi (zdaj že pokojni) njegov 
brat, ki je bil v Trbovljah državni tožilec, a tudi njemu ni ničesar uspelo izvedeti. 

SLUŽBA DRŽAVNE VARNOSTI NA DELU 
Ko pa so domačim nato le poveda

li, da so živi, jih je na domu takoj obis
kala Služba državne varnosti (SDV - na
slednica UDBE in OZNE). To pa je že no
vo poglavje, ki razkriva način in pomen 
sodelovanja Jugoslavije in Iraka v tistem 
času. Teh posegov s strani SDV^a pa je 
bilo nato še precej. 

Predno je Tone prišel domov, je nje
gove domače v Dravljah v Ljubljani prav 
tako obiskala jugoslovanska SDV, Bi
li so v civilu in so se predstavljali s svo
jimi značkami. Ob novici, da so izpušče
ni iz zapora, so jim zabičevali, naj se 
o tem z nikomer ne pogovarjajo. Do
kler jih na domu ne bo obiskal pose
ben človek iz SDV, ki bo opravil zasliša
nje in dal posebna navodila, ne sme
jo govoriti z nobenim sorodnikom, sosedom, sodelavcem, znancem, še najmanj 
pa z novinarji. To so počeli nato vsak dan, tudi sredi noči in grozno zvonili. Tone
tova žena se je morala z njimi še celo potegovati, ali bo svojega moža lahko od
peljala z Brnika domov. Šele z odločno besedo (»Če bo prišel živ, ga bom jaz pe
ljala.«) so odnehali. 

Ko je »zastopnik« iz SDV-ja prihajal nato še nekaj dni k Tonetu na ta zasliša
nja, se je Tonetu večkrat začel tresti glas in ni niti mogel zaradi šoka govori
ti naprej. Zato ga je na domu obiskoval tudi dr. Štular, zdravnik iz SCT-jeve am
bulante. Iz pogovorov z varnostno službo pa je Tone dokončno ugotovil, da si 
je hotel Beograd oziroma pristojna »zvezna služba za promet in oskrbo« (Pa ta
ko lepo se sliši njeno ime!? - Oskrba z orožjem in nasploh z nasiljem? ali pa 
kot je zapisal Zvone Dragan, podpredsednik ZIS v knjigi Jožeta Volfanda: »O na

šem delu v Iraku moram povedati, da smo dobili v Iraku veliko poslov v zlatih 
časih naglega vzpona naših odnosov. Naši strokovnjaki in delavci tudi zdaj gra
dijo v Iraku tehnično zelo zahtevne PROIZVODNE in INFRASTRUKTURNE ob
jekte.«) FDSP prek SDV-ja si je hotela oprati le roke in naprtiti vso stvar Jožetu 
Brodniku. 

BREZBRIŽNOST GENERALNEGA DIREKTORJA 
Z generalnim direktorjem SCT-ja Ivanom Zidarjem, pravi Tone, o njihovem za

poru uradno nista govorila, ker se direktorju najbrž ni zdelo dovolj njihovega trp
ljenja, da bi si vzel minuto ali dve časa za pogovor z njim. 

NEOKUSNI IZJAVE 
IVANA MAČKA-MATIJE 
S Srako sta bila le pri Zidarjevem 

namestniku Ogrinu. Ta pa jima je pove
dal, da bosta dobila vabilo iz Zidarjeve
ga tajništva na vljudnostni obisk pri 
Ivanu Mačku Matiji. Kdo pa je bil Ma
ček, ni treba posebej razlagati. 

Celo iz pogovora na štiri oči pri Mač
ku, v začetku januarja 1983, kamor ga 
je odpeljal Zidarjev šofer Stane, je To
ne ugotavljal, da tudi njemu niso po
vedali resnice, ker jim je omenil, da 
so iskali evakuacijsko pot na lastno ro
ko, kar je posredno omenil tudi Zvone 
Dragan, kije bil v času njihovega zapo
ra kot podpredsednik jugoslovanskega 
ZIS tudi v Iraku, a je bilo njegovo po
sredovanje zanje (če je sploh bilo?) ne
uspešno. 

Maček je govoril kot maček okoli vrele kaše. Celo neslano in cinično seje 
zgražal, da niso bili dovolj korajžni ter jim govoril o svojem »herojskem« pobegu 
iz starojugoslovanskega zapora v Sremski Mitrovici. »Kako niste mogli pobegni
ti ven?« jih je spraševal in zatrjeval, da obstajajo vedno neke možnosti. Mož se 
ni zavedal, da je bil to vendarle moderen zapor, popolnoma nadzorovan z vide-
okamerami, mikrofoni, centralnim zračenjem in še celo vrsto drugih sistemov in 
dodelanih postopkov. S selitvami zapornikov po zaporu z zavezanimi očmi, z li
sicami na rokah pa se je bilo nemogoče celo orientirati, še manj usmeriti, kje 
in kam pobegniti. Celo na hodnik so zaporniki poškilili lahko le takrat, ko so jim 
odprli lino za hranjenje. Če posode niso hitro zagrabili, so jim jo pazniki vrgli kar 
na tla. Tako so jedli tudi raztresene ostanke hrane po umazanih tleh. 

Nato je Maček prešel h »konkretnejšim rečem«. Sledil je naslednji diktat: »Ži
vi ste prišli domov?« - »Smo.« - »Ste dobili plaćo?« - »Smo.« - »Ste dobili 100 % 
plačo?« - »Smo.« - »No, vse ste dobili. Nimate kaj! O tem se ne govori! Da ne sli
šim besed! To so državni interesi in o tem se javno ne sme govoriti!« 

GOVORICE SO PODPIHOVALE SDV, ČLOVEŠKA NEUMNOST 
IN MEDIJSKA BLOKADA 
Že v času njihovega zapora so v javnosti nekaj mesecev krožile raznovrst

ne govorice in le ugibamo lahko, kdo jih je spodbujal. Še lani mu je nekdo re
kel: »Lahko si ti hišo napravil. Dol ste pokradli stroje in tovornjake ter jih proda
li.« Krožile so tudi različice, da so nameravali pobegniti v Ameriko. Največ je bilo 
neslanih ugibanj, da so po svoji glavi nekam »zalutali«. Na vse te govorice je To
ne želel reagirati prek nekdanjega tiskovnega predstavnika pri SCT-jevem časo
pisu Glas kolektiva, a ga je tudi ta odločno zavrnil: »Ne! O tem se ne bo pisalo.« 
Povedal mu je celo, da ima prepoved, karkoli pisati o tem. 

KAKO SO IZPUSTILI IZ ZAPORA PALESTINCA GALEBA 

Tone Tihole s svojim sinom kma
lu po Izpustitvi Iz zapora. Š e dol
go je moral zaradi teme v zapo
ru nositi s o n č n a o č a l a . 

Prijatelja, sozapornika - Palestinec Galeb In Tone Tihole 

Toneta sem povprašal še o Galebovi zgodbi in povedal mije, da so bili z 
njim zaprti v istem zaporu ves čas, le v različnih celicah. Jim je pa celo nekaj
krat pomagal prevajati na zaslišanjih. Ker je Galeb študiral v Beogradu, je bo
lje obvladal srbohrvaščino, zato je tudi Tone na zaslišanjih govoril raje srbohrva
ško. So pa Galeba iraški pazniki vpričo njih tepli, ker mu niso verjeli, da preva
ja pravilno. 

Na koncu je Galeba rešil iz za
pora njegov brat, ki je na gradbiš
ču P 202 D delal kot komercialist. Ko 
je izvedel, da so prišli trije Slovenci iz 
zapora, je iskal stik z iraškimi oblast
mi. Zaprosil je celo za sprejem pri Hu
seinu, vendar ga ni sprejel. Sprejel ga 
je njegov bližnji sodelavec. Nato so ga 
koncem januarja 1983 vendarle izpu
stili. Galebje nato prišel kmalu v Ljub
ljano urejati plačila za izpadli čas dela, 
koje bil zaprt, vendar mu tega najbrž 
niso nakazali. 

ZGODBA SOZAPORNIKA 
CIRILA SRAKE 
Ciril Sraka je bil nekoč na pogled 

krepak možak s prekmurskim nagla
som. V iraškem zaporu si je prislužil 
slabovidnost, srčno okvaro, infarkt in 

Zgodba Šmarčana Antona 
Tiholeta, ki je preživel še s tremi 
sodelavci iraški zapor pred dvain
dvajsetimi leti. - TRETJI DEL 

Ciril Sraka 

končno invalid
sko upokojitev. 
V tedniku Večje 
23. januarja le
tos novinarju Za-
krajšku dal na
slednjo izjavo: 
»Ko smo na sil-
vestrovo 1982/ 
83 končno z le
talom prispeli na 
Brnik, smo ko
maj verjeli v svo
bodo; še dolgo je 
tlel prikrit strah, 
da se ne bi po
novilo. Morda je 
tudi to razlog, da 
smo vse doslej 
molčali. Ukaz o 
molku, ki nam ga 
je služba državne 
varnosti večkrat 
nedvoumno po
novila, smo pač 

spoštovali. Tudi v imenu državnih interesov, pa naj se še tako neumno sliši. Ni 
šlo le za nas, v Iraku je bilo še vedno na tisoče naših delavcev, ki bi utegnili po
stati žrtve naše zgovornosti. Po toliko letih pa človek začne drugače razmišlja
ti. Zakaj molk? Za koga smo žrtvovali zdravje, srečo lastnih družin, otrok, ki ni
so razumeli, kje in zakaj se skriva njihov oče?« Zdaj, ko so Slovenci iz iraških za
porov končno prekinili prisilni molk, se spominjajo nekaterih imen. Poleg Ivana 
Mačka - Matije, takrat člana sveta federacije, kije, kot kaže, vlekel niti državnih 
interesov, je bil vpleten Stane Dolanc, tedanji notranji minister, kije zdaj že po
kojnemu Tiholetovemu bratu priznal, da je »zadeva res delikatna in da podjetje 
SCT nima vpliva na razplet«. Zvone Dragan, nekdanji podpredsednik ZIS, se ni 
izkazal. Ko sta Srakova žena in sin prek tajnice navezala stik z Draganovim ka
binetom, sta dobila odgovor, da si z njimi že ne bo kvaril kariere...« 

ŠE BOU TRAGIČNA JE ZGODBA ZLATKA SERTIČA 
Še bolj črna med temi črnimi zgodbami pa je tudi zgodba Zlatka Sertiča. Po 

vrnitvi iz zapora gaje v njegovem podjetju Transportno gradbeno podjetje Metli
ka čakalo grdo presenečenje. Nanj so hoteli pozabiti: »Kot da sem šel v Irak na 
lastno pobudo, kot da se je mednje vrnil nekdo iz vesolja. O plači za izgubljene 
mesece ni bilo sledu, kot da nisem nikoli obstajal. Državna varnost pa le ni po
zabila name; novomeški esdevejevec je bil vse dopoldne pri meni, da me je po
učil, kako moram molčati v imenu državnih interesov. 

Po treh mesecih se je celo Ivan Maček potrudil in med nekim obiskom Metli
ke mimogrede povprašal, kje bi lahko dobil nekega Sertiča! Obiskal me je v pi
sarni in v polurnem pogovoru me je prepričeval, da je šlo za pomoto, naj poza
bim itd. O plači pa še vedno nič; za neplačane mesece oziroma za odškodni
no sem moral po letu dni na sodišče. Dve leti je trajalo, da so mi priznali šest ti
soč (6000) mark za izgubljene mesece v zaporu. Ni bilo lahko, na sodišču zdru
ženega dela v Novem mestu so me najprej zavrnili, zadeva je šla na republi
ško sodišče, kjer so končno potrdili upravičenost mojega zahtevka. V podjetju 
pa so se kar sprenevedali. Naše medsebojne odnose v podjetju smo tako izčr
pali, moja navzočnost je bila vsem odveč. Z odselitvijo v Pulo smo se drug dru
gega znebili.« 

Sertičeva žena pa je od tedaj zaradi prestanega gorja invalidka. 

TONE TIHOLE PONOVNO V TUJINI 
Tone je bil po prihodu iz zapora v Slovenijo nekaj tednov doma na bolniški in 

izkoristil še nekaj dni dopusta. Marca pa je odšel spet na delo. Po vrnitvi iz Ira
ka je prišel na precej visoko delavno mesto. Bil je pomočnik vodje betonerskih 
ekip (mešalcev betona in betonskih črpalk), kjer so organizirali betoniranja raz
nih velikih gradbenih objektov. Kmalu nato so se odprla tudi gradbišča v Libiji 
in Alžiriji, zato je spet odhajal po nova tovorna vozila v Nemčijo. Pri Frankfurtski 
banki je bil deponiran celo njegov podpis zaradi preverjanja izvršenih pogodbe
nih obveznosti tovarne MAN do SCT. 

Leta 1984 je Tone odšel ponovno na delo v tujino - v Jordanijo za pomočni
ka vodje mehanizacije. Pravi pa, da je Jordanija veliko bolj urejena država in je 
med sosednjima državama Irakom in Jordanijo izredno velika kulturna in civili
zacijska razlika. Tu so skupaj z ajdovskim podjetjem Primorje gradili obvoznico 
okoli drugega največjega jordanskega mesta Žarka. 

NAKUUČNO SREČANJE Z GALEBOM 
Na tem gradbišču pa sta bolj po naključju kot ne prišla skupaj s prevajal

cem in nekdanjim sozapornikom Galebom, saj je le ta po svoji izpustitvi iz zapo
ra prišel v Jordanijo. Galeb si je namreč v Jordaniji ustvaril družino in bil zapo
slen kot jordanski davčni uslužbenec. Življenje mu je nato teklo normalno, kot 
je zatrdil. Zato sta se s Tonetom v več kot dveh letih večkrat srečevala, Toneta 
pa je Galeb obiskal tudi na domu v Ljubljani. Tako sta se še marsikaj pogovorila 
o tragediji v Iraku. Nazadnje se je Tone z njim srečal bolj na hitro v glavnem me
stu Jordanije v Amanu leta 1989. 

TIHOLETOVA ZGODBA V SCT SE VEDNO BOU ZAPLETA 
Že ob zaključevanju del v Jordaniji leta 1987 pa seje Tonetova zgodba v 

SCT-ju začela precej krhati. Prišlo je celo do političnih nesoglasij. Bil je predsed
nik delavskega sveta v takratnem TOZD-u Mehanizacija. Z vodjem mehanizaci
je je prišlo do neposrednih konfliktov, saj le-ta delavskega sveta ni hotel več 
upoštevati. Po vrnitvi iz Jordanije je bil v kontrolni službi. Tu je zasledil »suho 
tankanje« na bencinskih črpalkah, kjer je šlo za več nečednih poslov. Ob njego
vem razkritju pa naj bi bilo škodljivim šoferjem zagroženo z zadnjim opominom 
pred izključitvijo, a seje nekdo namerno odločil za njihovo neposredno izključi
tev, kar je Tonetu ustvarilo celo vrsto težav in celo groženj s fizičnim obračunom 
z njim, saj je šlo za 30 zelo agresivnih ljudi. Zato je moral poskrbeti tudi za svo
jo zaščito, kakor je vedel in znal. 

Nato je nekaj časa delal v nekdanji gramozni jami in avtoparku v Mengšu na 
sprejemu in odpremi vozil, leta 1989 pa je šel ponovno v Jordanijo, kjer so ob
navljali cesto, ki vodi iz Bagdada v Akabo. Po tej poti si je namreč iz zaupnih vi
rov tudi Irak priskrbel večino orožja, ki ga uporablja še danes. Prav tega leta pa 
so jih na gradbišču v Jordaniji dobesedno pregnali iraški begunci, ki so pribeža-
li pred »Puščavskim viharjem« na jugu Iraka in v Kuvajtu, ki ga je Iračanom pri
redil ameriški predsednik Bush st. Zaradi umika Slovencev s tega gradbišča, ki 
ga je vodil mladi inženir Jure Prosen, je bil Jure v Jordaniji celo zaprt. (Jure je av
torju tega zapisa še posebej dobro znan, saj je prve mesece svojega prihoda v 



ili 
ali: "Pravljice", ki so se zapisovale ne samo na moji d u š i , ampak š t e v i l n i m s o d e l u j o č i m In s r e č u j o č l m se v gasilstvu, kulturi, glasbi, v krajevni skupnosti, v o b č i n i , pa pri delu v geodeziji, g r a d b e n i š t v u , 

urbanizmu in z a l o ž n i š t v u ter nenazadnje tudi v o b č i n s k i politiki. Č e vas zanimajo, Jim prisluhnite. 

V začetku januarja 1983 sem že tretjič odšel v Irak na gradbišče letalske ba
ze P 202 D. 

Za začetek naj pojasnim še, da seje to gradbišče v Beogradu in na Projektu 
SCT v Ljubljani začelo pripravljati še v času Titovega življenja. Koje Tito umrl, je Ira
ku vedno bolj zmanjkovalo časa, Jugoslavija pa Iraku za nafto praktično ni še niče
sar vrnila. Med tem časom so Irak napadli Iranci zaradi Sadamovega vedno hujše
ga izzivanja na naftnih poljih ob Arabskem zalivu, ki so ga Iranci nato poimenova
li kar Perzijski zaliv. (Neverjetno, kako sta si podobni stališči Slovenije s Piranskim 
zalivom in Hrvaške, ki je isti zaliv poimenovala kar Savudrijsko valo.) Spor pa so 
podžigale tudi s Homeinijem uvedene nove verske nestrpnosti. Zaradi tega je Za
hod mižal na obe očesi in mu spregledal vse, kar je do takrat Sadam Husein ne
čednega počel - pa naj bo do Irancev, ali Kurdov in do drugih ljudi v lastni državi. 

Pojasniti je treba tudi politično sestavo iraške družbe. Kljub temu da so v Iraku v 
času Sadamovega režima teoretično obstajale politične stranke, jih je osebno Sa
dam v vojnih razmerah praktično očistil. Kako? Po Stalinovih in Titovih metodah -
s političnim in vojaškim eksluzivizmom seje znebil vseh, ki mu niso bili strogo po
drejeni. (Tito je ob nekem obisku Sadamu dejal, da nanj gleda kot na svojega si
na.) S temi eksekucijami je šel Sadam celo tako daleč, da je dal pobiti celo nekaj 
najbližjih članov svoje družine in sorodstva - moža od svoje hčere, strica... 

Najnovejši spori pa se med Arabci nadaljujejo tudi danes. V Iraku so se poglobili 
v prave vojne. Med Iračani in Kurdi je bilo vjavnosti že pred leti povedanega in na
pisanega dovolj, zato o njih samo na kratko. Na pol nomadskega ljudstva ne ma
rajo niti Turki, niti Iranci, še manj pa Iračani. Vsi jih preganjajo. Ob prvih spopadih 
med Irakom in Iranom so oboji Kurde porinili v prve bojne linije. Ko so Kurdi to spo
znali, so se začeli umikati v visoke gore, ki dosežejo na severu Iraka celo višino 
4000 m, življenje na 2000 do 3000 m pa je zanje dokaj normalno. Vse glavne po
ti so nato Kurdi utrdili s svojimi kontrolnimi točkami in niso spustili nikogar, ki bi jim 
lahko škodoval. Do tistih, ki pa so jim izkazali nekaj naklonjenosti, so znali biti sila 
vljudni. Približno takšne izkušnje sem doživel tudi sam, ko smo skupinsko kot slo
venski planinci s svojim planinskim društvom odpotovali z manjšim avtobusom ne
kega petka na nekoliko daljši izlet proti tem hribom, a smo dosegli višino le nekaj 
nad 1500 m. Do samih vrhov hribov pa nismo imeli niti pravega prevoza, niti opre
me ter smo imeli tudi premalo časa na voljo. 

Sporov med Iračani in Iranci, pa tudi med drugimi Arabci (da ne govorimo vedno 
le o Palesticih in Izraelcih) pa je še malo morje. Morda je še najbolj tragičen spor 
med Muslimani, ki so v Iraku večinoma razdeljeni v sunite, katerim pripada tudi 
Sadam Husein in šiite, katere je Sadam Husein resno ogrožal. Vendar pa so Sl
iti veliko bolj navezani na versko večinsko opredeljeno iransko prebivalstvo, kot pa 
na matično iraško večinoma sumitsko in takrat vladajočo »kasto« privržencev Sa-
dama Huseina. 

Med Irakom in SFR Jugoslavijo je bil koncem sedemdesetih let prejšnjega sto
letja sklenjen tajni sporazum za vsa dela »posebnega pomena« v skupni vredno
sti čez 3 milijarde ameriških dolarjev. Nosilec projektov je bila FDSP, kije bila le 
podaljšana roka jugoslovanske armade. Med že omenjenimi objekti so bile poleg 
hotelov in nekaj mostov predvsem razne naprave za represivni Sadamov državni, 
policijski in vojaški aparat ter tovarne orožja in druge vojaške objekte in baze. 

S pripravljalnimi deli za gradbišče P 202 D na lokaciji ob bližnjem mestu Suva-

SCT kot mladi gradbeni inženir - pripravnik z sodeloval z ekipo geometrov pri za-
količbah na ljubljanski zahodni obvoznici, zdaj pa zaseda eno od vodilnih mest 
v SCT-ju.) 

TONETA SE ZNEBIJO V SCT-ju 
Ko je prišel domov, si je Tone pri žaganju drv na cirkularju požagal desno ro

ko. Zato je bil več kot dve leti v bolniški in ima odrezanih nekaj prstov. Po pri
hodu iz bolniške pa so mu nadrejeni začeli odvijati »epilog cestarske zgodbe«. 
Ob ponovnem prihodu na delo so mu sporočili, da njegovega delovnega me
sta že zdavnaj ni več. V letih 1990 in 1991, ob osamosvojitvi Slovenije, so v ne
koč strogo centralistično urejenem državnem podjetju pod Mačkovim patrona
tom začeli uveljavljati arogantne kapitalistično liberalno-tržne odnose, v kate
rem so glavni delničarji postajali tudi nekdanji nosilci političnih in esdevejevskih 
nalog. Komando v mehanizaciji je prevzel nekdo, ki je moral spraviti 2000 lju
di iz podjetja. Tone je kljub nekoč veliki podpori med delavci ostal sam... Zato 
so mu vodilni v podjetju »svetovali«, naj odide v varnostno službo za čuvaja. Ko 
se je odločil tudi za tako nizko ovrednoteno delo, je kmalu ugotovil, da je to ču
vajsko podjetje že po nekaj mesecih zagazilo v načrtovani stečaj. Tako je ostal 
na borzi dela. 

»NEODVISNA SLOVENSKA SODIŠČA«? 
Novinar Zakrajšek pa še zapiše: »Tihole in Sraka sta se leta 1991, po osamo

svojitvi Slovenije, odločila za odškodninsko tožbo proti podjetju SCT. Tudi tu so 
trčili ob visoke ovire. Medtem ko je Ciril Sraka s svojo zahtevo pristal na rednem 
sodišču, so Tiholeta prestavili na delovno sodišče? Tihole se spominja, da je bil 
Ivan Maček - Matija pomembna priča njihove iraške dogodivščine, pri prvi obra
vnavi še živ. Toda ko je na sodišču samo omenil ime, ga je sodnica utišala. Po 
nekakšnem naključju je kot priča odpadel tudi Ciril Sraka; po zanesljivih virih 
naj bi se že pred tem pogodil s podjetjem - dobil naj bi približno 40.000 nem
ških mark odškodnine, medtem ko je Anton Tihole na delovnem sodišču tožbo 
izgubil! (Tako so posredno ustvarili razliko tudi med njimi - o.p.) Povrhu vsega 
so mu zaradi izgubljene tožbe naprtili še 300.000 tolarjev sodnih stroškov, ki 
pa so mu jih po pritožbi, zaradi nezaposlenosti, oprostili. Tako kot Zlatko Sertič 
v TGP Metlika, je bil tudi Tihole za SCT nenadoma odvečna delovna sila. Leta 
1991 sije namreč poškodoval roko, bil dve leti in pol na bolniški, ko pa se je vr
nil v podjetje, zanj ni bilo dela. Prestavili so ga med varnostnike. 8. oktobra 19-
98 pa se je s polno delovno dobo upokojil. Medtem se je sodni postopek za od
škodnino še kar vlekel in končno propadel zaradi zastaranja. Očitno izigrani ira
ški zapornik je izgubil voljo za nadaljnji boj. 

Decembra 1998je od SCT sprejel miloščino, podpisal je sporazum oziroma 
izvensodno poravnavo s podjetjem SCT, s katero se je obvezal, da bo umaknil 
tožbo na sodišču. Za preživeto iraško dogodivščino je po šestnajstih letih dobil 
619.476 tolarjev odškodnine.« 

DUHOVI PRETEKLOSTI SO ŠE VEDNO ŽIVI? 
Kaj zapisati za konec? Je to sploh mogoče? - Če ne bi bil tudi avtor tega za

pisa zaposlen v SCT-ju samo tri mesece manj kot deset let, od tega nekaj več 
kot eno leto (v treh delih) tudi na tem zloglasnem gradbišču v Iraku, od koder 
so odšli iskat evakuacijsko pot trije slovenski državljani in Palestinec, temu ne 
bi verjel. Tako pa je ta zgodba še kako resnična. Za človeka pa, kot je Anton Ti
hole, kije v SCT-ju ustvarjal skoraj dvajset let, dal zanj dobršen del najlepših in 
ustvarjalnih let ter življenjskih moči in bil pri tem skoraj ob življenje, pa najmanj 
kar lahko zapišemo, je ta zgodba tudi izredno kruta - ne samo iz obdobja ira
škega zapora, ampak še bolj ob njegovi upokojitvi. Še več! Zdi se mi celo, da zli 
duhovi Huseina, Mačka in podobnih krvoločnih diktatorjev med nami v moderni 
preobleki, z novim besednjakom, simboli in administrativnimi posegi strašijo še 
v enaindvajsetem stoletju. 

Jože Miklič 

ira so naši delavci začeli že sredi maja 1981, kjer je bilo izpraznjeno polpuščav-
sko območje. Gradbišče seje začelo ograjevati z visoko žično ograjo približno 80 
km jugovzhodno od Bagdada. Skozi sredino gradbišča, približno 8 km široke 
in 3,5 km podolgovate skoraj pravokotne ploskve ali približno 27 k m 2 velike povr
šine je prečkal po krajši razdalji že na pol suh prekop še iz babilonskih časov, star 
najmanj dva tisoč let in pol. Dodatno izpraznjeno mejno robno območje pa je po
krivalo približno še enkrat toliko površine. Na tem ozemlju je večinoma raslo bodi-
kasto, približno pol metra visoko puščavsko in dokaj gosto rastlinje. Zato smo tu
di v najhujši vročini, če smo kaj zakoličevali na novo, obuli visoke čevlje in nosi
li dolge in sorazmerno debele hlače za zaščito pred nevšečnimi ostrimi praska
mi od tega rastlinja. Po obilnih zimskih deževjih je to rastlinje dobilo celo nekaj ze
lene barve in je pokrajina nekaj spomladanskih mesecev izgledala celo nekoliko 
prijaznejša, kot jo je kazala sredi najhujše poletne vročine. Kjer pa je bilo gradbiš
če že pripravljeno ali odrinjen »humus«, kije bil v glavnem precej prežgana in sil
no drobna zemlja, pomešana z drobnim peskom ali recimo raje z mivko, pa smo 
večinoma hodili v kratkih hlačah, oblečeni v majicah s kratkimi rokavi, skoraj ob
vezno pa smo nosili svetlejša pokrivala. 

Le nekaj sto metrov stran je na posameznih kompleksih nekaj »priviligiranih« 
kmetov imelo na novo razparcelirane precej velike kose zemlje, ki so jih namaka
li, na katerih so sejali pšenico, predvsem pa sadili lubenice, paradižnik, solato in 
še nekatere druge povrtnine. Zemlja je tukaj precej bogata, le na nekaterih me
stih presoljena zaradi velikega izhlapevanja. Če bi sol nevtralizirali z apnenčevim 
peskom ali morda celo s pravilnim doziranjem apna, bi se dalo na teh ravnih po
vršinah tudi dvakrat na leto pridelovati. A to je že druga zgodba - morda nereše
na še z davnih mezopotamskih in babilonskih časov. 

Celotno območje gradbišča si lahko predstavljamo, če si zamislimo ploskev ur
banega območja mesta Ljubljane. Na tem območju je bilo nekaj manjših naselij, 
grajenih iz blata, pomešanega s slamo. Večina naselij je bilo že izpraznjenih in tu
di porušenih, nekaj pa jih je ostalo še neporušenih, zato sem jih imel priložnost 
nekaj v živo ogledati. Priznati moram, da je bilo sredi najhujše vročine v njih so
razmerno zelo hladno in prijetno za bivanje. Strehe teh »zemljank« pa so bile po
krite s palmovimi listi od sicer precej nazobčanih datljevih palm. ki jih je bilo ob 
približno 8 km oddaljenem Tigrisu kar precej. Nekaj palm je bilo celo ob že ome
njenem starem babilonskem prekopu oziroma na samem gradbišču, kjer smo v 
njihovi senci za 1. maj 1983 priredili celo veliko dobrodošlico vsem ženskam, ki 
so nas takrat prvič lahko obiskale. 

V takšnih hišah nekoliko stran od gradbišča pa so se že v tistem času kaza
li čudni vplivi napredka. Ljudje, ki so živeli v teh kočah, so še vedno živeli na pol 
nomadski način življenja. V ogradah so prenočevale črede ovac. Med njimi je bil 
sem ter tja tudi kakšen osliček. Starejši moški so ovce vodili zjutraj precej daleč 
v pustinjo na pašo, pozno popoldne pa so se vračali domov. Ženske pa so v glav
nem zbirale cele dneve kurjavo in jo nosile na glavi ali na hrbtu. Za kurjavo so na
birale osušeno puščavsko rastlinje, sem ter tja so našle tudi kakšno preklo oziro
ma kos lesa. Pobirale pa so tudi večje živalske iztrebke, ki so jih sušile ob naselju 
v približno meter visokih pravih skladovnicah. 

Največji kontrast pri vsem tem pa so bili veliki in dokaj dobri avtomobili kot npr. 
chevroleti, tovote in nissani, pa tudi kakšen mercedes, ki je označeval hišo prave
ga bogataša. Na kočah so kljub temu, da niso imeli elektrike, bile nameščene sa
telitske in druge televizijske antene. Televizorje so si namreč nabavili take, da so 
jih lahko priklopili tudi na avtomobilske akumulatorje. 

Povprečna nadmorska višina gradbišča je bila okoli 30 m, relativne višine pa 
niso odstopale več kot meter gor ali dol. Gladina severovzhodne velike »zgodovin
ske« reke Tigris je v široki strugi segala povprečno še kakšnih 7 metrov nižje. Če 
štejemo, daje zračna razdalja od tega gradbišča pa do Basre oziroma do izliva Ti-
grisa v Arabski oziroma Perzijski zaliv več kot 500 km, potem si lahko predstavlja
mo, da je tok reke Tigris tako počasen, da se ga skoraj ne opazi. Podobno je tudi 
na jugozahodni strani le kakšnih 100 km oddaljenem Evfratu. 

Ob Tigrisu so naši delavci med prvimi deli za to gradbišče postavili veliko črpal
ko, do gradbišča skopali jarek do čistilne naprave, v katerem se je prečistila voda 
do takšne mere, da je bila uporabna za pitje, a je še vedno imela precej okusa po 
zemlji. Zato so nam preskrbeli prek podjetja Tališ iz Maribora, da smo dobili mali-
nov ali kak drugi sirup, s katerim smo si nekoliko ublažili okus vode. Sam osebno 
sem raje pil čaj, topel ali hladen. Čistilna naprava je po zunanjosti izgledala kot 
kakšna srednje velika kemična tovarna. Če jo primerjamo z napravo in bazeni, ki 
so narejeni pri nedavno tako razvpitem zajetju Globočec, je bila prečiščevalna na
prava za pitno vodo vsaj trikrat večja, pa tudi v Globočcu objekti še iz časov itali
janskega investitorja niso tako majhni. 

Na severovzhodni strani gradbišča je bila kontrolna točka (check point), kjer 
so vse vhode in izhode na gradbišče kontrolirali nastavljeni oboroženi iraški vo
jaki. Do tu je še decembra 1981 vodila od glavne asfaltirane široke ceste (Bag
dad - Amara - Basra z odcepom za Kerbalo) večinoma neutrjena puščavska ko
lovozna cesta, nekaj pa je bilo že izdelane v makadamu. Prve višine za polaganje 
asfalta na tej 11 km dolgi cesti sem zakoličeval prav jaz, zato sem imel tudi ne
kaj več možnosti brez iskanja posebnih dovolilnic, da sem se spotoma ustavil tu
di v bližnjem mestu Suvaira, saj je bilo treba na priključku te ceste na glavno ce
sto le prečkati glavno cesto in že si bil v mestu. Na tržnici smo največkrat iska
li sadje (jabolka, lubenice) ali kakšno zelenjavo (paradižnik, kumare). Vendar pa 
sem se zavedal, če bi me karkoli doletelo ali bi me iskala vojaška policija, bi se 
težko izmotal. 

Prvi metri asfalta na 11 km dolgi dostopni cesti do v o j a š k e letal
ske baze - pogled proti z a h o d u / g r a d b i š č u P 202 D. 

Le nekaj sto metrov od vhoda na gradbišče so bili postavljeni veliki pisarniški 
kontejnerji, v katee so kakšno leto pozneje nastanili Pakistance. V njih smo ime
li prve pisarne in skladiščne prostore za svoje geodetsko orodje. Od kontrolne toč
ke kakšnih 500 m v notranjost je bilo koncem leta 1981 zgrajeno že precej delav
skega naselja, na njegovem začetku pa so bile ob robu tudi postavljene velike pi
sarniške barake, kamor smo se preselili tik pred novim letom 1982. Vse to je bilo 
narejeno po načrtih, ki jih je sorazmerno lično izdelala in zgradila Jelovica, le ma
teriali so bili nekoliko prilagojeni iraškemu podnebju in zaščiteni pred termiti. 

Približno 3 km jugozahodno od pisarn je bila postavljena velika betonarna, ne
daleč stran pa tudi še asfaltna tovarna. Nekoliko bližje so bili postavljeni tudi te
sarsko-mizarski obrati, pa še mehanične delavnice in nekaj pisarniških prosto
rov. Približno toliko je bilo od pisarn, a nekoliko severneje, oddaljeno tudi skladiš
če IMP-ja, kjer so imeli spravljene stotine kilometrov raznih plastičnih cevi in ne-

Med prijatelji geometri - Bojan 
P e č n i k (zdaj G r o s u p e l j č a n ) , 
Janez Rozman In Jože M i k l i č . 

šteto kolutov, na katerih so bili naviti razni kabli. 
Ob prvem prihodu na to gradbišče, 6. decembra 1981, po novem naselju ve-či-

noma še ni bilo narejene javne razsvetljave. Ko sem se pripeljal skupaj z ostalimi 
neznanimi sodelavci z avtobusom, so nas približno ob tretji uri zjutraj pustili kar 
na začetku naselja. V nekem kontejnerju smo nato dobili od receptorja vsak svoj 
ključ, nato pa smo začeli iskati svoje barake po skici, ki je visela na tej začasni re
cepciji. Po naseljuje bilo že decembra 1981 položenega nekaj asfalta. Še vedno 
pa je bilo narejenih toliko prekopov za vodovode, kanalizacije in kable, da si mo
ral prav paziti, kje si hodil, da si prišel skozi labirint do prave sobe. Vsak se je na
to odpravil, kamor je vedel in znal. Ko sem že zagledal v temi številko »svoje« ba
rake, je bil vmes le še globok jarek, ki ga je bilo treba enostavno preskočiti. A ker 
je bil na drugi strani jarka naložen sipek izkopni material od »trenčerja« (izkopne-
ga bagra z vrtečim se kolesom, na katerih je nameščenih več odkopnih žlic), sem 
na globoko zarinil v prašno zemljino. 

Ko sem se nekoliko očedil, sem se odpravil v barako, kjer je že spal nekoliko 
starejši možakar, star blizu šestdeset let. V začetku je bil precej nepriljuden. Seve
da: bujenje sredi noči ni prav prijetna stvar. Dejal mije: »Kar kam drugam pojdi!« 
A ko sva se že v naslednjem dnevu nekoliko spoznala, je povedal, da je geome-
ter Janez, po rodu Ljubljančan, da živi v Mariboru, da je poročen in da je sorodnik 
nekdanjega tovarnarja še izpred druge 
svetovne vojne, ki je zgradil Ilirijo na Vi
ču. S tem novim sodelavcem sva se na
to kar večkrat o mnogočem pogovarjala. 
Njegove življenjske zgodbe so bile prav 
zanimive, predvsem tiste, ki jih je »pla
čeval« celo z zaporom v Rogozi. Naj do
dam, da je bil popolnoma miroljuben, 
le nekoliko nemiren, a svobodoljuben in 
resnicoljuben človek, inje imel tudi ne
kaj žilice v sebi, da se je znal postaviti 
po robu celo političnemu sistemu, če so 
ga ogrožali, kar se mi je zdelo zanimivo, 
saj je tudi v meni nekaj te krvi. 

Le nekaj dni pred novim letom 
1982 pa so postavili veliko jedilnico Mercator, v kateri je med drugim delal neka
terim Žalcem in Mlačevcem znan Jože Kresal, med delilci hrane pa tudi Belokra-
njec Štefan, ki sem ga pozneje srečal kot »big bossa« oziroma najemnika lokala v 
Taborski oziroma pozneje ponovno poimenovani Županovi jami (V njegovem »last
ništvu« je nastalo kar precej pikantnih zgodb, ki se jih nekateri moji vrstniki in ob
iskovalci taborskega disko kluba dobro spominjajo.) Polegjedilnice je bila postav
ljena tudi zgradba kluba Mercator, v katerem seje dalo igrati namizni tenis, si prek 
videorekorderja skupinsko ogledati kakšen film na TV, ali pa se zadržati v prosto
ru, kjer so postavili šank s »kelnerjem«, O kelnaricah je bilo sicer veliko govora med 
gosti za šankom, a kelnaric na drugi strani šanka ni bilo. Nedaleč stran je bila po
stavljena tudi manjša trgovina z blagom, pretežno namenjenemu za osebno upo
rabo (milo, žiletke, sladkor, kis, olje, kakšni prehrambeni priboljški in podobno). 

Že s 1 .1 .1982 so zaradi postavitve jedilnice ukinili »terenski dodatek«, ki so 
ga do tedaj izplačevali v iraških dinarjih. Za plačo je bilo dogovorjeno, da se izpla
čuje 30 % v jugoslovanskih dinarjih neposredno na domače tekoče račune delav
cev, 70 % pa na devizne račune. Izplačila pa so potem vedno bolj zamujala. Plača 
izkušenega geometra je znašala v letu 1981 skupaj z dinarji in dolarji oko
li 1500 US $, za mlajše še neizkušene pa od 300 do 500 dolarjev manj. Če si že 
lel imeti nekaj več prostega denarja, si moral zaradi ukinitve terenskega dodatka 
odslej vsak sam skrbeti, kako boš prinesel dolarje v Irak in kako jih boš zamenjal, 
če si želel sam kaj kupiti. 

V letu 1982 so kljub začetnim težavam, ki sem jih nekoliko opisal že v predhod
nih zapisih, dela dokaj hitro stekla. Zato so se že dobro začeli kazati obrisi 3,5 km 
dolge betonske letališke piste in številnih razvejanih »roolnih« stez (ali taxiway-ev 
kot smo jih imenovali), bunkerjev za letala, mesta za bivanje vojakov, pa posamez
ne povezovalne ceste, bunkerjev za strelivo, kaponirjev za letala, hangarjev za heli
kopterje, pa tudi športnih objektov kot nogometno igrišče in pravi olimpijski bazen. 

Sredi leta je nato Homeini močno pritiskal na Irak in vojna je dosegla vrhunec, 
Irak pa je zašel v veliko krizo. Po dobrem letu in pol je nato na jugoslovanskih 
gradbiščih vedno bolj primanjkovalo različnega kadra. Med deficitarnimi poklici 
smo bili tudi geometri, še posebej taki, ki smo imeli nekaj izkušenj na večjih grad
biščih. Zato, kot sem uvodoma omenil, so na nas v domovini vedno bolj pritiskali 
tudi s tako banalnimi vprašanji kot npr.: »Kdaj boš odšel v Irak? Si že napisal opo
roko? Dol imaš že rezervirano sobo...« Kaj si hotel? Odločil si se. . . in odletel. 

Jože Miklič 

JESEN 

SANJALEC 
Sanjal sem o tebi 
in o tvojem poljubu. 

Vsi so ga videli. 

Vsi so videli, 
da to ni bil samo prijateljski poljub. 
Videli so poljub 
strohnjenega srca -
tega ti ni uspelo zatajiti. 

Morda si s tem edinim in zadnjim 
poljubom, 
preden si d o k o n č n o o d š l a , 
namenoma pokazala, 
kdo je v tvojem srcu 
ljubljen In kdo le lastnik. 

S poljubom, 
prav n ič posebnim na videz, 
si o d š l a Iz mojega ž i v l jen ja 
- bilo je, kot da sploh 
nikoli nisi bila. 

Zato sem zapisal že na z a č e t k u : 
Sanjal sem o tebi 
in tvojem poljubu. 

Damjan Perme 

Jesen navlekla je meglo 
po vseh n i ž a v a h 
in v l e č e se v vrhe 
po mokrih travah. 
Ledena sapa 
do kosti pretresa, 
z drevja listje o d n a š a 
kot lahkotna peresa. 

Vse nestalno 
z nami vred izginja. 
Spomladi vse bahavo 
tla pokriva. 
Ostal bo le spomin -
nam hlad odganjal 
bo kamin. 

Gledam na grob dolg 
v e č kot meter 
In mislim: 
sem kot s v e č k a , 
ki mi Jo bo pihnil veter. 

Kar č u t i m zemljo š e p e t a t i : 
v kozolcu so že s t o r ž i zlati 
ajdo so že zmleli 
In kruha spekli. 

Ž e zbirajo se p t i č i , 
leti nekaj jih nad g r i č i 
v d e ž e l o v e č n e pomladi, 
- na dopust tja hodimo vsi radi. 

Karolina Zakrajšek 



SREČANJE STANOVALCEV, SVOJCEV IN DELAVCEV 
V DOMU STAREJŠIH OBČANOV GROSUPUE 

V začetku septembra v preteklem letu smo se prvič srečali na 
pikniku pred domom stanovalci, svojci in delavci. Bilo nam je le
po in razšli smo se z obljubo, da moramo to ponoviti vsako leto. 

V soboto, 11. septembra 2004, smo organizirali drugo sreča
nje, ki smo ga posvetili tudi dvajsetletnici delovanja Doma starej
ših občanov Grosuplje. Ob tej priliki smo povabili tudi nekaj slav
nostnih gostov. Med drugim sta se našemu vabilu odzvala žu
pana občine Ivančna Gorica, g. Lampret, in občine Grosuplje, g. 
Lesjak. 

Ob zbiranju pod velikim šotorom pred domom nas je prevzel 
nastop Godbe Stična. Druženje s svojci ob zvokih ansambla Krja-
velj, nastop mladega plesnega para in spretno vodenje programa 
g. Iztoka Perocija je zaokrožilo prelep dan, ki nam bo še dolgo o-
stal v spominu. 

KJ 

Desno: Zbrane sta pozdravila tudi ž u p a n a o b č i n 
Grosuplje in I v a n č n a Gorica, Janez Lesjak in Jernej 
Lampret. 

Spodaj: S r e č a n j e stanovalcev Doma s t a r e j š i h o b č a n o v 
pod š o t o r o m . 

Ob začetku dobrodelne akcije za pomoč otrokom v Beslanu 
Slovenska karitas je v sodelovanju s Caritas Vladikavkaz pripravila dobrodelno akcijo za pomoč otrokom, žrtvam 

terorističnega napada v Beslanu. 
Po podatkih tamkajšnje karitas je bilo prizadetih 1500 otrok, od tega je 655 otrok, ki so preživeli ugrabitev. Pri

družujejo pa se jim tudi bratje, sestre ubitih 195 otrok in nekateri, ki so izgubili enega ali celo oba starša. Materi
alne razmere na tem območju so bile že prej zelo težke. Sedaj pa sta se revščini pridružila še strah in psihične sti
ske. Otroci potrebujejo hrano, obutev, medicinske pripomočke, šolske potrebščine in pomoč psihologov. 

Slovenska karitas je izdala posebno razglednico in pozvala mlade, ki so se v teh dneh zbrali na Študentski are
ni, da s svojim podpisom izrazijo sočustvovanje in podporo vsem prizadetim ob grozljivem napadu v Beslanu. V so
delovanju z gimnazijami in veroučnimi šolami bomo v naslednjih tednih nadaljevali z zbiranjem podpisov. Akcija se 
bo predvidoma zaključila v drugi polovici novembra. Podpisane razglednice bomo kot znamenje podpore in soču
stvovanja mladih iz Slovenije osebno izročili preživelim otrokom v Beslanu. Slovenska karitas bo dodatno zbirala 
sredstva za šolske potrebščine in zdravljenje otrok, ki so bili ranjeni v terorističnem napadu. 

Slovenska karitas, Kristanova ulica 1,1000 Ljubljana, TRR:02140-0015556761, 
Namen:Osetija, Sklic:141004 

Alojzij Štefan, Generalni tajnik Slovenske karitas 
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SKUPEN VIDEOSPOT SKUPINE SLAPOVI IN KARITAS 
Po pomoč se na Karitas vsa

ko leto obrne skoraj trideset t isoč 
družin, otrok in starejših. Ljudje, 
ki so v težavah, poleg materialne 
pomoči potrebujejo predvsem naš 
čas in pozornost. Žal tega ne dobi
jo v svojem okolju, ker jim prepros
to nihče ne prisluhne. Osamljenost 
pa njihove težave še podvoji. 

Slovenska Karitas je dala pobu
do za sodelovanje s skupino S la 
povi in tako je nastal videospot za 
skladbo Misel dobra vodi naj. Z 
njim na prijazen in gledalcu nev
siljiv način opozarjamo širšo jav
nost na stiske mnogih ljudi. Pre
pričani smo, da bo videospot lju
di dobre volje spodbudil , da bodo 
več časa in pozornosti namenili tu
di za svoje najbližje. S tem bodo 
stiske mnogih olajšane, če ne ce
lo rešene. 

PeterTomažič 

NA POTI K ZDRAVJU 

Mali podkovnjak med prezimo-
vanjem v Ž u p a n o v i jami (Foto: 
K. Jazbec). 

Zdrav človek ima na tisoče želja, bolan le eno. Povrniti si zdravje. Zdravniki, ob pomoči številnih znanstvenikov, 
že od nekdaj iščejo načine za ohranjanje zdravja. Ob njegovi izgubi pa s pomočjo zdravil in raznih pripomočkov po
skušajo premagati bolezen. Takšen način je tudi akupunktura, ki se je razvila in ohranjala na Kitajskem preko 
4 0 0 0 let. V veliki meri jo uporabljajo tudi dandanes. Evropa je akupunkturo spoznala konec 19. stoletja. Zaradi u-
spešnosti terapije pa je svetovna zdravstvena organizacija priznala akupunkturo kot ustrezno zdravljenje za več kot 
60 bolezni. Najbolj pogoste bolezni, ki se lahko zdravijo, so različne kronične bolečine, s poudarkom na glavobolih, 
migrenah, nevralgijah, bolečinah v križu in sklepih. Poleg tega se uporablja tudi za zdravljenje psihičnih težav, pri 
težavah v klimakteriju, pri bolečih menstruacijah, gastrointestinalnih problemih, neorganskih motnjah srčnega rit
ma, šumenju v ušesih, nočnemu uhajanju urina pri otrocih, alergijah, kožnih boleznih... 

Slovenska zdravniška zbornica je priznala akupunkturo kot metodo zdravljenja, z omejitvijo, da jo lahko izvaja
jo le zdravniki. Izobraževanje poteka na Fakulteti za šport, v okviru Katedre za športno medicino Medicinske fakul
tete v Ljubljani. 

Šeste Mednarodne šole za akupunkturo se je udeležil tudi Saša Trampuž, dr. med, specialist ginekologije in po
rodništva iz ZD Grosuplje. Ob spoznavanju skrivnosti akupunkture je nad uspehi zdravljenja navdušen. Pri tem pa 
poudarja individualen pristop k vsakemu bolniku. Zdravljenje z akupunkturo poteka v prostorih ginekološkega di
spanzerja ZD Grosuplje. 

Uroš Perme. 

Županova jama - zimski raj za netopirje 
Južno od Grosupljega pri vasi Velike Lipljene pod grebenom Tabor, leži 

Županova jama (znana tudi kot Permetova oz. Taborska jama), ki jo je v ap
nencih ustvaril potok Podlomščica. Jamo je odkril 26. maja 1926 takratni 
župan Ponove vasi Josip Perme, ki je pri raziskovalnem spustu v spremstvu 
svojega sina in Antona Ogrinca odkril nadaljevanje 11-metrskega brezna pri 
Opolzkem kamnu. Razmeroma dolga jama je s svojo lepoto pustila na njih 
globok vtis: »Še lepše kot v nebesih!«. Istega leta so člani Društva za razis
kovanje jam Ljubljana jamo pregledali in izmerili ter v Geografskem vestni-
ku objavil njen speleološki opis z načrtom. 

Županova jama je bila od vsega začetka njenega odkritja redno obisko
vana. Njen odkritelj je ustanovil Društvo za ureditev podzemeljskih jam v 
Ponovi vasi in s tem poskrbel, daje postala pomembna turistična točka. V 
njej so uredili pot in jo tudi osvetlili. Leta 1935 so prekopali umetni rov do 
100 m oddaljene Ledenice, ki danes predstavlja vhodno dvorano. Jama tre
nutno v dolžino meri 360 metrov, v globino pa se spusti tudi 122 metrov. 

Jama ni pomembna samo s stališča speleologije in zanimiva zaradi ču
dovitih kapniških kreacij, temveč je ekološko izredno pomembna tudi za ži
valski svet, posebno za netopirje. Ti številčno naseljujejo njene dvorane 
predvsem v zimskem času, ko njihove hrane - žuželk ni na razpolago. Jese
ni si netopirji z intenzivnim lovom naredijo zaloge podkožnega maščevja, ki jim služi kot vir energije skozi celotno zi
mo. V primerno hladnih in neprepišnih delih jam z relativno visoko vlažnostjo si poiščejo mirne kotičke, kjer v globo
kem zimskem spanju (hibernaciji) preživijo celotno zimo, ali pa se selijo iz ene jame v drugo, glede na ustreznost po
gojev. Med prezimovanjem se temperatura njihovega telesa spusti s 40°C na nekaj stopinj nad okoliško (torej med 
5 in 10°C), srčni utrip pade z 250-450 udarcev na minuto na 18-90 in dihanje upočasni z 80-90 na 4-5 vdihov v mi
nuti. Vse to z namenom, da za obstoj porabijo čim manj energije in lahko brez vnosa hrane preživijo do naslednje po
mladi. V prezimovalnem obdobju se prebujajo na 1-3 tedne, da se iztrebijo in po potrebi zamenjajo prostor. 

Kadar pri raziskovanju odkrijemo jamo, v kateri prezimuje več kot sto osebkov, je to za naše razmere jama, vredna 
pozornosti. V ta okvir sodi tudi Županova jama, katero sva se odločila pregledovati enkrat mesečno v zimsko-letnem 
obdobju 2002/03. Zanimalo naju je, katere vrste netopirjev se zadržujejo v jami, kdaj se zadržujejo v jami, natanč
no število netopirjev, kakšna temperatura prostora jim ustreza, ali se med dvoranami selijo in tudi kakšen je vpliv tu
rizma. 

Z jamo upravlja turistično društvo Županova jama - Turistično in okoljsko društvo Grosuplje, ki ga vodi Miro Vreg, 
ki je dovolilo redno pregledovanje jame. S pregledovanjem sva pričela v decembru 2002 in nadaljevala vse do no
vembra naslednjega leta. Pri prvem pregledu se nama je pridružil Stane Peterlin, pri nadalnjih pregledih pa naju je 
spremljal Stojan Jakopin, turistični vodnik in oskrbnik jame, ki je z nama premagoval 600 m dolgo pot s kar 478 
stopnicami. 

Pri pregledih sva uporabljala izključno samo metodo opazovanja. Neosvetljene dele sva pregledovala s halogen-
skimi svetilkami, ker pa ima jama ponekod zelo visok strop, je bil del najine opreme tudi daljnogled. V vsaki dvora
ni posebej sva preštevala netopirje, jim določila vrsto ter izmerila temperaturo prostora. Pot opazovanja je sledila tu
ristični poti, njene meje pa sva prestopila v dvorani Ledenica in na koncu, kjer sva nadaljevala še v Igorjevo dvorano. 
Ledenica, po Valvasorjevih besedah »lepotica dolenjskega kraškega sveta in poseben ponos Grosupeljčanov«, je naj
hladnejši del jame, njena povprečna letna temperatura je zelo nizka (4,4°C), pozimi pa prehod skozi njo skoraj ved
no ovirajo čudoviti ledeni stalaktiti. Pot se nadaljuje skozi umetni rov, ki je že toplejši (povpr. 9,2° C), in naprej sko
zi ostale dvorane (Srebrno, Srednjo, Županovo, Blatno, Matjaževo), katerih izmerjene temperature so v povprečju 9,-
8°C. 

Pogoji, kijih nudijo prostori Županove jame, ustrezajo predvsem malim podkovnjakom (Rhinolophus hipposide-
ros). V jami je prezimovalo več kot 100 osebkov te vrste, v oktobru 2003 pa sva jih naštela kar 144. Pripadnike te 
vrste lahko opazimo precej hitro, saj se med zimskim spanjem ovijejo v svoje peruti, tako oviti visijo navzdol s stropa 
ali kapnikov in se nikoli ne zalezejo v špranje. 

Mali podkovnjaki med prezimovajem ne tvorijo strnjenih gruč, temveč je med posameznimi osebki vedno vsaj ne-
kajcentimetrska razdalja. Z njimi so si nekatere dvorane delili pripadniki iste živalske družine, veliki podkovnjaki (Rhi
nolophus ferrumequinum), vendar jih nisva preštela nikoli več kot 7 posameznikov. Jamo je kot zatoščišče izbral tudi 
predstavnik rodu navadnih netopirjev, vendar natačnejša določitev - ali je bil to navadni netopir (Mvotis mvotis) ali os-
trouhi (Mvotis blvthi), ni bila možna, saj je za ločitev teh dveh vrst nujnih več meritev osebka. Četrta zabeležena vrsta 
je širokouhi netopir (Barbastella barbastellus), ki je bil določen iz kostnih ostankov, najdenih v dvorani Ledenica. Ve
čino teh vrst pa sva opazila tudi jeseni, ko sva v jamo prihajajoče netopije poslušala s pomočjo ultrazvočnega detek
torja. Predhodne raziskave pa so na vhodu v Ledenico odkrile še južnega podkovnjaka (Rhinolophus eurvale), vejica-
tega netopirja (Mvotis emarginatus) in resastega netopirja (Mvotis nattereri). 

0 pomenu Županove jame za netopirje torej ni dvoma. Pomembnost jame je priznala tudi država, ki je jamo in ob
močje okoli nje razglasila za posebno varstveno območje - območje Natura 2000. Turistična dejavnost tekom leta 
poteka le v obdobju od aprila do oktobra in v tem času jamo obišče pet tisoč ljudi. Obdobje brez turistov se večino
ma pokriva z obdobjem prezimovanja netopirjev, kar je skoraj idelano glede minimalnih motenj netopirjev. Kljub te
mu pa bilo priporočljivo turistično obdobje začeti nekaj tednov kasneje, saj smo med pregledi v mesecu aprilu še 
vedno našteli 100 osebkov. Zakaj turistično ogledovanje jame ni ugodno, ko netopirji prezimujejo? Raziskave so po
kazale, da porabijo za eno prebujanje toliko energije, kolikor bi jo lahko uporabili za 14 dni življenja v globokem spa
nju. Ker je vsaka skupina obiskovalcev za jamske razmere izredno hrupna, v času ogleda pa je jama osvetljena, se 
netopirji med prezimovanjem vzne
mirijo in lahko prebudijo. Če bi neto
pirji med zimo doživeli preveč bud-
nic, bi jim do začetka pomladi zmanj
kalo telesnih zalog maščobe in do po
mladi ne bi preživeli. Česar pa si goto
vo nihče ne želi, zato naj Županova ja
ma še naprej ostane zimski raj za ne
topirje. 

Katerina Jazbec, Primož Presetnik 

Dodatni viri o županovi jami: 
http://www.grosuplie.si/Zupanova.asp 
http://users,volia.net/zup-iama/ 
http://lokotavci.tripod.com/zupano-
va jama.htm 
http://www.speleo.net/dzril/historv/ 
1919-1940.shtml 

http://www.grosuplie.si/Zupanova.asp
http://users,volia.net/zup-iama/
http://lokotavci.tripod.com/zupano-
http://www.speleo.net/dzril/historv/
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»Ne in ne! Niso nas š t r l i . In ni 
h č e nas nikdar ne bo. . . « 

S temi S e l l š k a r j e v i m l verzi je povezovalka kulturnega programa 
Tadeja A n ž l o v a r v soboto, 16. septembra, ob 11 . uri, z a č e l a slo
vesno komemoracijo pri spomeniku na Veliki Ilovi Gori. V spomin 
na ž r t v e bitke v teh krajih iz leta 1943, ki se je z a č e l a v prvih no
vembrskih dneh, se je ob spomeniku zbralo nekaj v e č kot 100 ob
iskovalcev in pr ib l i žno 30 n a s t o p a j o č i h . Slavnostni govornik je bil 
predsednik slovenske b o r č e v s k e organizacije Janez Stanovnik. V 
kulturnem programu pa so sodelovali: pevke iz ž e n s k i h pevskih 
zborov Viva vox In Lastovke, ki ju vodi Mojca Intihar, M o š k i pev
ski zbor Vokal, ki ga vodi P r imož Cedilnik, Franc Marn s frajtone-
rico, o s n o v n o š o l c i z recitacijami Karla Destovnlka Kajuha, recita 
torka Pavla Cotman, delegacije O b m o č n e g a z d r u ž e n j a zveze bor

cev NOB 
ter Ljubljanske in Cankarjeve briga
de pa so k spomeniku po lož i le ž a l n e vence. 

Organizator s r e č a n j a na Ilovi Gori je bilo tudi letos O b m o č n o 
z d r u ž e n j e Zveze z d r u ž e n j borcev Grosuplje, kateremu Je predsed
nik odbora skupnosti borcev Cankarjeve brigade podelil prizna
nje, spominski lik Ivana Cankarja, ki ga je prevzel predsednik OZ 
ZZB Franc Š t i b e r n i k , t o v a r i š u Francu Marnu iz Š m a r j a - S a p a pa je 
skupnost borcev podelila plaketo za nadaljevanje dela pokojnega 
svojega o č e t a in dolgoletno delo v odboru te skupnosti. 

Po komemoraciji so n a s t o p a j o č i in u d e l e ž e n c i odš l i v o p u š č e 
no š o l o , kjer so se nekateri zadrža l i na t o v a r l š k e m s r e č a n j u In po-
kramljall ob partizanskem g o l a ž u . 

Govor Janeza Stanovnika . Spoštovani župan, spoštovana Slovenska vojska in slovesni prapori! Spoštovane tovarišice in tovariši! 

Nova Gora je spomenik Slovenstva. 
Tu, ta zemlja, na kateri danes praznu
jemo, je dobesedno natopljena s slo
vensko krvjo. Tu je ostalo in obležalo 
vsaj sto, če ne več borcev slovenske 
partizanske vojske. Še do danes šte
vilo ni točno ugotovljeno. Nemški ar
hivi pravijo, da so jih pobili 133. Naši 
arhivi govorijo o manjši številki. Vse
kakor pa je to kraj, kjer so se vodile 
borbe, ne preko puškinih in topovskih 
cevi, ampak preko bajonetov in puški
nih kopit, prsa v prsa. Tu seje Slove
nec znašel iz oči v oči s svojim smrt
nim sovražnikom. Dvakrat so jih po
gnali v beg. Žal, tretjič niso zmagali. 

To me spominja na zgodbo iz sta
re grške zgodovine, kjer so se nedav
no odvijale olimpijske igre. Tam seje 
v zgodovini odvijala težka bitka med 
Grki in Perzijci. Perzijci so zahtevali od 
Leonide, ki je bil komandant grških e-
not, da položijo orožje. On pa je odgovoril z zgodovinskimi besedami: »Pridite in ga 
vzemite, kajti dokler smo živi, ga ne dobite.« 

Ta zgodba, ki jo pozna cel svet, se je ponovila tu na Ilovi Gori, ki je zato postala 
spomenik Slovenstva. 0 tem so takrat, ko se je to dogajalo, vedeli v celem svetu: 

- 0 tem je pisal Peter VVellkinson. V angleškem državnem arhivu je dokument 
tega njegovega dopisa, ki je svojemu predsedniku vlade poročal. Pravi: »Tu v Slo
veniji se vodi borba, v kateri stoji za partizanskimi enotami cel slovenski narod. 
Od kar se je Andreas Hoffer na Tirolskem uprl Napoleonu, nismo imeli takega pri
mera ljudskega odpora okupatorju, kot ga imamo danes v Sloveniji.« 

- Pa ne samo on. 0 tem je pisal major Jonnes, ki je bil angleški vojaški pred
stavnik v našem glavnem štabu. Njegov dokument je prav tako ohranjen v arhi
vih. Pravi: »Ta narod vodi borbo, ki ji bo nekoč svetovna zgodovina postavila spo
menik. Sramota pa je, da jih mi pustimo in jim ne pomagamo. Zato apeliram, da 
angleška vlada čim prej pošlje pomoč. Oni so brez obleke, oni so brez hrane in 
naša dolžnost je, da jim pomagamo.« 

- 0 tem je govoril rojak teh krajev, Louis Adamič. Celo knjigo je napisal o juna
ški borbi partizanov za svojo svobodo proti fašizmu, za uničenje nacifašizma. 

- Kot vidite, danes imamo med nami veliko fotografov. Takrat je bil med nami a-
meriški fotograf Helix, ki je posnel boje pri Litiji, kjer je bil ranjen Goodvvin. Bil je' 
predstavnik zavezniških armad pri našem glavnem štabu. Ranjen je bil v nogo in 
se je kasneje rešil. On je posnel te boje in objavil v reviji Life, ki je obšla cel svet. 
Cel svet je vedel takrat, kaj se dogaja na tem malem koščku slovenske zemlje. 

Žal pa moram ugotavljati, da se danes, tu pri nas zaničuje, kar je bilo najbolj 
veličastnega (česar noben drug evropski narod nima, se s tem ne more noben 
evropski narod postaviti) kako se je narod iz svoje volje za ceno strahotnih žrtev 
postavil Hitlerju v bran. Kajti mi smo v vojski izgubili 85.000 slovenskih ljudi. Sa
mo v partizanskih vrstah jih je padlo 27.000. Toliko, kolikor je naša vojska štela 
na koncu. To so bile strahotne žrtve, ki jih je slovenski narod plačal za svojo svo
bodo. 

Na vse to pa danes doživljamo, da ljudje, ki so se proglasili za strokovne zgo
dovinarje, o tem nečastno pišejo. Nedavno sem imel priliko, da sta mi prišli v ro
ke dve knjigi, ki sta nedavno izšli. Eno je napisal Boris Mlakar z naslovom Sloven
sko domobranstvo, drugo pa je napisala gospa, ki živi na Dunaju in se piše Tama-
ra Griesser Pečar in ki sojo zdaj iz nemščine prevedli v slovenščino. Ena in dru
ga knjiga nista nič drugega kot 500 strani ponavljanja laži in domobranske propa
gande. In to se pri nas dovoli. To se pri nas tolerira. V teh knjigah imate kar nekaj 
laži. Jaz bom izkoristil to priložnost, da vam o tem spregovorim besedo ali dve. 

Vidite! še sonce nam je posijalo, da boste lažje poslušali. 
Prva laž pravi, da je bila naša borba nelegitimna zaradi tega. ker se je ta borba 

začela prekmalu in ker je zahtevala velike žrtve med civilnim prebivalstvom. Za
molči pa dejstvo, da so zavezniki pozvali vse evropsko prebivalstvo, da se upre o-
kupatorju. In predsednik angleške vlade Churchill je takrat pred angleškim parla
mentom govoril sledeče besede. Pravi: »Ta narod (mislil je na ljudi v naših krajih) 
se upira Hitlerjevi tiraniji, Hitler pa požiga vasi in pobija civilno prebivalstvo. In na
loga nas zaveznikov je, da maščujemo te nedolžne žrtve.« 

Se pravi: To, kar seje dogajalo pri nas, ni zraslo samo na našem zelniku. Mi 
smo bili del zavezniškega odpora. Mi smo delali to. kar so delali zavezniki na svo
ji strani. Tudi tam so bile žrtve ogromne. Samo zamislite si, kaj je pomenilo Hitler
jevo bombardiranje Londona. Jaz sem decembra 1945 prišel v London in so skri

vali to svojo sramoto, daje ena od Hitlerjevih bomb treščila v parlament, v West-
minster. Zunaj se sicer to ni videlo, znotraj pa je bilo vse porušeno. Peljali so nas 
tja in rekli: »Veste, tega nikomur ne pokažemo, ker to je nacionalna sramota. Am
pak vam, jugoslovanskim partizanom bomo pokazali, kaj se nam je zgodilo med 
vojno. »Tudi drugi so imeli strahotne žrtve, ampak so vedeli, da je nacifašizem ta
ka kuga za svetovno civilizacijo, da jo je treba uničiti za ceno svojega lastnega živ
ljenja. 

Pravijo - to je druga zgodba: Saj pri nas nismo imeli Osvobodilne fronte (OF), 
ampak smo imeli Protiimperialistično fronto (PIF). Z drugimi besedami pravijo: Oni 
so bili proti Angležem, Američanom in Francozom. 

Čujte! Jaz sem bil takrat (si lahko mislite, ko imate starčka pred seboj) mlad 
študent na ljubljanski univerzi. Bil sem član matičnega odbora OF na ljubljanski 
univerzi. Jaz vam, danes zbranim, pravim: Za PIF nikdar slišal nisem. Jaz sem pi
sal grafite po ljubljanskih stenah, pa tudi po cerkvah, če hočete, ampak nikdar ni
sem napisal PIF. Zmeraj sem napisal OF. Mi smo vedeli samo za OF. To so se iz
mislili. 

Res pa je, da je bilo 22. junija (to je čas, ko je Hitler napadel Sovjetsko zve
zo) takrat v Poročevalcu napisano PIF. Ampak to je bil dan, ko se je že govorilo o 
OF. Predsednik OF dr. Jože Rus, sodnik, še danes nima spomenika. Nedavno te
ga smo ga, hvala Bogu, postavili Kocbeku, Jožetu Rusu pa še do današnjega dne 
ne. In zaradi tega pred tem zborom rečem: Čas je, da temu človeku, Jožetu Rusu, 
prvemu predsedniku OF, postavimo v Sloveniji spomenik, ker mu gre. Ta Jože Rus 
(to je bil predstavnik Sokolov v OF) je bil na prvem sestanku OF in on pravi: »Jaz o 
PIF nikdar nič slišal nisem. Mi smo se pogovarjali samo o tem, da je potreben od
por. In to smo se dogovorili. Ne pa o neki PIF.« 

Pravijo naprej: »Ni bilo pravzaprav kolaboracije, kajti kolaboracija je samo ta
krat, kadar se nekdo ideološko strinja z drugo stranjo. Mi pa se nikdar ideološko 
nismo strinjali s Hitlerjem. Mi smo bili v Hitlerjevi policijski službi, ampak to je bi
lo zaradi tega, ker ni bilo drugega načina, kako priti do orožja in da se borimo pro
ti komunistom.« 

Resnica v tem pogledu je popolnoma drugačna. Ni res, da bi oni, kot so re
kli, slučajno prišli v neposredno zvezo z Nemci. Jaz vam bom zdajle povedal, kaj 
je škof Rozman v spomenici, ki je jo je 16. - ne pardon, ne - 1 2 . septembra 19-
42 nesel Robottiju, ki kot veste je bil komandant italijanskih vojaških sil tukaj. 12. 
septembra 42. leta mu je izročil spomenico, ki je v arhivu (to se ne zmišljujem 
jaz tukaj). V tisti spomenici dobesedno pravi: »Mi katoličani vstopamo iz ravno
dušnosti do okupatori;) in smo se odločili, da vam pomagamo v borbi, ki jo vodite 
proti komunistom, kei ml bolje poznamo lokalne prilike kot vi in smo se zato odlo
čili, da vam mi izročamo komuniste.« 

Prosim vas, kaj je še večja izdaja, da se nekdo slovenske krvi, pa naj bo škof a-
li kdorkoli, upa reči: »Jaz bom svojega sorojaka izročal krvniku, ki je okupiral mo
jo zemljo.« 

In potem pravijo: »Ni bilo kolaboracije, ker smo držali figo v žepu.« V resnici pa 
so z zaprisego Hitlerju to potrdili. Pravijo: »Saj nismo prisegli Hitlerju.« Ampak be
sedilo prisege je vendar poznano! Natisnjeno je bilo v vseh časopisih. Besedilo 
pravi, da prisegajo zvestobo voditelju Velike Nemčije. Ja, voditelj Velike Nemčije je 
bil vendarle Adolf Hitler, ne pa Jezus Kristus. 

Pravijo: »Ni bila prava prisega, ker tam, kjer se reče, da bomo vodili borbo pro
ti komunistom in njihovim zaveznikom. Ja, saj nismo tu na Angleže mislili. Tu smo 
mislili na sokole, pa na krščanske socialiste, ki so zavezniki komunistov. V resni
ci pa je Roessenner, kije bil nemški vrhovni komandant, na sodnem procesu iz
javil: »Je sicer res, da mi domobrancev nismo uporabljali direktno na fronti pro
ti zaveznikom. Smo jih pa uporabili, da so ščitili železniško progo in vse te zve
ze s fronto, na kateri smo se mi borili proti zaveznikom. Zaradi tega so oni bili tu
di v naši fronti.« 

In nazadnje: V dokumentih obstoji okrožnica, ki jo je napisal general Kroen-
ner, ki je bil komandant slovenskega domobranstva. V okrožnici je napisal slede
če: »Vse naše enote so vedele, da vse zavezniške padalce, ki pridejo ranjeni in o-
nesposobljenih letal, da jih zaslišijo, potem pa takoj izroče nemški komandi na I-
gu.« To z detajlnimi besedami piše, medtem ko pravijo, da se niso borili proti za
veznikom. 

In na koncu koncev: Sam njihov politični vodja Miha Krek, ki je bil minister v 
londonski vladi, on je po vojni napisal v Vestnik (to je bilo njihovo glasilo) sledeče 
besede: »Po domobranski prisegi so nam bila zaprta vsa vrata k zaveznikom. Z 
njimi se pogovarjati nismo mogli več.« 

Vidite! Tako je bilo stališče zaveznikov do izdajalcev. Potem pa pravijo: »S Ko
roške so nas Angleži vrnili Titovi armadi in to je bila največja angleška izdaja nad 
nami slovenskimi domobranci.« Naj vam to zgodbo razjasnim. Pravijo, da je tu pri
šlo do trgovine med Titom in angleškimi oblastmi, češ, da so angleške oblasti vr
nile domobrance, ki so se zatekli na Koroško zato, da bi se naša armada umak
nila iz Koroške. 

Zgoraj: Priznanje, spominski lik Ivana Cankarja, Je prevzel Franc 
Š t i b e r n i k , predsednik lokal OZ ZZB. 
Spodaj: Dobitnik plakete Franc Marn 

Resnica je sledeča: Na Jalti so se zavezniki odločili, da bo jugoslovanska Tito
va armada, kot seje takrat reklo, zasedbena sila na celotnem balkanskem po
dročju do avstrijske meje in do stare avstrijsko-italijanske meje na zahodu. Izrec
no pa je bilo tam rečeno: »Ne v Trstu in ne na Koroškem.« Tak je bil sporazum za
veznikov na Jalti. Mi smo jih, seveda, prehiteli, saj smo prišli pred njimi v Trst. Ker 
pa bi takrat to lahko pomenilo nov oborožen konflikt med samimi zavezniki, je Ti
to ravnal preudarno. Rekel je: »Da pa ne pride do nove svetovne vojne, se jaz u-
mikam. In seje na ta način umaknil. Te domobrance pa so s Koroške vrnili nazaj, 
ker so se na Jalti tako sporazumeli. In sicer so se tako sporazumeli na sledeči o-
snovi - rekli so: »To niso pravi Hitlerjevi vojaki. To so Hitlerjevi prostovoljci. In ker 
so oni prostovoljci drugih dežel, bomo te prostovoljce vračali v deželo, od koder so 
prišli.« In zaradi tega so vračali Vlasovce, ruske vojake, ki so služili v nemški vojski 
in so vračali tudi naše domobrance. 

0 tem pa, da bodo domobrance vračali, pa so predhodno obvestili domobran
ce. 0 tem so vedeli na domobranski komandi. 0 tem je vedel tudi škof Rozman in 
to priča zgodovinar Janez Arnež, ki dela v emigraciji in objavlja dokumente, v ka
terih je popolnoma razvidno, da so bili vsi vnaprej obveščeni, da jih bodo Angle
ži vračali nazaj v Jugoslavijo, kjer bodo doživeli svojo sodbo, kot je nazadnje tu
di bilo. 

Jaz že tako predolgo govorim. Naj vam pa iz vsega tega zaključim, daje iz vse
ga jasno eno: Jasno je, daje narodnoosvobodilna vojska bila del zavezniške voj
ske, da je ona skupaj z roko v roki z zavezniki nastopala za uničenje nacifašizma. 
Žalostno pa je seveda, da pa se danes pri nas objavljajo knjige, da se o tem go
vori, da je to znanstveno zgodovinopisje, ki laže in zastruplja našo mladino. Mi do
življamo svojo starost, ampak dokler smo še na dveh nogah, dokler smo živi, za 
ceno teh, ki ležijo v tej zemlji, v tej deželi, ne bomo nehali govoriti svojemu narodu 
in svetu. - Hvala lepa. 

Iz zvočnega zapisa zabeležil Jože Miklič 

OSKRBA STAREJŠIH 
Vsakdo izmed nas ima pravico do dostojanstvenega staranja in človeka vred

nega življenja tudi v pozni življenjski dobi. Starostniki si želijo čim dlje ostati do
ma in živeti, kot so navajeni, med svojimi bližnjimi. Zaplete se, ko pride bole
zen, onemoglost, mi pa smo prezaposleni ali pa jim ne znamo nuditi ustrezne 
pomoči. 

Kaj storiti, na koga se obrniti, ko se soočimo z dejstvom, da ne zmoremo več 
sami ustrezno poskrbeti za ostarele starše, druge sorodnike? 

Mnogokrat pomaga že, da nas nekdo nadomesti, medtem ko smo v službi, 
da nam ta čas ni potrebno skrbeti za hrano in nego starostnika, da vemo, da je 
zanj poskrbljeno. 

Pomoč družini na domu v občini Grosuplje izvaja Dom starejših občanov Gro
suplje. Trenutno tri oskrbovalke skrbijo za približno 60 oskrbovancev, jim do
stavljajo hrano, skrbijo za njihovo osebno higieno, postorijo določena dela v hi
ši, odvisno pač od potreb posameznega oskrbovanca in dogovora z izvajalcem. 

Cena storitve znaša 4.120,00 tolarjev na efektivno uro (efektivni čas je čas 
dejanske prisotnosti oskrbovalke na domu oskrbovanca), 70 % cene plača lo
kalna skupnost ostalih 30 % pa prispeva uporabnik. Cena za uporabnika oz. 
njegove zavezance za plačilo tako znaša 1.236,00 tolarjev na efektivno uro. 

V povprečju oskrbovanci v naši občini potrebujejo štiri efektivne ure pomoči 
na mesec in plačujejo mesečno približno 5.000,00 tolarjev. 

Če oskrbovanec potrebuje več pomoči in nege. se število efektivnih ur seve
da poveča in s tem tudi višina njegovega prispevka. V primeru, da teh stroškov 
sam oz. njegovi zavezanci za plačilo ne zmorejo poravnati, lahko uveljavljajo 
pravico do oprostitve plačila. Razliko poravna lokalna skupnost, ki pa v skladu 
z zakonskimi opredelitvami vpiše zemljiško knjižno prepoved odtujitve premože
nja, če ga oskrbovanec poseduje, razen na nepremičnini, na kateri ima oskrbo
vanec prijavljeno stalno bivališče. 

Prvi korak je torej povezava s Centrom za socialno delo Grosuplje, kjer vam 
bodo posredovali vse potrebne podatke, vam pojasnili, na kakšen način lahko 
uveljavljate oprostitev plačila in vas napotili na izvajalca storitve Dom starejših 
občanov Grosuplje. Z izvajalcem boste sklenili dogovor o vrsti, obsegu in začet
ku pomoči. Razveseljivo je, da smo odpravili dolge čakalne vrste, kljub temu da 
se je število oskrbovancev povečalo. 

Prav tako vam bomo vse o organizaciji, načinu delovanja in zagotavljanju 
storitve pomoči družini na domu radi pojasnili tudi na Uradu za gospodarstvo, 
družbene dejavnosti in finance Občine Grosuplje. 

Mojca Koželj, svetovalka v Uradu za gospodarstvo, družbene dejavnosti 
in finance 
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Obujanje spominov s Francem Doblekarjem, ki je po k o n č a n i drugi svetovni vojni kot mladoleten z b e ž a l pred komu
n i s t i č n i m nasiljem na K o r o š k o , dož i ve l in p rež i ve l zloglasno t a b o r i š č e Teharje, na jesen ž i v l j en ja pa je postavil pet kri-
žev , ki naj bi poleg vere v posmrtno ž i v l j en je In obnove kulturne d e d i š č i n e spominjali tudi na njegove b l i žn je In ljudi, ki 
niso bili n i č krivi, a so jih vseeno pobili, med njimi tudi b e r a č e in r e v e ž e . 

Ko se narava začne pripravlja
ti k vsakoletnemu počitku, se ta 
zunanja otožnost preseli tudi v 
duše in srca ljudi - še posebej 
tistih, ki s(m)o izgubili svoje naj
bližje, prijatelje... Mnogih se spo
minjamo, jim v mislih podarimo 
dobro misel, molitev ali pa mimo 
nas v bežnih meglicah preletijo 
dogodki iz življenja, ki smo jih do
živeli z njimi. 

Še posebej pa podobne misli 
zdrsijo med spomine še živečim 
ljudem, ki so pred šestdesetimi 
in še kakšno leto povrhu dožive
li strahote druge svetovne vojne. 
Z mnogimi, takrat na »različnih 
bregovih: sem se že pogovarjal. 
Zgodbe so si sicer v posameznih dogodkih in podrobnostih zelo različ
ne, a imajo vse eno skupno nit - nikoli več kaj takega, saj je bila poleg 
vseh strahot v teh časih najhujša groza to, da je bila predvsem najbolj 
teptana resnica, kateri nekateri še danes nočejo prisluhniti in vedno go
vorijo le tisto, kar jim bolj ustreza. 

Med tistimi, ki se v mislih večkrat vrača v tiste čase. je tudi naš so
govornik Franc Doblekar. Domači so mi že pred leti povedali, da je 
doma iz ŠtJurija iz znane glasbene družine, iz katere prihaja tudi 
Grosupeljčanom zelo znani Braco Jože Doblekar. Tudi Francetov sta
rejši brat Tone, ki je bil ob začetku vojne star devetnajst let, je bil pe
vec, v cerkvi pa je že pred vojno pomagal domačemu organistu igrati 
na kraljico vseh instrumentov, na orgle. Zato je bil tudi precej aktiven v 
Fantovskem odseku, ki je bil organiziran kot društvo v katoliški cerkvi 
na podoben način kot Marijina družba za dekleta. 

Ob obisku na njegovem domu pred kratkim mi je France povedal, da 
je bila Doblekarjeva družina precej številna in da niso živeli v izobilju. 
Bilo je bolj za sproti. Oče je bil krojač, mama šivilija, otrok je bilo šest. 

Že pred vojno so se začele pojavljati precejšnje delitve na »farške« in 
»nefarške«. Korenine tega so sicer segale že v prejšnje stoletje, pa na
to v rusko revolucijo. Bolj izrazito pa so se pri nas začele pojavljati, ko 
se je tudi v Španiji pojavila revolucija. To se je nato nadaljevalo tudi, ko 
je Hitler napadel Poljsko. Še bolj so se nato te napetosti začele poveče
vati, ko seje vojna začela tudi pri nas. Čez rob pa so napetosti udarile, 
ko so komunisti pobili prve žrtve. Osebne zamere so te delitve nato le 
še stopnjevale. Bile so usodne za marsikoga. 

Tako je bila v noči iz 22 na 23. april 1942 na primer pobita vsa 
Jakopinova družina iz Ponove vasi, ki je pred vojno pribežala iz okoli
ce Unca pred fašizmom. V noči iz 6. na 7. avgust 1942 pa je tudi v va
si Št.Jurij prišlo do prvega umora, ki so ga organizirali »nefarški«. Ker je 
brat Tone samo sodeloval pri pobira
nju trupla umorjene Marije Debeljak, 
da bi se vaščani na krščanski in kul
turen način poslovili od nje, so mu 
»nefarški« to dejanje že pripisali za 
oteževalno okoliščino. Že čez tri me
sece so prišli ponj. A ker ga 18. no
vembra 1942 niso dobili doma. so 
ustrelili organista Kraljica. Taki na
silni dogodki pa so se v fari in ne
koliko širši okolici vedno bolj pogo
sto dogajali. 

France izrecno pove, da takrat v 
Št.Juriju in v okolici še ni bilo ne va
ških straž, še manj pa domobrancev. 
(Prva vaška straža na Slovenskem 
je bila ustanovljena na Št.Joštu nad 
Horjulom 27. julija 1942., v domo
brance pa so se preimenovale vaške straže šele v pozni jeseni leta 19-
43 - o.p.) Tudi nobeden izmed njegovih bratov še ni bil takrat nikjer 
vključen v kakšno vojaško organizacijo. 

Po teh umorih pa so se tudi ostali ljudje začeli organizirati in se vklju
čevati v vaške straže. Ker pa je brat Tone že 18. novembra 1942 bežal 
pred »nefarškimi«, so ga nato v začetku decembra istega leta šmarski 
legijci nagovorili, naj se jim pridruži. Drugi brat Jože je dobil obvestilo, 
naj se zglasi v postojanki vaške straže pod Boštanjem. 

Po razpadu Italije sta se oba brata znašla na Turjaku. Partizani soju 
zajeli z ostalimi. Oba so ubili oktobra. Za brata Jožeta je France iz par
tizanskih arhivov pod oznako A415626 (114 - str. 2) ugotovil, da so ga 
obsodili na Kočevskem procesu in ga nato ubili nekje pri Ribnici 18. ok
tobra. Toneta so v istem mesecu umorili nekje pri Grosupljem. 

V šolskem letu 1944 - 1 9 4 5 je France stanoval v Ljubljani v konviktu 
Serafinski kolegij v Frančiškanski ulici. Obiskoval je orglarsko šolo na 
Poljanski 4. Gospod ravnatelj, profesor Snoj, mu je dal nekaj dni izred
nih počitnic, zato je odšel domov v Št.Jurij. 

Po koncu vojne se je Franc s svojo sestro pridružil kot petnajstleten 
deček v civilu bežečim pred komunističnim in partizanskim nasiljem na 
Koroško, saj so pričakovali, da se bodo partizani znašali nad družinami, 
ki so imele kogarkoli na nasprotni strani. Bežeči so mislili, da jih bo tam 
pričakala rešitev, a so se močno ušteli. 

Na Vetrinju so Franceta oblekli v kurirsko obleko. "Greste v Italijo", ta
ko so jim govorili. Za prvi dan sta bila odločena IV. dopolnilni polk in 
Gorenjski domobranci. Drugi dan, 29. maja 1945, pa III. polk major
ja Kunstlja. Popoldne so se povzpeli na tovornjake in motorji so zabr-
neli. V začetku so prepevali domobranske in narodne pesmi. Odhod -
v Italijo proti Celovcu in - desno! Starejši domobranci so že po tem za
voju ugotovili, da jih peljejo nazaj v Slovenijo v roke partizanom, zato je 
petje kmalu potihnilo. 

Potem France razloži težko zgodbo, ki bi bila tako dolga kot roman, 
kako necivilizirano so ravnali z njimi. Nekaj poti so se peljali v živinskih 
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vagonih. Največ poti so prepešači-
li v zastraženi koloni. 

Sredi avgusta so Franceta izpu
stili iz zapora in še ostale, ki so 
preživeli. Preživelo jih je le manj
ši del - nekaj tudi takih, ki so jih 
prišli reševat bratje iz partizanske 
strani. Nekateri pa tudi s tem niso 
imeli sreče. Vsi drugi ležijo večino
ma brez sodbe zločinsko pobiti po 
bližnjih jamah, ki so jih nato zasuli 
z odpadki iz Cinkarne Celje in na
to zalili z vodo, na kateri se še da
nes ptice ne kopajo. Zraven so na
redili tudi deponijo za komunalne 
odpadke, na večjem delu pa ce
lo golf igrišče. Morilci so tako žele
li skriti svoj greh pred javnostjo, a 
so se s tem početjem le še bolj onečastili. Žal, je med njimi še danes 
nekaj živih, ki nočejo priznati resnice. Če bi teharskim in ostalim zapo
rnikom pravično sodili, bi sodbe že zdavnaj lahko pokazali. A vedo, da 
večine sodb nimajo in da so se kot zmagovalci znašali nad nemočnimi 
in najbolj brutalno kršili človekove pravice ter si s tem nakopali še do
datne zločine! Šele pred kratkim pa je država Slovenija manjši del tega 
območja, kjer je bilo teharsko taborišče in tla, prepojenega s krvjo slo
venskega holokavsta, uredila v spominski park. 

Ko se je France peš vračal iz za
pora domov, je ob šentjurskem 
potoku neka mama prala peri
lo. Pozdravil jo je: "Dober dan." 
Odzdravila je: "Dober dan. Joj, kak
šen revež pa si! Kje si pa bil? Zakaj 
si pa bežal? K nam bi prišel in bi te 
ščitili." On pa seje hvalil, kako do
bro je bilo in da so peli. Kaj več si 
ji ni upal povedati. 

Takoj po prihodu domov je zbo
lel za tifusom, ki se ga je nalezel v 
taborišču. Šest tednov je bil v bol
nici. Nato si je doma počasi opo
mogel in se zadrževal bolj doma. 
K maši je šel le skupaj z očetom. 
Vedno so prežali, kje bi ga dobili, 
da bi si ga privoščili. Na veselici v 
Boštanju se je nanj spravilo kar pet gansterjev iz okraja Grosuplje, ob
činskih uslužbencev. Na srečo jim je ušel. 

Vsa ta leta je veliko razmišljal o medvojnih in povojnih dogodkih. Po 
osamosvojitvi se je njegovo zanimanje še poglobilo. Zato je leta 2000 
napisal knjižico Ljudje in dogodki - Št.Jurij pri Grosupljem 1941 - 19-
45, ki med drugim osvetljuje tudi tisti del pri nas še vedno zamolčane 
slovenske zgodovine, ki je usodno razcepila slovenski narod. Vseeno 
pa na dan prihaja vendarle tudi tisti del, ki pravi, da seje najprej začelo 
komunistično nasilje nad slovenskim prebivalstvom, šele potem se lah
ko pogovarjamo tudi o vaških stražah in domobrancih ter dogodkih, ki 
jih bo zgodovinopisje le po takem vrstnem redu lahko postavilo na pra
vo mesto. France je zato tudi zbiral gradivo in ga nekaj objavil v Glasilu 
Nove slovenske zaveze. 

O komunističnem in anarhistič
nem nasilju v šentjurski okolici 
pa zdaj pričajo tudi križi, ki jih 
je France Doblekar postavil v za
dnjih letih: 

- Prvega je postavil na svojem 
dvorišču v spomin na svoja dva 
brata, za katera ne ve natančno, 
kje točno ležita. Ob Križanemu 
se človeška bolečina raztopi v še 
globljo vero v dobrega Boga, ki je 
tudi pravičen sodnik. 

- Drugi križ je postavil ob brez
nu Čahovica pri Medvedici. Med 
ustreljenimi je tam berač Štangar, 
ki je bil doma iz Štange pri Litiji. 
Blizu tega kraja je bil rojen tudi 
Doblekarjev oče, zato se je berač 
pri njih večkrat ustavil in se ga France še posebej spominja. 

- Tretji križ je postavil lansko leto skoraj na isto mesto, kjer je stal 
že prej, med taborsko cerkvijo sv. Miklavža in kapelico sv. Antona v 
Puščavi. Križ so uničili le nekaj mesecev prej, kot so zlikovci popacka
li sv. Antona in bližnjo tablo, na kateri so podatki o enkratnem sloven
skem spomeniku. 

- Četrti križ je postavil nad vasjo Vino, na Vinskem hribu, kjer počiva 
med priletnimi bukvami berač Jaka. 

- Peti križ, nekoliko desno v mokrotnem žlebu in senci dreves med 
Udjem in Smrjenami, pa je France postavil v spomin na umorjenega 
ubogega Pajčevega fanta iz Zagradca. Pozneje so ga prekopali in poko
pali v skupni grob na vaško pokopališče. 

Ko se bomo v teh dnevih podali na pokopališča in do spomenikov žr
tev druge svetovne vojne ter drugih pomnikov, da bi se poklonili mrt
vim, jim prižgali svečko, pa bi bilo prav, da bi se poklonili tudi tem žrt
vam. Takih zgodb je v naših krajih še nešteto. Spoštljivo se spomnimo 
tudi pozabljenih in vseh drugih četudi le v duhu latinskega reka o mrt
vih vse dobro! Med živimi pa poskrbimo za odpuščanje! Prizadevajmo 
si za pravo spravo, ki med Slovenci še ni zaživela! 

Resnica je vendarle samo ena, a ne samo takšna kot smo jo poslu
šali skoraj petdeset let in jo večkrat poslušamo prek nekritičnih jav
nih trobil še danes. 

Jože Miklič 

TEHARJE 2004 
Iz nagovora Antona Drobnica pri cerkvi sv. Ane nad nekdanjim teharskim 

taboriščem v nedeljo, 3. oktobra 2004. 

K A K Š N O JE STANJE V N A Š I D R U Ž B I V ZVEZI S POVOJNIMI POBOJI? 
Kaj se je še spremenilo v času od tiste prve do današnje spominske slovesnosti? 

Tukaj na Teharjah končujejo gradnjo že davno obljubljenega spomenika in manjši del 
spominskega parka. Večji del ostaja nespremenjen, ostala ali celo povečala so se sosed
nja smetišča, na grobovih žrtev celo igrajo golf in prirejajo motoristične dirke. Tako bomo 
tukaj imeli edinstven pogled: veličasten bel spomenik, ki se dviga nad hrupno in smrde
če smetišče in odseva na mrtvi gladini črne gnojnice v ogromnem bazenu, pod katerim 
se nad grobovi slovenskih mučencev podijo mogočni mladci z motorji in premetena go
spoda s palicami za golf. To naj bi bil park spomina, sodobna estetika in spoštljiv od
nos do mrtvih, ki ga tako zavzeto in pogosto razglašajo nekdanji in sedanji gospodarji 
slovenske javnosti. 

Nič drugače in nič bolje ni na drugih prikritih grobiščih, posejanih po vsej Sloveniji. Na 
glavnem prizorišču žalnih slovesnosti na Kočevskem Rogu je stanje prav tako neznosno, 
kot je že nekaj let, in mnogo slabše kot na začetku pred petnajstimi leti. Na državni ce
sti ni nobenih kažipotov do morišč. Mogočni Roški križ je pred fizičnim razpadom, ogra
ja okrog brezna in počivališča več tisoč mučencev je dotrajana in nezanesljiva, na zadnji 
poti mučencev še vedno stoji na črno postavljeni betonski kolos, ki razen tega, da služi 
sam sebi in njegovim graditeljem, tudi zakriva kraj zločina in divje prevladuje nad občutlji
vim naravnim okoljem. Mali prireditveni prostor na jasi poleg brezna so še zmanjšali, ko 
so tja umestili nekakšno kapelo, ki ni dokončana in razen odličnega gradiva in solidne iz
delave obiskovalcu ne pove ničesar. Postavljena je tako, da je za večje žalne slovesnosti 
povsem neuporabna. Vseh drugih, že davno obljubljenih ureditev grobišča pod Krenom 
pa niso niti zaceli. Drugo leto, ko se bomo spominjali šestdesete obletnice povojnih po
bojev, bomo torej tam imeli uničen in neuporaben prostor, prostor mnogo slabše kakovo
sti kot leta 1990 ob prvi roški spominski slovesnosti. Do takšnega stanja so pripeljali ti
sti, ki v besedah vedo vse o pietetnem odnosu do mrtvih. 

Od več sto prikritih množičnih grobišč v Sloveniji je po petnajstih letih od padca berlin
skega zidu in totalitarnega komunističnega sistema napol raziskano eno samo grobišče 
in nekaj posameznih grobov, vendar še to brez pobude in volje državnih oblasti, ampak 
le po odločitvi in trudu odgovorne krajevne samouprave ali posameznikov. Vse drugo je 
neurejeno in neraziskano. Takšno stanje na zamolčanih grobiščih je nevredno kulturne
ga naroda sredi Evrope in izraz skrajnega cinizma tistih, ki drugače prav fanatično govo
rijo o človekovih pravicah, celo o pravicah živali in rastlin kjerkoli in za kogarkoli na sve
tu. Temeljne pravice svojega brata in soseda, od davnine priznane pravice do groba, pa 
nočejo videti in še manj priznati in izpolniti. 

Še huje in usodneje kot neurejeno materialno stanje prikritih grobišč, v katerih so tisoči 
žrtev, ki se jih vsako leto spominjamo tudi na Teharjah, je njihovo pravno in politično sta
nje, stanje duha tistih, ki o tem odločajo. Z več kot leto starim zakonom o vojnih grobiščih 
so bila vsa zamolčana grobišča nacionalizirana, upravljanje z njimi pa povsem centralizi
rano in dano vladnim birokratom. Razen groženj svojcem, ki bi radi sami pokopali svoje 
mrtve v zamolčanih grobiščih, ti politično izbrani birokrati niso ničesar naredili, sestavili 
niso niti registra grobišč, ki bi jih morali upravljati. Namen nacionalizacije in centralizaci
je je zato očiten: ne urediti, ampak preprečiti ureditev prikritih grobišč. 

Ne samo, da zamolčana grobišča niso urejena in raziskana, da niso izkopane, preštete 
in - kolikor je mogoče - identificirane in dostojno pokopane žrtve v njih, najden in pravo
sodju izročen ni niti eden od številnih osumljencev za te strašne zločine. Kriminalisti po 
usmeritvah, ki jih daje državno tožilstvo, iščejo samo neposredne storilce, ki so žrtve stre
ljali ali vanje zabadali nože in jih pehali v brezna. Opravljajo delo, za katerega se po šest
desetih letih vnaprej ve, da ne bo dalo uspeha. Državni tožilci se hvalijo, kaj vse so storili, 
da bi identificirali žrtve, čeprav je njihovo delo predvsem prepoznati zločince, tiste največ
je, ki so zločinske poboje zasnovali in organizirali, odobravali in ukazovali, tiste, ki so po
veljevali morilskim enotam. Teh niti policija niti tožilci nočejo videti, čeprav se javno spre
hajajo po Ljubljani in celo javno nastopajo in prejemajo javna priznanja in odlikovanja. 

Medvojni in povojni množični zločini so pravno zanikani, politično odobreni in ljudstvu 
predstavljeni kot posebna zasluga za narod in človeštvo. Visoki nekdanji in sedanji ob
lastniki žrtve predstavljajo za izdajalce in zločince in skušajo s tem množične poboje pri
kazati kot pravično kazen. Resnice ne iščejo, ampak jo sami določajo po svojih potrebah. 
Po tako določeni resnici se ravna tudi njihova pravica, pravica po političnih in ekonom
skih potrebah tistih, ki odločajo. 

K A K Š N O JE (TUDI) KOCBEKOVO MESTO V N A Š I D R U Ž B I ? 
Ob tej splošni ugotovitvi ne moremo iti molče mimo trenutno najbolj slavljene osebe, 

mimo pesnika, politika, kristjana in partizana Edvarda Kocbeka. Ne bomo govorili o nje
govem nesporno velikem pesniškem in pisateljskem talentu, o njegovih zanimivih filozof
skih in socioloških razmišljanjih. Ne zato, ker njegove misli in vizije ne bi bile tega vredne, 
ampak zato, ker niti njegovi najbolj tenkočutni stihi in njegove najbolj bistre misli in vizi
je, kot je z žalostjo sam ugotovil, niso bistveno vplivale na zgodovinsko dogajanje v tistih 
strahotnih časih, katerih se tukaj spominjamo. Niso, kot je mislil, spremenile zločinske 
narave komunistične revolucije, kateri seje pravno in politično povsem predal. 

Zato se bomo spomnili le na to njegovo predajo rdeči revoluciji, brez katere načrt ma
loštevilnih slovenskih komunistov ne bi uspel. Kocbekov pristop h komunističnim terori
stom, ki so nastopali pod masko boja proti okupatorju, je v partizanske vrste spravil mno
žico kristjanov, brez katerih komunisti svoje revolucije ne bi mogli uresničiti. Še posebno 
uničujoče za slovenski narod pa je bilo Kocbekovo priznanje in predaja komunističnemu 
revolucionarnemu pravu, ki je popolno zanikanje tako pozitivnega kot naravnega prava 
in temeljnih človekovih pravic. 

Kocbek se revolucionarnemu pravu, t j . pravu po komunističnih političnih in ekonom
skih potrebah, ki je omogočilo tako medvojne kot povojne množične poboje in druge zlo
čine nad nasprotniki revolucionarnega terorja in še danes onemogoča kaznovanje teh 
zločinov in popravo storjenih krivic, ni podal pod prisilo. Kocbek je revolucionarni teror 
sprejel za svojega po svoji volji in zavestno. Ne samo sprejel, rdeče nasilje, je tudi strast
no zagovarjal in revolucionarno pravo razlagal kot novo, odrešujočo resničnost sveta, ki 
bo ljudi rešila vseh tegob in omejitev po njegovem mnenju lažne civilizacije. 

Samo malo poglejmo v tisto nadstropje Kocbekovih možganov, od koder so 14. okto
bra 1942 izšli taki zapisi: 

»V Natlačenovi likvidaciji (Marko Natlačen je bil takratni ban - o.p.) doživljam zakonito 
porajanje novega prava, revolucionarnega prava in občutka za novo pravico, ki se bo raz
cvetela v tej zgodovinski dobi. Ta tragična smrt pomeni z drugimi likvidacijami vred zgo
dovinski prelom. Ta prelom obstoji v tem, da likvidacija pomeni ne samo pravično kazen 
za izdajalsko sodelovanje, temveč pomeni tudi novo javljanje novega prava in nove pra
vice. ... Kljub temu da verujem v poroštvo večne pravice, danes nekam preprosto doživ
ljam relativiziranje občutka za pravico in pravo.... Novi občutek za pravico si išče novih 
oblik, našel si jih bo s silo, ki edina odpira nova razdobja v človeškem razvoju. Z drugimi 
besedami: v takem spreminjanju je najvišja instanca le revolucionarno dejanje ... Zato 
je naša današnja silovitost v pravem pomenu besede moralna.« 

To je Edvard Kocbek mislil in zapisal potem, ko so komunistični partizani že umorili nad 
tisoč neoboroženih Slovencev, mož in žena, fantov in deklet. Zato je dobro vedel, o čem 
govori in kaj odobrava ter kaj slavi. Njegovo revolucionarno pravo in nova pravica sta se 
že čez eno leto še bolj razcveteli v množičnih umorih jeseni 1943, dokončno pa potrdili 
spomladi 1945, ko so v Sloveniji zločinsko umorili nekaj sto tisoč neoboroženih ljudi. 

Zato ne moremo govoriti o Kocbekovih pesniških in miselnih talentih, ne da bi vide-



V SPOMIN NA VINKA KOBILCA! 
Sredi oktobra bo že leto, kar smo se poslovili od priljubljenega kolega 

in prijatelja Vinka Kobilca. 
Res je, da čas hitro mineva, komaj sledimo vsemu, kar nas vsak dan 

zajame v naših obveznostih, dajanju, razdajanju... So pa tudi trenutki, 
ko se vsaj v mislih ustavimo in dovolimo, da nas prevzamejo spomini. 
Narava je dobrohotna in poskrbi, da slabe potiska v pozabo, dobre in le
pe pa ohranja. In tu se ustavlja misel ob spominu na Vinka Kobilca. 

Vsem, ki smo ga doživljali, je ostal v spominu njegov nevsiljivi aktivistič-
ni slog, v nenehnem gibanju in zavzetem reševanju problemov. Brez last
ne, osebne računice je želel pomagati, biti koristen, težave je znal prema
govati z zanj značilnim humorjem,... do zadnjega dne. 

Zaradi teh in še mnogih drugih njegovih lastnostih in človeških vrlin, zla
sti pa dolgoletnega kolegialnega odnosa, poznanstva in prijateljevanja, 
se ga radi spominjamo v krogu: 

Združenja borcev NOV Grosuplje, 
Društva upokojencev Grosuplje in 
Rokometnega kluba Pekama Grosuplje. 

Grosuplje, 7.10. 04 

IN MEMORIAM 
Režiser Jože Gale 

se je poslovil 
V 92. letu starosti se je 23. septembra 

poslovil igralec, režiser in ne nazadnje 
Grosupeljčan Jože Gale. 

Nam pa bo ostal zapisan predvsem kot 
režiser Kekca. Ob besedah Gale ali Kekec 
se vzpostavi medsebojna asociacija. Ko 
so pri Zvezi bralnih značk želeli izvede
ti, kateri je najbolj priljubljeni književni junak naših četrtošolcev, je zmagal 
Kekec, ki je postal znan šele z Galetovimi filmi. 

V njegovem življenju seje zvrstilo kar nekaj poklicev in zadolžitev. Najprej 
je bil gledališki igralec, kasneje tudi filmski igralec, pa scenarist, pisec član
kov o gledališču in filmski teoriji, poskusil se je tudi kot prevajalec iz češči-
ne, najbolj znan pa je kot režiser kar sedmih celovečernih filmov in štirih do
kumentarnih. 

Rodil se je 11. maja v Grosupljem. Njihova hiša je stala ob cesti proti Višnji 
Gori, nasproti Cestarjevih (pri bivšem Kovinastroju). Bilje sedmi otrok in edini 
sin, najbolj znana njegova sestra je bila učiteljica in pesnica Ana Gale. 

V osnovno šolo je hodil v Grosupljem, v stari gasilski dom, potem se je vo
zil v Šmarje, gimnazijo in državni konservatorij pa je obiskoval v Ljubljani. 
Diplomiral je leta 1938 na Statni konservatof hudby v Pragi, zaposlil pa se 
je še istega leta v SNG Drami v Ljubljani. 

Kmalu po vojni je spet odšel v Prago, v filmski atelje Barrandov, kjer se je 
specializiral za filmsko režijo. 

Njegov celovečerni filmski prvenec Kekec (1951) je bil ne le prva domača 
uspešnica, temveč tudi prvi mednarodni uspeh slovenskega filma, saj je na 
festivalu v Benetkah leta 1952 prejel prvo nagrado za mladinski film. Kljub 
uspehom pa filmske kariere ni nadaljeval doma, pač pa v Bosni, kjer je v le
tih 1957 in 1958 režiral dva filma: Tuja zemlja in Vrnil se bom. K slovenske
mu filmu se je vrnil z Družinskim dnevnikom (1961) ter Kekcema - Srečno, 
Kekec (1963) in Kekčeve ukane (1969). Jože Gale je potem režiral še tri fil
me, Onkraj (1970), Pustota (1982) in Ljubezen nam je vsem v pogubo 
(1987), kot film in nadaljevanko. Filmski arhiv pa mu je hvaležen še za do
kumentarni film 30 let slovenske drame (1949), saj je uspel posneti še na
še klasike gledaliških odrov (Marijo Vero, Danilovo, Šaričevo pa Levarja itd.). 
Nekaj scenarijev pa je Galetu ostalo v predalu, med njimi tudi nadaljevan
ka o Kekcu. 

Vedno je tudi povedal, da ob Kekcu doma ni bilo pozitivnih kritik, nato pa 
je dobil srebrnega leva v Benetkah, kritike pa so kar naenkrat dobile poziti
ven predznak. Film Srečno, Kekec je v Benetkah prejel kar tri nagrade, pred
vajan pa je bil na vseh petih kontinentih. Film Srečno, Kekec so snemali tu
di v naši Županovi jami. 

V letih od 1967 do 1979 je bil profesor za filmsko režijo in igro na AGRFT. 
Tu je bil tudi rektor. 

Rad se je spominjal svojih igralskih začetkov na amaterskem grosupelj
skem odru, pa mitinga septembra 1943 v grosupeljskem sokolskem domu 
(sedaj Kulturni dom). Tedaj je bil član Slovenskega narodnega gledališča v 
Črnomlju pa tudi vodja šole za igro pri SNG na osvobojenem ozemlju. 

Svojo pot med vojno je opisal v knjigi Igralci so prišli (1996), kije pisana na 
podlagi dnevnika, ki ga je pisal med vojno. 

Igralec in režiserje bil tudi v Mestnem gledališču ljubljanskem. 
V pogovorih seje tudi vedno spomnil krute usode sestre, pesnice Ane Gale, 

ki sojo domobranci ubili leta 1944 nad Škofljico. 
Posebej rad je bil in posebno sled je zapustil kot režiser. Ob režiserskem 

iskanju seje počutil najbolj doma. 
Njegov življenjski moto sta predstavljala verza Ervina Fritza: 
"Čeprav se svet z menoj vred hitro stara, 
bilo je to življenje, da mu ga ni para!.." 
Naš sokrajan in režiser sedaj počiva na ljubljanskih Žalah. Rad je živel in 

delal in naj s tem polnim življenjem, ki ga je razdajal študentom, gledališki in 
filmski publiki, ostane tudi v našem spominu. 

D. Samec 

li morje krvi in gore trupel, strašnih zločinov, ki jih je omogočila in odobra
vala njegova goreča predanost komunističnemu terorju, njegova zavestna 
predanost poti, ki je pripeljala do polstoletne diktature, kar je končno uni
čilo tudi njega samega, slovenski narod pa pripeljalo na sam rob duhovne
ga in materialnega propada. Reke nedolžne krvi in polna brezna izmučenih 
teles so prekrila tako Kocbekovo poezijo kot njegova razmišljanja. Šele ko 
bomo z njih sprali te strahote, zločine proti človeštvu, bomo lahko prisluh
nili tudi njegovim mislim in njegovim stihom. 

Dotlej pa tudi ne bomo sodelovali pri postavljanju pobeljenih grobov, ki 
naj tako kot zapoznelo in pretirano slavljenje Edvarda Kocbeka pozornost 
in misli še vedno razdvojenega slovenskega naroda odvrača proč od zgo
dovinskih dejstev. 

Ko zadnja solza se utrne, 

ko večni mrak oči zagrne, 

končano tvoje je trpljenje, 

zdaj čaka te le še vstajenje. 

ZAHVALA 
Ob izgubi n a š e grage ž e n e , 

mame, babice in prababice 

MARIJE KASTELIC 
Jurjeve mame iz Velike Račne. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in 
znancem za izrečena sožalja, darovano cvetje, sveče, darove cerkvi in 
svete maše. 

Gvala g. župniku Jožetu Glasu za opravljen pogrebni obred in moške
mu pevskemu zboru iz Račne ter vsem, ki ste jo pospremili na njeni za
dnji poti. 

Še enkrat iskrena hvala! 

Žalujoči vsi njeni 

ZAHVALA 
V življenju so stvari, ki jih lahko nare

dimo samo mi. 
Ne moremo jih prenašati na druge. 

B o l e č i n a ob izgubi m o ž a , o č e t a , 
brata in strica 

ANTONA L0ŽARJA 
(1927 - 2004) 
Pekovega ata, 

je izgubila ostrino, saj vas je bilo veliko, ki ste v dneh slovesa sočustvo
vali z nami. 

Hvala osebju Zdravstvenega doma Grosuplje, ki ste zdravili in negovali 
našega očeta ter mu lajšali bolečine. 

Hvala Vam, gospod župnik, Jože Mrvar, ki ste s svojim čutom do sočlo
veka vse nas bližnje razumeli, tolažili, opravili molitve, sveto mašo in po
grebni obred. 

Hvala članom Prostovoljnega gasilskega društva Šmarje-Sap, ki ste po
skrbeli za organizacijo in izvedbo pogreba in se poslovili od našega oče
ta z zadnjim nagovorom. 

Hvala Moškemu pevskemu zboru Šmarje-Sap za občuteno zapete pes
mi v njegovo zadnje slovo. 

Hvala vsem vaščanom Sapa, vaši pozornosti in sočustvovanju z nami. 
Hvala vsem našim prijateljem, sodelavcem, znancem in ostalim, ki ste 

se prišli še zadnjič posloviti od njega in izrekli sožalje in besede sočutja. 
Tako ste s svojim ravnanjem prižgali upanje v nas in spoznanje, da nis

mo sami, da bo jutri nov dan. 
Vsi njegovi. 

IN MEMORIAM 
FRANCETU PETERLINU 

9. oktobra 2004 so v družinskem krogu pospremili Franceta Peterlina, 
univ. dipl. inž. kmet. na pokopališče v Domžalah v starosti 77 let. 

Po rodu je bil iz Škocjana. Rodil se je očetu Hermanu Peterlinu, idej
nemu vodji ustanovitve Prostovoljnega gasilskega društva Škocjan pri 
Turjaku, in materi Pavli, poštarici na Turjaku. Očeta je izgubil v drugi 
svetovni vojni v taborišču Dachau. Po osvoboditvi se je vpisal na uni
verzo in uspešno diplomiral kot agronom. Službena pot ga je vodila od 
Primorske, Novega mesta do Domžal, kjer je bil direktor in dolgoletni 
član vodstvene ekipe Agroemone. 

Njegovo življenjsko pot je občuteno opisal sošolec in prijatelj univ. 
dipl. inž kmet. Franček Goršič. 

V Škocjan se je vračal pogosteje po smrti svoje mame, ki počiva na 
škocjanskem pokopališču. 

Z veseljem se je odzval povabilu ob 8 0 . letnici Prostovoljnega gasil
skega društva Škocjan in pripravil prispevek o demografskih podatkih 
za Škocjanske vasi v zadnjih 100 letih. 

Ob zadnjem srečanju 12. septembra letos v gasilskem domu v 
Škocjanu sta se prepoznala z go. Marijo Škrjanc. Pokojni Franc jo je 
pred 50 leti pripeljal na prvo službeno mesto kot mlado učiteljico, ta
krat Marijo Tomat. 

Srečal se je tudi z Inge Krische, ki ga je leta 1937 pripravila za spre
jemne izpite za Bežigrajsko gimnazijo. Snidenje z Inge je bilo po 65 le
tih. 

Vse skupaj se je odvijalo na nedeljskem popoldnevu v Škocjanu, ko je 
rojak, misionar Tone Zrnec, predaval o svojih poteh misionarjenja v de
želi Peru. Ob slovesu je gospodu Zrnecu zagotavljal: »Drugo leto se vidi
mo ob predavanju o Mehiki.« Ob zadnjih srečanjih je zelo rad pokram-
Ijal s svojimi vrstniki. 

Žal so vse obljube in želje po srečevanjih in kramljanju umrle. Težko 
sprejemamo resnico, da ga ni več med nami. Njegovo srce se je za ved
no ustavilo 7. oktobra kljub operacijskemu posegu. 

Želimo mu miren počitek 

PGD Škocjan pri Turjaku 

ZAHVALA 
ob izgubi n a š e mame, stare 

mame in prababice 

LUCIJE JANČAR 
po domače Šormove mame 

iz Gorenje vasi pri Polici 
(1913 - 2004) 

Iskreno se zahval jujemo vsem sorodn ikom, pri jateljem, sose 

d o m in z n a n c e m za izrečena sožal ja , darovano cvetje, s v e č e , d a 

rove za cerkev in svete maše . 

Zahvala gre tudi gospodu župniku Tonetu Pahul jetu za lepo 

opravljen pogrebni obred. 

Naj lepša hvala gospe Bernardi za nego na d o m u . 

Zahval jujemo se tudi Marku Finku za prelepo zapete pesmi . 

Hvala v s e m , ki ste jo v tako vel ikem števi lu pospremil i na nje

ni zadnji poti. 

Žalujoči: Vsi njeni! 

Zamrl je tvoj glas 
in zastal korak 
na nedohojeni poti. 
Brez tolažbe odhajaš 
in v naših srcih 
za vedno ostajaš. 

ZAHVALA 
Ob prerani izgubi dragega 

m o ž a , o č e t a in dedija 

MARJANA BIŠČAKA 
izrekamo iskreno zahvalo vsem, ki ste nam skozi bolezen in težke tre

nutke stali ob strani. 
Posebna zahvala velja g. Igorju, ki gaje bodril in mu vlival upanje do za

dnjega. Zahvala tudi Zdenki, Ivanki in Minki za nesebično pomoč, Tatjani 
in Ivu Virantu ter sodelavcem, gospodu Niku za ganljiv govor, vsem gasil
cem, ki so se prišli poslovit od njega, gospodu župniku za lepo opravljen 
obred, pevcem, ki so pospremili njegovo zadnjo pot s čudovitim petjem 
ter sodelavcem Cestnega podjetja Ljubljana, Turjak in Višnja Gora. 

Iskrena hvala za denarno pomoč, darovano cvetje, sveče, vsa izrečena 
sožalja. Hvala vsem sorodnikom, prijateljem, sodelavcem in znancem ter 
vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. 

Hvala vsem in vsakemu posebej. 
Vsi njegovi 

ZAHVALA 
G. ADAMIČ FRANCE 

je bil stanovalec Doma starejših občanov Grosuplje. Ob njegovi smr
ti so svojci izrazili željo, da se denar, namenjen cvetju, daruje domu. 
Stanovalci in delavci doma se zahvaljujemo svojcem in vsem, ki ste daro
vali. Zbrani denar je namenjen za nakup invalidskega vozička. 

-

K A M L E S 

- N O V I N A G R O B N I S P O M E N I K I 

- K L E S A N J E I N O B N O V A Č R K 

- U R E D I T E V I N O S K R B A G R O B O V 

STANKO PERPAR, Zaboršt 16,1296 Šentvid pri Stični 

G S M : 041/43 66 64 

P O G R E B N E S T O R I T V E 
P e r p a r J a n e z s . p . 

VSE POGREBNE STORITVE 
NA ENEM MESTU. 

DOSEGUIVI 24 UR NA DAN. 

041/ 785 - 1 1 3 
041/ 647 - 3 8 0 



POROČILO 0 IZVEDBI DELAVNICE "PRIMARNA 
PREVENTIVA V DRUŽINI" • MARKO JUHANT 

G. Marko Juhant je 12 udeležencem delavnice na informativno-doživljaj-
ski način predstavil, kako lahko izvajamo primarno preventivo v družini. Pre
ventivne aktivnosti pod sloganom "Kako postanem še boljši starš" je mode
rator strnil v naslednje točke: delo z otrokom, oblikovanje navad, sam mo
ram biti zgled otroku in moram si vzeti čas zanj. 

V družini je potrebno tista opravila, ki jih otrok zmore, vključevati v dru
žinski delokrog skupnih opravil. Pri vsakdanjih opravilih je treba določiti po
membne in nujne aktivnosti. Prazniki so pomembni predvsem zaradi ob
redov priprave hrane in urejanja prostorov. Manire, obredi in rituali so po
membni dejavniki v vsakdanjem življenju. 

Moderator je poudaril, da otroka vzgajamo predvsem zato. da bo v življe
nju ustrezno ravnal takrat, kadar nismo zraven. V skupini smo podoživljali 
različne resnice, kot npr. da je gibanje naravno stanje otroka, in da se otro
ci učijo iz napak, ravno tako kot odrasli. Pomembno je spoznanje, da mora
jo tudi otroci pri odraščanju misliti na meje. 

Oblikovanje navad je za otroka pomembna aktivnost. Petdesetkrat do 
stokrat se morajo nekatera dejanja ponoviti, da pride do oblikovanja navad. 
To zahteva od staršev vztrajnost in prepričanje, da to otroku mora uspeti. V 
skupini smo podoživljali poslušanje in razumevanje. V vzgoji moramo upo
rabljati pohvalo, vzpodbudo, pa tudi grajo in kazen, vendar tako, da to de
luje. 

Proti koncu delavnice smo udeleženci sami ustvarjali - risali. Veliko nas je 
bilo, ki ne znamo risati, vendar nas je ga. Mateja (asistentka g. Juhanta) s 
prigovarjanjem, pohvalo, mirnim vodenjem in nasveti vodila. Na koncu smo 
bili s svojimi izdelki kar zadovoljni, saj smo dojeli, da nas je mentorica s pri
mernim pristopom vzpodbudila in usmerila dejavnost, kjer prej nismo ime
li uspeha. 

Borut Hrovatin. predsednik LAS Grosuplje 

POROČILO 0 DELAVNICI "PRIMARNA PREVENTIVA 
V LOKALNI SKUPNOSTI" - NUŠA KONEC JURIČIČ 

V skupini je sodelovalo 22 udeležencev seminarja. Po predstavitvi sodelu
jočih smo ugotovili veliko raznolikost glede na izkušnje pri delu in organiza
cijsko - vsebinskih uspehov. Precej je tudi nedorečenosti, ki pestijo obstoje
če LAS. zlasti v smislu dobrovoljnosti trenutno izvoljenih županov. 

Vsebinski sklopi pogovorov na delavnici: 
1. Predstavitev programov in njihove dobre prakse pri delu LAS v lokal

ni skupnostih. 
2. Organizacijske nedorečenosti LAS po občinah. Pogrešali smo natanč

nejšo definicijo LAS in da so enotni in jasni pogoji pri ustanavljanju novih 
LAS v lokalni skupnosti. Članom skupine, ki ustanavljajo LAS, smo predlaga
li, da se posvetujejo na Uradu za droge. Predhodno je seveda potrebno spo
znati pojavnost problema drog v lokalnem okolju in možne oblike delovanja 
glede na kadre in problematiko, ki je specifična za njihovo okolje. 

3. Vsebinske in programske raznolikosti pri delu in pojmovanju preventi
ve. Spraševali smo se, ali se pri tem vprašanju lahko nekatere stvari poe
notijo. 

Pobuda: Uradu za droge predlagamo, da ponovno skuša v sodelovanju z 
Ministrstvom za notranje zadeve (Urad za lokalno samoupravo) in ministri
co/ministrom, pristojnim za regionalni razvoj, doseči tako zakonodajo, ki bo 
občine zavezovala k ustanavljanju LAS in ne da bodo ustanavljanja odvisna 
od drugih pogojev in dobre volje županov. 

Podpora: Skupina podpira idejo o pripravi in ustanovitvi Združenja LAS 
Slovenije. Predlog naj bi bil s strani Urada za droge pripravljen in predla
gan na 7. nacionalni konferenci LAS, ki bo 3. novembra 2004 v Novem me
stu. Pobuda je nastala kot posledica diskusije. Potrebo po združenju nam 
narekuje prevelika različnost pri oblikovanju LAS, skupni strategiji pridobiva
nja sredstev in enotnejši vsebinsko - organizacijski definiciji LAS, ali kot je e-
den od udeležencev označil: "Potrebno je doseči takojšnjo prepoznavnost -
to je LAS". 

Mile Hodnik, predsednik LAS Kranj in razpravljalec na seminarju 

POROČILO 0 IZVEDBI DELAVNICE 
"PRIMARNA PREVENTIVA V ŠOLSKEM 
OKOLJU" - NATAŠA PRIVOŠNIK 

V delavnici iz programa "Razvijanje pozitivnega samovrednotenja" smo iz
vedli vaje, ki spodbujajo pet osnovnih dejavnikov: občutek varnosti, občutek 
identitete, občutek pripadnosti, občutek smiselnosti in občutek sposobno
sti. Pri delu smo aktivno sodelovali vsi in vsako vajo temeljito analizirali. 

Ugotovili smo, da je model razvijanja pozitivnega samovrednotenja za da
našnji čas izrednega pomena za vse skupine prebivalstva. Hiter tempo živ
ljenja in tekmovalnost povzročata pri ljudeh najrazličnejše stiske. Še pose
bej pa je pomembno, da pri učencih v najbolj občutljivem obdobju odrašča
nja, to je obdobje osnovne šole, razvijamo pozitivno samopodobo. 

Zadnje raziskave Inštituta za varovanje zdravje kažejo, da so slovenski 
13-letniki po obremenjenosti v šoli na tretjem mestu med 35 državami. De-
vetletka naj bi bila stresna, prenatrpana in veliko otrok naj bi zato doživljalo 
neuspehe. Ista raziskava kaže tudi, da imajo naši otroci v primerjavi z drugi
mi malo prijateljev. To je verjetno zato, ker jih starši preveč usmerjajo v uče
nje in nimajo časa za sprostitev in navezave prijateljstev. Devetletka naj bi 
bila preveč storilnostno naravnana, otroci obremenjujejo spomin z nepotreb
nimi podatki, proces pozabljanja pa vse to hitro zbriše. Mnogo premalo naj 
bi bila današnja osnovna šola usmerjena v dobre medsebojne odnose, do
bro počutje in šolo za življenje. In zato imajo mnogi mladi že v osnovni šo
li probleme z disciplino in medsebojnimi odnosi, kar pripelje do tega, da za
idejo na stranpoti. 

Udeleženci delavnice smo bili zelo enotni, da je model razvijanja pozitiv
nega samovrednotenja ključni element vsakega uspešnega preventivnega 
programa. Model bi moral biti vključen v nacionalni program in naj bi ga iz
vajale vse slovenske osnovne šole. Finančna sredstva pa bi morala zagoto
viti tri ministrstva, in sicer: Ministrstvo za zdravje, Ministrstvo za delo, dru
žino in socialne zadeve ter Ministrstvo za šolstvo, znanost in šport. Zaveda
ti se moramo, da je dobra preventiva mnogo kvalitetnejša in cenejša kot ku-
rativa. 

Angelca Likovič. podpredsednica LAS Grosuplje 

4. POLETNA KARATE SOLA 
SHOTOKAN KARATE 
KLUBA GROSUPLJE 

Izpitna komisija 

Shotokan karate klub Grosuplje je v juliju letos uspešno organiziral 4. po
letno karate šolo v Pineti pri Novigradu. Zbrali smo se v čudovitem okolju 
počitniškega naselja Pineta, ki je v lasti istoimenskega podjetja iz Kranja. 
Število udeležencev se iz leta v leto povečuje. Letos je bilo zanimanje tako 
veliko, bilo nas je čez 90 , da smo morali zaradi polne zasedenosti vseh ka
pacitet poiskati še dodatne namestive izven naselja. Skupina je bila starost
no zelo različna, od nekajletnih otrok pa do odraslih oseb. Za varnost in do
bro počutje mlajših udeležencev smo poskrbeli tudi izven redne vadbe. 

Treninge je vodil klubski trener in mentor Esad Bogaljevič, mojster karate-
ja 3. DAN, kateremu so pri vodenju pomagali Ado, mojster karateja 2. DAN 
ter Miha, Tadeja, Maša in Rok, vsi mojstri karateja 1. DAN ter ostali demon
stratorji. Kljub hudi vročini, smo vsak dan opravili dva redna treninga, bor
bena skupina pa je imela obvezen še borbeni trening. Vsi, ki so želeli svo
je znanje še poglobiti, pa so se udeležili tudi neobveznih dodatnih trenin
gov. Razpoloženje in disciplina sta bila vseskozi na višku. Kljub natrpanemu 
urniku smo še našli čas tudi za druge aktivnosti, razvedrilo in medsebojno 
druženje. Najbolj zanimivo je bilo kopanje v morju, igranje odbojke na mivki 
in družabni večeri. Ob koncu 10-dnevnega bivanja so nekateri preverili svo
je znanje na izpitu za višje pasove. Na njihovo in vsesplošno zadovoljstvo so 
vsi uspešno opravili izpite. 

Poletno karate šolo smo zaključili z podelitvijo diplom. Sklenili smo, da se 
naslednje leto spet vrnemo v še večjem številu in nadaljujemo klubsko tra
dicijo, kar že potrjuje sprejem prvih prijav za naslednje leto. 

Prijetno okolje smo konec avgusta izkoristili tudi za 10-dnevne priprave 
tekmovalne ekipe. Resno in trdno delo je obrodilo sadove že na prvih tek
mah v septembru. 

Uroš Perme 

ZAKLJUČEK KOLESARSKE 
SEZONE PR1 M'RTINET' 

V pravkar minuli kolesar
ski sezoni se je kolesarske 
akcije, ki stajo organizira
la Kolesarsko društvo Gro
suplje in gostišče Pr' M'rti-
net' v Lučah, udeležilo 3 8 0 
kolesarjev in naredilo skupaj 
5820 vzponov. Če izračuna
mo povprečno razdaljo od 
središča Grosupljega do Luč 
in nazaj (nekateri smo jih na
redili nekaj manj, nekate
ri pa nekaj več), vse to zne
se okoli 100.000 prevoženih 
km. Vsem, ki so se trudili od 
konca aprila pa do septem
bra, so v gostišču postregli, 
na vsak 15. vzpon pa si je 
vsak kolesar z vrtenjem pe
dalov »prislužil« suho kloba
so z zaseko in hrenom. 

26. septembra, v nedeljo 
popoldne, pa je osebje go
stišča pod streho preureje
nega starega gospodarskega 
poslopja pri gostišču pripra

vilo zabavno prireditev s klovnom Žaretom, ki zares zna igrati tudi na har
moniko - še več, harmoniko ne igra samo na eni nogi ali pa na glavi, tem
več celo na drvečem monokolesu. 

Toni Hren, predsednik Kolesarskega društva Grosuplje je razglasil naju
spešnejše kolesarje, lastnica lokala, ga. Tatjana, pa je vsem, ki so se do go
stišča povzpeli več kot 50-krat, podelila še lične majice s stiliziranim portre
tom M'rtineta, svojega pokojnega sorodnika, gostilničarja in nekdanjega lu
škega župana. Prvo mesto je osvojil Jože Galič, ki se je do Luč pripeljal ce
lo 144 krat, drugi je bil Janez Lipič s 125 obiski, tretji pa je bil Franc Bene-
dejčič s 95 vzponi. 

Kolesarji so druženje zaključili z okusnim golažem in plesom. 
Jože Miklič 

POROČILO POLICIJSKE POSTAJE 
GROSUPLJE ZA MESEC SEPTEMBER 

Policijska postaja Grosuplje je v mesecu septembru 2004 na območju 
občine Grosuplje obravnavala 16 kršitev zoper javni red in mir. Od tega je 
bilo 7 kršitev storjenih v zasebnih prostorih, 9 pa na javnem kraju. Do ome
njenih kršitev prihaja predvsem v večernem času ter ob koncu tedna. 

Obveščeni smo bili o 4 3 kaznivih dejanjih, ki so bila storjena na območ
ju občine Grosuplje. Največ je bilo tatvin, vlomov in poškodovanj tuje stvari. 
Prav tako najpogosteje prihaja do kaznivih dejanj v nočnem času in v času 
ob koncu tedna. Vlomi so izvršeni predvsem v vikende, delovne stroje, avto
mobile in trgovine na območju občine Grosuplje. 

Opravili smo tudi oglede 34 prometnih nesreč, v katerih je nastala mate
rialna škoda, prav tako pa je bilo več oseb lahko telesno poškodovanih. Naj
pogostejši vzroki za prometne nesreče so predvsem neprilagojena hitrost, 
izsiljevanje prednosti in nepravilna stran ter smer vožnje. Največ prometnih 
nesreč se zgodi na avtomobilski cesti, na regionalni cesti Cikava-Grosuplje 
in Grosuplje-Račna ter v samem naselju Grosuplje. 

Vsi občani, ki bi kaj vedeli o kaznivem dejanju ali prometni nesreči ali 
drugem varnostno zanimivem dogodku ali če opazijo storitve kaznivega de
janja na delu ali begu naj o tem obvestijo PP Grosuplje oziroma pokličejo na 
tel. št. 113. 

Z sodelovanjem med lokalno skupnostjo-občani in policijo bomo skupaj 
dosegli, da se bodo varnostne razmere izboljšale, hkrati s tem pa tudi var
nostno počutje občanov. 

Policijska postaja Grosuplje bo vsakodnevno s policijskimi patruljami izva
jala nadzor nad cestnim prometom na območju občine Grosuplje predvsem 
na krajih, kjer se zgodi največ prometnih nesreč, največjo pozornost pa bo
mo dali na hitrost, prav tako pa bodo policisti ukrepali tudi zoper vse osta
le ugotovljene kršitve. 

POLICIJSKA POSTAJA GROSUPLJE 

NE TRKAJ SE PO PRSIH! 
Odmev na zbornik PGD Spodnja Slivnica 1924-2004 - Dogod

ki in ljudje, ki so zaznamovali ta čas - Sp. Slivnica do leta 2004. 
Zbornik je uredil Janez Vovk. 

V knjižici, ki je izšla maja letos ob 80-letnici gasilstva na Spodnji Sliv
nici, je kar precej napak in nekih pikic, ki predstavljajo dodatno nedode-
lanost gradiva. Menim pa, da bi namesto pikic urednik Janez Vovk lahko 
prišel do manjkajočih podatkov oziroma do imen in priimkov oseb, ki so 
objavljeni na posameznih fotografijah, pa sem prepričana, da mu najbrž 
ni bilo preveč do tega, da bi razkrival vsa ta imena, ki mu niso blizu. Za
to jih je raje »opikcal«. 

Opazila sem tudi, da je celo Franc Drobnič, ki je veliko napravil za Kra
jevno skupnost Spodnja Slivnica in za spodjeslivniško gasilstvo, v knjižici 
le bežno omenjen samo enkrat. Nepoštenje me kljub vsemu zelo boli. 

Prav na račun trkanja po prsih Janeza Vovka sva tudi midva z možem 
plačala za dobro gasilcev svoj težko in pošteno zaslužen denar. V zbor
niku je na 22 . strani natisnjena fotografija zagnanih gasilcev. Ne vidi pa 
se, da je na tej strehi najinih 1 5 0 0 kosov opeke, ki sva jo gasilcem po
sodila leta 1982, Opeko sva sicer dobila vrnjeno, a je bila neprimer
ne kvalitete, zato se je na strehi začela kmalu luščiti. Kljub večkratnim 
opominom, da je opeka zanič (pisal jim je celo sodnik, da naj se zadeve 
pravično uredijo), ni bilo nobenega odziva. Zato sva z možem morala na 
svoje stroške zamenjati opeko na strehi. 

Morda se boste bralci ob tej navedbi vprašali , zakaj je tega kriv go
spod Janez Vovk. Zato, ker je bil le on takrat odgovoren in merodajen za 
reklamacijo opeke, pa se zato še zmenil ni. Vem tudi, da se bodo pojavili 
vse mogoči izgovori. Tega pa ne more zakriti in opravičiti niti navedba na 
9 6 (zadnji) strani zbornika, ki pravi: »Gotovo pa je, da v tem gradivu nis
mo zajeli vsega, kar s e j e zgodilo.« 

K temu naj dodam še, da so celo za navedeno knjižico pobirali pris
pevke, potem pa so jih vrnili, ker so nekatere od nas ponovno »izločili« 
iz vseh navedb - tudi kot donatorje za knjižico. Izvedela sem tudi, da je 
prav Janez Vovk predlagal, naj bi celo ta denar vseeno pobasali v gasil
sko malho, a se s tem niso strinjali nekateri gasilci. 

Osebno pa sem prepričana, da bi že samo zaradi mojih navedb moj 
mož bil upravičen, da bi bil omenjen v knjižici pri posameznih akcijah, v 
katerih je sodeloval, če mu že ni pripadalo mesto na 9 5 . strani, kjer so 
bili navedeni nekateri donatorji. Ali pa je morda za urednika manj vre
den? 

Marija Hren, Sp. Slivnica 
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SPIK NAD POLICAMI - KRALJ ZAHODNIH JULIJCEV 
(Jof di Montasio / Montasch / Poliški Špik) 

Špik nad Policami je najmogočnejša gora celotnih Julijskih Alp, kakor ga 
je opisal Julius Kugy. Na to goro je bil izredno navezan (nekateri jo imenuje
jo kar Kugvjeva gora). Na njej je opravil kar osem prvenstvenih smeri. Že v 
visoki starosti je gori v slovo zapisal te verze:* 

-Tebi pa, kraljevski Montaž, naj se še enkrat zahvalim, 
preden te pozdravim v slovo. Kaj si mi bil in kaj si mi še, 
tega pa nihče ne bo dodobra doumel in vedel... 
Ko me več ne bo, nakloni mojemu imenu skromen prostorček 
na ponosnem pročelju svojih sten, moje srce 
pa shrani visoko v svoje prelepe skale.« 
Na Montaž (kije najbolj pogosto uporabljena oblika imena) vodijo s se

verne strani, iz doline Dunje in Zajzere, zahtevne plezalne poti. Mi smo se 
ga lotili po južnem pristopu, ki je nekoliko lažji, a vseeno zahteven in lep. 

M O G O Č N I SKALNI VRHOVI 
NAD C V E T O Č I M I PLANINAMI 
Na planini Pecol, s povprečno nadmorsko višino 1500 m, od koder smo 

krenili na pot, se je v ranih urah že zbralo nekaj manjših skupinic. Vsem 
navzočim so pogledi uhajali proti vrhu gore, ki jo je že obdajalo jutranje son
ce. Naša vodnika sta mislila na vse. Jože je tistim, ki niso bili dovolj opre
mljeni, ponudil zaščitne čelade in samovarovalne komplete, Lojze pa je v 
nahrbtnik spravil vrv in še nekaj druge pomožne opreme. Posebno močno 
nas je zanimala sloveča 60-metrska Pipanova lestev (Scala Pipan), ki pa 
je s tega dela planine ni bilo mogoče opaziti, ker jo zakriva skalnati greben 
nad steno, na kateri se ta naprava nahaja. V prepričanju, da jo danes že še 
srečamo, smo se posvetili pripravi opreme in oblačil. 

FLORA IN FAVNA 
Zakorakali smo po travnati preprogi našemu cilju naproti. 
Za vmesni oddih v prvi strmini so poskrbeli živahni svizci, ki so se igrali 

in glasno požvižgavali ob svojih skrivališčih med travo in majhnim rušnatim 
grmičevjem. Iz nahrbtnikov smo potegnili fotoaparate in daljnoglede za laž
je ogledovanje in ovekovečitev teh prijaznih živalic. Za slovo smo jim požviž
gali tudi mi, kar so sprejeli z vidnim zanimanjem, nato pa smo zagrizli v več
jo strmino. Ko smo dosegli lepo razgledno sedlo Forca dei Disteis (Vrh str-
mali), nam je spet zastal korak. Do zaresne skalne stene nas je ločil le še 
ozek, vendar izredno globok prepad doline Le Clapodorie (kasneje smo jo 
lepo obšli). To je ena izmed najbolj divjih in hkrati najveličastnejših dolin v 
zahodnih Julijcih. Po teh izredno zahtevnih severozahodnih pristopih sote
ske so se preizkušali v času po prvi svetovni vojni tudi naši znani slovenski 
alpinisti (steno soteske sta prva preplezala Mira Marko Debelakova in njen 
mož Edo Deržaj že 17. julija leta 1929). 

Pogled je zaplaval po bližnjih in daljnjih vrhovih, na Kaninsko pogorje, pa 
tudi v globino dolinske razpoke, ki se je prvi trenutek zazdela kar grozljiva, 
potem pa se je pogled privadil. 

V D R U Ž B I SKALARJEV 

Za prvi resen počitek in pozni zajtrk-malico smo določili skalnat teren tik 
pred vstopom v steno. Malica je potekala pod budnim nadzorom čudovitih 
kozorogov, ki so počivali in pasli lenobo vsenaokrog nas. Te lepe živali z mo
gočnim rogovjem so se ponosno razkazovale, brez vsakega strahu. Mogo
če je bilo strahu ali vsaj spoštovanja več na naši strani, kajti tako blizu se s 
temi skalaškimi mojstri večina nas še ni srečala. Nekaj časa smo jih z ob
čudovanjem opazovali in se skoraj šalili z njimi. Ko pa smo kasneje in ne
koliko višje na naši poti srečali še drugi del tropa, pa šale ni bilo več. Vljud
no smo počakali, da so se «gospodje kozorogi« izvolili premakniti za par ko
rakov s steze navzdol na police nad prepadno steno soteske Le Clapadori-
e. Na ozki polici, prav nad glavo našega vodnka Jožeta, ki je v skrbi za na
šo varnost takrat hodil zadnji, sta dva kozla »kapitalca« priredila uverturo v 
svatbeni ples. Če bi se jim svatovsko rajanje slučajno ponesrečilo, bi trešči
la naravnost na njega. Pa tudi nekaj kamenja izpod njihovih parkljev bi bilo 
dovolj za kakšno poškodbo. K sreči sta se samo malo postavljala. 

Kmalu smo dosegli bivak Suringar (bivacco Adriano Suringar), ker pa je 
bil ta že zaseden z drugimi gosti, smo nadaljevali pot v strmi Findeneggov o-
zebnik. Sem pa tja smo poplezali po tem skalnem žlebu (z jeklenicami ni
so preveč razmetavali) in se nekoliko varovali pred padajočim kamenjem, 
ki smo ga sprožali sami ali pa nemško in italijansko govoreči gorniki. Vod
nik je že vedel, zakaj je na začetku poti ponudil čelade tistim, ki jih niso pri
nesli s seboj. 

Po slabi uri vzpona se je žleb nekoliko razširil. Zagledali smo greben go
re in zadnji raz pred končnim vrhom. Kmalu smo se vsi zbrali na vrhu. Sle
dile so čestitke za prvič osvojeni vrh, ki jih je bila zasluženo deležna večina 
naše skupine. 

VRH IN NOVI CIUI 
Hribohodci imamo čudne navade. Komaj smo zajeli malo sape, že smo 

se ogledovali za novimi cilji. Pred nami, v smeri našega povratka so se proti 
vzhodu vrstili še drugi vrhovi, kajti Špik nad Policami je samo eden (najviš
ji) izmed njih v mogočni trdnjavi skupine Špika nad Policami. Sledijo še Špik 
nad Plazom, Špik nad Cijanerico, Špik Hude police, Špik nad Nosom in Špik 
nad Špranjo. Posebno pa je »padla« v oči nekoliko bolj oddaljena sloka gora 
Viš (Jof Fuart), ki s svojo nadmorsko višino 2666 m zaostaja za 2753 m vi
sokem Montažem samo za borih 87 metrov. Mogoče jo obiščemo kdaj pri
hodnjič. 

PIPANOVA LESTEV 
Spust z vrha Montaža je potekal nekaj časa precej položno po skoraj u-

dobnem. panoramsko lepo razglednem, vendar precej prepadnem grebenu. 
Pot vodi mimo starih italijanskih vojaških utrdb (avstrijska vojska se je v prvi 
svetovni vojni utrdila na bližnjem, nasproti ležečem pogorju Viša). 

Dočakali smo jo, Pipanovo lestev namreč. Po treznem preudarku in na
svetu vodnikov smo jo obšli v lepem loku, po njej se je spustil samo en član 
naše skupine. Po njegovem elegantnem spustu (uporabil je samovaroval-
ni komplet) smo nekateri svojo odločitev obžalovali. Poti pa še ni bilo konec. 
Čez nekaj skalnih skokov, lepo zaščitenih z jeklenico in potem po dolgi raz
gledni polici (tudi varovani z žico) smo prispeli na strmo travnato pobočje. 
Koje strmina nekoliko popustila in trava postala bogatejša, je zadišalo po 
čokoladi, pa ne iz nahrbtnika ampak pod našimi nogami. Čokoladno prije
ten vonj so širile črne murke (Nigritella nigra ssp. nigra), ki pa so resnici na 
ljubo, bile že kar malo jesensko suhe. 

Sledil je še obisk planinske koče Brazza (Rif. Giacomo Brazza) na planini 
Pecol, kar je za nas hribovce skoraj obvezen obred in spada k zaključku tu
re. Ker nam je bila zjutraj koča malo s poti, smo ta svoj »dolg« pač poravnali 
po končani turi. Do avtomobilov je bilo le še nekaj kratkih minut. 

Tura na Montaž ni prezahtevna za dobro uhojenega planinca. Za vzpon 
do vrha smo rabili skoraj pet ur, za spust pa kar dve uri manj. Zahteva kar 
nekaj energije, pa seveda vodnika oziroma vodjo poti, ki zna poiskati pot. 

Marjan Perme 

Op. * verzi so povzeti po vodniku Sto slovenskih vrhov. Stanko Klinar 

ENDURANCE V STRUGAH 
Letos četrta predvidena trening tekma, ki je bila razpisana na 2 X 20 km v 

Strugah, je bila odpovedana zadnji dan zaradi premajhnega števila prijavljenih 
tekmovalcev (prijavil se je samo eden). Kot je predsednik KD Struge, Peter Pu-
gelj, že lansko leto obljubil, so vseeno organizirali in zelo uspešno tudi letos iz
peljali neuradno hitrostno tekmo na 2 X 20 km z bogatim denarnim skladom 
(150.000. 50.000. 25.000 SIT). Tekma seje odvijala v soboto, 11. septembra 
2004 v vasi Lipa. 

Tekmovalci so prihajali na prizorišče že kmalu po 8. uri zjutraj, ko je bila stru-
ška dolina še lepo zavita v jutranjo meglo. Predviden je bil skupinski start ob 
10. uri, saj niso pričakovali toliko tekmovalcev, vendar so se potem organiza
torji in tekmovalci po daljši razpravi strinjali, da je za vse bolj varen posamični 
start na 2 minuti. Za tekmo ni bilo razpisanih nobenih pogojev oz. omejitev, ra
zen srčnega utripa konj, ki na veterinarskem pregledu ni smel presegati 54 u-
darcev/minuto v času 20 minut po prihodu v veterinarska vrata. Vsi konji so u-
spešno opravili predhodni veterinarski pregled Romana Grosa dr. vet. med., ta
ko da je na startu čakalo 10 konj in jahačev. Teren ni bil preveč zahteven, od
jahati so morali dva kroga po 20 km po poljskih, makadamskih in gozdnih po
teh. Po prvem krogu sta najboljšo formo pokazala konja iz hleva Franca Okorna 
iz Drage, saj sta v cilj prijahala že v 44. minuti. Po prvem krogu sta odstopila 2 
jahača, tako da se je v drugi krog podala še osmerica najboljših. Tudi v končni 
cilj sta najhitreje prijahala Franc in Petra Okom (že v 38. minuti), vendar pa jima 
potem do veterinarskega pregleda (na voljo sta imela 20 minut) ni uspelo umi
riti konja, tako da sta bila oba diskvalificirana zaradi previsokega srčnega utripa 
in sta tako zapravila zmago oz. drugo mesto. Ostali jahači, ki so še bili na progi, 
so se zelo borili in v cilj prijahali skoraj istočasno. 

Zmagovalca Strug 2004: Dejan M u h i č in Lara 

Zmago sta si na koncu pritekla Lara in Dejan Muhič iz Ambrusa, s skupnim ča
som 2 uri 5 min, drugo mesto Amigo in Boris Rome (KK Grosuplje), s skupriim ča
som 2 uri 8 min, tretje Laura in Gregor Krizman (domačin, ki je lani prav tako za
sedel tretje mesto), s skupnim časom 2 uri 9 min, četrti je bil Apach in Klavdija 
Janežič, peti Ceder in Damjana Kastelic, šesta pa Asa in Milka Rome (vsi trije KK 
Grosuplje). 

Po končani tekmi je sledilo še spretnostno jahanje z lovom na struški venček 
in jahanjem okoli sodov. Med sabo se je pomerilo 10 jahačev, zmagovalca pa sta 
bila Jože Rupar in Sokol v lovu na struški venček in Boris Rome in Asa v jahanju 
okoli sodov. 

Prvi trije tekmovalci v endurancu so dobili denarne nagrade in pokale, v spre-
tnostnem jahanju lično izdelane podkvice, vsi sodelujoči pa so dobili priznanja. 

Tudi letos je bilo v Strugah za vse zelo lepo poskrbljeno. Konji so imeli priveze v 
senci, nihče pa ni domov odšel lačen in žejen. Na koncu ne smem pozabiti še na 
Alojza Klančarja, ki je od zjutraj pa do poznega popoldneva komentiral vse doga
janje na prizorišču, s primerno glasbo pa je poskrbel, da seje ves čas nekaj doga
jalo. Zdi se mi, da smo v Strugah gledali eno boljših tekem v letošnji sezoni, pred
vsem zaradi kvalitete tekmovalnih konj in fair plava. Drugo leto pa se spet vidimo. 

Helena Miklič 

NOVA SEZONA - NOVI USPEHI 
S pričetkom novega šolskega le

ta se po aktivnih počitnicah nadalju
je tudi tekmovalna sezona v karate-
ju. Člani Shotokan karate kluba Gro
suplje so uspešno nastopili na pr
vih jesenskih tekmovanjih. Dobri re
zultati so pokazali, da so bile pole
tne priprave na morju uspešne in da 
se je trdo delo tekmovalne ekipe ob
restovalo. Število uspešnih tekmoval
cev, ki so že posegli po kolajnah, se 
je povečalo. 

5. MEDNARODNI TURNIR 
» S L O V E N I J A OPEN 2 0 0 4 « 

V soboto, 18. septembra, je v 
Šempetru pri Gorici potekal 5. med
narodni turnir »Slovenija open 20-
04«, na katerem je nastopilo 26-
1 tekmovalk in tekmovalcev iz 7 dr
žav. Najpomembnejši del je bil na
stop članskih reprezentanc v katah 
in športnih borbah, ki spada v sklop 
priprav na svetovno člansko prven
stvo novembra v Mehiki. To je bilo 
tudi pomembno tekmovanje za Sho
tokan karate klub Grosuplje, saj so 
slovensko reprezentanco v katah za
stopali Ado Bogaljevič, Miha Tram
puž in Tini Križman, vsi člani Shoto
kan karate kluba Grosuplje in osvoji
li 1. mesto. Tadeja Petrovič je nasto
pila v ženski reprezentanci v borbah 
in je osvojila 3. mesto. Prav tako pa 
je 3 . mesto osvojila tudi moška re

prezentanca v borbah, za katero je 
nastopil naš tekmovalec Ado Boga
ljevič. Z dobrim reprezentančnim na
stopom so si Tadeja Petrovič, Ado 
Bogaljevič in Miha Trampuž pridobili 
možnost udeležbe na svetovnem pr
venstvu v Mehiki. 

5. TRADICIONALNI SHOTOKAN 

KARATE TURNIR V KRANJU 

V soboto, 25 . 9. 2 0 0 4 , je v Šport
ni dvorani Šenčur v Kranju potekal 
5. tradicionalni Shotokan karate tur
nir. Turnirja se je udeležilo 31 klu
bov iz 5-ih držav: Italije, Avstrije, Hr
vaške, Srbije in Črne Gore in Slove
nije. Med seboj se je pomerilo 2 5 0 
tekmovalcev v 3 3 0 posameznih na
stopih v katah in športnih borbah. 
Tekmovanja so se nadvse uspešno 
udeležili tudi člani Shotokan karate 
kluba Grosuplje. 

Š P O R T N E BORBE: 
Mladinke - 55 kg 

1. Petra Keršmanc 
Mladinke +55 kg 

1. Tadeja Petrovič 
2. Maja Kdhler 

Č lan ice -60 kg 
3. Petra Keršmanc 

Članice + 60 kg 
1. Tadeja Petrovič 
3. Maja Kohler 
3. Nina Mehlin 

Članice ABSOLUTNO 
1. Tadeja Petrovič 
3. Maja Kohler 

Starejši dečki - 50 kg 
1. Tini Križman 

M l a d i n c i - 6 5 kg 
2. Matej Selan 

Mladinci + 65 kg 
3. Aleš Keršmanc 

Člani - 75 kg 
1. Miha Trampuž 

Člani + 75 kg 
1. Ado Bogaljevič 

Člani ABSOLUTNO 
1. Ado Bogaljevič 

Malčice 
3. Pia Hrovat 

Mlajše deklice 
3. Barbara Zupet 

Malčki 
3. Urban Kokot 

Mlajši dečki 
3. Miha Petrovič 

Starejši dečki 
3 . Tini Križman 

Člani 
1. Ado Bogaljevič 
3. Miha Trampuč 

Karate posamezno: 

Najuspešnejša tekmovalka: 
Tadeja Petrovič 

Najuspešnejši tekmovalec: 
Ado Bogaljevič 

Najuspešnejši klub: 
SHOTOKAN KK 
GROSUPUE 

2. POKALNA TEKMA ZA 
D E Č K E IN DEKLICE 
Karate zveza Slovenije je v sobo

to, 2. oktobra 2004, izvedla 2. pokal
no tekmo za osnovne šole (malčke, 
malčice. mlajše deklice, mlajše deč
ke, starejše dečke ter starejše dekli
ce). Tekmovanje je potekalo v športni 
dvorani v Šenčurju pri Kranju. Tekmo
valci so tekmovali v katah posamično 
in ekipno ter v športnih borbah oz. ki-
hon-u. Tekmovanja se je udeležilo 23-
0 mladih karateistov in karateistk iz 
25 klubov. Shotokan karate klub Gro
suplje je zastopalo 10 tekmovalcev, ki 
so osvojili naslednje rezultate: 

Ime in 
priimek 

Kate
gorija 

Mes
to 

Urša 
Petrovič 

malčice 
borbe 
kate 

2. 
3. 

Žiga 
Zrnec 

malčki borbe 1. 

Barbara 
Zupet 

mlajše 
deklice 

kate 3. 

Urša 
Trampuž 

starejše 
deklice 

borbe 2. 

Gaja Kokot 
Aleksandra 
Trampuž 
Medeja Bučar 

2. ekipa 
mlajše 
deklice 

kate 3. 

Pia Hrovat 
Tjaša Kranjec 
Barbara Zupet 

1. ekipa 
mlajše 
deklice 

kate 1. 

T I ? 1 

Zgoraj: Š e n č u r pri Kranju 
Spodaj: Borbeni trening 

Shotokan karate klub Grosuplje 
Uroš Perme 



OS LOUISA ADAMIČA GROSUPLJE - DRŽAVNI VICEPRVAKI 

Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 

V četrtek, 7 .10 . 2004, se je zgodi
lo. Učenci OŠ Louisa Adamiča iz Gro
supljega so postali državni viceprva-
ki v ekipni atletiki. 

Kot vsako leto smo se tudi le
tos najprej udeležili področnega tek
movanja v atletiki in že tja smo od
šli z dobrimi občutki, saj je gene
racija učencev, rojenih leta 1990, 
med najbolj športno nadarjenimi do 
sedaj. Mladi športniki se ukvarjajo 
predvsem s košarko, rokometom, no
gometom in drugimi bolj popularni
mi športi, medtem ko takšnega, ki bi 
treniral prav atletiko, do sedaj ni bi
lo med nami. 

Na atletskem stadionu v Šiški, 
kjer je bilo področno tekmovanje, so 
se naši učenci dobro znašli, saj ga že 
dobro poznajo. Lani je bila naša šola 
organizatorka posamičnega atletske
ga finalnega tekmovanja za osnovne 
šole in večina letošnjih tekmovalcev 
je bila lani v vlogi pomožnih sodni
kov na tem športnem objektu. Poleg 
velike zavzetosti je tudi to prispevalo 
k prepričljivi osvojitvi naslova podro
čnih prvakov in uvrstitvi na državno 
prvenstvo z odličnimi 1570 točkami, 
kar je bilo vzpodbudna popotnica in 
motivacija za celotno ekipo. 

Teden dni, ki nas je ločil od final
nega tekmovanja, smo izkoristili za 
intenzivne treninge, tako da nam 

optimizma in samozavesti pri priho
du v Ravne na Koroškem, kamor so 
se uvrstile ekipe 12 osnovnih šol 
iz vse Slovenije, ki so na področnih 
tekmovanjih dosegle največ točk, ni 
manjkalo. Na tekmovanju so se na
ši fantje potrudili in dali vse od se
be, nekateri so tudi presegli same
ga sebe. 

Tekmovanje se je začelo s tekom 
na 60 m in OŠ Louisa Adamiča je 
dosegla prvo zmago. Naš tekmova
lec Miha Černič, drugače član držav
ne reprezentance v nogometu (U14), 
je zmagal z rezultatom 7,89 s, veliko 
število točk je dodal tudi Klemen Pa
hulje z rezultatom 8,10 s. Prva disci
plina je opravičila našo samozavest 
in potrdila, da smo na dobri poti k u-
spehu. V naslednji disciplini, teku na 
3 0 0 m, je Miha Anžič dosegel dru
go mesto s časom 4 0 , 5 0 s. Uspeh v 
tej disciplini je z rezultatom 41,97 s 
dopolnil Domen Bančič, član košar
karske ekipe mlajših dečkov, ki je la
ni dosegla drugo mesto na državnem 
prvenstvu, kjer je bil Domen izbran v 
najboljšo peterko tekmovanja. V te
ku na 1000 m sta nas zastopala pra
va borca Jernej Smrke in Urban Jam-
nik. Jernej je prvič odtekel, kaj odte
kel, pregaral 1000 m v času pod tre
mi minutami! Njegov čas, 2,58 min, 
je zadoščal za delitev tretjega mesta. 

pa tudi Urban je z zavzetim tekom 
ekipi prinesel lepo število točk. 

Pri suvanju krogle je izstopal mla
di atlet iz Brežic, ki je z rezultatom 
15,80 m dokazal svojo nadarjenost, 
vendar sta se tudi naša fanta, Miha 
Bučar in Matevž Ahačič, dobro o-
drezala. Miha je s sunkom 11,21 
m osvojil tretje mesto. Aleksander 
Nič in Edis Harbaš sta nas zastopa
la pri metu žogice. Oba sta zaosta
la za osebnimi rekordi, vendar so bi
li pogoji za met žogice v Ravnah za
radi izbire materiala na meji regular
nosti. Skakalci v višino in daljino Ja
ka Ferkulj, Nejc Srdarev, Andraž Co
rel in Miha Kozlevčar so svojo nalogo 
opravili solidno. 

V pričakovanju velikega finala, ki 
je na vsakem atletskem tekmovanju 
tek štafet 4 krat 100 m, sta se pri
čakovanje in nervoza stopnjevala do 
vrelišča, saj uvrstitev štafete h konč
nemu rezultatu ekipe prinese dvojne, 
dostikrat odločilne točke. Fantje so 
se ogrevali in čakali na nastop. Na
šo šolo so zastopali Žiga Anžič, Miha 
Bučar, Klemen Pahulje in Miha Čer
nič. Štafeta je v izrednem teku prvič 
tekla pod 50 sekundami. Dosegli so 
čas 49 ,09 s in s prepričljivo zmago 
odločilno prispevali h končnemu od
ličnemu drugemu mestu. 

V Sloveniji je bila od nas boljša le 

ekipa OS Brežice, ki ima za sabo mo
čan atletski klub in ustrezno atletsko 
infrastrukturo. Uspeh ekipe OŠ Loui
sa Adamiča iz Grosupljega je zavida
nja vreden, saj je bil dosežen v kon
kurenci več kot 3 0 0 osnovnih šol, ko
likor se jih je prijavilo na tekmova
nje. Prepričani smo, da večina deluje 
v boljših pogojih za treniranje, kot so 
jih imeli naši fantje in jih imajo sploh 
učenci pri športni vzgoji na naši, si
cer otrokom zelo prijazni šoli. Ker ni
mamo primernih atletskih površin, 
tečemo po pločniku okoli šolskega 
igrišča. Naša 60 m steza je peskana 

in se ob vsakem koraku vdira, jama 
za skok v daljino nima primernega 
zaletnega mesta in še bi lahko na
števali. Pomanjkljivosti pri pogojih za 
delo pa omilijo krasni učenci, zavze
ti učitelji športne vzgoje, tolerant
ni učitelji drugih predmetov, ki ima
jo posluh tudi za občasne izostanke 
učencev zaradi športnih obveznosti, 
brez katerih ne bi bilo tega in tudi 
drugih uspehov, in seveda ravnatelj 
Božidar Gabrijel, ki bdi nad nami. 

Še enkrat iskrene čestitke, fantje! 
Mateja Gjerkeš, športna pedagogi
nja, OŠ Louisa Adamiča Grosuplje 

2. »BITKA« ZA GROSUPUE KONJENICA BELA KRAJINA 2004 
Člani Konjeniškega kluba Grosup

lje smo se tudi letošnje poletje odpra
vili na daljše popotovanje po sledeh 
našega velikega rojaka - Primoža Tru
barja. Lansko leto smo prejahali 400 
kilometrov dolgo pot od Ljubljane do 
Salzburga, kjer je Trubar služboval, le
tošnjega julija pa nas je pot vodila v 
Belo krajino, kamor je Trubar v času 
službovanja v Ljubljani pobegnil pred 
reformatorskimi preganjalci. 

Konjeniki smo se zgodnjega julij
skega jutra zbrali na kmetiji Potoč
nik v Velikih Lipljenih pri Grosupljem 
in preko Rožnika in Ponikev odjaha-
li proti dobrepoljski dolini. Sonce je bi
lo že visoko na nebu, ko smo prijaha-
li do naše prve postojanke - vasi Rap-
Ijevo na koncu Dobrepoljske doline. 
Pri Maksu - Grosupeljčanu, ki že več 
let živi v Dobrepolju - nas je že čaka
lo okrepčilo in hladna senca prav na 
robu kočevskega gozda. Še isti dan 
nas je pot vodila naprej skozi zapuš
čene nemške vasi, kjer bršljan preraš
ča še zadnje ostanke nekdaj mogoč
nih kmetij kočevskih Nemcev. Pod de
belo zeleno odejo je komajda še sluti
ti obrise zidov nekdanjih hiš. Naš prvi 
dan smo zaključili v vasici Polom, kjer 
so nam prijazni lastniki okrepčevalni
ce Srna pripravili priveze za konje; za 
nas jahače pa postavili šotore, kajti 
nebo seje pripravljajo k nevihti. 

Naslednji dan pa nas je čakal kar 
velik zalogaj; prejahali smo cel Kočev
ski Rog. Poti so dobro označene in 
opremljene s smerokazi; pri vsakem 
gozdarskem domu pa stoji tudi vodnjak s čisto vodo, ta nam je prišla še kako prav za napajanje konj. Kljub veliki raz
dalji pot ni bila preveč naporna, zahvaljujoč hladni senci gozda. V poznih popoldanskih urah smo preko starega smu
čišča na Črmošnjicah prispeli do turistične kmetije Plut v Rožnem dolu. Tu pa so nas pričakali konjeniki iz Bele kraji
ne in slastna večerja - hrustljavo pečene postrvi iz domače ribogojnice. Veselje ob vsakoletnem snidenju in obujanje 
»konjarskih spominov« je trajalo še dolgo v noč. 

Na vrsti je bil že tretji dan našega popotovanja in naši belokranjski vodiči so nas preko Semiške gore popeljali po 
čudoviti Beli krajini. Breze, trta in zlato rjava praprot v brezovih gozdovih dajo tej pokrajini še posebno žlahten pridih. 
Po tridnevni ježi smo vsi že komaj čakali, da prijahamo do Kolpe. V Gribljah smo razsedlali konje in z njimi zaplava
li ter se osvežili v prijetno hladni reki. Polni nove energije smo odjahali naprej v Marindol, v skrajni vzhodni del »pred
nje noge« Slovenije, če si jo prestavljamo v obliki kokoši. Tu smo imeli v nedeljo zvečer pri Belokranjcu Rankotu, ki je 
z nami jahal že od prvega dne, veliko zaključno zabavo; pridružili so se nam tudi številni ljubitelji konj iz Bele krajine. 

Tisti, ki so morali v ponedeljek v službo, so konje odpeljali domov; dve članici KK Grosuplje pa sva se odločili, da 
odjahava še nazaj domov. S konjema Cedram in Dasom, ki nista kazala nobenih znakov utrujenosti, sva naslednji 
dan odjahali mimo Dolenjskih Toplic in Straže po levem bregu Krke do Žužemberka; prenočili sva na turistični kmetiji 
Pucelj; ta stoji na samem bregu Krke in se je zopet kot nalašč ponujala za osvežitev in plavanje s konji. Naslednji dan 
naju je gospod Pucelj prijazno pospremil in nama pokazal pot do Valične vasi. Odjahali sva naprej po rimski poti po 
desnem bregu Krke prav do njenega izvira. Zaradi velike avgustovske vročine je bila pot zelo naporna in hladna sen
ca naju je čakala šele v gozdu na poti proti Lučam. Zdelani od dolge poti in vročine sva se z Evo ustavili in okrepčali 
Pr'Mr'tinet, konja pa sta že nestrpno pogledovala proti domu. Ceder in Das sta dobro poznala pot in kljub trdi temi ter 
utrujenosti sta s hitrimi koraki stopala po Radenskem polju proti domačem hlevu. 

V letošnjem letu pa to ni bila zadnja prireditev KK Grosuplje, kajti čaka nas še nekaj prijetnih druženj in izletov po 
naši občini in obiskov pri naših prijateljih, ki organizirajo prireditve še v pozni jeseni in tudi pozimi. Letos so bile v ok
viru KK Grosuplje ustanovljene »zelene patrulje«, ki v borbi za čistejše okolje evidentirajo črna odlagališča v obči
ni Grosuplje in v povezavi z Ekološkim gibanjem Slovenije iščejo ustrezne strokovne rešitve za njihovo odstranitev in 
zmanjšanje škodljivega vpliva na naše okolje, predvsem na onesnaževanje gozdov in voda. Našo okoljevarstveno de
javnost želimo razširiti tudi med ostale ljubitelje konj po Sloveniji in pritegniti vse, ki jim ni vseeno, v kakšnem okolju 
živimo in kakšno bomo zapustili našim zanamcem. Vabimo vas, da se nam pridružite v borbi za čistejše okolje. 

Damjana Kastelic 

Po zaključku tekmovalne sezone uličnih dvobojev z gorskimi kolesi smo čla
ni društva EXPLORIK priredili dirko tudi v Grosupljem. Tekma »2. bitka za Gro
suplje« seje odvijala v soboto, 18. septembra, pred osnovno šolo Brinje. Dvobo
ji so potekali na umetno postavljenem poligonu, na rampah z zanimivimi sko
ki in tesnimi dvoboji v ovinku, kjer so 
za zmago odločale le drznost in 
okretnost tekmovalcev. Številnim gle
dalcem je zastajal dih ob vratolomnih 
skokih neustrašnih kolesarjev. Nape
tost je iz kroga v krog naraščala. Naj
boljše dvoboje smo videli prav v zad
njih vožnjah, kjer se je o zmagovalcu 
odločalo v zadnjem skoku in vožnji po 
stopnicah v cilj. Gledalci so pred tek
mo in po njej na poligonu preizkušali 
testna kolesa Peugeot. 

Napeto tekmo v prijetnem vzdušju 
so zaključili najboljši tekmovalci z na
slednjimi uvrstitvami: 

Finale 
1. Bine ŽALOHAR, SLO. MTB klub 
Kranj 

2. Rok KRAU. SLO. Snurfclub Ljub
ljana 

Mali finale 
3. Aleš VERBNIK, SLO, MTB Sokol 

Fun Sports 
4. Klemen MAROLT, SLO. ŠD Muha 

- Fly Team Gama 

Društvo Explorik, Uroš Perme 

OGLASNO TRŽENJE: 
CENIK IN POGOJI OGLAŠEVANJA 

V zvezi z možnostmi za oglaševanje v 
Grosupeljskih odmevih objavljamo ce
nik oglašavanja, ki je narejen na pod
lagi cenika št. 0 0 6 1/95. sprejetem na 
občinskem svetu 29. 9. 1999. 

Iz 1. č l e n a 

TABELA ZA OKVIRNI 
I Z R A Č U N Š T E V I L A T O Č K 

okvirne p o v r š i n a korekcijski l o č k e 

dimenzi|e v cm? faktor ( l očka je 

oglasa v cm 0,511292 

EURA) 

5 0 x 100 50 1549 77 

60 x 10 0 60 1468 88 

8 0 x 1 0 0 80 1306 104 

10 0 x 10 0 100 115? 115 

150x 100 150 1066 160 

10 0 « 2 0 0 200 101/ ?03 

15 0 . 200 300 961 ?88 

20 0 < 20 0 400 930 372 

2 5 0 . 200 500 919 460 

POL STRANI 554 M I 

30 0 x 20 0 600 907 544 

40 0 x 20 0 800 878 702 

CELA 1108 864 957 

Točka znaša protivrednost 0 .511229 
EUR v SIT po srednjem tečaju BS na 
dan obračuna. 

TABELA OKVIRNEGA 
I Z R A Č U N A 

okvirne tečaj EURA neto končni 

dimenzije 17 1 2004 vrednost znesek z 

oglasa v cm oglasa DDV 

5 0 x 1 0 0 237 03 9387 11264 

6 0 x 1 0 0 237 03 10675 12810 

8 0 x 1 0 0 237 03 12662 15195 

10 0 x 10 0 237 03 13962 10754 

15 0 x 100 237 03 19379 23255 

100 x 20 0 237 03 24651 29581 

15 0 « 20 0 237 03 34941 41929 

20 0 x 20 0 237 03 45085 5410? 

25 0 x 20 0 237 03 55G89 66827 

20.0 x 27 7 237 03 61234 734(1 

30 0 < 20 0 237 03 65955 79145 

40 0 x 20 0 

400 x 277 237 03 116022 139226 

Izračun je pripravljen na podlagi teča
ja EVRA 17. januarja 2004 za oglase 
na črnobelih straneh. Za oglase na no
tranjih barvnih straneh je treba znesek 
pomnožiti z 1.25, na zadnji strani z 1,5 
in na naslovnici s faktorjem 2,00. 
V CENO NI V R A Č U N A N O 
OBLIKOVANJE OGLASA. 
Račun so izstavi po izidu časopisa. 
K neto vrednosti oglasa je treba doda
ti še 20 % DDV. 

2. č l e n 
Za vmesne velikosti se število točk izra
čuna z interpolacijo. 
Za prvo objavo enakega oglasa ni po
pusta. 
Vsaka naslednja serijska objava je ce
nejša za 5 % do največ 30 %. 
Će se stranka odloči za celoletno redno 
oglaševanje, se ji lahko obračuna raz
liko popustov do 30 % pri sedmem ne
spremenjenem oglasu. 
Rok za oddajo podatkov za o-
glas (besedila, logotipi, fo
tografije, ceniki in podobno) 
je vsak prvi petek v mesecu. 
Predhodno p o k l i č i t e za rezer
vacijo č a s o p i s n e g a prostora 
za v a š oglas. 

Če boste oddali digitalno oblikovan o-

glas, mora biti zapisan v EPS (pri vek

torskem EPS-u je potrebno fonte spre

meniti v krivulje). JPG (brez stiskanja) a 

li TIF zapisu (300 pik/palec - za barvne 

oglase v CMYK barvni razslojitvi). 

Digitalno izdelan oglas lah
ko p o š l j e t e na elektronski 
naslov lozem@slol.net. Lahko 
pa ga pošljete tudi na naslov iz
vajalca končne grafične posta
vitve amset@slol.net (Matej 
Macedoni, Grosuplje, Pod goz
dom IV/5), vendar morate o tem 
obvestiti odgovornega uredni
ka po telefonu (GSM 041/ 98 
22 33) ter mu po pošti na nje
gov domači naslov (Jože Miklič, 
Zagradec 5 3 , 1 2 9 0 Grosuplje) po
slati potrjeno naročilnico najpoz
neje en teden po roku, ki je dolo
čen za oddajo ostalih prispevkov. 

ZA OGLASE, PREDSTAVITVENE 
PR (plar) Č L A N K E IN ZAHVA
LE OB SMRTI SVOJCEV JE 
TREBA NAVESTI POLN NAS
LOV N A R O Č N I K A OZIROMA 
P L A Č N I K A R A Č U N A . 

mailto:lozem@slol.net
mailto:amset@slol.net


NIKO MIHIČINAC K.D. 

.PREMIČNI! 
K0l0W0R$k 3, 1290 

TEL: 01-786 56 60, FAX: 
GSM: 

GROSUPLJE 
01-786 56 65 

041-405258 
SMS: 40525$@LINUftM08IT$LSI 

URL w^WmmmM^SmiiNLSi 

nepremičnino 

podariti, izročiti ali jo pridobiti 

vam priporočamo, 

da se o svoji nameri prej 

POSVETUJETE PRI NAS! 

C#TIS d.o.o. 
Ponova vas 6 b 
1290 Grosuplje 
Tel . : 01 786 49 92 

Za lepši izgled vaših vrtov, zelenic 
in grobov, smo vam v naši VRTNARIJI 
pripravili pester izbor: 

V CVETOČIH DVOLETNIC 
IN TRAJNIC: 
mačeha, manetka. resa, 
pokrovna trajnica, 
lončna krizantema... 

) OKRASNEGA DREVJA 
IN GRMIČEVJA: 
srebrna smreka, macesen 
bor, liriodendrom. nagnoi, 
lovorikovec. hibiskus... 

ZA 1. NOVEMBER: 
šopki krizanfem - pajki, velikocvetne krizanfeme. 

marjete. lončne krizanfeme 

Obiščite nas. ne bo vam težko izbrati! 

KOZMETIČNI SALON 
THALGO CENTER - SPA 

Vzemite si čas in 
preživite v našem SPA 
centru nekaj prijetnih 
uric. 

Uživali boste v svetu 
miru in tišine, medte 
vam bomo negovali 
telo in obraz. 

S pomočjo priznane 
francoske kozmetike 
THALGO smo za vas 
pripravili posebne nege 
obraza in telesa v 
jesenskem času. 

P i v n i c a i n P i v o v a r n a 

dltit&Jj 
d . o . o . , C E S T A N A K R K O 9 , 1 2 9 0 G R O S U P L J E 

Tel.: 01/786 26 22; 786 36 20 
Fax: 01/786 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • I N Ž E N I R I N G • SERVIS 

r 

S T O R I T V E 

i Elektroinstalacije od projekta do izvedbe z a vse vrste objektov, po 
konkurenčnih cenah, zahtevajte naše ponudbe; 

i meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in proizvodne obrate; 

i vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, opravljamo redne in 
pogodbene servise; 

i izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo opreme v sodelovanju 
z vodilnimi podjetji; 

i naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste kovinskih delov, 
potrebnih pri montažah, razno kovinsko opremo, elektro omare in pulte po 
naročilu. 

T R G O V I N A 

• Naša nova ponudba je urejena specializirana discontna 
trgovina za elektroinstalacije namenjena elektroinstala-
terjem, vzdrževalcem, samograditeljem. gospodinjstvom; 

i v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

i izvajamo kata loško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

V E L E 
VELE Trgovska družba d.d., 
Ljubl janska t. 6 4 , 1 2 3 0 D o m ž a l e 

4Z. 

Velika izbira oblačil in obutve 
Reebok • Le coq sportif 

S. Oliver- Melbv 
Mash • Taifun 

Gelco • Fordocks 
Helen 

m 
vi: 
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mOSERVIS BOH ( / . o . o . 

VVUMtZEfMO 

MOMEMNM 

Prodaja In montaža avtoplaščev za osebna In dostavna vozila 
znamk KORMORAN, SAVA, DUNLOP, GOOD YEAR. 
Prodaja železnih platišč. 

Popravila vozli 
E7 

9 SHODU SJfrBSfrŠSS 
Specializirana delavnica za kombinirana In dostavna vozila do 3,51 
PEUGEOT, FIAT, RENAULT, HYUNDAl, MERCEDES, VW. 

MTOELEKTRIKA 

AvlOOPTIM 

Popravila osebnih In dostavnih vozil. 
Polnjenje In popravila klima naprav. 

za osebna In dostavna vozila. 

DELOVNI CAS: 
OD PONEDELJKA DO PETKA 
OD 8.00 DO 18.00 
SOBOTA OD 9.00 DO 12.00 

M A L O M L A Č E V O 3 6 t e l : 0 1 / 7 8 6 1 - 7 5 2 G S M 0 4 1 / 6 6 3 - 4 3 6 

t rgov ina s s p o d n j i m p e r i l o m 
in n o g a v i c a m i 

Ob praznovanju 5. obletnice 
trgovine, n a š i m cenjenim 

strankam 
v petek, 29. oktobra 2004 

pr iznamo 10% popusta 
od vrednosti nakupa! 

Lektos d.o.o., Adamičeva 3b, 1 290 Grosuplje 
Tel./fax: (01) 786-46-49 

Delo nudim slikopleskarju z nekaj izkušnjami 
za delo na objektu v Višnji Gori. 

GSM 041/404 278 
OBNOVA Pavlic s.p. slikopleskarstvo 

Pavlic Dušan 
Krakovska 19,1230 Domžale 

L E S N I C E N T E R 

H O B Y 
P R O G R A M 
d.o.o.. G R O S U P L J E 

PE GROSUPLJE: 
1290 Grosupl|e. Taborska 24 
tel. : 01/7861-194 

01/7865-890 
fax: 01/7865-895 
PE STRAŽA: 
8351 Straža, Na žago 6 
tel./fax: 07/3084-152 

Podjetje H0BY PROGRAM d.o.o. 
takoj zaposli v svoji trgovini (prodaja lesnih repromaterlalov) 

v Grosupljem: 
- skladiščnega manipulanta s končano najmanj poklicno šolo 

• trgovca s končano trgovsko šolo. 
Prošnje pošljite na naslov: 

H0BY PROGRAM d.o.o. 
KAJUHOV DVOR 7, 1290 GROSUPUE, p.p. 25 

H T E H N I K A 
• ^ • » • • • • i l i ^ H H H H I H H H 
ELEKTROMEHANIKA IN TEHNIČNA TRGOVINA 
JOŽE AHLIN s.p., Kolodvorska cesta 1, 1290 Grosuplje 

g 01/787 14 51. GSM: 031/640 100 

VELIKA 
IZBIRA 
AKCIJSKIH 
APARATOV 

debitel 
MOŽNOST NAKUPA 
NA 12 OBROKOV 

montaža avtoakustike in prostoročnih 
kompletov za GSM aparate 

x t V A J A A l o 

STREŠNA OKNA 

^ o n t a x ° 

Ugodni 
nakupi 

izdelkov 
VELUX! 

Pri nakupu z vgradnjo še prihranek pri DDV: 
namesto 20% plačate le 8,5% DDV! 

Brezplačno svetovanje na domu! 

II d.o.o. 

BLAGOVNI CENTER 
G r o s u p l j e , R o ž n a d o l i n a 9 

t? 01 786-33-66,786-33-63 

H R A N I L N I C A 

rt 

L O N 
d.d., Kranj 

• N A J B O L J Š E O B R E S T N E M E R E 
Z A V A R Č E V A N J A N A S L O V E N S K E M T R G U 

• OBIŠČITE NAS IN PREDSTAVILI VAM BOMO VARČEVALNE PRODUKTE V MESECU VARČEVANJA 
• MILIJONAR • ZLATI LON • RENTN0 VARČEVANJE • ZLATA REZERVA • VARČEVANJE PLUS 

• O S E B N I R A Č U N I 
( p la č i lne kar t ice , l imit i , b r e z p l a č n i trajniki) 

• T R A N S A K C I J S K I R A Č U N I Z A P R A V N E O S E B E 

( e l e k t r o n s k o b a n č n i š t v o , p lač i ln i p r o m e t , limiti) 

• P O T R O Š N I Š K I K R E D I T I V E N E M D N E V U 

• O B R T N I Š K I I N P O D J E T N I Š K I K R E D I T I 
Obiščite nas in z veseljem Vam bomo svetovali! 

PE Grosuplje, Kolodvorska 3, telefon: 01/7862-925, e-mail: info@lon.si, http://www.lon.si 

T O S L O V N A 

^ ^ r o s u p l j e / ^ 

K o l o d v o r s k i ! 3 

T e l e f o n : 
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mailto:info@lon.si
http://www.lon.si

